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Şi totuşi se învârte...

Rămân la convingerile mele: în aceste vremuri bântuite de politicianism greţos, in-
cultură și impostură, și în Sălaj numai împreună putem realiza lucruri care să rămână urma-
șilor noștri. Oricât de populistă ar părea fraza enunţată mai sus, sunt convins că doar îm-
preună – oameni care împărtășim măcar scopuri comune (cine mai vorbește de idealuri?) 
– ne putem convinge și putem convinge că nu facem umbră pământului degeaba.

Cu siguranţă, nu am inventat noi roata (sau pixul ori tastatura): colegii jurnaliști 
din Cluj editează de mai multă vreme un Anuar. Am preluat această idee și, iată-vă, ţi-
neţi în mâini primul număr al Anuarului Presei Sălăjene, o publicaţie editată de Asocia-
ţia Jurnaliștilor din Sălaj, o asociaţie care încet, încet (poate prea încet) își îndeplinește 
principala menire, aceea de a-și reprezenta și apăra membrii.

Pentru că trebuia să începem de undeva, am decis că toţi jurnaliștii din presa scrisă 
din judeţul Sălaj care au abordat în 2009 genuri jurnalistice ca editorialul, ancheta, interviul 
sau reportajul – exclus știri – pot să trimită maxim trei materiale pentru acest Anuar. Până 
la urmă, în Anuar veţi găsi și materiale apărute în 2008, lucru, totuși, acceptabil, având în 
vedere începutul demersului nostru. Pentru ediţiile viitoare ale Anuarului vom stabili din 
timp reguli stricte, în așa fel încât să abordăm și problema calităţii materialelor publicate.

Am adăugat acestei publicaţii – pe lângă articolele primite de la jurnaliștii sălăjeni 
din presa cotidiană și cea săptămânală (cu prea multe, enervante bănuiesc insistenţe, 
rugăminţi și... intervenţii) – și materiale apărute în cele două reviste de cultură ale Să-
lajului, „Caiete Silvane” și „Hepehupa”, și pentru că, nu numai în opinia mea, în judeţul 
nostru se practică un jurnalism cultural de calitate.

Tehnic vorbind, am aranjat autorii – jurnaliști în ordine alfabetică (pentru a nu 
se manifesta frustrări inutile ori orgoliile știute din „branșă”), iar materialele apărute 
în limba maghiară au, la final, și un rezumat în limba română. Lucrarea este completată 
de imagini cu prima pagină și prima copertă a ziarelor și revistelor în care au publicat 
gazetarii antologaţi.

Nu se putea altfel acum: rezultatul demersului nostru este unul eterogen, dar se 
salvează, dacă pot spune așa, prin valoarea de document a întregului. Un document și 
despre starea presei sălăjene în 2009, din perspectiva scriiturii.

Una peste alta, o lucrare – document, numai bună de studiat de cei interesaţi, de la 
cercetători până la conducătorii a diverse instituţii.

Mulţumesc, și pe această cale, Consiliului Judeţean Sălaj, președintelui Tiberiu 
Marc, pentru sprijinul financiar acordat pentru tipărirea Anuarului Presei Sălăjene 2009. 
Și pentru că au înţeles importanţa iniţiativei noastre.

Daniel Săuca
Preşedintele Asociaţiei Jurnaliştilor din Sălaj
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Am sprijinit financiar apariţia Anuarului Presei Sălăjene 2009 fiind convinși că au-
torităţile administraţiei publice locale merită să susţină asemenea evenimente care scot 
în evidenţă activitatea jurnaliștilor sălăjeni. Iniţiativa de a reuni selectiv într-o publica-
ţie rodul dintr-un an al acestei activităţi este salutară, mai ales că oferă, administraţiei 
publice sălăjene, publicului larg și gazetarilor, prilejul de a reflecta asupra unor teme 
de actualitate: libertatea presei și implicit a libertăţii de expresie, convieţuirea celor pa-
tru puteri ale statului, relaţia dintre reprezentanţii administraţiei publice și mass-me-
dia, transparenţa decizională, accesul la informaţiile de interes public și, nu în ultimul 
rând, nenumăratele probleme cu care se confruntă (nu numai) judeţul nostru. Felicitări 
pentru iniţiativă! Succes pe mai departe! Din punctul nostru de vedere, parteneriatul 
cu presa sălăjeană, cu Asociaţia Jurnaliștilor din Sălaj este necesar. Avem aici o dovadă 
că prin respect reciproc se pot realiza lucruri benefice pentru toate părţile implicate în 
acest parteneriat.

Tiberiu Marc,
Preşedintele Consiliului Judeţean Sălaj

Felicitări pentru iniţiativă!
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Comorile Sălajului mor încet…

Bisericile de lemn din Sânmihaiu Almașului, Șoimușeni, Topliţa, Brusturi, Dragu și 
Bulgari, dovada continuităţii creștinismului în această parte a ţării, stau să se dărâme, 
aflându-se într-o stare deplorabilă de conservare. Fără lucrări de restaurare, acestea 

vor dispărea încet-încet de pe faţa pământului.

Sălajul are nu mai puţin de 68 de biserici de lemn incluse pe lista monumente-
lor istorice, adevărate locașuri de cult în care, de-a lungul sutelor de ani, oamenii de 
pe aceste meleaguri le-au trecut pragul, pentru a se ruga lui Dumnezeu. Șase dintre ele 
însă, au nevoie urgentă de restaurare. Ar fi nevoie de aproximativ 1,5 milioane de lei 
pentru astfel de lucrări. Direcţia pentru Cultură, Culte și Patrimoniu Cultural Naţional 
(DJCCPCN) Sălaj a întocmit deja o listă cu lucrările care trebuie făcută, listă care va 
fi înaintată Ministerului Culturii și Cultelor, în vederea obţinerii fondurilor necesare. 
„Șase biserici de lemn sunt prioritare pentru a fi restaurate în 2009, patru dintre ele fiind 
aproape de a se dărâma, iar celelalte două în stare foarte slabă de conservare“, a declarat 
Valeria Lehene, referent de specialitate în cadrul DJCCPCN Sălaj. Este cazul lăcașurilor 
de cult din localităţile Sânmihaiu Almașului, construit în 1794, Șoimușeni - secolul XVI, 
Brusturi - 1701, Dragu - 1806, Bulgari - 1547 și Topliţa, secolul XVI. Toate au nevoie de 
restaurare totală, patru fiind în stare de precolaps, iar două într-o stare foarte slabă de 
conservare. 

Adevărate bijuterii de lemn

Pentru comunităţile rurale, biserica de lemn constituie un inestimabil tezaur spiri-
tual, cultural și artistic, ce aduce aminte localnicilor de cele mai însemnate momente din 
viaţa lor: nașterea, nunta și înmormântarea. Alături de alte valori ale culturii materiale 
și spirituale medievale care alcătuiesc zestrea moștenită de la înaintași, judeţul Sălaj a 
păstrat și minunate bisericile de lemn, prezente astăzi în peste 68 de sate. Și, chiar dacă 
la prima vedere sunt identice, la o privire mai atentă, fiecare are ceva unic. Trebuie doar 
să ști cum să le privești. 

„Sfântul Vasile cel Mare”, Dragu - 1806

Sunt locuri pe lume unde timpul pare a se fi oprit în loc, departe de agitaţia cotidia-
nă a altor comunităţi, aflate la șosea. Un asemenea loc este și localitatea Dragu, situată la 

Bianca Băican
Sălajeanul
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graniţa dintre judeţele Sălaj și Cluj. Asta poate și din cauza drumurilor extrem de proaste 
și pline de gropi pe care le-am parcurs, în căutarea bisericii ce poartă hramul „Sfântul 
Vasile cel Mare”, construită între anii 1806-1809. I-am zărit turnul-clopotniţă încă de 
la intrarea în localitate, turn ce a reușit să reziste tuturor vitregiilor vermurilor. Ridicată 
„peste ape”, pe o coastă de deal, la fel ca majoritatea lăcașelor de cult din lemn răspândite 
pe pământurile Sălajului, biserica pare că veghează încă asupra oamenilor care au mai 
rămas pe aceste meleaguri, majoritatea demult trecuţi de prima tinereţe. Am înotat în 
zăpadă până am ajuns pe deal. În tindă, acolo unde pe vremuri era locul femeilor, cu 
greu se mai poate citi următoarea pisanie: „S-au ridicat această biserică întemeiată din 
mărime în anul 1806 și s-au săvârșit în anul 1809 și s-ai zidit cu toată cheltuiala satului  
și cu ajutorul domnilor locului, fiind meșter din lemn Ioan Dino la Hatos din Comitatul 
Bistriţei”. Și tot deasupra ușii, însă la cea de trecerea din tinda femeilor în naos, timpul a 
mai păstrat scrisă încă o pisanie, în care se vorbește despre conducătorii satului și ai bi-
sericii din acea vreme, dar și de pictorul care și-a pus amprenta pe pereţii bisericii. Meș-
terul Perșe Iosif a pictat altarul, naosul, tinda și icoanele timp de 7 ani, între anii 1809 și 
1816. Astăzi, la peste 200 de ani de când a fost folosită pensula, pictura sete extrem de 
degradată. „De la fum și umezeală. Și talpa bisericii fuge. Iar tabla care acoperă biserica 
încă din anul 1958 ar trebui înlocuită cu șindrilă din lemn, așa cum a fost iniţial”, ne-a 
spus preotul paroh din Dragu, Dan Ștefan Negrean, cel care ne-a și fost ghid în incursiu-
nea noastră. Pentru că, la fel ca și în cazul celorlalte 67 de biserici de lemn din Sălaj, nici 
cea de la Dragu nu este deschisă vizitatorilor, decât la cerere. „Această biserică vorbește 
și trăiește prin exteriorul ei, care este o expresie a simţului realizării și capacităţii artistice 
a meșterului popular”, ne-a spus preotul, care ar dori ca acest lăcaș de cult să fie cât mai 
repede reabilitat. „Ar fi păcat să se dărâme, chiar dacă aici nu se mai ţin slujbe din 1978, 
când s-a construit noua biserică. Singura zi din an în care biserica de lemn este neîncăpă-
toare este în Ziua de Paști, când slujba de vecernie este ţinută aici, iar fiii satului se întorc 
acasă din toate colţurile lumii. Atunci, oricine poate urca în clopotniţă, pentru a trage 
clopotul”, ne-a mărturisit preotul. În rest, prea puţini turiști se încumetă să ajungă până 
la Dragu, din cauza drumului plin de gropi care face legătura între această localitate și 
Hida. „Au mai trecut pe-aici unii turiști care au fotografiat biserica și mormintele vechi 
care sunt în jurul ei. Dar prea puţini din  păcate, având în vedere frumuseţea și vechimea 
ei. Mare păcat că nu știm să ne valorificăm moștenirile”, a fost de părere preotul. Pentru 
restaurarea totală a bisericii de lemn din Dragu este nevoie de 300.000 de lei.

„Sf. Arhangheli Mihail şi Gavril”, Brusturi - 1701

Următoarea oprire a fost la Brusturi, la biserica de lemn ce poartă hramul „Sf. Ar-
hangheli Mihail și Gavril”. Cu greu am zărit ţipenie de om pe uliţele satului. Voiam să 
aflăm și noi unde este așezat lăcașul de cult. Noroc cu badea Vasile, care ne-a și povestit 
istoria acestei biserici vechi, construită în 1701, pe un vârf de deal, în vechea vatră a sa-
tului. 83 de trepte trebuie urcate până ajungi la ea. „Nu demult am refăcut scările. Erau 
distruse. Am reușit să primim niște sponsorizări și am început lucrul, împreună cu toţi 

Anuarul presei sălăjene 2009
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credincioșii din Brusturi. Iar după ce le-am terminat, cei de la Cultură din Zalău ne-au 
spus că s-ar putea să primim amendă. Trebuia să avem nu știu ce autorizaţii”, ne-a spus 
revoltat badea Vasile. „Acum, biserica e distrusă gata. Înăuntru plouă ca afară– toate 
șindrilele sunt sparte, iar pictura abia se mai zărește. Am vrut să refacem acoperișul, dar 
nu ne lasă. Și nouă ne este frică de amenzi, pentru că n-avem de unde plăti”, ne-a declarat 
bătrânelul. Totuși, badea Vasile nu e foarte optimist în privinţa reabilitării vechii biserici. 
„Toţi ne promit că ne vor da bani, dar nimeni nu face nimic. Cei de la Cultură dau vina 
pe primar, primarul dă vina pe cei de la cultură. Suntem sătui. Așa că, mare lucru dacă 
acum se va reuși ceva. Mâine-poimâine biserica se dărâmă, pentru că se distruge puţin 
câte puţin și tot lemnul e copt. Și e păcat, pentru că mai vin străinii și o fotografiază”, ne-a 
mărturisit badea Vasile. Și câtă dreptate are! Pictura de pe pereţi abia se mai zărește, și 
sunt locuri în care șindrila nici măcar nu mai există. Potrivit estimărilor făcute de către 
reprezentanţii DJCCPN Sălaj, biserica de lemn din Brusturi, aflată în stare de precolaps, 
ar avea nevoie de o restaurare totală, valoarea lucrărilor fiind de 300.000 de lei.

„Sf. Arhangheli Mihail şi Gavril”, Sânmihaiu Almaşului -1794

O altă biserică de lemn care are nevoie urgentă de restaurare este cea de la Sânmi-
haiu Alamșului, ce poartă hramul „Sf. Arhangheli Mihail și Gavril”. Construită în anul 
1794 pe o culme de deal, biserica veghează parcă asupra drumului european E81, ce 
leagă Zalăul de Cluj și domină întreaga Vale a Almașului. Cu greu am ajuns la ea, din pri-
cină că nu există amenajat un drum de acces, vizitatorul fiind nevoit să facă slalom prin-
tre mormintele existente în jurul bisericii, care a mai fost restaurată în anii 1962-1963. 
Atunci s-a acoperit cu șindrilă nouă, înlocuindu-se cea veche, precum și cartonul asfaltat 
ce acoperea partea dinspre răsărit. Atunci a fost îndepărtată o parte a acoperișului în 
sezonul de toamnă, iar acoperișul nou a fost așezat abia în primăvara următoare, fapt 
ce a pricinuit deteriorarea ireversibilă a picturii care a fost executată, potrivit pisaniei, 
de către pictorul Ioan Pop din Românași. Starea actuala a bisericii impune o reparaţie 
urgentă, mai ales a acoperișului, iar pictura de pe pereţi abia se mai zărește. De altfel, re-
prezentanţii DJCCPN Sălaj au estimat că valoarea totală a lucrărilor care trebuie făcute 
este de 433.487 de lei. Localnicii spun că în biserică au existat mai multe icoane foarte 
vechi și foarte valoroase.  În timpul preotului Barbu Flaviu, câteva din ele au fost furate și 
de-atunci nu se mai știe nimic de ele. Doar o știre neconfirmată spune ca făptașii ar fi fost 
prinși la graniţa de vest, iar icoanele ar fi intrat in custodia Muzeului Ţării Crișurilor din 
Oradea. Icoanele rămase au fost predate Protopopiatului Ortodox din Zalău și se găsesc 
acum în depozitele legale de patrimoniu imobil.

„Sf. Arhangheli Mihail şi Gavril”, Bulgari - 1547

Biserica de lemn din Bulgari, ce poartă hramul „Sf. Arhangheli Mihail și Gavril”, 
construită în anul 1547 are nevoie de lucrări de restaurare totală în valoare de 300.000 
de lei. Construită integral din lemn, din bârne cioplite, biserica impresionează prin sim-

Anuarul presei sălăjene 2009
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plitate. Tradiţia spune că la început, a fost acoperită cu tulheni, abia mai târziu, în anul 
1783 fiind pusă șindrila din lemn. Și prispa a fost adăugată ulterior, prin secolul XVIII. 
Biserica a fost pictată la începutul secolul XIX de către pictorul Ion Prodan, cel care și-a 
pus amprenta și pe alte biserici de lemn din Sălaj. Localnicii spun că la scena care înfăţi-
șează pilda celor zece fecioare, au fost folosite drept model zece tinere din sat, îmbrăcate 
în costum popular. Ultima renovare a bisericii a fost făcută în anul 1984.

„Sf. Arhangheli Mihail şi Gavril”, Şoimuşeni – sec. XVI

În satul Șoimușel, așezat pe culmile Prâsnelului, se găsește una dintre cele mai 
vechi biserici de lemn din Sălaj, construită undeva în secolul XVI. Din pricina zăpezii și 
a drumurilor, nu am putut ajunge să o vizităm. Sau cel puţin să o admirăm de la distanţă. 
Aflată în stare de precolaps, după cum ne-a spus referentul Valeria Lehene, biserica ce 
poartă hramul „Sf. Arhangheli Mihail și Gavril” are nevoie de lucrări de restaurare totală 
în valoare de 213.000 de lei. Totuși, potrivit preotului paroh Ioan Cordoș, biserica a fost 
acoperită iniţial cu paie, șindrila fiind pusă ulterior. Există și o inscripţie în naos, care 
spune că biserica de 8,85/3,65 m, a fost pictată în anul 1863.

„Sf. Arhangheli Mihail şi Gavril”, Topliţa – sec. XVI

Biserica cu hramul „Sf. Arhangheli Mihail și Gavril” din Topliţa, construită în seco-
lul XVI, are nevoie de restaurare totală, aflându-se într-o stare de conservare foarte slabă. 
Iar pentru aceste lucrări este nevoie de 250.000 de lei, pe care DJCCPN Sălaj speră să îi 
obţină de la Ministerul Culturii, care alocă bani pentru restaurări în fiecare an. De altfel, 
despre lăcașul de cult din acest cătun în care mai trăiesc o mână de oameni, se știu foarte 
puţine. Acoperișul este în mare parte distrus, iar biserica adăpostește un minei în alfabet 
chirilic. Din cauza iernii, a drumului și a faptului că Topliţa este oareșcum ruptă de lume, 
nu am putut ajunge la biserică pentru a o vedea. Și, așa cum ne-am obișnuit deja, nici 
această biserică nu este vizitată de turiști. 

- Sălăjeanul, 4 martie 2009  -
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Poveste cu miros de pălincă

Pentru sălăjeni, pălinca ţine loc de multe. De fapt, așa cum am și citit în cartea lui 
Gheorghe Pop, „Pălinca de Sălaj. Povestea pălincii. Tradiţii”, „pălinca e mereu alături 
de om, de la naștere până la moarte. Pentru că la fiecare eveniment important din 

viaţa lui, românul bea un pahar de pălincă. Nu există masă casă în Sălaj în care pălinca să 
nu fie pusă la loc de cinste, mai ales atunci când este însoţie și de gustări tradiţionale – brânza, 
cârnaţii de casă ori clisa afumată”. 

Pălinca de Sălaj, într-o carte

Nu este sat în Sălaj în care să nu se facă palincă, ne spune Gheorghe Pop, singurul 
sălăjean care s-a încumetat a scrie o carte despre palincă. „Tocmai de aceea, se poate 
afirma că există atâtea mii de feluri de pălinci câte cazane de palincă există…fiecare cu 
gustul ei, cu aroma și tăria ei, cu întreaga zestre de calităţi pe care i le conferă nu numai 
omul ori cazanul, ci mai ales locul, pământul, soiul”, ne-a povestit specialistul în pălinca 
de Sălaj, băutură care a devenit deja un brand. Iar pălinciile sunt locul unde se fabrică 
această miraculoasa licoare. Pe toamnă, când activitatea de producţie e în plin sezon, 
pălinciile sau horinciile – cum li se mai spune în unele localităţi sălăjene, devin locurile 
de adunare a localnicilor. Aici se povestește și despre accizele eliminate, care sunt de fapt 
ca hainele împăratului din poveste. Au fost scoase…și nu prea. Singurii care nu plătesc 
fiscului sunt proprietarii de cazane, în limita fabricării a 500 de litri de pălincă destinate 
consumului propriu. Ceilalţi însă, de voie de nevoie, e musai să scoată din buzunar 150 
de lei pentru 24 de ore. Doar lege e lege, nu tocmeală!

Pălinca anului

Petru Buboi are 61 de ani și face palincă de când se știe. Locuiește în Valcău de Jos, 
dar are rezidenţă de cetăţean american. Și în fiecare iarnă, își ia soţia și merg în vizită la cei 
doi copii, care s-au stabilit în Statele Unite ale Americii de ani buni. „Primul care a plecat 
a fost cumnatul meu…prin 1980. Apoi au plecat copiii. Iar acum, plecăm și noi în fiecare 
an”, ne-a povestit Petru Buboi, a cărui pălincă a câștigat titlul de „pălinca anului” la con-
cursul organizat în luna septembrie, tocmai pentru desemnarea celei mai bune pălinci din 
judeţ. Iar cei care au decis acest lucru au fost mai mulţi profesori universitari și degustători. 
Nici măcar n-a știu că a participat. Soţia a vrut să îi facă o surpriză, și a trimis la concurs 
doi litri din pălinca fabricată în urmă cu 18 ani. „M-au sunat să îmi spună să mă duc după 
premiu. Nu mi-a venit să cred”, ne-a spus Petru Buboi. Care e secretul însă? „Apa din răci-
tor care trebuie să fie tot timpul rece și un foc liniștit, pentru a ieși o palincă ideală, de 52 
de grade. Dacă însă are mai mult de 52 de grade, e indicat să o gheţi cu apă rece de izvor. 
În timp însă, depinde și în ce e ţinută palincă. Cel mai indicat e butoiul de dud”, ne-a măr-
turisit Petru Buboi. Diploma câștigată nu ne-a putut-o arăta însă. A dus-o cumnatul său în 
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America, luna trecută. Să știe și americanii ce palincă bună se face în Valcău de Jos. De fapt, 
sălăjeanul plecat în America dorește să și îmbutelieze pălinca. „Duce de fiecare dată când 
vine acasă. Și ducem și noi când mergem acolo. Iar acum mi-a spus că ar vrea să o îmbute-
lieze în sticle etichetate, pe care să scrie „Pălincă de Valcău”. 

Drumul pălincii

Petru Buboi a avut răbdare să ne povestească și despre procesul tehnologic de fa-
bricare al pălincii, pe care însă cel mai bine l-am înţeles la horincia din Stână, veche de 
câteva decenii. Pălincarul Viorel, cel care se ocupă practic de tot ceea ce înseamnă fabri-
carea pălincii în localitatea Stâna, ne-a explicat drumul pe care îl parcurg prunele, de la 
cules, până la transformarea lor în pălincă. 

Viorel ne-a vorbit despre procesul de fermentare al fructelor, și despre borhotul 
dus la pălincie, unde este distilat într-o căldare mare, până se obţine votca. Aceasta este 
colectată într-un ciubăr de lemn, până se adună o cantitate cu capacitatea cazanului fo-
losit pentru feţală, care nu este altceva decât redistilarea. Votca este apoi reintrodusă în 
cazan și redistilată, până se obţine pălinca. Totuși, la redistilare, se obţin teri produse – 
rezeleu, pălincă și coadă, după cum ne spune și Gheorghe Pop în cartea sa. 

La această fază, focul trebuie să fie de intensitate mică. Iar în momentul în care 
începe curgerea redistilatului și curgerea este în volum mare, se reduce focul prin scoa-
terea parţială a lemnelor și a jarului din focar și prin stingerea focului cu o cană sau două 
de apă, până se asigură o curgere uniformă. Din acest moment nu se mai intervine asu-
pra focului. Primul redistilat care curge se numește rezeleu, și se colectează într-o cană 
pentru a putea fi măsurat, după care se așează în ciubărul de colectare a pălincii. Acest 
rezeleu se poate folosi la frecţii, tăria sa fiind de 56-70 de grade de alcool. În momentul 
în care se termină curgerea rezeleului, începe să curgă și mijloc redistilatului sau pălinca. 
Pe toată durata de curgere, se controlează permanent temperatura apei de răcire. 

Pălinca trebuie să curgă continuu, în jet subţire. Fierberea trebuie să fie lină, fără 
clocotiri puternice. Momentul în care se termină pălinca și începe să se colecteze separat 
cozile se stabilește atunci când redistilatul perlează, ne spune Gheorghe Pop. „Se ia un 
pahar mic din redistilatul care curge, se acoperă cu podul palmei, după care se lovește 
de palma mâinii opuse. Când bulele ce se formează se ridică încet și rămân la suprafaţă, 
spunem că redistilatul perlează sau ţine mărgelele. Distilarea se continuă și după această 
etapă, verificându-se perlele până când acestea dispar, fază în care pălinca are cel mai 
bun buchet, iar rezultatul obţinut se numește inima pălincii. Din acel moment, pălinca 
„întoarce”, adică începe să curgă coada”, ne-a spus Gheorghe Pop. La această fază se ia 
ciubărul cu distilat, se golește într-o cadă sau un ciubăr mai mare pentru a fi „gătată”, 
redistilatul care curge se colectează într-o găleată. Periodic, acesta din urmă se toarnă 
în ciubărul în care se „gată” pălinca, coada se adaugă treptat-treptat, câte un jumătate de 
litru până la un litru odată, se agită, se apreciază perlele formate până după fiecare adaos, 
până când la suprafaţa pălincii din ciubăr se formează perle mari, de mărimea mărgele-
lor. Atunci, pălinca are aproximativ 56-57 de grade.
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Urmează gătarea pălincii cu apă. Treptat, în pălinca se pun 0,5 litri-1 litru de apă. 
Iar când mărgelele formate sunt mici, numeroase și se învârt de la margine spre centrul 
ciubărului, pălinca este aproape gata. Se face proba cu paharul umplut parţial cu pălincă 
care se agită. În momentul în care mărgelele se adună la marginea paharului și persistă 
circa un minut, pălinca este gata. Atunci are o tărie de 50-52 de grade.  

Cum se degustă pălinca

Gheorghe Pop ne spune în cartea sa că degustarea nu înseamnă altceva decât res-
pectul faţă de munca celui care a cultivat prunul, faţă de strădania celui care, cu migală, 
cu trudă și sudoare a cules prunele una câte una, și a scos cu pricepe licoarea din ele. 
„Aceasta este clipa magică, în care elixirul soarelui își mărturisește pe îndelete secretele 
sale cele mai intime”, a fost de părere specialistul în pălincă. Iar pentru a fi degustată, 
pălinca se toarnă încet pe marginea paharului, care se ţine înclinat sper sticlă. Paharele 
sunt umplute pe un sfert, maxim o jumătate, evitându-se aerisirea pălincii, pentru a nu 
se pierde buchetul sau aroma. Abia apoi se gustă. 

Nouă sortimente de pălincă, atestate ca produse tradiţionale

Producătorii de pălincă din Sălaj au reușit să ateste ca produse tradiţionale nouă 
sortimente de pălincă, încă din luna aprilie. Astfel, Pălinca de Sălaj de prune, cea de 
mere, de caise, de pere, piersici, vișine, fructe amestecate, tescovină sau vin sunt atestate 
ca produse tradiţionale. Iar dacă despre transformarea prunelor în pălincă v-am povestit 
deja, despre fabricarea celorlalte sortimente nu sunt prea multe de zis. Gheorghe Pop, 
specialistul în pălincă, ne-a spus că procesul tehnologic de transformare a celorlalte fruc-
te în pălincă este același ca la prune. Atâta doar că înainte ca piersicile și caisele să fie 
puse la fermentat, sâmburele este scos, iar fructele sunt măcinate. În cazul corcodușelor, 
al cireșelor și vișinelor, unii producători preferă să le treacă prin pasatrice. Majoritatea 
însă le transformă în borhod cu sâmbure cu tot. Merele, perele sau gutuile se lasă în une-
le cazuri la fermentat până primăvară, iar la introducerea borhotului în cazan, se adaugă 
apă, pentru reducerea consistenţei. La fel se procedează și în cazul murelor, zmeurii, 
dudelor, afinelor sau a amestecului de fructe. Mai complicat puţin este la pălinca din 
tescovină. Tescovina este obţinută după presarea strugurilor se pune în cadă, se presează 
prin călcare cu picioarele sau manual cu maiul, se acoperă cu argilă și se lasă la fermentat 
până primăvara. Se încarcă apoi în saci, ciubere sau căzi și se duce la pălincie. În schimb, 
în cazul pălincii din vin, acesta nu se amestecă în timpul distilării, iar cazanul nu se um-
ple ca și la borhotul de prune. Tehnologia însă, e aceeași ca la borhotul de prune. 

Transformarea într-o cooperativă

După cum probabil știţi deja, o parte din producătorii de pălincă sălăjeni s-au con-
stituit într-o asociaţie, care a ajuns să aibă nu mai puţin de 108 membri. Iar acum vor să 
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o transforme într-o cooperativă, ne-a declarat Grigore Ardelean, președintele Asociaţiei 
Producătorilor de Pălincă Naturală din judeţul Sălaj. „În acest moment suntem o organi-
zaţie non-profit. Asta înseamnă că nu putem ieși cu produse la vânzare. Tocmai de aceea, 
vrem să ne transformăm într-o cooperativă, un fel de societate pe acţiuni, unde fiecare câș-
tigă”, a precizat Ardelean. Mai exact, fiecare membru al asociaţiei va contribui cu o anumită 
sumă de bani, pentru că, pentru a face că pentru a face un antrepozit fiscal, trebuie depusă 
la trezorerie o garanţie în valoare de cel puţin 200 de milioane de lei. Iar în acest antrepozit 
fiscal se va aduna pălinca, pentru a fi omogenizată și îmbuteliată. Deocamdată, singurul loc 
din Sălaj unde se îmbuteliază pălinca este la Pria, la pălincia lui Pavel Gaidoș.

Uite acciza, nu-i acciza…

Președintele pălincarilor din Sălaj ne-a vorbit și despre modificarea Legii 571/2003, 
privind Codul Fiscal. „E adevărat că Legea a fost modificată. Însă lucrurile s-au făcut doar 
pe jumătate. A fost ca la un meci de volei. Parlamentarii au ridicat mingea la fileu, dar 
l-au lăsat pe Ministrul de Finanţe să puncteze”, a fost de părere Ardelean. Și poate că așa 
și e, din moment ce legea e oareșicum interpretabilă. Potrivit articolului 173, alineatul 2, 
„Ţuica și rachiurile de fructe destinate consumului propriu al gospodăriilor individuale, 
în limita unei cantităţi echivalente de cel mult 250 de litri de produs pentru fiecare gos-
podărie individuală/an, cu concentraţia alcoolică de sută la sutp în volum, se exceptează 
de la plata accizelor”. Însă, interpretarea legii ne-a dat-o Grigore Ardelean. „Doar cei 
care au cazane, pot face pălincă fără să plătească accize”, ne-a declarat Ardelean. „Restul, 
trebuie să plătească accize”. Potrivit președintelui producătorilor de pălincă sălăjeni, taxa 
a fost stabilită la 150 de lei pentru 24 de ore. Asta înseamnă că toţi cei care fac pălincă în 
alt cazan decât al lor, trebuie să plătească. Halal scutire de accize pentru omul de rând. 
Vorba lui Ardelean - „Problema accizelor a rămas practic nerezolvată”. Pentru că așa cum 
îi place lui Grigore Ardelean să spună, „pălinca nu are religie și naţionalitate și nici apar-
tenenţă politică. Însă poate influenţa foarte multe”. 

La final…

„Ca să fie apreciată, aplaudată, iubită și lăudată, pălinca nu are nevoie nici de ele-
mente comparative, nici de piste de întrecere cu alte ţări. Ea se luptă doar cu sine. Apare 
anevoios în lume și merge singură la mistuire, lăsând în urmă mai multe sau mai puţine 
laude celui ce-a zămislit-o, celui care i-a dat o parte din sufletul său, spre bucuria celui ce 
i-a fost oferită. Numai omul și prunul sunt conștienţi de truda, sudoarea, durerile de spa-
te îndurate de-a lungul parcurgerii treptelor de consacrare a unei performanţe ce poate 
fi apreciată cu o singură exclamaţie: Strașnică pălincă! Dă-i drum bune pe unde merge”, 
ne-a spus, la final, Gheorghe Pop.

- Sălăjeanul, 27 oct. 2008 -
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Incredibil, dar adevărat
Peştera nimănui…

La 30 de ani de la descoperirea peșterii de la Cuciulat, nicio o autoritate locală sau 
judeţeană nu ne-a putut spune în administrarea cui se află acest monument istoric, 
vechi de peste 10.000 de ani. 

Puţină lume știe cât de bogat în istorie este ţinutul Sălajului. Dar și mai puţină 
lume știe că în pământurile Sălajului, pe Valea Someșului, zace îngropată cea mai veche 
peșteră cu picturi rupestre din Europa Centrală și de Sud-Est. „Un monument unic pen-
tru această parte a Europei”, a precizat arheologul Ioan Bejinariu. 

Desene vechi de peste 10.000 de ani

Despre peștera cu picturi rupestre de la Cuciulat care datează din paleoltic se știu 
foarte puţine. Au rămas doar mărturiile unor speologi care au avut norocul de a pătrunde 
în peșteră pentru a-i cunoaște secretele. Peștera de la Cuciulat a fost descoperită în anul 
1978, de către o echipă de speologi amatori din București. Ei sunt cei care au observat 
că pe o cornișă a plafonului unei săli, cu dimensiunile de 3,7 ori 2,5 metri, este desenată 
silueta unui cal, cu o culoare roșie-cărămizie. De fapt, atunci a fost și făcută prima foto-
grafie a desenului. „Din păcate, la acea vreme s-a făcut singura cercetare de specialitate 
a acestui monument unici în România”, ne-a spus Ioan Bejinariu. „Imaginile sunt legate 
de existenţa cotidiană, de truda zilnică pentru asigurarea hranei. Mai exact, este vorba 
despre un sistem de idei și reprezentări religioase, comun tuturor comunităţilor umane 
aflate pe această treaptă a evoluţiei. Spiritul vânatului, de care depindea supravieţuirea 
membrilor comunităţii, trebuia atras de partea omului. Acesta este motivul pentru care 
pereţii peșterilor erau acoperiţi fie cu silueta animalelor vânate, fie cu obiecte de vână-
toare”, ne-a explicat arheologul. 

Mărturii…

Viceprimarul comunei Letca, Vasile Dolha, ne-a spus că a intrat în peșteră, înain-
te de a fi blocată de versantul surpat. Așa că l-am rugat să își adune gândurile, și să ne 
vorbească despre lumea din interiorul ei. „Acolo e un labirint. Iar ca să ajungi la picturi, 
trebuia să mergi târâș printr-una din galerii. S-a hotărât ca intrarea să fie blocată pentru 
că cei care ajungeau în peșteră au lăsat semne, pentru a nu se rătăci”. Vasile Dolha și-a 
amintit că pereţii au început să fie plini de semne, care trebuiau să îi ajute pe curioși să 
găsească drumul de întoarcere de sub pământ. „De aceea a și fost închisă exploataţia din 
zonă. Tocmai ca peștera să nu fie distrusă. Asta a fost prin 1983-1984”. Dar și el e de pă-
rere că de-a lungul vremii nu s-a făcut nimic pentru punerea în valoare a acestei comori, 
vechi de peste 10.000 de ani, din epoca paleoliticului. 
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Reproducerea…o variantă?

Și arheologul Ioan Bejinariu e de părere că dintr-un anumit punct de vedere, con-
servarea peșterii e mai mult decât necesară. Soluţia aleasă nu este însă cea mai bună. 
„Echilibrul interior al acestor peșteri este foarte fragil. Orice modificare a condiţiilor de 
microclimat poate conduce la degradarea iremediabilă a produselor artistice. Chiar și 
în peșterile proprietate privată cum este Altamira, din Spania, există reguli stricte. Nu-
mărul de vizitatori este limitat, iar fotografiatul este interzis cu desăvârșire. Ca atare, 
deschiderea peșterii de la Cuciulat pentru vizitatori nu este oportună și nici recomanda-
bilă”, ne-a explicat arheologul. Bejinariu a dat însă o soluţie de valorificare a peșterii, fără 
prea multe cheltuieli. O soluţie „vestică”, cum a preferat să o numească. „Decolmatarea 
intrării, și ulterior protejarea cu gratii, pot fi realizate cu cheltuieli minime. Iar dacă luăm 
în calcul experienţa vestică, o soluţie ar fi excavarea unei mici galerii în peretele de calcar 
din zona carierei. În această galerie, consolidată apoi, s-ar putea realiza reproduceri după 
picturile originale”. Oricum, Ioan Bejinariu e destul de pesimist în privinţa unei conser-
vări foarte bune a picturilor. „În peșteră nu a mai intrat nimeni din 1979. Așa că, este 
posibil ca datorită excavaţiilor și a apei infiltrate, picturile să se fi deteriorat” .

Peştera îngropată

La 30 de la descoperirea peșterii, am aflat cu stupoare că aceasta nu numai că e în-
chisă, dar nici măcar nu se mai știe unde e intrarea. Arheologul Ioan Bejinariu ne-a spus 
că intrarea a fost blocată intenţionat cu un grilaj, tocmai pentru ca picturile să fie cât mai 
bine conservate. Dar timpul, intemperiile și, de ce nu, indiferenţa, și-au pus amprenta 
nemiloasă asupra peșterii de la Cuciulat. Frontul fostei cariere s-a prăbușit, iar ochiul 
neavizat al vizitatorului habar nu are pe unde ar putea fi intrarea. Autorităţile locale ale 
comunei Letca, pe teritoriul căreia se află peștera de la Cuciulat, ridică neputincioase 
din umeri. Intenţii ar fi…însă, din păcate, acestea pierd în faţa birocraţiei. De fapt, edilul 
Petru Cozma s-a declarat extrem de nemulţumit de soluţia aleasă pentru conservare. 
„Nu cred că blocarea intrării a fost cea mai bună soluţie. Ca de obicei, s-a preferat să 
se aleagă o soluţie…minerească”, a fost de părere primarul din Letca, care ar dori să 
introducă peștera într-un circuit turistic. „Am vrea să introducem peștera într-un circuit 
turistic. Însă nu știu cine o administrează. E adevărat că peștera se află în patrimoniul 
naţional și că în Monitorul Oficial e trecută la zone protejate, în unitatea administrativ-
teritorială a comunei Letca. Însă, nici cei de la cultură nu mi-au trimis o hârtie oficială 
în care să mi se spună că proprietarul e comuna Letca. Dacă ar fi fost așa, am fi demarat 
unele proiecte. Pentru că toţi spun că e importantă și valoroasă, dar totul se oprește aici. 
Cel mai nimerit ar fi să se organizeze o întâlnire cu toţi factorii implicaţi – primărie, 
Consiliu Judeţean, cultură, pentru a găsi o soluţie”.
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Administrator…necunoscut

În administrarea cui se află peștera de la Cuciulat? Din păcate, nimeni nu ne-a pu-
tut răspunde la această întrebare. Nici măcar reprezentanţii Direcţiei Judeţene pentru 
Cultură, Culte și Patrimoniu Cultural Naţional Sălaj sau ai Ministerului Culturii. Laura 
Opriș, purtătorul de cuvânt al Consiliului Judeţean (CJ) Sălaj, ne-a declarat că până la 
un moment dat, cariera de calcar, împreună cu peștera, se aflau în administrarea Regiei 
Autonome a Nemetaliferelor Cluj, Regie care a devenit de fapt SC Cominex Nemeta-
lifere SA Cluj. Directorul sucursalei din Jibou a societăţii, Adrian Matei, a precizat însă 
că atât peștera, cât și vechea carieră, au fost predate Primăriei Băbeni, cu toate că în do-
cumentele oficiale, peștera apare în pe teritoriul administrativ al comunei Letca. Dorel 
Vancea, primarul din Băbeni, ne-a spus că într-adevăr, vechea carieră a fost predată pri-
măriei Băbeni, însă în procesul verbal de predare-primire nu se vorbește nicăieri despre 
peșteră. Ba mai mult, monumentul e trecut în PUG-ul comunei Letca. Așadar, ne-am 
întors de unde am pornit. Nimeni nu știe cine administrează peștera care adăpostește 
picturile rupestre, vechi de aproximativ 12.000 de ani. Nici măcar Tiberiu Marc, preșe-
dintele Consiliului Judeţean. „Am încercat și eu să aflu cine este administratorul. Fără 
rezultat însă”, a declarat Tiberiu Marc.

- Sălăjeanul, 3 nov. 2008  -
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A mi halhatatlanságunk is az Örök Szilágy

Amióta világ a világ, s az ember em-
bernek vallja magát, mindig szeret-
te és akarta a szabadságot. Talán 

szabadságvágyunk volt, és ma is az egyetlen, 
igaznak hitt érzésünk, melyért már a törté-
nelmi idők kezdete óta képesek voltunk síkra 
szállni. A szabadságért összefogni, még har-
colni is készek voltunk, s ha visszatekintünk a 
múlt századok ködébe, talán a szabadságért, 
magyar szabadságunkért fizettünk a legtöbb 
véráldozattal is.

Ma más időket élünk. 
Ma már csak ritkán feszül meg bennünk a szabadság utáni sóvárgás. Csak ünnepek-

kor, vagy talán még akkor sem – próbálkozunk egy-egy közös főhajtás erejéig feladni sze-
mélyes ambícióinkat, és emlékezni. 

Ismét március idusán járunk. Nemzeti ünnepünk, Március 15-e közeledik és ismét, 
mint minden évben megemlékezni készülünk az 1848-49-es forradalmunk történelemala-
kító nagyjairól és a sok-sok névtelen hőséről, akiknek élete és halála árán – mi későbbi 
generációk – azok lehetünk, akik vagyunk. Itt és most.

Ünnepelni gyűlünk össze templomainkban, emlékműveink előtt fejet hajtunk, ko-
szorúzunk, de vajon egy pillanatig is eszünkbe jut-e, hogy életünk szürke hétköznapjain is 
tennünk kellene valamit, bármit emberként, magyarként az ő emlékükre.

Sokunk cselekedeteinek bizonyára mozgatórugója – lehetőségéhez és tudásához 
mérten – a márciusi forradalom eszmeisége, de be kell vallanunk, ezekben a szinte kilá-
tástalan időkben, amelyekben élünk, elég nehéz ezért érdemben tenni. A hétköznapok 
kihívásai sokszor állítanak olyan helyzetek elé, amikor képesek lennénk már-már feladni 
magyarságunkat, beleszületett önérzetünket, még a haza és hon iránti ragaszkodásunkat 
is, csak békére leljünk. Békére és nyugalomra. Holott tudva tudjuk, hogy múltunk árnyé-

Beksy Ida
Árkád

«Az ember kötelessége, hogy a maga népét szolgálja. 
Aki ez alól kihúzza magát, az népe árulója» (Kós Károly)
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kából kilépve, önmagunk feladásával olyan végzetes hibát véthetünk, melyet előbb utóbb 
számon kérhetnek majd tőlünk az utánunk következők. 

Tenni – lehetőségeinkhez és tudásunkhoz mérten – nem egyszerű dolog, főleg akkor 
nem, ha ezzel még a sorsot is kihívjuk magunk ellen. Elismerés helyett rosszallást váltunk 
ki környezetünkből, méltatlan áskálódást kapunk tetteinkért cserébe, vagy netán az irigy-
kedőkre oly jellemző, buta agyonhallgatással szembesülünk, amivel azok próbálkoznak, 
kik az effajta munkát saját, elidegeníthetetlen kiváltságuknak tartják. Ezeken a kicsinyessé-
geken nem könnyű felülemelkedni, de megéri, és aki komolyan bízik saját erejében, tudá-
sában és őszinte felelősséggel vállalja tetteit, annak sikerül.

Egy ilyen „sikertörténet” Bálint István János: Örök Szilágy című, most megjelenő 
könyve, mely méltán helyezhető 1848-49-es forradalmunk emlékkoszorúi mellé. 

E kötet – melyhez hasonló Petri Mór híres monográfiája óta aligha jelent meg nyom-
tatásban – nem csak felbecsülhetetlen mennyiségű kutatómunka eredménye, hanem a 
kitartó, olykor szinte embertpróbáló céltudatosságé is, melyre csak kimagasló tudású-te-
hetségű emberek képesek. Több tíz évnyi munkával összegyűjteni, rendszerezni, nyomda-
készre szerkeszteni szűkebb hazánknak, a Szilágyságnak múltját – kezdve az Árpád - házi 
királyok korából való emlékeinktől majdnem napjainkig – nem csekélység. Megkezdeni, 
véghezvinni és közben sohasem meghátrálni. Nem engedni a pillanat csábításának és soha-
sem feladni, vagy elaprózva napi betevőért, hervadó babérkoszorúkért áruba bocsátani. Ez 
a szerző, Bálint István János szolgálata népéért, hazájáért és mindazért, amit magyarsága, 
magyarságunk jelenthet.

Kós Károly mondta: „Az ember kötelessége, hogy a maga népét szolgálja. Aki ez alól 
kihúzza magát, az népe árulója.”

Nos látva e vaskos, ezernél is több oldalas kötetet, tele múltunk összerakott mozaik-
darabjaival bátran kimondhatjuk, szerzője nem lett népe árulójává. Elvégezte azt a munkát, 
melyet önként felvállalt, hogy szolgálhassa az ügyet.

Most már mi következünk, olvasók. Értékeljük, olvassuk és hírét vigyük a világba, 
mert a mi halhatatlanságunk záloga is az Örök Szilágy.

„Sălajul veşnic” – este şi nemurirea noastră 

De când lumea și pământul, omul de atunci iubește libertatea. 
Volumul lui Bálint István este una din cununile amintirii așezată pe mormintele revo-

luţionarilor din 1948-1949. Această carte – asemănătoare monografiei lui Petri Mór–, este 
rezultatul unei munci titanice, de care poate dispune numai omul cu un deosebit talent 
și cunoștinţe. Munca autorului, care adună timp de mai bine zece ani atâtea documente, 
din timpul urmașilor regale a lui Árpád, până aproape de zilele noastre, nu este o muncă 
ușoară.

Pornind de la idea lui Kós Károly „Datoria omului este să-și slujească neamul. Cine 
se scutește de sub aceasta, devine trădătorul neamului.” – putem afirma că autorul acestui 
volum, nicidecum nu a devenit trădătorul neamului. El și-a împlinit datoria pe deplin.

- Árkád, nr.11, 12 martie 2009 -
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El a kezekkel Erdélyről!

Üzenem mindenkinek, aki Jobbikos vagy éppen Rosszabbikos ebben az egész Kárpát 
medencei politikai lecsóban, és valamiért aktuálisnak véli az időt fogainak csikorga-
tására, és a mi tömeges hűlyítésünkre.

El a kezekkel Erdélyről, és felejtsék el, hagyjanak ki minket a játékból, mikor poli-
tikai palettájukat csiszolgatják. Felejtsék el még a focidrukkerek is az efféle szlogeneket, 
hogy lesz még Erdély Magyarországé! És a dupla állampolgársággal járó szavazati jogra 
sem hiszem, hogy igényt kellene tartanunk.

Nem kell sem ajándékba, sem kiérdemeltnek titulálva. Erdély legyen és maradjon 
az erdélyieké! Magyarország pedig az ottélőké! Mindenki otthon bonyolítsa szavazat-
szerzéssel egybekötött izetlen játékát. 

Lehet, hogy megbocsátottunk azért az ominózus december 5-ért, de hogy eszünk 
ágában sincs elfelejteni – arra mérget vehetnek. És dupla állampolgárság ide, vagy oda – 
megkésve bár, de annál nagyobb szeretettel felkínálva –, aligha kell a mai erdélyi magyar-
nak, amikor azt a kinkeserves magyar igazolványt is bármely mezei alkalmazott megkér-
dőjelezheti, a benne foglalt kedvezményeket megtagadhatja odaát az „anyaországban” 
– következmények nélkül. 

Szavazzanak ők a saját dogaikban, mert a jövőjüket – mint az elmúlt évek bizo-
nyítják –saját kezűleg is el tudják baltázni rendesen. Minket meg hagyjanak meg a sa-
játunkkal. Hadd harcoljuk meg mi saját harcunkat, érdemeljük ki autonómiánkat, ha 
arra felkészültünk. Mert választani, szavazni nem csak statisztika és ki tudja hány évre 
szóló hatalmi pozició, hanem felelősség is, még ha amolyan elbagatellizálható állampol-
gári is. Döntsék el előbb, tapasztalják meg, mutassák meg előbb, hogy mire mennek a 
saját akoljukban, és ne terelgessenek minket abba a hodályba, melynek önkéntes őrzőivé 
avanzsálták magukat, felbuzdulva azon acsekélyke eu-s parlamenti sikeren, melyet egy-
két rozoga párt sikertelenségére sikerült felépíteniük. 

Erdély legyen az erdélyieké és punktum. Bár vitathatatlan, hogy mindannyiunknak 
fáj Trianon és a tehetetlenség, hogy képtelenek vagyunk enyhíteni fájdalmunkat, de rit-
kán jut eszünkbe, hogy nem mi erdélyiek, délvidékiek, felvidékiek, újvidékiek és kárpát-
aljaiak akartuk, hogy így legyen. És azt is mindig elfeledjük, hogy ezt az ide csatolom, 
oda csatolom dolgot is mi magyarok találtuk ki magunknak jó pár évtizeddel Trianon 
előtt, és mások csak revansot vettek. Hogy sokan voltak, nagyhatalmak segítették el-
képzeléseiket, és hogy ettől sikeresek voltak, az biztos. Legalábbis mi, kisebbségbe tusz-
koltak nap mint nap megéljük ennek a bizonyosságát. Meg azt is érezzük, milyen cso-
dálatosan felemelő érzés itthon bozgornak, otthon pedig lassan húsz éve  románnak, 
szerbnek, horvátnak, ukránnak lenni, akár a Dunán innen, akár a Dunán túl, vagy éppen 
Budapesten. 

Hozzáállásunkat a világ dolgaihoz akkor ronthattuk el, amikor leszálltunk a lóról. 
Azóta pedig mintha hiába próbálunk visszakapaszkodni, valahogy mindig átesünk a ló 
túlsó oldalára. Ezzel pedig csak egy a baj: könnyen agyontaposhatnak minket.
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Mi pedig nem szeretnénk újra felvállalni eme nagy áldozatot – talán még magun-
kért sem, hát még a saját fajtáját is megtagadó anyaországiakért.

Ezért mondom: el a kezekkel Erdélyről!

Luaţi mâinile de pe Ardeal!

Idei pe marginea demagogiei politice – dreapta, stânga, extern, intern – în legătură 
cu dependenţa și independenţa Ardealului.

Ardealul să fie al ardelenilor – și atât!

- Árkád, nr.34, 20 august 2009 -

Méghogy a legjobb dolgok egyike?

Idén, szeptember 15-én már másodszorra ünnepelhettük akár hivatalosan is a Demok-
rácia Nemzetközi Napját*. Ünnepelhettünk volna, csakhogy egyáltalán nem voltunk 
ünneplős kedvünkben, mert ugyanezen a napon kezdődött a tanítás is. Ez pedig eléggé 

elsötétítette felettünk az eget.
Utolsó pillanatig találgathattuk: kezdődik-e a tanítás vagy nem? Sztrájkolnak-e a 

pedagógusok vagy sem? Van-e tanítható tananyag, gyermekközpontú órarend, és sok 
helyen építőtelep-mentes iskola? Kétkedtünk, találgattunk, és nagy valószínűséggel még 
jó ideig ugyanezt fogjuk tenni, ha csak az oktatás mint olyan szóba kerül. 

Pedig szeptember 15-e, még ha búskomorságban is köszöntött ránk – a demokrácia nem-
zetközi napja. Azé a demokráciáé, melyet mi, lassan 20 éve hol gyakorolunk, hol meg bitorolunk.

Azt mondják: a demokrácia a legjobb dolgok egyike, mely megtörténhetett valaha 
is velünk, romániaiakkal. 

De mit is értünk mi demokrácián? 
A válasz borzasztóan egyszerű: mindent mondhatunk, mindent elkövethetünk, 

amit csak akarunk, bárhol, bármikor, bárkivel szemben abból az egyszerű okból kifolyó-
lag, hogy Románia demokratikus jogállam.

„(3) Románia demokratikus és szociális jogállam, amelyben a román nép demokrati-
kus hagyományainak és az 1989. decemberi forradalom eszményeinek szellemében, az em-
beri méltóság, az állampolgárok jogai és szabadságai, az emberi személyiség szabad fejlődése, 
az igazságosság és a politikai pluralizmus a legfelsőbb értékeket képviselik, és garantáltak.” 

Olyannyira nekünk találták fel ezt az államformát, hogy miután nálunk demokrá-
cia van, mi ezt úgy értelmezzük, hogy rutinszerűen átgázolhatunk mindenkin és min-
denen, s csak utána gondolkodunk el azon, hogy létezhet-e törvény, amit esetleg meg-
sértettünk. Mi több, ebben az esetben sem azért ólálkodunk a paragrafusok körül, hogy 
netalántán betartani igyekeznénk egynéhányat bekezdéseiből, csupán a kiskapukat für-
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késszük, a kibúvókat – hiszen nálunk él és virul a demokrácia, és mindent szabad, amit 
valaha megtiltottak nekünk. Meg amit nem is…

A kisembertől a nagyemberig mifelénk mindenki demokratikus. Keresztbe tehe-
tünk egymásnak, gyalázkodhatunk, visszaélhetünk helyzetünkkel bárhol is legyen az. 
Lefizetünk mindenkit, és lefizethetők vagyunk mindannyian… lenn is, fenn is. Megen-
gedünk magunknak mindent, és másokkal szemben is elnézzük ugyanazt. 

De ennek a mértéktelen szabadságnak is van, létezik határa. És ez a határ törvény-
szerűen mindenkire kellene vonatkozzon, nem csak azokra, akik valamilyen szinten még 
mást is akarnak. Rendet a káoszban, a többség akarat-érvényesítése helyett egyenlőbb 
emberi alapjogokat: az egyáltalán élhető demokráciát. Betartható és betartott kötelessé-
gekkel és jogokkal, mert a demokrácia jobb helyeken erről is szól.

Húsz évünk volt azt tenni, amit csak akartunk, és az eredményre egy cseppet sem le-
hetünk büszkék. Kiszolgáltatottabbak vagyunk, mint valaha. Bizonytalanok mindennapja-
ink, közeljövőnk és a távolabbi évtizedek sem kecsegtetnek sok jónak mondható ígérettel. 

A román sajtó szerint sajátos demokráciánk olyan, mint egy beteg, húszéves fiatal leány. 
Szomorú és fájdalmas, talán egy kissé cinikusra sikeredett ez a hasonlat, de akár 

elvetjük, akár elemezni próbáljuk azt, ami mögötte van, a pro és kontra érveket fontol-
gatva, abban szinte biztosak lehetünk, hogy rajta/rajtunk már a tünetek kezelése nem 
segíthet. És az sem, ha csak karba tett kézzel és tátott szájjal várjuk a sült galambot, mert 
a demokráciát nem elég deklarálni, alkotmányba foglalni, azt mindenekelőtt meg kell 
élni, egy emberként, családként, polgárként, kisebbségként és többségi nemzetként – 
becsülettel. Különben csak piros betűs napjaink lesznek, és az ünneplés helyett nem ma-
rad más, csak a kiábrándító valóság. 

*Az ENSZ Közgyűlésének 2007 novemberében elfogadott konszenzusos határo-
zata alapján szeptember 15. a Demokrácia Nemzetközi Napja. Habár a demokráciát a 
világ különböző pontjain különbözőképpen értelmezik, abban valamennyi parlament 
egységes, hogy szorgalmazzák az ENSZ alapértékei szerint a demokratizálódás folyama-
tának elősegítését, illetve az emberi alapjogok tiszteletben tartását.

Cum să fie cel mai bun lucru?

În 15 septembrie se sărbătorește Ziua Internaţională a Democraţiei. Democraţia 
cică este unul dintre cele mai bune lucruri care s-au întâmplat vreodată cu românii.

Dar ce înţelegem noi prin democraţie?
Răspunsul este deosebit de simplu: putem face și spune orice, oriunde despre ori-

cine, motivând că România este o ţară democrată, stat de drept.
Șirul nelegiutorilor, pretinși democraţi este lung: de la dascăli la portar, de la ma-

joritate la minoritate.
Nu este suficient să fie declarată democraţia, zi scrisă cu roșu, în primul rând tre-

buie trăită, practicată cu cinste, unul câte unul, cu toată familia, ca cetăţean, ca minoritar 
și majoritar al naţiei. Altfel democraţia rămâne doar o dezamăgire.

- Árkád, nr. 38, 17 septembrie 2009 - 
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A filoxéravész Szilágy megyében és 
következményei a szőlőkultúrában

Az évezredes európai szőlőkultúrát végzetesnek tűnő vész a Phylloxera vastatrix, azaz 
a gyökérszőlő-tetű támadta meg a XIX. század második felében, s rövid idő alatt 
nagy területeken pusztította el az ültetvényeket. Először Franciaországban lépett fel s 

onnan terjedt át Közép-Európára. Magyarországon az 1870-es évek közepétől 1896-ig 482 
ezer katasztrális holdon semmisítette meg a szőlőt. A minket most közelebbről érdeklő Szilágy 
megyében 1879-ben fedezték fel a vészt, mégpedig Peéren, a felső Ér-melléken, aztán gyorsan 
terjedt mindenfelé. 

A szőlőkultúra végleges eltűnésével fenyegető filoxéra riadalmat keltett egész Eu-
rópában. A bajra korán felfigyelő Herman Ottó erről 1879-ben a következőket írta: „A 
világ borpiacain valóban királyként uralkodó Franciaország felől egy évtized óta egy 
vészkiáltás hangzik, mely évről-évre nőttön nő. Ez országnak legkitűnőbb borvidékei 
egymásután tönkremennek. Az áldást árasztó, életkedvet és jólétet teremtő szőlőtő sor-
vadoz, elhal; azok a területek, amelyek nyáron át a szőlőlevél teli zöldjével oly fölséges 
széppé avatták a borvidékek szelíd tájait, amelyek őszkor a szüretelők vidámságával, 
nyüzsgésével teltek meg, gyönyörködtették a fület, a szemet, millióknak kenyeret, s 
százféle keresetet nyújtva – e vidékek kihalnak, mert szőlőik kivesznek”.1 Franciaország 
gyorsan küzdeni kezdett a szőlőirtó baj ellen, s példájának követésére szólította fel az 
érdekelteket – az említett nagyhírű természettudós.

Milyen is volt ez a veszedelmes rovar? 
A Természettudományi Kislexikon meghatározása szerint 1—1,5 mm nagyságú, 

amelynek fejlődése egy föld alatti (gyökérlakó) és egy föld feletti (levéllakó) szakaszra 
osztható. Európában főként a gyökérlakó károsított. Tömeges fellépése nyomán elsor-
vadt, majd teljesen kipusztult a szőlőtőke. 

A Szilágyságot századok óta kiemelkedő szőlő- és borvidékként említik a történeti 
források, s az volt a XIX. század második felében is, amikor a filoxéra vész fellépett. 

Mint közismert, Szilágy-megye az 1876-os területrendezés során jött létre, a 
Partium északi részén, a korábbi Kraszna és Közép-Szolnok megyék egyesítésével, ame-
lyekhez hozzácsatolták Kővár-vidék egy részét, valamint a korábban Szatmár megyé-
hez tartozott Tasnádi járást. Hat járásra oszlott: Krasznai, Szilágycsehi, Szilágysomlyói, 
Tasnádi, Zilahi és Zsibói járásra. Ha Szilágy megye nem is egészen volt azonos a Szil-
ágysággal2 mint sajátos tájjal, tény, hogy a szilágyi borvidéket magába foglalta, ezért a 
megyéről közölt adatok elsősorban a szőlő és borkultúra fontos vidékeire vonatkoznak. 

Egyed Ákos
Hepehupa
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Csávossy György a szilágyi borvidék három kerületét különíti el: 
1. Zilahi kerület: az Almás és a Szamos völgye, a Kraszna folyó jobb és bal oldala, 

Perecseny és Szilágysomlyóig bezárólag;
2. Hegyháti kerület: Szilágycseh, Szilágysomlyó központtal a Szamosig;
3. Érmelléki kerület: Somlyótól Kraszna és Közép-Szolnok megyék egész nyu-

gatra hajló területe. Itt a központok Sződemeter és Peér.3
Mekkora területet foglalt el a megyében a szőlő a filoxéra megjelenése és pusztí-

tása előtt? 
Ezzel a kérdéssel kapcsolatban több eléggé pontos forrással rendelkezünk. A Bo-

rászati Törzskönyv 1884. évi adatai szerint akkor 6708 hektáron (11 685 kataszteri hol-
don) termesztettek szőlőt, amelyről 59 406 hl bort készítettek.4 A Kolozsvári Keres-
kedelmi Kamara 1895—1897 évi jelentése szerint Szilágy megyében 12 025 kataszteri 
holdon termesztettek szőlőt.5 Végül az 1895-ben végrehajtott mezőgazdasági statiszti-
kai összeírás 8219 hektár szőlőterületről szól.6 Az említett adatok azt bizonyítják, hogy 
Szilágy megye Magyarország jelentős borvidékei közé tartozott. Erre mutat az is, hogy a 
megye 168 községében foglalkoztak szőlőműveléssel a 239 település közül.

A szőlő és borkultúra a XIX. század közepén és különösen a kiegyezés után nagy 
lendületet vett, s az Európában legjobbnak tartott szőlőfajtákat honosították meg, mi-
közben a régebbi honos fajtákat is megtartották. Elterjedt volt a Járdovány, Oportó, 
Szerémi, Bakator, Juhfark, Furmint, Kadarka és kisebb mértékben más fajták. A filoxéra 
vész, mintegy másfél évtized alatt, majdnem teljesen elpusztította a megyében a sző-
lőültetvényeket. Erről több felmérés adatait idézhetjük, közülük kettőt ismertetünk a 
következőkben.

Az 1895-ben végrehajtott, már említett mezőgazdasági összeírás adatai szerint 
8219 hektár szőlőterületből 7609 hektár, azaz a szőlőterület 92,57%-a parlagon hevert 
a vész pusztítása következtében. 7 A Kolozsvári Kereskedelmi és Iparkamara jelentése 
1896-ra vonatkozóan a következőket közli: a 12 025 katasztrális hold szőlőből 11 994 
holdon a szőlők kipusztultak, vagyis nem maradt csak 31 hold élő ültetvény. A jelentés-
ben ezt olvassuk: „Szilágy vármegyében majdnem teljesen elpusztult a szőlő, és a kama-
rakerületünk többi részén is erősen terjed”.8  Valószínű, hogy ilyen hatalmas természeti 
csapás csak néhány megyét, talán egyetlen más megyét sem ért.9 Számításaink szerint 
ez legkevesebb 30 000 gazdaságnak okozott teljes jövedelemkiesést s ezeknek mintegy 
2/3-a 5 hektáron aluli családi kisgazdaság volt. 

Mi okozhatta Szilágy megyében ezt a rendkívüli pusztítást?
Ennek több oka lehetett: a talaj összetétele (a filoxéra a kötött talajokon terjedt, 

márpedig közismert, hogy a megyében ez volt uralkodó) amelyhez a művelési mód is 
hozzájárulhatott, de a pusztítás ilyen nagy arányú okának azt tartjuk a korabeli forrá-
sok alapján, hogy a filoxérával majdnem egy időben lépett fel egy másik veszedelmes 
pusztító, nevezeten a peronoszpóra is; s mert sem a filoxéra sem a peronoszpóra elleni 
védekezést nem ismerték a gazdák, a vész akadálytalanul terjeszkedhetett és fejthette ki 
romboló hatását. 
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A szőlőtermesztő társadalom egyelőre tehetetlenül állt szemben a vésszel, amellyel 
egyébként mind többet foglalkozhatott a közvélemény és a sajtó. A Zilahon kiadott Szil-
ágy című lap írta: „... szinte bámulatos [...] az a lemondás mondhatni hanyagság, vagy 
legalább a tétlenség, amivel az egész dolgot nézzük”, de nyomban sietett hozzáfűzni az 
előbbiekhez azt, hogy mégis van magyarázat a dermesztő tétlenségre, és ezeket három 
pontban foglalja össze: 1 a tulajdonosok nem bíznak az újratelepítés sikerében, 2. nincs 
pénz a felújításra, 3. hiányzik a kellő szakértelem az újjátelepítéshez.10

A kortársak e természeti csapás szociális következményeire is figyeltek, erről szólt 
a már előbb említett lap 1892. augusztus 28-i száma: „A legújabb időben kegyetlen csa-
pást mért a sors a szőlősgazdákra. A filoxéra pusztítása következtében koldusbotra jutott 
a nemrégen még jómódnak örvendett kisebb szőlősbirtokos is.” Egy későbbi számában 
a szőlőmunkásokat ért veszteségről is ír, s tegyük ehhez hozzá, hogy a századfordulón 
egyre nagyobb méreteket öltő kivándorláshoz is valószínű hozzájárult a szőlők, különö-
sen a nagybirtokokon művelt szőlők kipusztulása. A Nagyváradi Kereskedelmi és Ipar-
kamara 1891-ben úgy ítélte meg, hogy a sokat említett vész miatt az Érmellék majdnem 
gazdasági válságba sodródott.

Természetesen a magyar kormány sem maradhatott és nem is maradt tétlen. Min-
denek előtt a szőlők újratelepítését elősegítő intézkedéseket hozott: kedvezményeket 
biztosított a szőlővessző-telepek létesítésére a nevezetes borvidékeken. S mivel a nyuga-
ti, különösen a francia példa, az amerikai fajták telepítését karolta fel, Magyarország is 
ezen az úton indult el és haladt. A Földművelési Minisztérium 1896-ban 300 000 hold 
hegyvidéki szőlő rekonstrukcióját irányozta elő, amelyből Szilágy megyére 10 000 hol-
dat osztott ki.11 Ehhez a munkához a minisztérium pénzbeli kedvezményeket is bizto-
sított, s ajánlatokat tett, arra vonatkozóan, hogy hogyan kezdjék el a felújítást: részben 
direkt termő szőlők telepítését, nagyrészt mégis azt ajánlotta, hogy az amerikai fajták 
gyökereibe nemes fajtákat oltsanak, olyanokat, melyek jó minőségi bort adnak. 

Nem érdektelen azt sem, hogy a hegyvidéki telepítéseknél inkább szorgalmazták 
a kérdéssel szakszerűen foglalkozók a homok talajra történő telepítést, s valóban: a fi-
loxéra egyik következménye éppen a homoki szőlők rendkívül gyors elterjedése volt. 
Ugyanis a homoktalajon a filoxéra nem tud terjedni, viszont a kemény talaj a védekezést 
azzal is nehezítette, hogy a szőlőtetű pusztítására ajánlott szénkéneg befecskendezését a 
gyökérzetre, majdnem lehetetlenné tette, amellett ez nagyon drága volt.

A kormányzat előnyös kölcsönökkel is hajlandó volt hozzájárulni a szőlők fel-
újításához12, különösen azon gazdákat támogatva, akik hegyközségekbe tömörültek. 
Ugyanakkor ún. kiképző tanfolyamokat is szerveztek az egyes központokban. Ilyen köz-
pontot hoztak létre Zilahon, ahol Turi Lajos, az Állami Szőlőtelep felügyelője vezette a 
tanfolyamot. A Földművelésügyi Minisztérium növelte a szőlészeti és borászati felügye-
lőségek számát, így jutott Szilágysomlyó is ilyen felügyelet birtokába, ahol Kecskeméti 
Géza borszakértő működött; hatásköre kiterjedt egész Szilágy-megyére.13 Erdélyben 
Nagyenyeden, Dícsőszentmártonban alakítottak ki hasonló felügyelőségeket. 

A filoxérea-vész következtében nagymértékben csökkent a bortermelés, ami ked-
vezett a borhamisításnak, valamint az olcsó olasz borok behozatalának. Súlyosbító kö-
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rülményként jegyzi meg a kolozsvári Kereskedelmi Kamara már többször idézett jelen-
tésében, hogy az Olaszországból Fiumén és Trieszten keresztül beáramló borok nagy 
része hamisított. Emiatt a minisztérium elrendelte a borvizsgáló bizottságok fokozott 
működését. A minisztérium által alapított Filoxéra Bizottság ajánlatokat tett Szilágy me-
gyének a fajták megválasztására, eszerint ott a Bakator, Hárslevelű, Kövér, Sárfehér, Fur-
mint, Olasz rizling, Souvignon fehér bort, illetve az Oportó, Nagyburgundi, Cabernet, 
Merlot vörös bort adó fajták termeszthetők sikerrel. 14

Végülis elkezdődött a szőlők rekonstrukciója: 1896. végéig a 168 érintett település 
közül 58-ban láttak hozzá a felújításhoz, összesen 787 katasztrális holdon, ebből ameri-
kai fajtákat 38 holdon telepítettek, amerikai alanyba oltott szőlőt pedig 748 holdon.15 
Érthető, hogy a bortermelés mennyisége is alig növekedett 1895–97-ben évente átlag 
1483 hl-t állítottak elő, szemben az 1884 évi 59 440 hl-el.

A filoxéra vész alapvető változást okozott a szőlőtermesztés technológiájában is: 
„egy negyedszázad alatt a régi szőlőkultúra minden fogyatékosságával, de a hagyomá-
nyos művelés környezetkímélő vonásaival, alacsonyabb költségráfordításával végleg a 
múlté lesz. Ezzel [...] az európai szőlőművelés fejlődéstörténete is két külön korszakra 
oszlik:  a filoxéra előtti és utáni időszakra” – állapítja meg Csávossy György a már idézett 
könyvében.16

Az újjátelepítés költségeit természetesen a nagyobb gazdaságok tudták előterem-
teni. Egy 1895-ben készült összeírás szerint a 10 katasztrális holdnál nagyobb szőlőte-
rületek birtokosai túlnyomó részben a nagygazdaságok közül kerültek ki. Szilágy me-
gyében a grófi és bárói Bánffy családok 210, a Wesselényi utódok 47, a Kornisok 34, a 
Degenfeldek 29 hold újratelepített szőlőterülettel rendelkeztek. Szilágysomlyón 1895-
ben 63 hold szőlőt írtak össze ebből Bánffy Albert 22 holddal részesült.17 A újjáalapítás 
1908–1911. években nagy lendülettel folytatódott, amelynek eredményeiről az 1911. 
évi Statisztikai Évkönyv meggyőző adatokat közöl, ekkor Szilágy megyében 3101 hektár 
szőlőterületet találtak, amelyről 59169 hl fehér bort és 2910 hl vörös bort, 1118 hl sil-
lerbort állítottak elő a termelők. Emellett kis mértékben pecsenyebort és csemegebort 
is.18 Ezzel a szilágysági szőlő elérte az 1884. évi termelés mennyiségét.

A szilágysági szőlőkultúrát tehát sikerült megmenteni, de ezért nagy árat fizetett a 
szőlőművelő társadalom: az újraültetés nagy tőkét és energiát emésztett fel, s az új szőlők 
fenntartása is jóval többe került, mint korábban. Arról sem feledkezhetünk meg, hogy 
a nemes szőlőfajták mellett, eléggé jelentős mértékben elterjedtek az amerikai direkt 
termő fajták. A következő századokban a két fajta között folyt a versengés, de a borpiac 
követelményei szerint a nagyobb gazdaságok területén a nemes fajták fokozatosan tért 
hódítottak, míg a kisgazdaságokban a direkt termők napjainkban is népszerűségnek ör-
vendenek.
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Istoricul Egyed Ákos prezintă în lucrare consecinţele economice și sociale a dis-
trugerii viticulturii sălăjene în ultimul sfert al secolului 19-lea. Viile atacate de Phyloxera 
vasatatrix au distrus plantaţiile din Franţa, iar începând din anii 1870 a distrus suprafaţa 
de jumătate de milion iugăr în Europa Centrală.

În Sălaj în anul 1884 au fost înregistrate 6708 plantaţii cu o producţie de 59406 hl 
de vin în 239 locaţii. În urma distrugerii circa 30000 de familii au rămas fără venitul din 
valorificarea vinului. Cu sprijinul împrumuturilor bancare până la 1911 s-au reînfiinţat 
3101 de hectare, dar s-au răspândit soiurile hibride de origine americană. 
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Bemutatják Zsobokot a világnak

Zsobokig a községköponttól egyetlen szembejövő autóval sem találkoztunk, s meg sem 
előzött senki. Az út járható, hengerelt kavicsos, kátyukat sem kellett kerülgetni, a ve-
zetőn kívül gyönyörködhettünk a nyári táj szépségében: a festői szép dombok, lige-

tek, faragott kapus porták. A festőállvány majdnem a falusi utca közepén, amint a Bethesda 
Gyermekotthon és Szórvány Iskolaközpont felé kanyarodunk, lényegében úti célunkhoz, a 
művész táborhoz.

Idén júliusban 14. alkalommal szerveztek alkotótábort hazai és külföldi képzőmű-
vészek számára. Ám a festőkön kívül másodjára vagy harmadjára fiatal fotósoknak és 
filmeseknek. Hozzáértő műkritikusok szerint Észak-Erdélyben a gyergyószárhegyit kö-
vetően a zsoboki a legjelentősebb nyári művésztábor. A Communitas Alapítvány mellett 
és a házigazda gyermekotthon ez évben Szilágy Megye Tanácsa és a megyei múzeum is 
támogatta a táborban lezajlott alkotó tevékenységet.

A svájci tisztaságú impozáns épület nagytermében Essig Klára kolozsvári festőmű-
vész a tábor kezdeményezője, évek óta következetes szervezője tájékoztat.

A tábor célja Kalotaszeg bemutatása a világnak, az övezet hagyományos sajátossá-
gainak ismertetése. A művésztáborban készült alkotások méltóak Zsobok és környéke 
értékeinek népszerűsítésére, hogy azokat megismerjék az országhatáron kívül is. 

A tábor ötletének születéséről mesélte el Essig Klára, valamikor a 90-es évek elején, 
megdöbbentette, anyaországi ismerősének Erdély mindössze a Székelyföldet jelentette. 
Számára a Kalotaszeg fehér folt volt, ismeretlen övezet. Ezt a népművészetben gazdag 
erdélyi övezetet akarja megismertetni a nagyvilággal festmények, grafikák, szobrok és 
más művészeti alkotásokkal.

A tábor 1996 óta működik nyaranta, először csak magyarországi résztvevőkkel. 
A következő évekkel kezdődően erdélyiekkel és más országokban élőkkel dolgoznak 
együtt a meghívott művészek. 

Az elmúlt napokban 30-nál több személy töltött el egy hetet Zsobokon és környé-
kén. Ellátogattak a Sztánára is, a Kós Károly építette Varjúvárhoz. A művészek vázlatokat 
készítettek, és az iskolai osztálytermekben berendezett műteremben dolgoztak.

Hadd soroljam fel őket ábécé-sorrendben. Benk András Bánffyhunyadról, Bordy 
Margit Kolozsvárról, Buglya Sándor Budapestről, Csóka László (selymesilosvai szárma-
zású) Szászhalombattáról, Czirjék Lajos Marosvásárhelyről, Essig Klára Kolozsvárról, 
Fazakas Tibor Vajdahunyadról, Fecsó Ivett (aki lelkipásztorként a helyi templomban is 
szolgált) és férja, Fecsó Szilárd Kassáról; Gonda Zoltán Debrecenből (50 éves művészi 
pályafutása okán szép kivitelezésű albuma jelent meg); a sarmasági gyökérrel bíró Kato-

Fejér László, Szabó Attila
Szilágyság

Alapítási év 1883 X . évfolyamX
Közéleti, közművelődési hetilap

Új sorozat

Szilágyság
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na György Pápáról; Kulics Ágnes Budapestről; Simó Enikő Sepsiszentgyörgyről; Szabó 
Attila Zilahról; Tompos Opra Ágota Kolozsvárról és Vassy Erzsébet Nagyváradról. 

- A nagy hiányzó az éveken át Zsobokra járó Szabó Vilmos halála nagy veszteség- 
sóhajtja el magát Klára asszony. 

Azért jelképesen Zsobokon volt most is. Nagy pannón mutatták be a tavaly nyáron 
festett 12 képének színes reprodukcióját. 

Táborzárást követően vehető számba az idei nyári termés. Az elmúlt vasárnap az 
istentiszteletet követően a pár éve felújított kultúrházban rögtönzött kiállításon szem-
besültek a helybeliek az alkotásokkal. Az alkotások olajfestmények, tempera, pasztel, 
tusrajz, akvarell, selyemfestés.

Az utóbbit a selyemfestő Fecsó Ivett a batikolás távolkeleti technikája titkát ma-
gyarázta el. Ám számomra a végeredmény volt az érdekes, a textil anyagon csillogó nyári 
képek.

Naturalista és absztrakt művek készültek. Meglepő, többen is a Varjúvárat festet-
ték vászonra, kartonra. Katona György képén a vár melletti Kós Károly portré láttán a 
transzilvanizmus hirdetőjére akár ráköszönhetne  a néző. Fazakas Tibor, a vajdahunyadi 
grafikus nonfiguratív munkáját ábrázoló idei zsebnaptárral kedveskedett; Essig Klára 
pedig egy magyar és román nyelvű Reményik Sándor verskötettel, melynek színes il-
lusztrációit készítette. A grafikus a Barcaság szülöttje, Szabó Vilinek lelki barátja volt, 

emlékének ápolója. Több alkalom-
mal vett részt a zsoboki táborban, 
félszáznál is több hazai kiállításon 
kívül állította ki Magyar-, Német-, 
Olasz-, Francia és Finnoreszágban.

- Szabó Vilmos érezte Kós és 
a Kalotaszeg szellemiségét, ezt tük-
rözte számos képe-állította hatá-
rozottan a grafikus. – Kapcsolatot 
épített a hazai és a magyarországi 
művésztelepek résztvevőivel. A zi-
lahi tárlaton idén ezért is jelen van 
képeivel..

A hételőn először jutottak 
el Zilahra a Vigadó földszintjén az 
Atalier Z- kisgalériába a zsoboki alko-
tások. A képek viszik tovább Kolozs-
váron túlra  a nagyvilágba Zsobok és 
a Kalotaszeg rabulejtő szépségeit.

Porteretul lui Kós Károly
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Zsobok Art Expo – Zilah

Az idei 14. zsoboki alkotótáborban 16 képzőművész, 15 fotós és néhány filmmű-
vészeti-szakos egyetemi hallgató vett részt. Mondhatnánk, hogy párhuzamosan 
futott három tábor.  Zilahon a Megyei Történelmi és Művészeti Múzeum szer-

vezésében  bemutatott kiállítás ezúttal a képzőművészek alkotásaira koncentrál ízelí-
tőt kínálva abból, ami egy ilyen helyen megszületik. Olajfestmény, pasztell vagy akril, 
akvarell vagy selyemfestés és tusrajzok, vegyes technikák, sőt egyéni technikák teszik 
változatossá a kiállítást. A zsoboki tábor célkitűzése a még létező és dokumentálható, fel-
dolgozható hagyomány képi formai motívumkincseinek felhasználása képzőművészeti 
alkotásokban. Az építkezés és a viselet, díszítőművészet sajátosságainak plasztikai beépí-
tése műalkotásokba, valamint a táj specifikuma nem kis kihívás a képzőművészek szá-
mára. Ilyenként megtalálhatók a kiállításon a szabadtéri tájképfestészet szemléletében 
készült alkotások, realista stílus vagy egyfajta impresszionizmus és posztimpresszioniz-

mus sajátosságainak megfelelően, de sok esetben a helyi motívumvilág expresszionista 
vagy metafizikai festészeti elemeket használó nyelvezetben tárul elénk. A dekoratív kife-
jezésforma is sajátja több alkotásnak, sőt hangsúlyos op-artos stílusjegyek is érvényesül-
nek. Absztrakcióig elmenő interpretálások sem hiányoznak, könnyed és komoly, drámai 
hatást sugárzó képek egyaránt megtalálhatók a tárlaton.

Kalotaszeg szellemiségéhez hozzátartozik Kós Károly emléke és szellemi hagyaté-
ka is, a sztánai Varjú-vár meg is jelenik több alkotásban, sőt a nagy mester portréja is. De 
leginkább, talán az alkotók közötti kollégialitás, jóbaráti viszony és az egymás vállalása, 
szükség esetén alkotásbeli segítése teszi a zsoboki tábort Kós Károly szellemiségének örö-
kösévé, meg nyilván a művészi termék lélek- és közösségformáló minősége is. Ennek támo-

Vernisajul expoziţiei
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Fejér Laszló, Szabó Att ila

gatását és megis-
mertetését vállalja  
idéntől fogva re-
mélhetőleg állan-
dó jelleggel a zi-
lahi Történelmi 
és Művészeti Mú-
zeum is a Szilágy 
Megyei Tanács 
m e g b í z á s á b ó l . 
Köszönet  ezúton 
is támogató odafi-
gyelésükért! 

Még egy sa-
játossága az idei 
kiállításnak az, 
hogy a megnyitó 

Szabó Vilmosra, a tábor állandó részvevőjére való emlékezés jegyében történt, kinek hi-
ányát mindnyájan éreztük, ugyanakkor szívünkben lévő jelenléte, kiállított tavalyi képe-
inek megidéző erejével párosulva teljessé tette alkotói körünket és a kiállítást úgyszintén. 

A Communitas Alapítvány támogatását is élvező tábor résztvevői köszönetüket 
nyilvánítják ki Essig Kacsó Klára asszonynak, a tábor szervezőjének, a zsoboki Bethesda 
Gyermekotthon vezetőségének, a falu közösségének és a támogatóknak mind. 

Kiállító művészek: Benk András, Bordy Margit, Buglya Sándor, Csóka László, 
Czirjék Lajos, Essig Klára, Fazakas Tibor, Fecsó Ivett, Fecsó Szilárd, Gonda Zoltán, 
Katona György,  Kulics Ágnes, Simó Enikő, Szabó Attila, Tompos Opra Ágota, Vassy 
Erzsébet.

Jebucul prezentat lumii

În sat, în Centrul pentru Copii Bethesda anul acesta s-a organizat pentru a 14-a 
oară tabăra de arte plastice la care au participat artiști din ţară și de peste hotare. Scopul 
taberei este de a prezenta lumii microregiunea etnografică Călata prin satul Jebuc. Tabă-
ra artiștilor între timp a devenit a doua cea mai importantă tabără de acest fel  în Ardeal 
după cea din Lăzarea. Iniţiatoarea și organizatoarea taberei, doamna Esig Klára a dedicat 
această tabără memoriei pictorului zălăuan Szabó Vilmos, decedat recent. O parte din 
picturile realizate în tabără au fost prezentate publicului zălăuan în cadrul expoziţiei de 
la Atelier Z, vernisajul prezentat de fiul lui Szabó Vilmos, pictorul Szabó Attila.

- Szilágyság , 31 iulie 2009 -
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Editorial

Pe Prut în jos

Abia dacă ne mai amintim de evenimentele recente din centrul Chișinăului. Orice 
minune ţine numai trei zile. Nici de data asta nu a fost altfel. Pe scurt, după alegerile din 
Moldova, desfășurate la începutul lunii, în centrul capitalei s-au adunat, afirmativ, câteva 
zeci de mii de oameni care contestau rezultatele scrutinului, adică victoria comuniștilor. 
De aici și până la violenţe, abuzuri ale forţelor de ordine, devastarea Parlamentului, acu-
zaţii privind amestecul României în evenimente, făcute de către însuși tătucul Voronin, 
președintele comunist al cărui mandat a și expirat, și, evident, clasica pasivitate a Uniunii 
Europene, nu a fost decât un pas. Apoi, cu fiecare zi scursă, grupurile de contestatari au 
fost tot mai mici iar forţele de ordine au pus stăpânire definitivă pe situaţie. Cam astea 
ar fi, pe scurt, datele. Ce au mai zis unii și alţii, câte vize s-au introdus pentru români și 
câte și mai câte, gura lumii este liberă. Noi vrem să facem alte consideraţii pornind de la 
evenimentele invocate. 

Printre revendicările tinerilor ieșiţi în stradă, cel mai mult ne privește ideea eternei 
frăţii dintre români și basarabeni. Că istoria comună, că aceeași limbă, că Eminescu și alte 
astea ar justifica legătura de sânge dintre noi și ei și, deci, unirea pentru reîntregire, pentru 
„România dodoloaţă”. Nu putem să nu ne reaminitim că, după 1990, noi am fost mândri 
să recunoaștem rapid, dacă nu chiar primii, statul independent Moldova. Prin acest gest 
de „democraţie înţeleaptă” am pus capăt definitiv oricăror intenţii unioniste. Trebuie să 
acceptăm deci că Moldova este un alt stat și că a susţine asemenea idei și a mai și face pro-
pagandă în acest sens este destul de dubios, semănând cu un fel de amestec în treburile 
interne ale statului. Iar dacă acuzaţiile lui Voronin cum că toată revolta a fost concepută 
și finanţată de România ar fi reale, atunci chiar am avea o problemă. Dar să-i lăsăm pe 
alţii să elucideze dedesubturile afacerii Chișinău. Noi am vrea să ne expunem părerea 
privind eventuala unire cu Basarabia. După 1990, la noi a fost o efervescenţă unionistă. 
Cum au avut loc diverse campanii electorale și cum manipularea a fost în floare iar recep-
torii, adică oamenii, mai naivi decât acum, terenul unionist a fost foarte fertil. Candidatul 
care nu avea în platforma electorală unirea la loc de frunte era ca și pierdut. Dădea foarte 
bine. Ideea s-a perpetuat, deși practic lumea nu înţelegea consecinţele prea bine. Acum 
pare agasant și de prost gust să ieși într-o campanie electorală, de orice fel ar fi ea, cu 
ideea unirii cu Basarabia. Lumea s-a mai blazat și rodat. Avem alte probleme care ne frig 
mai tare la degete, prima fiind viaţa grea, mizeria. La ce bun să ne unim cu moldovenii? 
Să facem ce? Cu ce consecinţe reale? Să ne mai lipim de coadă niște perdanţi, înapoiaţi, 

Daniela Fizeşan
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probabil nici foarte harnici, care să ne tragă înapoi serios. Nu că noi am fi prea avansaţi. 
Să vă reamintim că, după 1990, toate statele care au putut să se dezmembreze s-au dez-
membrat, mai puţin Germania, care s-a reunificat. Dacă asta nu vă spune nimic, atunci 
vă informăm noi că Germania de Vest a fost capabilă să investească miliarde de mărci, pe 
vremea aceea, echivalentul a miliarde de euro astăzi, pentru a ridica nivelul nemţilor de 
Est. Rezultatele nu au fost și nu sunt nici în ziua de astăzi clare, deoarece oficial totul este 
bine. Neoficial, dacă stai de vorbă cu nemţii de rând, vezi că cei din Est sunt priviţi ca un 
fel de Îpopulaţie de categoria a douaÎ, foștii nemţi comuniști fiind neagreaţi de către cei 
capitaliști. Și acum ÎfederaliiÎ mustăcesc pentru impozitele suplimentare plătite pentru 
susţinerea fostei Germanii de Est. Și, vă reamintim, este vorba despre nemţi, care au dus 
două războaie mondiale pe picioare și care sunt... nemţi. Adică serioși, paroliști și harnici. 
Pe când noi și moldovenii? Basarabia, din punct de vedere economic, este zero, rezerve 
naturale zero, mai puţin ale solului, cu vinul lor cu tot. Cât despre noi, să fim serioși! În 
afară de câţiva ÎtunariÎ, foști deţinători de sute de milioane de euro înainte de criză, și 
câteva afaceri răsunătoare, gen platoul marin, mari „privatizări” și alte astea, nu prea avem 
mare lucru. Că bogăţiile subsolului le-a aranjat Patriciu. Ce ne leagă, în schimb, este „hăr-
nicia” tradiţională, remarcată de pe vremea dacilor: aceea de-a bea bine. Și de-o parte și de 
alta a Prutului. Despre altă hărnicie nici nu poate fi vorba! Să nu uităm, în același context, 
că dacă nemţii vestici au inivestit sume exorbitante pentru ridicarea nivelului esticilor, 
cam așa-ceva ar trebui să facem și noi cu moldovenii. Adică să investim enorm pentru 
a-i aduce pe linia de plutire, acolo unde încă nici noi nu am ajuns, cu toată isteţimea lui 
Mitică. Gândiţi-vă numai cât de bine ne pică ideea că Ardealul aduce cei mai mulţi bani la 
bugetul României dar la redistribuire primește foarte puţin. restul merge pentru Îridica-
reaÎ altor zone mai înapoiate ale României, mai precis în anumite buzunare private tunar-
miticiste. Iar, în ipoteza unirii cu Basarabia, să muncim noi ca ei să aibă bani să huzurească 
și să-i bea. Aici nici miticii noștri tunari nu vor fi de acord! Tot patriotismul ajunge până 
la bani! Și, dacă mai punem la socoteală că, așa cum UE ne-a acceptat, cu bunele și, mai 
ales, relele noastre, apoi tot așa ar trebui să-i acceptăm și noi pe basarabeni. Între altele, cu 
conflictul cu Transnistria. Asta ar fi tot ce ne-ar mai lipsi! Pe de altă parte, dacă acceptăm 
că acolo nu sunt numai basarabeni ci și un număr imens de ruși și alte naţii, s-ar modifica 
și hegemonia celor mai mari minorităţi de la noi, ungurii și ţiganii. Ce implicaţii ar putea 
avea acest dezechilibru, așteptăm marii analiști să se încordeze și să ne lumineze. Așadar, 
credem că ar fi bine să mai luăm alte ţeluri în vizor, să muncim mai cu spor, să furăm mai 
puţin, să minţim mai puţin și să supravieţuim crizei. Oricum, basarabenii care vor să se 
unească cu noi, în afara câtorva romantici și a unor exaltaţi, (să ne ierte minunatul Grigore 
Vieru) văd în asta cel mult o poartă de emigrare spre Occident. Ceea ce ne-ar mai aduce 
o bilă neagră la U.E. Nici acum nu avem o faimă grozavă. Iar dubla cetăţenie, pe care noi o 
acordăm moldovenilor care o cer, nu pare a fi decât o manevră electorală ieftină, care să-i 
aduncă câteva sute de mii de voturi în toamnă. Lui.

- Sălajul European, 29 aprilie 2009 -  
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Editorial

Sportul politicii

Am vizionat la televizor o emisiune cu o acţiune de omagiere a marilor handbaliști 
din România. Fără discuţie, am avut șansa să vedem pe ecrane nume mari ale handba-
lului românesc, numai multipli campioni și campioane mondiale. Despre cei mai mulţi 
am auzit de la părinţii noștri, care ne povesteau despre marile meciuri din campionatele 
mondiale, despre marile finale câștigate, despre marile adversare învinse, despre bucu-
ria și mândria sinceră de-a fi român și de-a vedea compatrioţii noștri mereu pe treapta 
cea mai înaltă a podiumului de premiere mondială. Nu este puţin lucru să-i mai poţi 
vedea încă pe inegalabilii Gruia, acest Pele al handbalului, Cornel  Penu, Cristian Gaţu, 
Cornel Oţelea, Roland Gunesch, Popescu, sălăjeanul nostru Ștefan Birtalan și toţi cei-
lalţi și celelalte, veritabile glorii naţionale și mondiale, care, mai greu sau mai ușor, au 
urcat pe scenă pentru a primi premii omagiale. Unii trecuţi de optzeci de ani, alţii mai 
”tineri”, peste 60-65 de ani, plini de demnitate și eleganţă, au fost copleșiţi cu aplauze. 
Nici prezentatorul, marele Cristian Ţopescu, actualmente dat și el pe brazda politică, în 
Parlamentul României, nu este mai prejos decât distinșii sărbătoriţi, el fiind un fel de 
campion mondial al comentatorilor de sport, omul a cărui voce inconfundabilă a strigat 
de atâtea ori, cu entuziasm, ”Hai, România!” și care a suferit alături de noi în minutele 
sau secundele dinaintea altei și altei victorii. Zău, parcă am simţit și acum fiorul trăit de 
atâtea ori alături de marii sportivi și de nelipsitul Ţopescu. Și totuși… dracul nu putea 
să nu-și bage din nou coada. Era prea de tot ca lucrurile să meargă bine. Ne referim aici 
la cei care au fost invitaţi pe scenă să facă premierile: nelipsiţii politicieni. Acei oameni 
care, fără nici un merit în dobândirea gloriei sportului românesc și, în general, fără nici 
un merit, nu ratează nici o ocazie de-a apărea în faţă, pentru a mai câștiga la capitolul 
imagine. Cu excepţia unui actor mult iubit, Alexandru Arșinel, a unei supercampioane, 
de generaţie mai recentă, cu nimic mai prejos de nivelul celor sărbătoriţi, multipla cam-
pioană mondială și olimpică la canotaj, Elisabeta Lipă și a lui Octavian Belu, antrenorul 
care a intrat în ”Cartea recordurilor” ca fiind cel mai titrat din lume, cu greu ajuns pe 
scenă, toţi celialţi au parazitat evenimentul. De la primul ministru și până la ministrul 
sportului, la cel al învăţământului toţi au fost total anacronici. Am simţit că succesul ma-
nifestării a fost terfelit, fără a exagera, de acești omniprezenţi politicieni, de care nu mai 
scăpăm, precum lanul de neghină. Este adevărat că nu au fost toţi câţi puteau fi, lipsind 
nume ”grele” ale politicii precum Becali, Vadim Tudor, Băsescu, Vanghelie și mulţi alţii. 
Deci se putea și mai rău. Nimic nu se mai poate organiza fără a asculta câte o mică cuvân-
tare insipidă a  acestor ”vedete” care nu cunosc valoarea efortului și a muncii dedicate 
ci numai a ”papagalismului și a gargarei”. Și, ca să fim maliţioși, numai soborul de preoţi 
care să ”cădelniţeze” a lipsit.

 Nu putem să nu facem referire, oricât am călca pe bătătură pe unii (sau, mai ales, 
pe alţii) la aceia care și-ar fi avut locul pe scenă, care au preluat ștafeta de la ”clasicii” 
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sărbătoriţi, cu nu mai puţine merite. Noi l-am fi vrut pe zălăuanul  nostru, Maestrul 
Gheorghe Tadici, care tot prin muncă și talent a ajuns o personalitate a handbalului 
românesc și mondial, alături de sărbătoriţii Nicolae Nedef, Oprea Vlase și alţii. Și aici se 
vede că handbalul nu mai este ce-a fost odată, iar jocul cinstit, faimosul ”fair play”, doi 
bani nu mai face.   

- Sălajul European, 15 iunie 2009 -                               

Să stai de vorbă cu Dr. Marius Andrei Călinici, proaspăt doctor în medicină, este o 
plăcere. Să-i smulgi un interviu pentru presă este o aventură. Excesiv de modest 
și cu bun simţ, nu-i place să vorbească despre el sau, mai rău, să se scrie despre 

el. Ce să mai vorbim despre încercarea de-a-i face o fotografie pentru ca articolul să fie 
complet. Știţi cum se spunea despre Garabet Ibrăileanu: „Mai repede dai mâna cu rege-
le decât cu Ibrăileanu”, cunoscută fiind microfobia literatului, adică teama de microbi, 
care îl făcea să evite, între multe altele, a da mâna cu lumea. La fel și cu doctorul Andrei 
Călinici, care are fobie de-a fi fotografiat. Jenat că-l rog să-mi vorbească despre el, îmi 
dă o hârtie cu datele personale generale. Veţi înţelege, așadar, că a-l ”prinde” pentru un 
interviu despre persoana sa nu este de ici, de colo. Cu toate acestea, tot timpul m-a dus 
tot pe tărâmul fenomenal al pasiunii lui: medicina. Din păcate, nu putem reda suficient 
pasiunea cu care vorbește despre medicină. 

Reporter: Care a fost traseul dumneavoastră profesional?
Dr. Marius Călinici: Lăsând la o parte faptul că sunt elevul școlii clujene și a celei 

bucureștene în același timp, pot să spun că mi-am început cariera ca medic de întreprin-
dere în Zalău, continuând ca medic internist la Zalău timp de 10 ani si apoi ca medic 
diabetolog timp de 20 de ani. Sunt membru al Federaţiei Internaţionale de Diabet și 
membru al Societăţii Europene de studiu al Diabetului și al Societăţii Române de Dia-
bet și al Federaţiei Române de Diabet. De fapt, sunt membru fondator al tuturor struc-
turilor profesionale care s-au creat în România după 1989. Toate preocupările acestea 
au fost precedate de prin anul 1982 de diverse activităţi în cadrul organizaţiilor medicale 
ale judeţului.

Pasiunea mea, medicina!

   * Astăzi, diabetul zaharat și bolile de nutriaţie 
nu pot fi lăsate pe mâna „profeţilor” și a „vânzătorilor de iluzii”
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Reporter: La câte congrese medicale participaţi anual?
Dr. Marius Călinici: Particip la congrese care prezintă interes pentru mine. Obli-

gatoriu la cele organizate de Societatea Română de Diabet și de Federaţia Română de 
Diabet. Apoi, sunt congresele internaţionale, unde aleg. De exemplu, anul acesta merg și 
la congresul Federaţiei Internaţionale de Diabet la Totonto dar și la cel al Societăţii Eu-
ropene de Diabet, care va avea loc la Viena. Dar trebuie să alegi, pentru că dacă participi 
la prea multe congrese, ajungi să faci turism știinţific. Se mai pune problema ce-ţí poate 
aduce nou un congres. A merge la congrese nu este chiar o distracţie, dacă te duci acolo 
să faci știinţă nu să dormi, pentru că este extrem de obositor și atunci trebuie să le alegi 
doar pe cele care îţi aduc noutăţi și te ajută efectiv în munca știinţifică. 

Reporter: Câte lucrări știinţifice aveţi publicate?
Dr. Marius Călinici: În ultimii ani, am peste 30 de lucrări știinţifice publicate în 

revistele de profil. Anul trecut am publicat lucrări în patru reviste. Sunt, de asemenea, 
coautor al unor aplicaţii informatice printre care aplicaţia ATLAS care reprezintă un sis-
tem de chestionare a bazelor de date cu aplicabilitate pe centrele de diabet. Această apli-
caţie ar fi trebuit să funcţioneze în toată ţara ca sistem unic, dar, din păcate, nu s-a reușit 
acest lucru. Iniţial a fost aplicat în 12 judeţe, după care  a rămas în cinci judeţe, iar acum 
nu mai funcţionează decât în judeţul Satu Mare. Dar funcţionează! Din vara lui 2000 a 
intrat în uz și site-ul www.anchetainfarfurie.ro, despre care se poate spune iar o întreagă 
poveste. Dar problema majoră cu care ne confruntăm la ora actuală și diabetologii și 
nutriţioniștii, dar mai ales nutriţioniștii, este apariţia ”profeţilor”. Există o grămadă de 
persoane care își afirmă cunoștinţele într-un domeniu foarte larg, cu specialiști foarte 
puţini, și care se ocupă cu comerţul de iluzii. Comerţul de iluzii a existat întotdeauna, 
pentru că omul a trăit cu iluzii și a fost dispus să le plătească. Deci există acești pseudo-
specialiști care generează probleme mari pentru că nu întotdeuna rezultatele propuse 
de ei sunt cele dorite și după aceea este mai greu să repari ceea ce a stricat altul decât să 
previi stricăciunea. 

Reporter: Vă rog să îmi spuneţi câteva cuvinte despre întâlnirile periodice zonale 
în domeniul diabetologiei. Ultima întâlnire de acest fel am mediatizat-o în paginile zi-
arului nostru. Cu acea ocazie, Profesorul Hâncu a avut amabilitatea de-a ne acorda un 
interviu.

Dr. Marius Călinici: Una dintre tradiţiile Federaţiei Naţionale de Diabet sunt în-
tâlnirile periodice care se realizează de obicei cu sprijin financiar din partea Federaţiei și 
subliniez, din partea Federaţiei nu a structurilor comerciale gen firme de medicamente. 
Periodicitatea întâlnirilor zonale este ritmată de liderul local. Șansa noastră face ca lide-
rul naţional al Federaţiei, prof. dr. Nicolae Hâncu, să fie concomitent și liderul zonal pe 
Ardeal. Și atunci, periodic, dar nu mai rar de o dată pe trimestru, domnia sa grupează 
în centre specialiștii în diabet. Zalăul este de multe ori gazda acestor întâlniri pentru că 
este favorizat de poziţia geografică. Aici pot ajunge ușor colegii de la Cluj, Oradea, Satu 
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Mare etc. La aceste întâlniri cu colegii diabetologi discutăm foarte puţină teorie și foarte 
multe chestiuni de aplicabilitate practică ale diverselor noutăţi care au apărut în ultimele 
luni. Și, în materie de diabet, apar o mulţime de noutăţi, nu atât în ceea ce privește medi-
camentele folosite cât modul în care ele pot fi folosite. Altfel spus, nu avem ciocane noi 
ci știm să batem diverse cuie cu diverse ciocane. Întâlnirile sunt extrem de utile pentru 
că reprezintă o modalitate de a ne folosi de experienţa fiecăruia. Este o modalitate de a 
împărtăși din experinţa personală și de a culege  din experienaţa celorlalţi colegi. Fiind 
un grup restrâns, la asemenea întâlniri nu există prelegeri ci discuţii la masă rotundă. 

Reporter: Când aţi început să lucraţi la teza de doctorat?
Dr. Marius Călinici: Lucrarea am început-o în 1999, când a fost generat progra-

mul ATLAS, al cărui coautor sunt. Lucrarea de doctorat valorifică datele colectate la 
nivelul judeţului prin intermediul aplicaţiei informatice ATLAS, dar valorifică și expe-
rienţa unui diabetolog cu 20 de ani și expertiza în modul de utilizare a datelor existente 
într-o bază de date. Și atunci, teoretic, lucrarea se referă la o perioadă de timp de cinci 
ani, între 2000 și 2004, cuprinzând date care au fost prelucrate în minimum de timp cu 
putinţă, pe care îl permite realizarea unei teze de doctorat, și anume 5 ani. Astfel, am 
început în 2004 și am susţinut lucrarea în 2009, pentru că o teză de doctorat nu poate 
finalizată decât prin examene intermediare și lucrări care presupun o eșalonare în timp și 
muncă pentru fiecare etapă. Nu se poate realiza o teză de doctorat în șase luni. 

Reporter: Detaliaţi puţin apariţia aplicaţiei ATLAS.
Dr. Marius Călinici: ATLAS a plecat de la ideea că un centru zonal de diabet este 

dator să colecteze și să stocheze un număr foarte mare de date. Suportul de hârtie, pe 
care îl pretinde legea, nu mai este suficient. Și atunci, prin 1999 am gândit că ar fi nece-
sar un suport informatic pentru scopuri multiple. Am găsit o echipă de informaticieni 
tineri, din care făcea parte și fiul meu, cu care am lucrat vreo nouă luni. Eu îmi exprimam 
nevoile și ei îmi ofereau soluţiile tehnice. Astfel, după nouă luni s-a născut ATLAS, care 
ar trebui să servească nu numai stocării datelor ci să și satisfacă nevoile de rapotare ofici-
ală ale momentului. Faptul că nevoile de raportare oficială au fost gândite bine atunci, în 
‘99, a fost demostrat de aceea că ATLAS era funcţional din punct de vedere al nevoilor și 
prin 2006-2007. Ulterior,  pe undeva pretenţiile oficiale s-au schimbat. Această aplicaţie 
informatică a permis ca Sălajul și Satu Mare, prin 2005-2006, să fie două judeţe care să 
poată dispune oricând în timp fizic util de practic orice fel de informaţii referitoare la 
pacienţii cu diabet zaharat aflaţi în dispensarizare. Faptul că această aplicaţie nu a ajuns 
program naţional se datorează unor situaţii conjuncturale, cu o conotaţie financiară evi-
dentă. Din păcate, nici la ora actuală nu avem un program similar care să funcţioneze. 
Și totuși, așa cum am mai spus, resistă într-un judeţ, Satu Mare, pentru că nici în Sălaj 
nu mai există un operator competent care să administreze o bază de date de prin 2007. 
Persoana care se ocupa de acest lucru a plecat și nu s-a mai considetar necesar să fie 
înlocuită. In Satu Mare există vreo 20.000 de cazuri de  diabet dispensarizate pe suport 
informatic și există teza mea de doctorat care demonstrează, printre altele, si utilităţile 
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manageriale ale datelor existente într-o astfel de bază de date și aplicaţile acestor utilităţi 
manageriale în comunitatea pacienţilor cu diabet zaharat. 

Reporter: Vă rog să ne daţi câteva detalii și privind „Ancheta în Farfurie”, o altă 
activitate care se leagă de numele Dumneavoastră

Dr. Marius Călinici: Ancheta în farfurie se adresează individului care dorește 
să se lămurească cu privire la problemele lui de nutriţie. Pe undeva, ATLAS este o 
prăvălie de pești care oferă specialiștilor soluţii pentru diverse probleme iar ÎAncheta 
în FarfurieÎ este o metodă de a învăţa să pescuiești, permiţându-ţi ţie, ca individ, după 
aceea să îţi procuri singur peștii. 

Sunt două categorii de indivizi pe care nu-í interesează problemele de alimenta-
ţie și de sănătate. Copilul, care nu are reflectarea în conștiiţă a problemelor de sănătate 
și adolescentul și tânărul care știu o mulţime de lucruri dar care spun că acele lucruri 
nu li se vor întâmpla lor. Cei care se preocupă într-adevăr de sănătatea lor sunt adulţii 
și vârsticii, la care deja problemele au apărut. Este deci destul de târziu să mai poţi 
preveni. De acum încolo tratezi și atunci abordarea profilactică are într-o mai mică 
măsură semnificaţie. www.anchetainfarfurie.ro se adresează celui de-al doilea grup 
amintit, și anume adolescenţilor și tinerilor, care au noţiuni destul de numeroase des-
pre problemele de sănătate și alimentaţie și care pot fi sensibilizaţi în această direcţie 
printr-o abordare specifică și anume internetul. Internauţii sunt părinţii viitorilor co-
pii care cunoscând ce înseamnă o viată sănătoasă își vor crește copiii sănătos și sunt 
copiii unor adulţi pe care îi pot ajuta să își rezolve problemele de sănătate. Ideea este 
că Îancheta in farfurieÎ este componenta operativă a unui program de educaţie pentru 
un stil de viaţă sănătos, iniţiat de Societatea Română de Diabet, de al cărui sprijin de 
fapt se și bucură. Site-ul www.anchetainfarfurie.ro vizează un număr tot mai mare de 
internauţi. Până acum există cel puţin 700 de persoane care vizitează cel puţin săp-
tămânal site-ul.  Nu este mult, dar nici puţin, dar să nu uităm că „ancheta în farfurie” 
este „bătrână” de cinci luni și are un număr de vizitatori în creștere. Site-ul îţi permite 
să te lămurești ce și cât mănânci și te sensibilizează unde nu ești în conformitate cu 
normele acceptate a fi rezonabile în momentul de faţă. Se insistă că, acolo unde tu 
consideri că esti nemuţumit, să apelezi la un specialist care să te ajute, să te consilieze. 
Dar, pentru a apela la un specialist, trebuie să ai tu motivaţia ta, să fii tu nemulţumit. 
Iar ancheta în farfurie îţi arată unde te afli tu. Asta a fost ideea. Posibilităţile de dezvol-
tare sunt în funcţie de solicitările celor care apelează la site.

Reporter: Care este rolul Dumneavoastră în acest proiect?
Dr. Marius Călinici: Eu am contribuit ca analist la realizarea site-ului iar în mo-

mentul de faţă sunt consilierul medical al aplicaţiei. Acolo unde sunt solicitate între-
bări pe site, dau eu răspunsurile și periodic schimb informaţiile sau reîmprospătez 
informaţiile cu caracter știiţific pe care site-ul le oferă, puţine, dar trebuie să le ofere.
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Reporter: Oferiţi on-line răspunsurile la întrebările vizitatorilor site-ului?
Dr. Marius Călinici: Nu, pentru că se merge pe sistemul de forum, iar pe de altă 

parte, cei mai mulţi vizitatori intră pe site între orele 1 și 4 dimineaţa. 

Reporter: În cât timp credeţi că va da rezultate concrete acest proiect?
Dr. Marius Călinici: Rezultatele concrete vor apărea în timp foarte lung. Patru, 

cinci, zece ani. Această marjă este de multe ori descurajantă, dar noi nu ne descurajăm. 
Mergem înainte. Site-ul  acesta nu este o sursă de existenţă pentru nici unul dintre noi ci 
este o chestiune de prestigiu: uite că putem să facem o treabă frumoasă și utilă și practic 
nerealizată sub această formă până în momentul de faţă de către nimeni. Pentru că toate 
celelalte site-uri care există în domeniu au mai mult sau mai puţin caracter comercial. 
Noi nu vindem nimic. 

Reporter: Vi se pare că există o mediatizare corectă și știiţifică a problemelor care 
ţin de diabet și nutriţie? Pentru că, așa cum spuneaţi, apar tot felul de vânzători de iluzii, 
televiziunile sunt pline de tot felul de reţete și de reclame, ori la aceste chestiuni comer-
ciale trebuie răspuns cu argumentul știiţific.

Dr. Marius Călinici: Nu numai pe probleme de diabet și nutriţie, ci în orice fel de 
problemă, o abordare corectă, știinţifică se confruntă cu stilul agresiv și impertinent, cu 
stilul mai puţin lipsit de deontologie al celor care își permit unele opinii mai puţin știi-
ţifice. Această abordare se completează cu dorinţa mass-media de a avea raiting. Stilul 
echilibrat, riguros știiţific, nu atrage auditoriul. Mai ales că auditoriul cam știe ceea ce 
se spune știiţific. A citit, l-a auzit la medic sau în diverse alte împrejurări, deci auditoriul 
vrea cu totul altceva, ceva nou. Și atunci, rigoarea știinţifică nu atrage după sine foarte 
mult nou. Scandalul este chestia interesantă. Lucrurile care se deosebesc radical de ceea 
ce ţi-a spus ţie bătrânul tău consilier pe probleme medicale, ăla este cel care te atrage nu 
Îbătrâna oală a buniciiÎ de care te-ai tot izbit. 

Reporter: La nivel local s-ar putea face ceva cu privire la informarea corectă, știin-
ţifică, dar și cu priză la public?

Dr. Marius Călinici: Poate s-ar putea începe pe îndelete o abordare pe sistem pro-
gramat a diverselor probleme. Deci nu sărind de la un aspect la celălalt. Pornind cu două, 
trei episoade de prezentare, indiferent sub ce formă ar fi, se va aborda o temă care să fie 
în legătură cu tema viitoare dar și cu cea de data trecută. Anunţând dinainte cam care ar 
fi subiectul, mergând pe puncte mici la care li se poate dezvolta și aspectul inedit. Ideea 
este că trebuie abordate subiecte mici pentru că, atunci când tema abordată este o temă 
largă, generoasă, ești obligat să punctezi și nu ai posibilitatea să dezvolţi.

Reporter: Înţeleg că, din acest punct de vedere, o emisiune radio sau televizată ar 
fi mai de ajutor decât presa scrisă.

Dr. Marius Călinici: Fiecare media își are avantajele și dezavantajele lui. Presa 
scrisă permite articole tematice cu apariţie periodică. Sistemele pe unde au o acoperire 
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mai largă dar au un dezavantaj care nu se vede decât atunci când ești nu în faţa microfo-
nului, ci în faţa difuzorului. Există tentaţia ca beneficiarii informaţiei să se simtă datori 
sau să simtă nevoia să pună întrebări. Cel mai adesea, în proporţie de 99%, aceste între-
bări sunt în afara subiectului discutat. Bunul simţ îl obligă pe prezentator să răspundă 
întrebărilor și atunci timpul alocat informării se reduce și subiectul se diluează. Acesta  
este dezavantajul prezentării prin radio sau televiziune. Oamenii, pe drept cuvânt, vor 
să profite de ocazia că au posibilitatea să vorbească cu specialistul și nu poţi să nu le 
răspunzi iar întrebările sunt legate de probemele de moment ale celui care întreabă și nu 
de subiectul în sine. 

Reporter: Vă mulţumesc!
Dr. Marius Călinici: Cu multă plăcere, oricând.

- Sălajul European, 6 mai 2009 - 
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Regionalism şi imaginar

Prozatorul Costel Baboș a revenit anul aces-
ta cu un nou volum: „Un om din Wayfalua 
și alte povestiri” (Editura Bastion, Timi-

șoara, 2009). Vorbim despre nepotul de frate al 
inventivului meșter popular (și fost primar revo-
luţionar) Petre Baboș al Șoitului din Cizer. Scrii-
torul s-a născut în Mal (comuna Sâg), a crescut și 
a învăţat în Banat, apoi a trecut peste Marea cea 
Mare, în Canada, unde muncește și creează și în 
prezent. Wayfalua (un alt loc unde, aparent, nu 
se întâmplă nimic) ar fi localizat undeva pe Valea 
Cizerului. Se zice că ar fi locuit de români orto-
docși, cu o excepţie: Vranek birtașul, care era slo-
vac, dar l-am amintit numai în treacăt, deoarece 
a pierit între timp, sărmanul! de cancer. De fapt, 
așezarea este și nu este, iată nedumerirea ce sufle-
tele de Hamlet ne apasă! Istoricii susţin că satul a 
dispărut în urmă cu 300 de ani, deși iată, există 
o persoană pe al cărei certificat de naștere scrie la 
locul nașterii, negru pe alb: Wayfalua.

În afara indefinitului centru sălăjean, un 
fel de Macondo din Ţara Silvaniei, volumul cu-
prinde și o altă serie de repere spaţiale: Măgu-
ra, Văgăuni, Columbari etc. Geografia imaginară a povestitorului testează cuprinderile, 
rămânând însă fidelă spaţiului rural, înţelenit într-un prezent atemporal. Iată, dacă tre-
buia vreodată demonstrat: „insolitul s-a născut la ţară”. E locul ideal unde să plasezi un 
indicator pe care scrie: „MARGINI 3 km, MALUL 5 Km, NICĂIERI”. Străbatem la pas 
spaţii largi, presărate ici și colo cu câte un bordei, unde locuiesc un moș și-o babă, ori 
poate un ţigan cu un cal cenușiu, căruia el îi spune „Surule”, iar patrupedul îi răspunde 
cu un nechezat „bă, ţigane!” În cartea deschisă din faţa mea, coordonatele terestre se 
estompează, GPS-ul turuie într-un grai de neînţeles, rovimâvaneșveteve, trecem fără să 
realizăm din realitate într-un tărâm imaginar, foarte familiar, dar oarecumva dubios, în-
doielnic, „îndoios”, unde perechea noastră auctorială, călăuzitoare, ni se înfăţisează la fel 
de uimită ca și cititorul, sentiment afișat cu o candoare nejucată.

Györfi - Deák György
Caiete Silvane
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Noua carte nu este o simplă reeditare a volumului de debut, care poartă un titlu 
asemănător (Editura Marineasa, Timișoara, 1994) și cuprinde șapte texte: „Poveste ne-
terminată cu o pisică moartă”, „Petru din Sticlă”, „Povestind în drum spre Oglinda”, „Sol-
datul” (subiect reluat și în scrierile ulterioare), „Un om din Wayfalua”, „Rezervaţia” și 
„Calipsul” („Apo ce? A! Calipsul!”). De atunci, Costel Baboș și-a ros coatele prin școlile 
canadiene, a trecut cu brio de examenele lor cucuiete, iar ca deconectare a continuat să 
scrie, pe diferite situri literare sau în reviste. Este unul dintre colaboratorii permanenţi 
și constanţi ai magazinului SF „Helion”. A publicat încă un volum de proză scurtă în 
2004 (aka Dorian Duma: „Probleme bărbătești”) și un roman în 2006 („Aș crede în 
Dumnezeu”).

Stilul prozatorului născut la poalele munţilor Meseș este unul preponderent oral, 
bazat cu precădere pe dialog, bogat în expresii colocviale și cu o poftă insaţiabilă de 
conturare a unei atmosfere tip „aici, dar totuși altundeva” prin folosirea curentă a regi-
onalismelor. Panoplia stilistică cuprinde și un caleidoscop onomastic la fel de exube-
rant: părintele Cioacă, Cocean, Hagi Boroambă, Nae Clarinet, Piscoi, Mălai, Ţepeneag, 
Zbârcea, Chemeșe („da-i ziceau așa numai în batjocură, pentru că neamul lor se numea 
Covată”) etc.

Voioșia afișată cu nonșolanţă i-a determinat pe unii comentatori să-l asemene cu 
regretatul Constantin Cozmiuc, dar ale cărui personaje trăiesc la periferia orașelor, sunt 
intelectual-cognitive, spirite înalte împlinite finalmente în mister. Giuri din „Conspiraţia 
muzicii” e tiz cu adolescentul Georgică, cel abonat la „Colecţia de povestiri știinţifico-
fantastice”, bașca e răpit ca și derutaţii din „Maidanul cu extratereștri”, dar textul amintit 
e ocazional, iar intenţia de pastișare jucăușă este declarată explicit în dedicaţie. Deruta 
senzorială întreţinută subtil și întorsăturile surprinzătoare amintesc de atmosfera perpe-
tuu neliniștitoare din povestirile fantastice ale lui Dușan Baiski, dar ele sunt plămădite 
altcumva, htonic, dintr-un soi aparte de materie primă. Prin plăcerea de a afirma și a 
răspunde în dodii, prin rotirea vorbelor între interlocutori, accentul pus pe orientarea 
practică, urmărirea prioritară a unor trebuinţe elementare, ancestrale, Costel Baboș ar 
putea fi fârtatul de peste mări și ţări al lui Marcel Luca, părintele lui Ghin a luî Lunghin 
faţă în faţă cu „Dilemele tranziţiei”. Pe cei doi îi apropie, fără însă a-i contopi, și obișnu-
inţa de a crea falii temporale recurente, năucitoare, de a genera periodic tunele între stări 
și/sau tărâmuri îndepărtate, precum groapa tăiată de trăznet unde au dispărut Todora și 
Maria lui Ciunii Șoitului, ori lacul Wandoo din Namibia, de unde s-a ridicat măreaţă și 
atotputernică nava extraterestră descrisă de popoarele dimprejur drept „Pasărea Rok”.

Dar, în ciuda tuturor afinităţilor și aparenţelor, Costel Baboș se încăpăţânează să 
rămână cu mândrie ceea ce i-a fost dat de la naștere: „Un om din Wayfalua”. N-aveţi decât 
să-i cercetaţi certificatul de naștere...

- Caiete Silvane, nr. 56/sept. 2009 -
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Phoenix-ul sălăjean

Când vine vorba despre textierii 
care au scris versurile melodiilor 
cântate de formaţia Phoenix, pri-

mul nume răsărit pe buze este Ștefan Foar-
ţă, autorul „Micii Ţiganiade”. Dar alături 
de Andrei Ujică și însuși Nicu Covaci, po-
pulara trupă de rock a colaborat fructuos 
și cu Victor Cârcu, azi regizor la teatrul din 
Karlsruhe (Germania). Născut în Timi-
șoara, traiectoria lui s-a intersectat în mod 
natural cu cea a  muzicienilor bănăţeni. 
Buni prieteni, el a scris textele de la „Mu-
gur de fluier”, „Fată verde cu părul pădure” 
și alte „hit”-uri din anii ‘70.

I-am parcurs biografia citind un 
volum de interviuri publicat de Adriana 
Cârcu, „Povestea zilelor noastre. Artiști 
români plecaţi în străinătate”, recent pu-
blicat la Editura Institutului Cultural Ro-
mân. Iată 12 oameni de cultură, împreună 
cu regizorul și dramaturgul menţionat la început, un artist cu rădăcini sălăjene mărturisite 
cu nostalgie, apoi bateristul Eugen Gondi, pictorul Valeriu Sepi, actriţa Zuchi Dobrozem-
sky (Georgine Cares), scriitorul Cătălin Dorian Florescu, actorul și podgoreanul Walter 
Roth, muzicianul Nicu Covaci, sculptorul Doru Covrig, cineastul și omul de televiziune 
Răzvan Georgescu, criticul de artă Coriolan Babeţi, arhitecta și designera Anda Andrei și 
actriţa Ingeborg Meyer.

Însăși autoarea ineditului volum este o profesoară stabilită în Germania, unde 
predă cursuri de „Creative Writing” la Universitatea Populară din Heidelberg. A păstrat 
legăturile cu ţara natală. De fapt, iniţial această serie de interviuri fusese proiectată să 
apară în revista „Orizont”, unde Adriana Cârcu publică în mod constant la rubrica „Cro-
nică sentimentală”, însă Adriana Babeţi a sfătuit-o s-o transforme în carte.

Victor Cârcu începe prin a mărturisi că s-a hrănit de la ţăranii din Ardeal, asezaţi 
sub nuc, la o masă cu picioare înfipte în pământ, în faţa cooperativei, unde jucau cărţi, 
sorbeau pălincă și recitau diferite poezii. De altfel, a străbătut aproape toate meandrele 
Someșului de la Dej la Baia Mare. cu pasul ori cu bicicleta: Iapa, satul bunicilor; Letca, 
unde se măritase o verișoară; Ileanda, unde mama sa fusese învăţătoare; Ciocmani, unde 
sora mamei se căsătorise cu preotul Alexandru; Jiboul: „care arăta ca un oraș dintr-un 
western; din gară dădeai într-o stradă largă, prăfoasă, pe care se înteţeau clădirile spre 
centru și apoi iar se răreau - n-avea mai mult de două intersecţii.”
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Părintele Alexandru locuia în casa parohială aflată într-un vârf de dâmb, având re-
zervată o cameră pentru bibliotecă, numită „cea-cameră”. Un tâmplar dibaci meșterise 
un dulap și-l decorase quasi-Jugendstil. Rafturile respective erau pline cu diferite cărţi 
cu cotoare viu colorate, în general romane. Deasupra lor, așezate pe dulap, se înșiruiau 
borcane cu dulceaţă etichetate cu grijă, grupate ca vinurile, pe ani. Astfel, într-adevăr, 
zăbava asupra cărţilor devenea cu adevărat dulce.

Satul de pe malul drept al Someșului reprezenta o lume perfect armonică, neatinsă 
de sistem, un spaţiu ancestral, care ar fi putut fi oriunde pe acest pământ. Totul era la în-
demână. Când i se făcea foame, ţăranul lua găina de pe ouă și o arunca în cratiţă, aducea 
legume din grădină, culegea fructele din pom. Ușile nu se încuiau, când plecau de-acasă, 
oamenii puneau o mătură de-a curmezișul ușii.

Miraculosul era la el acasă. Preoteasa fierbea diferite leacuri pentru oameni, cu 
care oblojea răni și vindeca boli. Fetele ei văzuseră odată zburând icoana Maicii Domnu-
lui printre prunii din livada bisericii (altminteri, părintele fierbea cea mai bună pălincă 
din sat). Pruncii porniţi în miez de noapte să fure struguri s-au întâlnit cu un moș pletos, 
aidoma unuia dintre săteni, pierit cu vreo 30 de ani în urmă. Lumea mergea cu rândul la 
cioban, după lapte și brânză de oaie. Pe când se cobora de la stână, era deja noapte, așa că 
drumeţii aprindeau lămpașe, la lumina cărora în dosul fiecărui copac părea că se ascund 
pitici și licurici. Poate și zâne, ori, cine știe, vreo „fată verde cu părul pădure”.

Fântâna preotului era una cu „balauri”: din când în când, ciutura scotea și câte o 
salamandră, pusă apoi la păstrare într-o găleată, spre folosinţa babelor. Altminteri, ceva 
mai târziu, „domnișorul Biptoraș” a păţit-o și el. După studenţie, a profitat de un turneu 
al trupei Phoenix la Cluj și l-a determinat pe Valeriu Sepi să viziteze gura de rai a copilă-
riei sale. Conform modei din epocă, după obiceiul hippioţilor, cei doi tineri non-confor-
miști își lăsaseră plete și barbă și se îmbrăcaseră haios. De cum au coborât din tren, lumea 
a început să-i ia la întrebări, iar când au ajuns la casa preotului, au văzut că deja acolo se 
adunase multă lume, inclusiv „o delegaţie de femei”. Toată agitaţia fusese provocată de o 
crimă. În vară, una dintre fetele localnice fusese omorâtă în Cluj, iar mama ei făcuse „ru-
găciuni și bozgonii” pentru ca ucigașul să vină la Ciocmani și să se predea. S-a întâmplat 
ca în ziua respectivă să se împlinească exact un an de la nefericitul eveniment.

„Lumea de pe Someș”, ne mărturisește artistul, „este un univers care conţine po-
vești, embleme, personaje, peisaje. Are culoare și formă. Mă plimb prin locurile acelea, 
mai schimb o vorbă, mă uit la jocul razelor prin frunzișul nucului și mă relaxez, mă um-
plu de lumină. Este ca o rugăciune, ca o mantră pe care o repet, ca să mă relaxez.”

De altfel, acesta este și titlul interviului: „Ardealul ca o mantră”. Un giuvaier de 
lotus cuprinzând un tărâm atemporal, atotcuprinzător, sieși îndestulător. În perpetua 
goană după ziua de mâine, mulţi dintre noi nu pot să-l perceapă, nu reușesc să-l reţină, 
n-ajung să se bucure de el. În „mileniul vitezei”, sunetul repezit al pașilor și răsuflarea 
chinuită acoperă muzica discretă izvorâtă din „mugurii de fluier”.

- Caiete Silvane, nr. 56/sept. 2009 -
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Fragmente din Gâlceava himerelor 
(Ed. Herald, Bucureşti, 2008)

▲

Când scriu, îmi pare că smulg cuvintele din întuneric, dintr-un “loc” atât de adânc, 
încât mă întreb cum de nu m-am prăbușit încă în această bulboană insondabilă. Cum de 
putem convieţui cu acest abis ce-și are cuib în fiecare dintre noi, și care, de fiecare dată 
când închidem ochii, distruge lumea? Să nu fie omul, oare, decât “purtătorul de cuvânt” 
al acestei genuni, iar mult trâmbiţatul “adevăr dinlăuntrul nostru” să nu stea decât în atât 
de intimul nicicând-nicăieri?

▲

Nu pătrunzi în Dincolo ca într-un Alt-ceva. Propriu-zis, “dincolo” nu este decât un 
“aici” trezit. De fapt, orice cuvânt, limbajul în general devine impropriu atunci când are 
de dat socoteală de stări excepţionale, supra-firești. La orice grad de rafinare ar ajunge, 
el nu va reuși niciodată să fie mai mult decât o aproximare a realităţii pe care pretinde că 
o desemnează. Desigur, poetul trăiește mai în preajma misterului lumii decât bancherul, 
de pildă, iar filosoful este mai aproape de rostul ei decât măcelarul, dar, la limită, niciu-
nul dintre ei, ca de altfel niciun om, nu are acces, prin limbaj, la fondul ultim al lucrurilor. 
Nu sunt toate formele manifestării, de la quarci la metagalaxie, de la viruși la serafimi, la 
fel de inefabile, deopotrivă de maiestoase în misterul lor năucitor?

▲

Faptul că orice realitate este trans-lingvistică reprezintă un adevăr de bun simţ, 
care frizează locul comun. E evident că, de pildă, cuvântul “soare” este incomensurabil 
cu astrul ce poartă acest nume. Ceea ce este mai puţin evident – și, deci, neliniștitor – e 
gândul că, poate, sursa și consecinţele acestei lipse de comună măsură dintre cuvânt și 
realitatea desemnată de el ne vor rămâne în veci de nepătruns. N-aţi simţit niciodată că 
limbajul nu este din lumea aceasta?

Daniel Hoblea
Caiete Silvane
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▲

Există ceva care să nu merite să fie notat sau rostit? Nu acesta e rostul cel mai adânc 
al omului, de a înnobila prin cuvânt, de a ridica la puterea Logosului tot ce se manifestă 
și-n primul rând pe sine? Într-adevăr, numai Cuvântul poate mântui lumea, Cuvânt ce 
nu e altceva decât arhetipul tuturor cuvintelor, care la rândul lor pot fi privite ca seminţe 
ale tuturor lucrurilor și fiinţelor (având deci o funcţie asemănătoare acelui logos sperma-
tikos al stoicilor).

Suntem în primul rând cuvinte, nume înscrise în Cartea vieţii – adică în Intelectul 
Divin – și abia în ultimul rând trupuri, Cartea naturii fiind doar un reflex, un joc creator 
(lîla, la indieni) al Absolutului. Sf. Augustin a avut intuiţia structurii lexicale a lumii, 
comparând Creaţia cu o frază în care fiecare îndeplinește o anume funcţie: punct, virgu-
lă, semn de exclamare sau de întrebare, substantiv, verb etc. Scrisul poate fi considerat 
așadar, o imitatio Dei, o reflectare la nivel uman a Gestului primordial prin care Dum-
nezeu “a zis și s-a făcut”, înscriind astfel pe coala goală a neantului nenumăratele minuni 
ale Firii.

▲

Și în regimul diurn și în cel nocturn, deci atât aievea, cât și în vis, orice persoană sau 
situaţie poate îndeplini funcţia unui simbol. La limită, tuturor lucrurilor, evenimentelor 
și fiinţelor din această lume, și din oricâte altele, li se pot atribui (de fapt, chiar au) sem-
nificaţii, ca să spun așa, trans-conjuncturale, în sensul că nimic din ceea ce se manifestă 
nu este doar ceea ce pare a fi. Orice om de pildă, chiar dacă nu e conștient de acest lucru 
și își închipuie că aparţine în întregime lumii vizibile, participă în realitate la toate stările 
de fire – sau altfel spus, trăiește simultan în toate planurile de realităţi, de la cel mai gro-
sier, al efectelor vizibile, până la cel mai subtil, cauzal și a-cauzat.  

▲

Desigur, sunt foarte multe lucruri cu care nu merită să-ţi baţi capul (în special cele 
făcute de oameni), dar nu e mai puţin adevărat că există altele, chiar anodine în aparenţă, 
care (după cum sugerează Mircea Eliade în opera sa literară) în anumite circumstanţe se 
pot constitui în tot atâtea semne ale Destinului, în locuri ce-și câștigă în mod miraculos 
un statut ontologic privilegiat. Singura problemă ar fi să recunoști și apoi să încerci să 
descifrezi, pe cât îţi stă în putinţă, aceste adevărate noduri gordiene ale Misterului... 

▲

Numim lucrurile sub pretextul că vrem să le pătrundem semnificaţiile, de fapt o 
facem pentru a ne apăra de ele, de taina lor redutabilă și înfricoșătoare. La drept vorbind, 
fără iluzia cunoașterii lor viaţa ar deveni, pentru cei mai mulţi dintre noi, imposibilă.
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▲

 Încet, încet, viaţa le simplifică pe toate, le “esenţializează”, le șlefuiește până la a 
le reduce la semne, la “scheme geometrice” strict necesare pentru a da un contur semni-
ficativ fiecărui destin în parte.

▲

Câte neînţelegeri pot cauza cuvintele, felul în care sunt folosite! Cum pot ele să 
mângaie, dar și să sfâșie, să salveze sau să rătăcească. Poţi să o iei și razna dacă ţii prea 
mult seama de ele! Pe de altă parte, a le ignora cu totul înseamnă a alege haosul, lipsa 
de noimă, absurdul, confuzia. Și aici, ca în orice altceva, trebuie aflată “dreapta măsură”. 
Luate prea în serios, cuvintele ucid, dar și dacă le întorci spatele au același efect. Cu ele 
rănești, cu ele tămăduiești. Ele te înalţă-n rai sau te coboară-n iad. Enorm contează mo-
dul în care sunt folosite, nu în sens strict formal, ci ca reflectare a unei coerenţe lăuntrice, 
a unei alegeri superioare, spirituale. Altfel, cuvintele rămân ca niște cochilii goale, nelo-
cuite, “interfeţe” ale neantului. Neașezate sub semnul Logosului divin, ele devin pricină 
de dezbinare, disoluţie și sminteală… Cuvinte văduvite de Cuvânt, bolnave, sterpe, ce 
ne îmbolnăvesc sufletul, cum sunt majoritatea cuvintelor acestui veac dezdumnezeit. 

▲

De câte ori îţi recitești un text mai vechi este ca și cum    ţi-ai dezgropa propriul ca-
davru. Ne îngropăm în cuvinte, ne dezgropăm prin cuvinte. Gropari ai propriilor nimic-
nicii, ne cântăm pe mii de voci prohodul, cuvintele fiind lacrimile prin care ne plângem 
anticipat hoitul care vom fi.

▲

Scrii din exasperarea pe care ţi-o provoacă locul comun, din revolta împotriva mo-
notoniei ucigașe a scurgerii timpului, din neputinţa de a fi nemuritor! În definitiv, putem 
înţelege motivaţia reală, raţiunea ultimă a acestui act? E un mare naiv cel ce-și închipuie 
că, scriind, se adresează numai semenilor săi: dacă nu-l poate vindeca amintirea incen-
dierii Bibliotecii din Alexandria, de exemplu, îi mai rămâne să mediteze la Incendiul 
universal în care, conform vechilor texte, vor arde toate lumile, fără excepţie.

Scrisul este urlet solidificat, s.o.s. lansat în eterul spaimelor și speranţelor noastre, 
spovedanie a creaturii, neputându-l avea ca adevărat destinatar decât pe Dumnezeu. 
Dacă n-ar fi așa, prin ce s-ar deosebi toate eforturile noastre spirituale, văzute și nevăzu-
te, de zborul libelulelor?
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▲

Indiferent de calitatea lui, orice text, odată început, te sâcâie, te trage parcă de mâ-
necă, te somează să te ocupi de el, să-i dai atenţie. Întocmai unei fiinţe vii căreia i-ar fi 
frică să n-o abandonezi!

▲

 Despre Dumnezeu, despre “Cauza cea bună a tuturor trebuie și multă vorbă 
și puţină și deloc” (Sf. Dionisie Areopagitul). S-au scris nenumărate tratate despre El, 
multe, mai ales, despre neputinţa noastră de a-L înţelege. Conform unui text sacru, in-
terjecţia “ah!” este arhisuficientă în legătură cu El. Toate gândurile și cuvintele tac în faţa 
Lui, toată firea, într-o sfântă și cutremurată înfiorare, îi aduce slavă Celui Negrăit. Mintea 
arde, înfricoșată, în tăcerea divină și așteaptă, în neostoita-i căutare, un strop de har… 
Dar lumea? Ce este lumea? O grădină de taine scăldată-n roua bucuriei cerești… Dar 
faţa ei hâdă, mâncată de viermii morţii și ai păcatului? Arde, arde și ea în focul Iubirii 
dumnezeiești…

▲

“Și cuvântul care tace”... Toată literatura lumii ar putea fi cuprinsă în acest koan zen. 
Cât de grăitoare este totuși această “tăcere” a cuvântului! Într-adevăr, de-abia când toate 
cuvintele tac, începe să grăiască Cuvântul, Cel de dincolo de orice cuvânt. 

▲

Vorbind, ţi se întâmplă să ai brusc, uneori chiar în mijlocul unei fraze, revelaţia 
Tăcerii; pe de altă parte, tăcând, te poţi apropia în mai mare măsură de taina Rostirii. 
Cuvântul și Tăcerea: polii spirituali ai fiinţei, mărturisitorii Absolutului în om.

▲

Sunt ispitit de căutarea unor formule definitive, deși știu bine că ele nu există. E 
o atitudine copilărească: să găsești cuvântul ultim, acel Sesam care să transforme totul 
într-o lumină diafană și veșnică, cuvântul miraculos care să învingă definitiv grozăvia și 
urâţenia vieţii și a morţii.

Știu că nu depinde de mine mare lucru, că forţele îmi sunt dureros de drămuite, 
totuși, uneori simt că existenţa mea contează enorm, că inima mea este nodul în care se 
întâlnesc firele nevăzute ce leagă între ele toate lucrurile și fiinţele. Și-atunci, sunt ispitit 
din nou de formule definitive…
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▲

Nu poţi pretinde niciunui lucru și niciunei fiinţe, deși tentaţia e mare, să fie ceea ce 
nu este; pe de altă parte – și aici Kant avea dreptate – nimeni n-a cunoscut (și nu va cu-
noaște niciodată) nicio realitate așa cum este ea în “ascunsul ascunsului” ei. Taina ultimă 
a lucrurilor (sau “esenţa” lor, cum o numesc filosofii) rezistă oricăror asalturi ale cunoaș-
terii noastre. De fapt, numim lucrurile pentru a ne pune la adăpost în faţa misterului lor 
redutabil și, oarecum, ameninţător. Cred că nu altul e rostul poruncii, date de Dumne-
zeu lui Adam, de a pune nume tuturor lucrurilor și fiinţelor: nenumite, acestea nu pot 
fi stăpânite ci, dimpotrivă, stăpânesc. Ne-am putea întreba, totuși, de ce după Cădere 
acestea i-au devenit dușmănoase omului? Singura explicaţie plauzibilă mi se pare aceea 
că, sustrăgându-se legăturii nemijlocite cu Dumnezeu (privit în calitatea Sa de Cuvânt, 
deci de “depozitar” al tuturor cuvintelor), omul a ajuns să uite adevăratele nume ale lu-
crurilor, adică miezul lor viu, “cifrul” lor secret prin care pot fi luate în stăpânire. Odată 
uitată această limbă primordială, oamenii vor fi fost nevoiţi să-și creeze o alta (de fapt 
mai multe, vezi Gen. cap. 11), superficiale și neputincioase, ce nu mai păstrau din prima 
decât palide reflexe, lumini plăpânde pe cale de a se stinge. Noile limbi nu mai reflectau 
decât coaja lucrurilor, înfăţișarea lor părelnică și iute trecătoare, iar când, sub puterea 
nostalgiei după măreţia Limbii pierdute, se avântau uneori spre înălţimea înţelesurilor 
lor ascunse, erau nevoite să dea înapoi în faţa Tainei.

▲

 Sunt momente în care niciun gând nu vrea să iasă din propria-i găoace, să se 
transforme, adică, în cuvânt. Nu-i nimic… În acest caz, nu trebuie decât să aștepţi, răb-
dător, până când “coaja” îi va deveni transparentă, luminoasă, până când îi vei vedea ini-
ma pulsând pe înţelesul tău.

▲

Omul și-a pierdut Tradiţia și de-atunci face… literatură. Înainte știa, acum bate 
câmpii. A fost o vreme când ceea ce numim astăzi “esenţă”, “mister” sau mai știu eu cum, 
i se impunea omului cu o putere mai mare decât a oricărui lucru perceput prin simţuri. 
Pe-atunci, Dumnezeu era mai evident decât o piatră, astăzi El a ajuns mai neguros chiar 
decât omul însuși.

- Caiete Silvane, nr. 51/aprilie 2009 -
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Alapítási év 1883 X . évfolyamX
Közéleti, közművelődési hetilap

Új sorozat

Szilágyság

Nem csak tervek

Reggel nem érdemes Kraszna polgármesterét keresni. Pop Imre addig nem ér rá, amíg 
meg nem beszélt mindent a munkatársaival, és le nem telefonálta a legsürgősebb ügye-
ket. Az asztalon térképek, iratok, még egy kávéscsészét sem lehet letenni az asztalra.

– Ezt a nagy térképet tesszük ki a polgármesteri hivatal elé, hogy mindenki tudjon 
tájékozódni, mi hol van, milyen üzletet hol talál. Hívjátok Tormát, hogy telefonáljon a…

Ezt a szerződést kössétek be rendesen keményfedelű borítóba, mert megérdemli, 
fontos. De figyeljetek arra, hogy a vállalkozók magyar munkásokat hozzanak ide! Mind-
egy, hogy ki dolgoztat, de munkásai magyarok legyenek!

Közben más szerződéseket ír alá, bérleti feltételeket tárgyal, végre ráér egy kicsit, 
de készül, délután indul Bukarestbe. Az egyik esetben az öt évre kért szerződést csak egy 
évre írt alá.

– Bukarestben most Dombi Attilával, Sarmaság polgármesterével együtt me-
gyünk. A lakásügynökségen keresztül akarunk szolgálati lakásokként tömbházakat épí-
teni. Krasznán két tömbház, Sarmaságon egy négyemeletes tömbház épül, ha minden 
sikerül. Itt kapnak helyet majd az orvosok, tanárok és mindenki, akire a községnek szük-
sége van.

– Az elmúlt héten fejeztük be a kistérségi társulás szelektív hulladékgyűjtő prog-
ramját. Ezt meg is ünnepeltük egy impozáns szemétgyűjtő akcióval. Ezen nem csak a 
polgármesteri hivatal alkalmazottai és az iskolások vettek részt, hanem mindenki, aki 
ráért. Voltunk vagy négyszázan. Nem csak a faluból szedtük össze a szemetet, hanem 
a régi hulladékgyűjtő környékéről. Mert az udvarunk nem a kerítésnél végződik. Saját 
udvarunkként kell vigyázni az egész falu tisztaságára. A Phare 2004-es programon pá-
lyáztunk kisrégióként Magyarkecellel, Varsolccal, Perecsennel és Asóbánnal együtt, és 
nyertünk 1,1 millió eurót. Ebből vettünk három szemétszállító autót és egy teherautót, 
kiosztottunk mintegy 8.000 kukát és 240.000 különböző színű zsákot a szelektív hulla-
dékgyűjtésre. Megépítettük a hulladékelosztó épületét Varsolc és Kraszna határában. Ez 
nagy fedett csarnok, teljesen légkondicionálva, öltözővel, fürdőkkel és az elektronikus 
mérleggel. A telepen 15 ember dolgozik, természetesen a sofőrökkel és a kisegítő sze-
mélyzettel együtt. Az öt község falvaiból rendszeresen ide hordjuk a hulladékot, itt kivá-
logatjuk. Külön a fémdobozokat, külön a műanyag palackokat és külön a papírt. A többit 
pedig elszállítjuk a Cigányi melletti szeméttározóba. A kiválogatott újrahasznosítható 
hulladékot egy harminc tonnás prés tömöríti, utána eladjuk. Az egész folyamatot kame-

Józsa László
Szilágyság
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rák figyelik, és minden adat befut a központi számítógépbe. Ez nem csak 15 embernek 
jelent munkahelyet, de hulladékbegyűjtés is teljesen megfelel az európai normáknak, a 
régi szeméttelepeket pedig amúgy is fel kellett számolni, és sokkal tisztább, higiéniku-
sabb környezetben fogunk élni.

– Nem az egyetlen tervük…
– A héten írtuk alá a kifizetési ügynökséggel a finanszírozási szerződést egy újabb 

tervre majdnem 3 millió euró értékben. Ebből 2,5 millió euró vissza nem térítendő pá-
lyázatot. Ebből fogjuk megépíteni Máron és Hosszaszó teljes ivóvíz- és csatornahálóza-
tát, megépítjük a szennyvíztisztító telepet, és teljesen korszerűsítjük Kraszna művelődé-
si házát. Ez szellőztető berendezéseket jelent, korszerű fűtést, mosdókat, hangosítást és 
mindent, ami még kell. Ez mintegy 300.000 euróba kerül.

Terveink között szerepel egy új gyermek napköziotthon építése egy jó nagy kony-
hával és ebédlővel, mert a régi épületet visszaszolgáltatjuk eredeti tulajdonosának. Ter-
veink szerint itt étkeztetnénk a tej és kifli program helyett meleg étellel az erre jogosult 
gyerekeket. Iskola után itt lehet ellátni estig a gyerekeket.

Közben még folyik az ügyintézés.
– A szolgáltatót nem fizetjük ki. Ők is tartoznak nekünk, tehát kölcsönösen kom-

penzáló számlát írjunk.
– Nem, a lakásbérleti szerződést nem öt évre, hanem csak egy évre kössétek, mert 

jövőre kész lesz a lakásügynökség tömbháza, és ott sokkal jobb körülmények között fog 
lakni. 

– Az utcán is dolgoznak.
– Most lebetonozzuk és lefedjük az árkokat, parkolóhelyeket alakítunk ki, mert itt 

rengetegen vannak, különösen kedden, amikor vásárnap van Krasznán. Ez elengedhetet-
len, mert már nehezen lehet közlekedni a főutcán. Ha kedd, akkor Kraszna, a nagyvásár 
ideje. Itt mindent lehet kapni a zöldségtől a melltartóig.

– Ezt magam is tapasztaltam, amikor kérték, hogy Egrespatakig vigyek el há-
rom személyt, de egy zsák kukoricával, kotlóval és csibékkel együtt.

– Ezen kívül Krasznán leaszfaltozunk 8 kilométernyi utcát, de csak akkor, ha lefek-
tettük a víz- és csatornavezetékeket.

A falu fejlődik. A tanács nemrégen megvett egy épületet, mert nagyon sok gye-
rek tanul Krasznán, és helyszűkében vagyunk. Sok a gyerek. A községben a 18 év alatti 
lélekszám eléri az 1.400-at. Várjuk, hogy a minisztérium utalja ki a pénzt, és építünk új 
óvodát. Megvettünk egy épületet szintén iskola lesz benne, mert nagyon sok a gyerek.

Most a kormányrendelet lehetőséget teremtett arra, hogy 30 embert alkalmaz-
zunk. A nyári hónapokban a fizetésük 70%-át központi költségvetésből fizetik, télen ez 
a támogatás már 100%-os. Őket minden közintézmény mellé kisegítő személyzetnek 
rendeltük, a többi pedig a község tisztántartásán dolgozik.

– Ezek szerint Krasznán nincs munkanélküliség?
– Ezt nem lehet mondani, hiszen a gazdasági válság minden céget érint. De aki dol-

gozni akar, annak van munkája. A krasznaiak szeretnek dolgozni, minden közösségi te-
vékenységből részt vállalnak. Az erős közösségi szellemet jelzi, hogy a faluban mintegy 6 
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civil szervezet működik.  Most jegy-
zik be a krasznai vállalkozók egye-
sületét. A községben az összeírások 
szerint 72 iparengedéllyel működő 
kisiparos van, ezen kívül 27 családi 
vállalkozás és 152 Kft fizet adót.

Készen van a szennyvíztisztító 
telep, csak a csatornarendszer csat-
lakoztatása és kipróbálása van hátra. 
Ezen kívül készül egy komposztáló 
telep is, a szennyvíztisztító meg a 
zöld övezet karbantartásáról lekerült növényzet számára. Itt jó minőségű virágföldet 
tudnánk keverni, ez is pénzt hoz a község kasszájába.

Még két pályázatunk van folyamatban a helyi közigazgatás alkalmazottainak to-
vábbképzésére és az informatikai fejlesztésre.

– Krasznán minden lehetőség megvan arra, hogy város legyen.
– Nem akarunk város lenni. Faluként, községként egyelőre sokkal több lehetőség 

van a vidékfejlesztési programok kihasználására. Így is több városnál sokkal jobb szol-
gáltatást tudunk nyújtani a lakosságnak, de faluként sokkal több pályázati lehetőségeink 
vannak. Majd ha anyagilag megéri, akkor kérjük a várossá nyilvánítást. Addig jól érezzük 
magunkat faluként.

Peste planuri

 Dimineaţa nu se poate discuta cu primarul Pop Emeric până nu rezolvă probleme-
le urgente. Dă telefoane, discută la telefon, masa este plină cu hărţi. Arată harta satului 
care va fi expusă în faţa primăriei, se pregătește la București pentru blocul ANL, finali-
zează colectarea selectivă a deșeurilor cu centrul de sortare și comprimare, organizează 
acţiunea de curăţare a satului.

Între timp se lucrează și pe străzi, acoperă șanţurile și amenajează locuri de parcare 
în faţa pieţii. Încep lucrările la reţeaua de apă potabilă și de canalizare in satele Ratin și 
Huseni cu o staţie de epurare, modernizăm căminul cultural, pregătim construirea unei 
grădiniţe cu program prelungit și am cumpărat o clădire, pentru că școala a devenit ne-
încăpătore. În comuna Crasna populaţia sub 18 ani a atins cifra de 1400. Am angajat 30 
persoane cu programul AJOFP pentru întreţinerea clădirilor publice și salubrizare.  În 
comună nu este șomaj, există 152 S.R.L., 27 A.F. și 72 iniţiative particulare.

Au toate utilităţile pentru a deveni oraș, dar primarul vrea să rămână comună pen-
tru că sunt mult mai mari posibilităţi de a accesa fondurile europene în programele de 
dezvoltare rurală.  

- Szilágyság , 26 iunie 2009 -

Primarul Pop la datorie
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Csillapul a piacbotrány

Ezen a héten végre csitulni lát-
szik a piac körüli botrány. Az 
elmúlt héten, miután a   polgár-

mester nem engedélyezte a városháza 
előtti tüntetést – a forgalom akadályo-
zására hivatkozva – a megyeháza előtt 
tüntetett mintegy 300 személy. Ez alatt 
az idő alatt a piacon nem árultak sem-
mit, reggeltől délig piaci sztrájkot hir-
dettek. A tüntetők megkerülték a prefektúra épületét, és felsorakoztak a Márványtéren. 
Tőbb táblát is hordoztak, amelyen a „Rátok szavaztunk!” felírat szerepelt. A prefektus is 
fogadta őket, és megígérte, hogy közvetíteni fog a város vezetősége felé. A hét elején meg 
is történt a piaci árusok képviselőivel a találkozó, eredményét sajtótájékoztatón hozta 
nyilvánosságra a polgármester.

A piaci árusok el kell fogadják, hogy mindenképpen korszerűsíteni kell a piacot. A 
munkálatok mintegy két évet vennének igénybe. A csatornázás és a patak lefedésén kívül 
tervbe vették egy korszerű vásárcsarnok építését is. Addig keresik a megoldást, hogy a piac 
legalább egy része még működhessen, természetesen a megfelelő biztonságot szemelőtt tart-
va. A polgármester szerint a piac jelenlegi területének mintegy 30%-a még használható lenne. 
Véleménye szerint itt maradhatnának a zöldséget és gyümölcsöt áruló gazdák. A bazárosok 
pedig meg kell elégedjenek a felajánlott Észak-Liget negyedbeli piaccal.

Radu Căpîlnaşiu polgármester a dévai példára hivatkozott. Ott is nagy ellenérzéssel 
fogadták a vásárcsarnok építését, de amikor elkészült és beköltöztek az árusok, nagyon meg 
voltak elégedve a körülményekkel. Hasonló csarnokot szeretne itt is építtetni a régi piac he-
lyére.

A tervek szerint két év múlva visszaállhat a normális helyzet.                           
 

Scandalul pieţii se aplanează

După ce pieţarii au purtat mai multe discuţii cu primarul Radu Căpîlnașiu, au intrat 
în grevă și au demonstrat în faţa prefecturii. Spiritele s-au încins, planurile primarului au în-
tâmpinat o mare rezistenţă din partea lor. Rezultatul tratativelor a fost prezentat de primar în 
cadrul unei conferinţe de presă. Pieţarii trebuie să accepte modernizarea centrului Zalăului. 
Se va acoperi valea pârâului, lucrare care împreună cu reabilitarea reţelei de canalizare se va 
prelungi și în anul viitor. Totodată se preconizează construirea unei hale moderne pentru 
comercializarea produselor gospodarilor din satele învecinate.

- Szilágyság , 31 iulie 2009 -

Piaţa agroalimentară din Zalău
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Mi lesz veled zilahi piac?

Minden erdélyi sőt európai városnak van saját piaca (a nagyobbaknak nyilván több 
is), ahol virágot, zöldséget, gyümölcsöt, esetenként halat, sajtot, mézet stb. vehet a 
polgár kinek nincs kertje, földje vagy szereti az őstermelőktől közvetlenül megvá-

sárolni a lehetőleg friss terméket. Na jó, hogy a piacokon is vannak „közvetítő” őstermelők, 
akiknek ugyanúgy szerepük van a lakosság ellátásában, s akiket éppen úgy ki és meg lehet 
ismerni, mint a piaci kofákat, akikben a kereskedelmi érzék mellett kialakul idővel a szakmai 
becsület, és akiktől ugyancsak nyugodtan lehet vásárolni. 

Van a piacnak orosz (moldvai/ukrán) részlege is, meg kínai és török (mondhatni 
bóvli) azoknak, akik megelégednek a kétes eredetű és minőségű, de olcsó termékkel. Ez 
nem biztos, hogy annyira fontos mint a fenti, de ahogy tűnik, erre is szükség van, mert 
ha nem lenne igény, akkor a vevők nem tartanák el…

A piac nálunk is még a középkori szokás szerint a városközponthoz közel van és 
még ez is arra utal, hogy eléggé kisváros Zilah, de amelyet egyesek nagyvárossá akarnak 
előléptetni bármi áron. (Lásd akár a telek- és ingatlanárak, esetleges adók és bérleti dí-
jak.) Ha nagyváros, akkor legyen benne bevásárlóközpont: angolból átvett kölcsönszó-
val MALL. S ha a bevásárlóközpont felfalja (akár szó szerint is) a zilahi piacot, de egye-
sek keresnek rajta, az nem sok embernek fáj, vagy ha fáj, nem mondja, nem teszi szóvá.

Alapvetően téves a zilahi megközelítés, mert a bevásárló és szórakoztató központok 
a legtöbb nagyvárosban nem a település szívében vannak, hogy megfojtsák az amúgy is 
zsúfolt belvárosok forgalmát, hanem a külvárosokban, hogy legyen hozzá elegendő par-
kolóhely is, illetve mert ott a telekárak sokkal olcsóbbak, s hamarabb megtérül a beru-
házás. Úgy látszik a zilahi piac, mint telek olcsó, vagy egyesek olcsón hozzájuthatnak, ha 
megéri rajta bevásárlóközpontot és esetleges parkolóhelyeket létrehozni. (Nem mintha 
a parkolóhelyek kérdése nem lenne probléma. Vagy akár a körgyűrű, terelőút is.) 

S a piacot, ahol az ember gyorsan és lehetőleg őstermelőktől vagy azzá átvedlett 
közvetítőktől zöldséget, gyümölcsöt, virágot szeretne vásárolni, inkább felszámolják. 
Lakmároznak a nagy halak és megeszik a kicsiket. Ha a városunk vezetése venné magá-
nak a fáradtságot, hogy mondjuk felmérjék egy átlagos héten hány ember fordul meg a 
zilahi piacon, esetleg napos lebontásban is (hogy mondjuk szombaton vagy pénteken 
mennyi stb.), akkor megérhetnék, hogy a piac felszámolása esetleges szavazatok el-
vesztését is jelentheti, még ha netalán egyeseknek hoz is valamit a konyhára. 

Mert lehet zöldséget és gyümölcsöt vásárolni a „szupermarketekből” is és virágot a 
virágüzletből, de az már szinte mind garantáltan importáru, az esetleges frisségéről nem 
is beszélve. Akkor meg hogyan védjük a hazai termelőket ebben a válságos időszakban? 

László László
Árkád
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(Egyet mondunk és mást teszünk???) Őstermelők és családjaik, még a közvetítő keres-
kedők és családjaik számára is fő megélhetési forrás a piacolás.

A zilahi vásárlókról nem is beszélve, akik megszokták a piaci termékeket, termelő-
ket, őket a fene sem kérdi meg? 

Tény, hogy a piacokon megfelelő higiénés körülményeket kell biztosítani, amik 
javulóban vannak, hisz élelmiszert forgalmaznak ott. De ne egye meg a fene, egyesek 
falánksága és a MALL a zilahi piacot!

U.i. Jut eszembe, hol fognak kampányolni az eljövendő helyhatósági választási kampányok jelöltjei? 
Mindenki a tapstéren??? 

Quo vadis, piaţa din Zalău?
Toate orașele au o piaţă de legume și flori, de regulă în zona centrală. Însă se pare 

că MALLUL preconizat va devora piaţa agro-alimentară din orașul nostru. Înainte ca 
cineva să se apuce de demolarea pieţei, trebuia să urmărească câţi oameni (cumpărători 
și vizitatori) trec zilnic prin piaţă. Poate lichidarea pieţei ar putea însemna și pierderea 
unor voturi și nu doar câștiguri materiale…E drept că într-o piaţă unde se vând alimen-
te, trebuie să fie asigurate condiţii igienice prielnice, dar să nu se lichideze piaţa tradiţio-
nală. Că atunci, unde s-ar face campanie electorală la viitoarele alegeri locale?

- Árkád, nr. 22, 29 mai 2009 -    

A kommunizmus áldozatainak 
emlékezete

Az csak kisgyerekeknek való dajkamese, hogy a kommunizmus elmélete jó volt, 
csak az alkalmazása sikerült rosszul emberi hibák miatt, és ezzel magyarázhatók az 
esetleges „túlkapások” és „kilengések”. A kommunizmus elmélete, melynek szülő-

atyja Karl Marx és Friedrich Engels, már az tartalmazta a lényeget, kimondta, hogy pon-
tosan is mit akarnak a kommunisták: A kommunista kiáltvány 1848-ban írt szövege azzal 
kezdődik, hogy „Minden eddigi társadalom története osztályharcok története.” Tehát a lényeg 
a harc, az osztályharc, mert Marx szerint a hatalmon levő polgárság nem mond le önként 
hatalmáról, ezért őt le kell győzni, sőt meg kell semmisíteni. A hatalmat forradalommal kell 
megszerezni, de a folytatásban is a lényeg a folyamatos harc. A harchoz pedig ellenség kell! 
„Azt, hogy az országban ki uralkodik, illetve a burzsoázia életének vagy halálának kérdését 
egyik oldalon sem az alkotmány paragrafusai döntik el, hanem az erőszak”. 
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Lenin folytatja a Marx által megkezdett elméleti munkát, de ő ugyanakkor a gya-
korlati síkon is tevékenykedett az 1917-es forradalmi hatalomátvétel nyomán létrehozza a 
világ első kommunista államát: Szovjet-Oroszországot. Ennek megvalósításáról leplezet-
lenül ír: „Meg kell teremteni a szocialista rémuralmat. Ennek érdekében ki kell képezni kilencven 
vagy száz millió oroszt, és saját oldalunkra kell állítani őket. A másik tízmillió számára semmi 
mondanivalónk sincs, meg kell semmisíteni őket.” És így is jártak el. Sőt Lenin korai halála 
miatt Sztálin folytatta a „nagy művet”, a kommunizmus rémuralmának bevezetését. A má-
sodik világháború után már „exportra” is jutott a kommunizmusból, mely gyökeret vert 
Kelet-Európában, Ázsiában, s a világ más részein is. Mao, Rákosi, Tito, Dej, Kádár, Kim Ir 
Szen, Castro, Pol Pot és többiek méltó tanítványoknak bizonyultak, és emberek százmilli-
óit vezették az általuk elképzel egyedüli üdvözülés - valójában pokoli - útjára.

Talán ez az egyik legborzasztóbb dolog a kommunista rendszerekben, hogy meny-
nyit hazudtak, amikor „népi demokráciáról” beszéltek, holott véres diktatúráról volt szó. 
Vagy jólétről és boldogságról beszéltek, nélkülözések, üldöztetés és kegyetlenség, éhín-
ség volt az emberek sorsa. Igazságosságról papoltak a legnagyobb igazságtalanságokat és 
gazságokat hajtva végre közben. Vagy amikor egyenes jellemről, gerincességről prédikál-
tak és besúgást, meghunyászkodást, talapnyalást kedvelték. A kényszermunka táborokat 
nem a nácik találták ki, sem pedig a halálra dolgoztatást és éheztetést sem. Sőt az egyes 
népek, nemzetiségek teljes deportálását, elköltöztetését, ellehetetlenítését is Leninék és 
Sztálinék kezdeményezték. De saját népük soraiban is szervezett népirtást végeztek… 

Az áldozatok száma? Kisebb országokban néhány százezertől pár millióig. Na-
gyobbakban tízmilliós nagyságrendű csak az ártatlanul elpusztult áldozatok száma. Hét 
évtized rémuralom alatt százmilliót is meghalad ez a szám. Ezért kell a kommunizmus 
áldozatainak emlékét őrizni, és az abban a korban elkövetett rémségeket nem szabad 
elfeledni. Mert aki nem tanul a történelem borzalmaiból, az félő, hogy újból átélheti 
azokat. (2009. február 9-én Zilahon, az EMKE-házban a kommunizmus áldozatinak szánt 
megemlékezés apropóján…) 

Memoria victimelor comunismului

Doar cine crede în poveștile pentru copii, poate să creadă că teoria în sine a comu-
nismului a fost bună, doar cu aplicarea ei s-a greșit. Înșiși fondatorii teroriei - Marx și 
Engels în primul document programatic: “Manifestul Partidului Comunist” au afirmat 
că istoria este o luptă de clasă permanentă, iar burghezia trebuie lichidată. Lenin a afir-
mat, dacă câteva zeci de milioane de oameni vor pieri, nu e o mare problemă. Alţi urmași 
(dictatori comuniști) au făcut mult pentru a îndeplini aceste planuri, nu măreţe - ci mai 
degrabă diabolice. Și numărul victimelor a trecut de o sută de milioane. Din această 
cauză memoria victimelor comunismului nu trebuie uitată! Și cine uită aceste lucruri, 
riscă să păţească la fel! 

- Árkád, nr. 7, 13 februarie 2009 -    
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Mindenki nyert, de még 
semmi sem dőlt el

Mindenki nyert, de még semmi sem dőlt el a vasárnapi európai parlamenti választá-
sokon Romániában, ezért a főbb hazai politikai szereplők mindannyian elmond-
hatják a fentieket.

A szociáldemokraták és vezetőjük, Mircea Geoană elmondhatja, mert pártjuk kap-
ta a legtöbb szavazatot és küldi a romániai EP képviselők egyharmadát (11-et a 33-ból). 
S ha előrenéznek az idei elnökválasztásokra, akkor a tényleges és lehetséges szövetsége-
seikkel együtt a választások második fordulójában elegendő szavazatra számíthatnak a 
Nagy Rivális (“mumus”) legyőzéséhez. Tehát ők győztek.

Az elnöki pártnak számító Demokrata-Liberális Párt (PDL) is győztesnek kiált-
hatja ki magát, hisz alig egy százalékkal maradt le az előbbiektől, s de ha figyelembe 
vesszük, hogy az EBA által kapott szavazatokkal (Elena Băsescu) többet kaptak, mint a 
vörös ellenfél, akkor ők csak felülmúlták az előzőket. S ráadásul ortodox pünkösd is volt 
és míg a városiaknak csak egyötöde ment el szavazni, addig az ellenfél szavazóbázisának 
számító vidék szinte kétszer akkor arányban, akkor a jövőt narancsszínben láthatják Te-
hát ők is győztek.

A liberálisok is ünnepelhetnek, hisz ellenzéki mivoltuk ellenére nem szerepeltek 
rosszul, sőt a 2007-es EP választásoknál valamivel jobban, és ha az elnökválasztást néz-
zük, akkor azon ők lehetnek a mérleg nyelve a második fordulóban. Tehát mondhatják 
ők is győztek.

Az RMDSZ - pontosabban a „magyar összefogás listája” az RMDSZ jegyében szép 
eredményt ért el, a három EP képviselő biztosítva van. A hat erdélyi megyében (Har-
gita, Maros, Kovászna, Szatmár, Bihar és persze Szilágy) első helyen végzett a magyar 
összefogás. Tehát ezzel mondhatni győztünk. Jó dolog Romániában magyarnak lenni, 
győztesnek lenni stb. Már csak egy vonzó elnökjelölt kell és a megfelelő (alku)pozíció is 
biztosítva lesz az őszi elnökválasztás második fordulójára és arra, ami az után jöhet. 

A Nagy-Románia Párt, pontosabban Vadim - Gigi páros és sleppje is győzött: mi-
után korábban kétszer elhasaltak, most ünnepélyesen bevonulhatnak Európába. Hála 
a nacionalista hullámnak és Gigi sületlenségeinek. Vadim két számmal (mit kettővel, 
héttel, mert az a kedvenc száma) bővebb mellényt rendelhet, mert azt gondolja, hogy a 
hét szűk esztendő csak hét hónap volt. Tehát ők azt állítják: ők is győztek.

EBA is elmondhatja, ő is győzött. Apjára üt ez a jány, tiszta politikusi alkat és véna, 
megvan a brüsszeli repülőjegy és a régi-új párttagsági könyvecske a demokrata-liberáli-
sokhoz, ahonnan csak úgy színleg („falból”) lépett ki. Képzeljék el emberek, ha ezzel a 
névvel sikerült majdnem öt százaléknyi szavazatot összegyűjteni, akkor ugyanez a csa-
ládnév csak sikeres lehet ősszel is. Tehát győztek, győztek mindketten: apja és lánya.
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Csakhogy valójában semmi sem dőlt el, mert a csendes többség otthon maradt 
és a 18 millióból csak 5 ment el szavazni, s ősszel egy esetleges 50-55, netalán 60 száza-
lékos részvételi arány mellett minden papírforma borulhat: A PSD 31 %-a akár 20-ra is 
apadhat. A PDL is nőhet vagy csökkenhet, s főleg a második forduló rejthet magában 
sok kiszámíthatatlanságot. Ha az első fordulóban jelöltjük nem viszi el a pálmát, a má-
sodikban már kevés esélye van, mert az ellenfeleik tábora sokkal nagyobb, mint a lehet-
séges szövetségeseiké.

A liberálisokról kiderült, hogy jelöltjüknek nem lesz esélye bekerülni a második 
fordulóba, s ahogy a kormányalakítási lehetőségükért is túl sokat kértek (hogy ők adják 
a miniszterelnököt), így ezt is eltaktikázhatják. (Lásd még „elbaltázás”, elszúrás stb.) De 
még az is előfordulhat, hogy esetleg a pártvezetés köt ugyan egy alkut, de a tagság, a 
szavazóik nem követik egyöntetűen.

Az RMDSZ mostani sikere oxigénhez juttatja a nacionalista erőket (lásd Vadimék) 
vagy felkorbácsolhatja a nacionalista kedélyeket általában a kampányban. Válság idején 
vagy jobb híján ez még mindig mozgósító erő Romániában, s a viszonylagos magyar 
előny „felhígulhat”. De meglehet, hogy a liberálisokéhoz hasonló helyzet áll elő. (Lásd 
fennebb az elbaltázás vagy a vezetés és szavazók viszonyát!)

Vadim és Gigi (PRM) nevű lufi is kilukadhat, ha más pártok is elmennek a nacio-
nalizmus irányába, vagy ha valami csoda folytán az igazságszolgáltatás végzi a feladatát.

Tehát a mindenki nyert, de még semmi sem dőlt el formula jegyében zajos évnek 
nézünk elébe. 

Toţi au câştigat. Dar nimic nu s-a decis

La alegerile europarlamentare din România, toţi participanţii pot să afirme că au 
câștigat. PSD-ul pentru că a obţinut cele mai multe voturi și mandate. PD-L-ul pentru că 
împreună cu EBA are tot atâtea mandate ca și PSD-ul. PNL-ul a avut rezultate mai bune 
decât la primele alegeri pentru Parlamentul European din 2007, iar ei pot decide ca la 
alegerile prezidenţiale unde să se încline balanţa. UDMR-ul stă bine doar a obţinut trei 
eurodeputaţi, doar să găsească pentru viitor un candidat bun la prezidenţiale. PRM-ul, 
mai precis cuplul Vadim-Gigi a ieșit bine, după ce la alegerile pentru Parlamentul naţio-
nal au dat în bară. Deci și ei sunt victorioși și nu au decât să mărșăluiască la Bruxelles. Și 
EBA e victorioasă: a ieșit singură, are vână politică, seamănă leit cu taică-său. 

Dar de fapt abia 5 milioane de oameni s-au prezentat din cei 18 milioane de ale-
gători, și aceste mult trâmbiţate victorii nu au decis mare lucru. Iar până la prezidenţiale 
vom avea un an deosebit de agitat. 

- Árkád nr. 24, 11 iunie 2009 -    
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Proiect pentru reabilitarea 
casei lui Iuliu Maniu

Situaţia casei lui Iuliu Maniu din Bădăcin a urmat, pare-se, destinul tumultuos al ilustru-
lui proprietar, imobilul aflându-se actualmente într-o stare avansată de degradare.
Odată cu încarcerarea  în infernul de la Sighet, odioșii reprezentanţi ai regimului  

comunist au dispus și confiscarea averii lui Iuliu Maniu. De-a lungul anilor, conacul de 
la Bădăcin a primit diferite întrebuinţări, iar în ultima perioadă, pe această proprietate a 
funcţionat un așezământ social.

Din fericire, în al 12 - lea ceas (în luna iulie a anului trecut) autorităţile judeţene 
au hotărât să pună umărul la salvarea casei ilustrului om politic și au hotărât “darea în 
folosinţă gratuită a Casei Memoriale “Iuliu Maniu” din Bădăcin către Episcopia Română 
Unită cu Roma Greco- Catolică, pe o perioadă de 50 de ani”. O soluţie de compromis și 
oarecum bizară deoarece  Biserica Greco-Catolică a primit în folosinţă un imobil al cărei 
proprietar de drept ar trebui să fie. “Ar trebui”, pentru că până acum autorităţile din Ro-
mânia nu s-au sinchisit să respecte dorinţa celui care a întregit această ţară. Astfel, prin 
testamentul încheiat în luna februarie 1941 Iuliu Maniu a lăsat întreaga lui avere Bisericii 
Greco - Catolice. |i dacă pitecantropii comuniști aveau tot interesul să calce în picioare 
memoria lui Iuliu Maniu, rămâne de neînţeles motivul pentru care nici acum, după două 
decenii de la Revoluţie, testamentul lui Maniu nu a fost pus în aplicare. 

Revenind la situaţia casei din Bădăcin, preotul greco-catolic Cristian Borz ne-a 
declarat că imobilul  respectiv s-a aflat până de curând în proprietatea Centrului de Inte-
grare prin Terapie Ocupaţională pentru Persoane cu Handicap (CITOPH), fiind într-o 
stare avansată de degradare, din cauza că CITOPH nu a avut fonduri pentru reabilitare 
și întreţinere. 

“Episcopia Greco-Catolică din Oradea și-a exprimat dorinţa de a se ocupa de acest 
imobil, mai ales că acesta face parte din monumentele istorice. Ca urmare, după ce o va 
reabilita, Episcopia va introduce Casa Memorială “Iuliu Maniu” în circuitul muzeistic”, 
a spus Cristian Borz. 

Demersurile au început deja și, în cursul anului trecut, au avut loc câteva întâlniri 
la care au luat parte Valeria Lehene, referent de specialitate în cadrul DJCCPCN Să-
laj, Marin Pop, specialist al Muzeului Judeţean de Istorie și Artă Zalău, arhitectul Nagy 
Attila Alexandru, liderul Cartel Alfa Sălaj - Pompiliu Ceaca și parohul greco- catolic al 
Bădăcinului. În cadrul acelor întâlniri s-a stabilit de comun acord să se  acţioneze cât mai 
repede formându-se un comitet de iniţiativă, în care fiecare are propriile sarcini.  Tot 

Paul Maghiu
Graiul Sălajului
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atunci s-a luat hotărârea ca destinaţia conacului în urma reabilitării să fie de Centru Cul-
tural, în care pe lângă vizitarea  Casei Memoriale “Iuliu Maniu” să se poată desfășura, asa 
cum și-a dorit și a menţionat în testament marele politician, activităţi culturale destinate 
tinerilor -(…) în imobilul de la Bădăcin, să se ocrotească și să se instruiască tineri (...)”. 
Astfel, centrul va fi amenajat în așa fel încât să permită desfășurarea unor conferinţe și să 
poată asigura cazare unor grupuri mai restrânse de vizitatori.

Până în momentul de faţă s-a făcut studiul geologic, urmează studiul biologic și cel 
de fezabilitate și, în cele din urmă, va fi  redactat și proiectul de finanţare.

“Facem un apel la toţi creștinii, ardelenii, oamenii care se simt într-un mod 
legat de ceea ce înseamnă Bădăcin și  Iuliu Maniu, în vederea adunării sumei de bani 
necesare pentru a întocmi studiile necesare pentru a începe reabilitarea casei me-
moriale”, a mai adăugat preotul Cristian Borz. 

În semn de recunoștinţă toţi donatorii vor beneficia de “Certificat de donator”, 
iar numele lor va fi postat (cu acordul lor) pe site-ul www.iuliumaniu.ro. 

Parohia Greco - Catolică Bădăcin a deschis două conturi la Raiffesein Bank, 
agenţia |imleu Silvaniei, iar doritorii pot depune bani în conturile:

Lei: RO22RZBR0000060002085400
Euro: RO18RZBR0000060002899205

- Graiul Sălajului, 6 februarie 2009 - 

O ţară tristă, plină de …licenţiaţi

O veche vorbă din popor spune că “românul s-a născut poet”, dar mioriticul dicton ar 
putea fi foarte ușor modificat cu un altul, devenit extrem de actual - “românul s-a 
născut ( fie și prin “cezariană”) student.

România produce pe bandă rulantă licenţiaţi, masteranzi și doctoranzi, și, până și 
cele mai obscure orășele de provincie au devenit, peste noapte, centre universitare. Cu 
titluri pompoase și nume de mari academicieni și domnitori, aceste “combinate uni-
versitare” din medii “rurbane” transformă orice semianalfabet sau agramat în “specialist 
multilateral dezvoltat”. 

Foamea românilor de diplome este foarte bine speculată de SRL-urile universita-
re, care câștigă enorm prin ridicarea incompetenţei la rang academic. 

Având o facultate “la bază”, orice vânzător de seminţe se crede specialist în mar-
keting și orice demoazelă de companie se privește în oglindă și se consideră expertă 
în relaţii publice sau analist economic. După trei sau patru ani de “tocit” (sau uneori 
copiat) câteva teste tip grilă, eminenţii studenţi devin (în opinia lor și a celor care le dau 
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aceste rușinoase diplome)  mari specialiști, în orice domeniu, de la horticultură la fizică 
atomică.

Și dacă toţi clienţii acestor fabrici de diplome ar deveni angajaţi în mediul privat, 
situaţia nu ar fi chiar atât de gravă. Dar se întâmplă uneori să te mai plimbi printr-o in-
stituţie și să dai “face to face” cu un jurist microcefalic care nu face distincţia între Codul 
penal și “Morse”. Și aici începe drama contribuabilului de rând care plătește taxe și impo-
zite pentru a fi servit de indivizi ce nu au nici în clin nici în mânecă cu administraţia (de 
orice fel ar fi ea).  Greșeli care adesea au urmări grave pentru beneficiarul solicitărilor 
oficiale și comportamentul de pitecantrop al unor funcţionari îl determină pe omul de 
rând să privească cu neîncredere și să ocolescă cât mai mult instituţiile statului. 

Iar șefii de instituţii, mulţi dintre ei colegi sau chiar mentori ai lumpenilor licenţiaţi 
acceptă cu seninătate situaţia, în vreme ce sute de tineri capabili, cu studii la universităţi 
de marcă din ţară și străinătate, “stau pe bară” și așteaptă să fie luaţi în seamă (sau chiar 
angajaţi) de statul român. Șansele lor sunt puţine, deoarece a devenit deja axiomatică 
expresia “statul este cel mai prost administrator” și nu poţi să-i ceri (că n-ai de unde) 
unui prost manager să angajeze subalterni profesioniști.

- Graiul Sălajului, 15 aprilie 2009 -

Surorile Coposu şi-au donat moştenirea 
din Bobota Bisericii Greco Catolice

După ani buni de când nu mai trecuseră prin satul natal, Rodica și Flavia Coposu 
au revăzut ieri Bobota. Pe lângă întâlnirea cu prietenii și rudele, sau vizitarea casei 
parohiale și a bisericii unde a slujit tatăl lor, protopopul greco - catolic Valentin Co-

posu, surorile, aflate câteva la o vârstă venerabilă, au venit să pună în ordine câteva probleme 
de ordin succesoral.  

Deși în anul 1991 familia Coposu a primit printr-o sentinţă judecătorească defini-
tivă și irevocabilă, 63 de ari în intravilanul satului, nici până astăzi conducătorii primăriei 
din Bobota nu au binevoit să le facă titlu de proprietate.Reprezentantul legal al familiei, 
Valeria Ciocian a făcut nenumărate sesizări și petiţii pentru a îndrepta această situaţie 
injustă. Dar toate s-au lovit de nepăsarea celor îndrituiţi să remedieze problema. 

Donaţie pentru Parohia Greco - Catolică
Ieri, Flavia și Rodica s-au întâlnit cu primarul comunei, Aurel Sarca și cu subpre-

fectul Claudiu Bârsan, și au ajuns la un compromis menit să mulţumească, cât de cât, 
pretenţiile legitime ale familiei Coposu. Astfel, din cei 63 de ari care li se cuvineau, su-
rorile marelui om politic au primit doar 59 de ari. “Noi nu dorim acest teren pentru noi 
pentru că familia noastră, dintotdeauna, a dat și nu a luat. Pământul va fi donat Bisericii 
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Greco Catolice, pentru ca părintele să-și poată construi o casă parohială”, a spus Flavia 
Coposu. 

Cei doi reprezentanţi ai autorităţilor, primarul și subprefectul, au promis că vor 
face tot posibilul să grăbească demersurile necesare pentru întocmirea titlului de pro-
prietate și pentru transferul înspre Biserica Greco-Catolică. “Facem acest compromis 
pentru o cauză nobilă (construirea casei parohiale), și totodată, pentru că nu dorim să 
ne luptăm în instanţă cu oamenii sau cu primăria din Bobota. Fratele nostru (Corneliu 
Coposu) ne-a interzis să intrăm în conflict cu bobotanii, chiar dacă averea familiei noas-
tre depășea 50 de hectare când ne-au confiscat-o comuniștii”, a mai declarat Flavia. Din 
întreaga suprafaţă - terenuri agricole, livezi, pădure sau pășuni - cele două moștenitoarea 
ale averii Coposu au rămas cu doar patru hectare, dintre care doar cei 59 de ari în intra-
vilan.

În biserică şi în casa părintească

După întâlnirea cu primarul și subprefectul, surorile Seniorului au vizitat   biserica 
satului și casa parohială, locul în care au crescut alături de fratele lor - Corneliu Coposu. 
Cuprinse de emoţie, Flavia și Rodica au intrat în biserica  în care odată răsuna la amvon 
vocea protopopului greco catolic Valentin Coposu, părintele lor, care a reprezentat un 
reper moral pentru fiul său - Corneliu.

- Graiul Sălajului, 21 august 2009 - 
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Nimic nou pe „frontul” 
poligonului Aghireş

Realizarea celui de-al doilea tronson al șoselei de centură a municipiului Zalău rămâne 
incertă, deoarece Ministerul Apărării Naţionale (MApN), care administrează poligo-
nul, nu dorește să renunţe la el. Cum tronsonul II al șoselei este prevăzut să treacă prin 

zona poligonului, autorităţile locale nu au găsit, deocamdată, nici o soluţie de ieșire din impas.

Într-un răspuns primit de la Primăria Zalău se arată următoarele: „Suntem încă în 
discuţie cu Ministerul Apărării, pentru cedarea poligonului Aghireș. Varianta cea mai 
scurtă și mai economică, pentru tronsonul II, este trecerea prin poligon. În momen-
tul de faţă, nu s-a demarat proiectarea și nu avem asigurată nici finanţarea pentru acest 
tronson, pâna când nu se va reglementa situaţia traseului. Fiind o lucrare de anvergură, 
este nevoie de susţinere financiară guvernamentală. Reamintim că tronsonul I al șoselei 
de centură este realizat, în proporţie majoritară, pe fonduri de preaderare, care pot fi 
folosite până la sfârșitul acestui an”.

Fără acordul MApN, autorităţile locale sunt legate de mâini și de picioare, finaliza-
rea proiectului șoselei fiind astfel în pericol. Într-un răspuns primit de la Biroul de presă 
al MApN se arată că  Îpoligonul militar, aflat în zona Aghireș, este folosit de structuri 
militare dislocate în garnizoanele Oradea, Beiuș, Zalău, Șimleul Silvaniei și Satu Mare. 
Primăria Zalău a solicitat preluarea, prin transfer, a imobilului, din domeniul public al 
statului și administrarea Ministerului Apărării în domeniul public al municipiului Zalău 
și administrarea Consiliului Local al Municipiului Zalău. Solicitarea a fost respinsă de 
Ministerul Apărării deoarece poligonul respectiv este singurul autorizat și omologat din 
zonă, pentru desfășurarea ședinţelor de tragere cu armament ușor de infanterie. 

Proiectul construcţiei șoselei de centură a Zalăului cuprinde două etape. Prima 
include realizarea, în prima fază, a tronsonului de drum care va face legătura între dru-
mul naţional 1F (Zalău - Șimleu Silvaniei) și drumul judeţean 191 C (Zalău - Aghireș). 
Lucrările la acest tronson au început în luna iunie a anului trecut și sunt realizate de 
firma germană Kemna Bau Andreae. Nici în ce privește realizarea primului tronson al 
șoselei lucrurile nu stau „pe roze”. Lucrările trebuie finalizate până la 30 noiembrie 2009, 
în prezent fiind realizat sub 30% din volumul de lucrări. Dacă tronsonul I nu va fi termi-
nat la termenul prevăzut în contract, municipalitatea poate pierde finanţarea europeană 
pentru proiect, în valoare de aproximativ 5 milioane de euro.

Imediat după finalizarea primului tronson, conform proiectului iniţial, ar trebui 
demarată etapa a doua a construcţiei șoselei de centură. Tronsonul II ar trebui să por-
nească de la intrarea în municipiu dinspre Aghireș și să ajungă pe Meseș. 

Florin Mintaş
Sălajul European
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Ministerul Apărării a evitat, de mai multe ori, să dea un răspuns clar Primăriei Za-
lău, cu privire la cedarea poligonului. Prezent, acum mai bine de un an, în Zalău, fostul 
ministru al Apărării Naţionale, Teodor Meleșcanu, promitea că vor fi găsite soluţii pen-
tru ca șoseaua de centură să poată fi realizată fără impedimente. Se vede treaba că de la 
vorbă până la faptă e o cale lungă, lungă....

Pe de altă parte, la ultima ședinţă a Consiliului Local, pentru construirea șoselei, 
consilierii au aprobat niște schimburi de terenuri cu locuitorii din Aghireș. Mai exact, 
niște terenuri aflate Îîn valeÎ au fost schimbate cu altele aflate Îîn dealÎ. Dacă previziunile 
sumbre se vor adeveri și șoseaua va pierde finanţarea, cum se va mai justifica schimbul? 
Care, evident, ca oricare schimb făcut de primărie, a fost dezavantajos pentru urbe?

 - Sălajul European, 13 august 2009 - 

Licitaţie electronică pentru 
16 blocuri din municipiu

Astăzi va avea loc procedura de selecţie, prin licitaţie electronică, a proiectantului lu-
crărilor de reabilitare termică ce urmează a fi realizate la un număr de 16 blocuri 
din Zalău.

Manuela Ghiuruţan, purtătorul de cuvânt al Primăriei Zalău, a declarat că “în con-
formitate cu OUG 18/2009 privind creșterea performanţei energetice a blocurilor de 
locuinţe și a Ordinului  nr.163/540/23, din 17 martie 2009, pentru aprobarea Normelor 
metodologice de aplicare a OUG 18/2009, Primăria Municipiului Zalău, în calitate de 
coordonator local, a demarat acţiunile necesare implementării Programului local multi-
anual privind creșterea performanţei energetice la blocurile de locuinţe”.

Șaisprezece asociaţii de proprietari din municipiu au semnat, în urma hotărârilor 
adunărilor generale ale proprietarilor, un contract de mandat prin care au solicitat inclu-
derea în program. Ghiuruţan a precizat că, în urma centralizării solicitărilor, s-a întocmit 
documentaţia tehnică, în speţă caietul de sarcini și fișa de date pentru achiziţia publică 
a furnizorului de servicii care va realiza proiectarea lucrărilor de reabilitare termică a 
imobilelor. Documentaţia a fost transmisă la SEAP (Serviciul Electronic de Achiziţii 
Publice) pentru atribuirea contractului de achiziţie publică, prin mijloace electronice, 
selecţia proiectantului urmând să aibă loc în cursul zilei de azi, 20 octombrie.

Potrivit reglementărilor în vigoare, blocurile construite înainte de 1990 pot obţine 
finanţare de la bugetul de stat și de la bugetele locale. Asociaţiile de proprietari (locata-
rii) suportă 20% din costul lucrărilor de reabilitare, restul fiind suportat de stat, în pro-
porţie de 50%, și de către autorităţile locale (consiliile locale), în proporţie de 30%. 
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Reabilitarea termică a unui bloc presupune termoizolarea pereţilor exteriori cu 
poliester, înlocuirea ușilor și geamurilor din sticlă cu geamuri termopan, termoizolarea 
acoperișurilor, precum și a planșeului de deasupra subsolului. Izolaţia termică aduce un 
plus de confort atât vara cât și iarna. Specialiștii Agenţiei Române pentru Conservarea 
Energiei susţin că prin izolarea termică a clădirilor se înregistrează o economie de ener-
gie de până la 40%. 

În primii patru ani de la demararea, în anul 2006, a programului naţional de re-
abilitare termică a blocurilor de locuinţe, nici un imobil din Zalău nu a fost inclus în 
program. Cele 16 blocuri vor fi astfel primele din municipiu care vor fi supuse unor 
“operaţii estetice”, 80% din costuri fiind suportat de către autorităţi.

- Sălajul European, 20 octombrie 2009 - 

Şoseaua de centură a Zalăului 
intră în... „prelungiri”

A rămas mai puţin de o lună până când expiră termenul de finalizare a lucrărilor la 
șoseaua de centură a Zalăului. Reprezentanţii firmei germane Kemna Bau Andreae, 
care execută lucrările, au cerut însă prelungirea termenului, pe motiv că nu vor reuși 

să termine șoseaua până la sfârșitul lunii noiembrie.

Construcţia șoselei a demarat în luna mai a anului trecut iar conform proiectului 
lucrarea trebuie terminată până la data de 20 noiembrie. În caz contrar, exista riscul pier-
derii unei finanţări în valoare de 5 milioane euro. 

Proiectul șoselei ocolitoare a municipiului este finanţat prin programul PHARE 
“Coeziune Economică și Socială” 2005, care expiră în 2009. Deoarece fondurile PHA-
RE se plătesc doar în momentul recepţiei lucrării, în cazul depășirii termenului munici-
palitatea ar putea ajunge în situaţia de a nu mai avea cu ce să achite costurile. 

Primăria Zalău dă asigurări că totul este OK

Manuela Ghiuruţan, purtătorul de cuvânt al Primăriei Zalău, ne-a declarat că nu 
există riscul rămânerii fără finanţare deoarece constructorul a înaintat o cerere către Mi-
nisterul Dezvoltării Regionale și Locuinţei, de prelungire a termenului până în luna mai, 
2010. Ghiuruţan susţine că firma germană ar fi primit deja un răspuns pozitiv, existând 
chiar “acceptul pentru prelungirea termenului de finanţare până în 2010, cu posibilitate 
de plată până în 2011”.

Cheltuielile totale ale proiectului depășesc 9 milioane de euro, din care aproape 
60% reprezintă finanţare PHARE, 1.66 milioane euro de la bugetul de stat și 2.4 milioa-
ne euro reprezintă contribuţia bugetului local al municipiului.

Anuarul presei sălăjene 2009



- 64 -

Florin Mintaş

Realizarea șoselei ocolitoare prevede două etape de execuţie. Primul tronson, în 
lungime de 9.36 km, va face legătura între drumul european E81 (Zalău - Oradea) și DJ 
191 C (Aghireș - Zalău). De asemenea, șoseaua va face legătura cu Autostrada Transil-
vania, obiectivul principal urmărit de către autorităţile locale fiind devierea traficului 
greu din municipiu. 

În prima fază, lucrările executate de firma Kemna Bau s-au derulat în ritm de melc. 
Municipalitatea a dat vina pe constructor, pentru întârziere, în vreme ce reprezentanţii 
firmei susţineau că vina nu este doar a lor. Într-un raport recent al Ministerului Dezvol-
tării Regionale și Locuinţei, care a semnat contractul de atribuire a lucrării către firma 
germană, reprezentanţii ministerului au considerat că vina este comună, municipalitatea 
fiind acuzată pentru ritmul la fel de lent în care s-a efectuat descărcarea de sarcină arhe-
ologică a terenurilor din zona viitoarei șosele.

Construcţia tronsonului II al șoselei ar trebui să înceapă în cursul anului următor. 
De mai bine de un an însă, posibilitatea realizării lui este pusă sub semnul întrebării, din 
cauză că Ministerul Apărării Naţionale nu dorește să renunţe la terenul pe care se află 
poligonul dinspre Aghireș, prin zona căruia ar trebui să treacă șoseaua. 

- Sălajul European, 22 octombrie 2009 - 
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Copilărie chinuită de o boală rară! 

La doar 7 ani, Ionuţ are peste 73 de kilograme și nici un prieten. O boală rară pe care 
medicii i-au depistat-o când avea 2 ani și o tumoră pe creier îl obligă să ia medicamen-
te în fiecare zi și să respecte o dieta drastică.  Băiatul suferă și de dorul de mamă, care 

se află în închisoare de mai bine de 3  ani. Ionuţ locuiește cu frăţiorul mai mic și cu bunicii, 
într-o locuinţă socială, primită de la Primăria Zalău. Masa o au asigurată de la Cantina de 
ajutor social, întrucât toţi banii li se duc pe tratamente. 

Într-un bloc cu locuinţe de necesitate locuiește familia lui Ionuţ. Au primit apar-
tamentul micuţ, cu o cameră, de la administraţia locală și au cerut să fie la parter din 
cauză că bunicii – bolnavi fiind - nu pot urca treptele. Sunt nevoiţi să apeleze la ajutorul 
autorităţilor întrucât boala de care suferă copilul este gravă, iar tratamentul înghite lunar 
aproapte toţi banii familiei. “De la 2 ani a început să se îngrașe, să evolueze și să se defor-
meze. La 7 ani are 73,5 kilograme. A avut 80, dar a mai slăbit, dar tot are dublu faţă de cât 
e normal la vârsta lui. Cu tratamentul ne descurcăm cum putem, cumpărăm pentru el tot 
și ne lăsăm pe noi ultimii. Ce să facem? Cheltuim după cum putem. Dacă nu ne-ar ajuta 
primăria, ar fi foarte rău. Mai rău nu se poate, am rămâne pe drumuri”, ne spune bunicul 
Ioan Chiorean. Cum medicamentele sunt extrem de scumpe, aproapte toate veniturile 
bunicilor merg la farmacie. “Am 5,5 milioane de lei pensie, iar soţia are 4,5 milioane. Din 
3 în 3 luni trebuie să-i luăm medicamente, plus astea ce i le trebuie pentru glandă. Haine 
avem de unde putem, nu ne luăm în fiecare zi, iar masa ne dă de la Cantina Săracilor”, 
spune bunicul.

Fără prieteni

De-a lungul ultimilor 5 ani, Ionuţ s-a obișnuit cu tratamentul. Îl ia în fiecare zi și 
încearcă să uite de medicamentele multe care îl așteaptă pe colţul mesei. Boala rară îi slă-
bește vederea, iar operaţia pe care a suferit-o pe creier nu l-a ajutat prea mult. “Cu ochiul 
drept văd mai bine. Și cu stângul vâd, dar câteodată mai greșesc. Văd planșele la cămin 
să le scriu destul de bine, dar mai greșesc”, povestește, încet, copilul. Chinuit de dietă și 
de boală, băiatul suferă și pentru că nu are prieteni. La vârsta copilăriei, este mai singur 
ca niciodată. “E vacanţă acum, stau acasă. Nu se joacă nimeni cu mine, că-s bolnav. Mă 
întristez, mă mai joc cu fratele meu. Am chemat și alţi copii să se joace cu mine, dar nu 
au venit niciodată”, spune Ionuţ.

Mihaela Moldovan
Magazin Sălăjean
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Așa se face că lângă ușă, prinse cu un lanţ, stau două biciclete, pe care Ionuţ și fra-
tele mai mic le scot zilnic în faţa blocului. În lipsă de prieteni, ele îi ţin ocupaţi pe timpul 
vacanţei, care pare extrem de lungă pentru doi copii ce nu au amici de vârsta lor cu care 
să se joace. Bunicul îi supraveghează îndeaproape. Își aduce un scaun în faţa blocului și 
stă cu copiii cât timp aceștia se dau cu bicicletele pe 20 de metri pătraţi. “Ei sunt sufletul 
meu, nu-i las, Doamne feri, numai de mor și mă bagă în pământ”, spune bătrânul, pe care 
cei mici îl consideră “cel mai bun om din lume”. Cum copiii nu și-au cunoscut tatăl nici-
odată, iar mama este în închisoare de 3 ani, doar bunicii sunt cei pe care pot conta.

În risc social

Vecinii știu situaţia familiei Chiorean. S-au obișnuit să-l vadă pe bătrân uitându-se 
atent la nepoţii cu biciclete în zilele cu soare. Spun despre ei că sunt oameni de treabă, 
dar nu îi pot ajuta. Au și ei, la rândul lor, o situaţie materială dificilă și se descurcă așa 
cum pot. În aceste condiţii, pachetele cu alimente și îmbrăcăminte pe care le primește fa-
milia de la Primăria Zalău sunt mai mult decât binevenite. “Familia Chiorean benficiază 
de serviciile Primăriei Zalau din anul 2006, an în care le-a fost repartizată o locuinţă de 
necesitate. Începând cu 5 iunie 2008, membrii familiei beneficiază și de o masă zilnică la 
Cantina de ajutor social. Tot în perioada 2006 – 2008, le-au fost acordate ajutoare uma-
nitare constând în alimente și îmbrăcăminte. Familia prezintă o situaţie de risc social și 
din aceste motive se află în atenţia Direcţiei de Asistenţă Socială Comunitară Zalău”, 
ne-a spus Dorina Baboș, directorul Direcţiei de Asistenţă Socială Comunitară din ca-
drul Primăriei Zalău..

Chiar și așa, autorităţile nu pot să facă mai mult pentru Ionuţ. Dorul pentru mama 
aflată în închisoare de 3 ani nu i-l pot potoli și nu îi pot da nici bani care să îi ajungă pen-
tru o nouă intervenţie chirurgicală, în Franţa. Asta își dorește băiatul, sperând că viaţa lui 
se va îmbunătăţi și va lua un curs firesc. Poate atunci, copilăria va avea un gust mai bun 
pentru un copil de doar 7 ani. 

- Magazin Sălăjean, 5 ianuarie 2009 -
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Cu ambele braţe amputate,
Un jibouan a luat viaţa în piept

Un bărbat din Jibou trăiește de peste 30 de ani cu ambele braţe amputate, reușind, 
însă, să se descurce în gospodărie și să-și crească cei patru copii. La cei 57 de ani ai 
săi, Suhanyi Ștefan muncește pământul și are grijă de animale la fel ca vecinii lui 

sănătoși. Și toate acestea, fără ca măcar să apeleze la proteze medicale, care sunt prea scumpe 
pentru el, iar cele vechi, pe care le are de mai bine de 15 ani, sunt greoaie și mai mult îl încurcă 
decât îl ajută. 

Jibouanul a rămas cu braţele amputate mai sus de coate la vârsta de 24 de ani, în 
urma unui accident de muncă petrecut pe când lucra la CFR Construcţii Satu Mare. 
După operaţia de atunci, omul a trebuit să-și ia viaţa de la capăt și să înveţe să traiască 
doar cu două cioturi în loc de mâini. Nu se plange, însă, iar gospodăria lui cu șase vaci, 
porci și cai nu-i arată handicapul.

Pentru că este vremea fânului, pe Ștefan nu-l găsești zilele acestea acasă. Este pe 
câmp, alături de soţie și, uneori, de vecini, la strâns fânul în căpiţe. Greblează și mânu-
iește furca cu aerul cel mai natural din lume, chiar dacă are mai puţin decât noi cu două 
braţe. Ba chiar printre o furcă de fân și alta, își îndeamnă soţia să se grăbească, pentru a 
nu-i prinde ploaia. Când primii stropi reci anunţă o aversă zdravănă, bărbatul nu stă pe 
gânduri: împlântă două rude de lemn sub o căpiţă, își agaţă la gât o funie groasă, cu care 
sunt legate rudele, și împreună cu nevasta, cară căpiţa de pe vârful dealului în ogradă. 
Acolo, trece repede la o furcă și începe să îndese fânul într-un fânar. Munca nu-i ușoară 
defel, iar bărbatul trebuie să ridice în furcă câteva kilograme la o înălţime de doi metri. 
Operaţia simplă, de rutină pentru un om sănătos, este de zece ori mai grea când nu ai 
braţe. Dar nimeni nu se plânge, muncește într-un ritm alert, goniţi din spate de aceeași 
ploaie. 

Abia când căpiţa s-a topit în fânar, jibouanul are timp să se întoarcă preţ de câteva 
clipe spre noi. “Fac asta din plăcere. Nu este ușor să ţii o gospodărie, dar îmi place. Îmi 
iubesc animalele, de aia le cresc. Știu că este greu, dar mă mai ajută și soţia și împreună 
reușim. Dacă vrei să te descurci în viaţă, trebuie să muncești și să nu te dai bătut”, ne 
povestește Stefan. 

Printre cuvinte, bărbatul e pregătit deja să înceapă o altă muncă zilnică: în grajd, 
animalele trebuie îngrijite și curăţate, așa că omul ia cu un picior o unealtă și și-o po-
trivește între umăr și unul din braţele amputate. Apoi, sprijinind unealta și cu al doilea 
braţ retezat, începe să perie vitele și să le cureţe de noroi. Ca să nu-i fie urât, nevasta îi 
este alături și de această dată, dar curăţă grajdul de paiele călcate în picioare de animale. 
Muncesc alături și mai schimbă o vorbă despre ce le-a mai rămas de făcut pe ziua respec-
tivă. Evident, fânul, iar a doua zi se anunţă iar câteva ore bune de coasă. 
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Nu harnic, ci foarte harnic

În ogradă intră și câţiva vecini, interesaţi de stadiul în care se află familia Suhanzi 
cu lucrul. Ar da bucuroși o mână de ajutor dacă ar fi nevoie, pentru că au despre această 
familie doar cuvinte bune. “Este un om nu harnic, ci foarte, foarte harnic, am făcut îm-
preună foarte multe căpiţe de fân. Alţii, care au două mâini, nu se descurcă așa de bine 
ca el”, ne spune Tiberiu Valtinschi, unul din vecini. 

Într-adevăr, cu două mâini Ștefan reușește ceea ce pentru alţii pare imposibil. To-
tul – fără proteze medicale, pentru că deși a obţinut acum mai bine de 15 ani o pereche 
de proteze metalice, acestea sunt estetice si un model vechi, care mai mult il incurca 
decat il ajuta, asa ca s-a obisnuit fara ele. “Am proteze de metal, sunt de mulţi ani și mai 
mult estetice. Le folosesc doar când trebuie să îmbrac un costum sau să trag un cărucior 
. În rest, mă incomodează și mai ales vara, pe căldură, mă jenează”, ne explică Suhanzi 
Ștefan. 

“S-a obişnuit cu lucrul, deşi are mereu rămi de la unelte”

Cu toate că, de atâţia ani, familia și rudele s-au obișnuit cu el, oamenii nu au uitat 
greutăţile cu care Ștefan s-a confruntat imediat după accidentul în care a fost electrocu-
tat și și-a pierdut braţele. Bojic Eva, o nepoată de-a lui Ștefan, ne spune că îl cunoaște 
de când era mică și își aduce aminte de problemele pe care le-a întâmpinat bărbatul. “Îl 
cunosc încă de când eram copil. A rămas fără braţe la 24 de ani, după un accident din 
care a scăpat cu viaţă, dar cu arsuri foarte multe pe corp. A luptat ca să-și revină, se zbate 
și acum și știu că nu îi este deloc ușor. Luptă, însă, cu îndârșire și muncește încontinuu 
pentru a-și întreţine familia”” povestește Bojic Eva. 

La rândul ei, sora lui Ștefan își amintește de anii trecuţi ca fiind dureroși și dificili 
pentru un om care a rămas fără braţe la vârsta când ar trebui să ai parte doar de împliniri 
și bucuri. “I-a fost foate greu, din cauză că a rămas de tânăr așa. Totuși, și-a revenit și a 
știut să lupte. Muncește foarte mult și acum și, deși îi mai spun, câteodată, să se oprească, 
îmi răspunde că nu poate. S-a obișnuit cu lucrul și cu lupta, deși are mereu rămi de la 
unelte”, ne spune Vig Irma, sora lui Ștefan.

Şi mâine e o zi
 
Acesta, însă, nu ne ascultă. S-a îndepărat încet, undeva, în spatele anexelor, între 

unelte. A desprins din cui o coasă și îi încearcă tăișul pe iarba din grădină. O dată, de 
două ori. Coasa șuieră sec, iar Ștefan repetă mișcarea, atent la fineţea tăișului. Nu pentru 
noi sau aparatul foto, ci pentru că mâine, din zori, îl așteaptă o nouă zi de coasă.

- Magazin Sălăjean, 10 iunie 2009 -
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Satele Sălajului mai cred în 
Sfânţii Ilie, Pălie şi Foca

Luna lui Cuptor are trei nume cu rezonanţă în calendarul ortodox, dar și în satele din 
Sălaj: Ilie, Pălie și Foca. Începute ieri, aceste trei zile de sărbătoare creștină, numite în 
popor și „zile cu prilej”, sunt alcătuite dintr-o înșirare de obiceiuri ce diferă de la un sat 

la altul, dar care au toate aceeași semnificaţie ancestrală: să protejeze comunităţile de ploi și 
vijelii și să ferească lanurile de grâu și porumb de grindina distrugătoare.  

Pe Valea Agrijului, în Brusturi, gospodarii și-au adunat încă de duminică seara vite-
le de pe câmp, iar în dimineaţa zilei de ieri nu le-au lăsat la pășune. „Le ţinem în grajd, ca 
să le ferim de fulgere și trăznete. Pe vremea părinţilor mei, trebuia să le pui în colţul ieslei 
și busuioc, ca să ai noroc la ele în restul anului”, ne-a spus lelea Marie, pe care am găsit-o 
în faţa porţii, la sfat cu câteva vecine intrate în vârsta a treia. Toate au fost la slujbă ieri, 
pentru că „e zi de mare sărbătoare. Sunt zile cu prilej, când este bine să mergem la biseri-
că și să nu lucrăm la câmp defel”, spune și tanti Veronica, în timp ce-și aranjează năframa 
„aia bună” pe părul cu fire argintii. De altfel, la aproape fiecare poartă, întâlnești oameni 
adunaţi pentru a dezbate noutăţile comunităţii și a fugi de căldură. Pentru ei, zilele celor 
trei sfinţi, Ilie, Pălie și Foca, trebuie „musai ţinute, că de lucrezi, sfinţii te pedepsesc și te 
trezești cu foc sau grindină peste ogradă”, după cum ne asigură badea Vasile, un bunic cu 
ochii încă vesel, sub clopul de paie.  

Poveşti cu rol de mit la Mirşid

La Mirșid, poveștile din bătrâni spun despre o femeie foarte harnică și vioaie, care 
s-a încăpăţânat să nu ţină „zilele cu prilej”. S-a apucat să spele rufele, dar după ce le-a 
întins pe funie, afară, s-a pornit deodată o vijelie, care i le-a luat pe sus și i le-a rupt. Tanti 
Anica ne povestește și o altă păţanie ce-i are ca protagoniști pe cei trei sfinţi pe săteni 
care nu au ţinut seama de sărbătorile din calendar. „A mai fost un om, demult, care și-a 
luat nevasta și a mers la câmp, la strâns fânul. Pe când au fost gata, odată a început o fur-
tună și vântul i-a împrăștiat toate căpiţele. Ba pe unele le-a și trăznit și au ars”, ne spune 
tanti Ana.

Cum poveștile au rol de mit, iar mitul trăiește cum nu se poate mai bine în sat, tanti 
Ana are grijă să nu lucreze în „zilele cu prilej”. Măcar se mai odihnește puţin, că „e greu 
să mai lucrezi la câmp când nu mai ești tânăr, ca altădată”. 

Topoare împlântate în pământ la Meseşeni

Lăsăm Mirșidul sub moleșeala după-amiezii și ne oprim sub poalele Meseșului. Și 
în gospodăriile din Meseșenii de Jos oamenii ţin sărbătoarea Sfinţilor Ilie, Pălie și Foca. 
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Primarul Sandu Berceanu ne spune că „într-una din zile nu se lucrează la câmp, în alta nu 
se lucrează în gospodărie și în a treia nu se lucrează cu focul”. Ba mai mult, pentru a fi si-
guri că vor fi ocoliţi de fulgere și trăznete, gospodarii au împlântat securile și uneltele cu 
partea metalică în pământ, încă de dimineaţă bună. „Nu se stă nici sub copaci în aceste 
zile, tot pentru a te feri de fulgere și trăznete”, spune primarul Berceanu. 

Obiceiul e vechi, a fost ţinut de bătrânii din comună încă de când erau copii și a 
fost preluat de la de părinţi și bunici.  „Se ţine mai ales în Meseșenii de Sus, dar și în Me-
seșenii de Jos și Fetindia”, spune primarul.

 
Mărul – pomul Sfântului Ilie

Obiceiurile și tradiţiile populare legate de Sfântul Ilie sunt multe și diferă de la o 
zonă la alta, el fiind cel mai cunoscut dintre sfinţii lunii lui Cuptor. Oamenii cred că, 
atunci când se întâmplă feno-mene meteorologice mai puternice, Ilie traversează cerul 
cu căruţa lui de foc, pentru a-i ocroti, fiind mai tot timpul în slujba binelui, dar și pentru 
a-i pedepsi pe cei care se încăpăţânează să nu respecte sărbătorile date de Domnul. 

Tot de Sfântul Ilie, femeile duc la biserică busuioc și-l pun la iconostas. La sfârșitul 
slujbei, îl iau și îi dau foc, iar cu cenușa lui se freacă în gură copiii, când au bube. 

Mărul este pomul Sfântului Ilie, de aceea nu se mănâncă mere noi până în această 
zi. Dacă va tuna în ziua aceasta, toate alunele vor seca, iar toate celelalte fructe vor avea 
viermi. În ziua Sfântului, jertfelnicul de la biserică este plin cu tot felul de bucate, pentru 
sufletul morţilor. În unele sate, femeile duc la biserică lapte și vin, iar peste zi fac prazni-
ce pentru cei morţi. Merele se duc întâi la biserică, pentru că exista credinţa că, numai 
așa, ele vor deveni de aur pe lumea cealaltă. Dacă nu se păstrează această datină, cel ce 
mănâncă mere înainte de Sf. Ilie va culege veșnic mere pe lumea cealaltă, dar, când va în-
cepe să le mănânce, ele îi vor pieri de dinainte. Unele femei împart și farfurii cu mâncare, 
împodobite cu flori de vară. Tot cu flori de vară, legate cu lână roșie, sunt și cănile pline 
cu apă. Înaintea acestei sărbători se încheie obiceiurile de invocare a ploilor. 

- Magazin Sălăjean, 10 iulie 2009 -
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Ştefan Birtalan - sălăjeanul care 
a încântat o lume întreagă

Descoperit de regretatul profesor de sport, Budu Virgil, pe vremea când era elev 
la liceul din Jibou, Ștefan Birtalan avea să devină peste ani unul dintre cei mai 
mari handbaliști ai României și ai lumii*Odată cu trecerea anilor avea să se 

stabilească în capitală, însă, în vara anului 2005 Birtalan s-a reîntors pentru două zile la 
Jibou, alături de soţia sa, Eva, fiind desemnat la Zilele Jiboului cetăţean de onoare al 
oraușuluiÎn toamna anului 1948, în Zalău se naște copilul Ștefan Birtalan. Un nume care 
între ani 1970 - 1985 avea să facă furori în handbalul românesc și mondial. Chiar dacă 

Marius Morar 
Magazin Sălăjean

Birtalan, Gaţu,  Tadici
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unii spun că fostul mare handbalist român nu a avut o copilărie prea fericită, Birtalan a 
reușit să treacă peste toate obstacolele vieţii, “croindu-și” o careieră impresionantă de 
jucător. În prezent este consilier pe probleme de handbal în cadrul clubului Steuaua Bu-
curești. La început a practicat baschetul. Cu toate că multă lume îl cunoaște ca fiind ji-
bouan, Ștefan Birtalan a petrecut primii zece ani din viaţă la Zalău, mutându-se la Jibou 
abia în clasa a treia, după ce tatăl său, Birtalan Istvan, a devenit bucătar la cantina liceu-
lui. “Multă lume mă știe ca jibouan, fiindcă de la Jibou am făcut pasul spre marea perfor-
manţă. Eu însă sunt născut în Zalău. Acolo am făcut grădiniţa și școala generală până în 
clasa a III-a”, ne-a precizat fostul campion mondial la handbal, Ștefan Birtalan, care își 
aduce aminte cum era dus de tatăl său cu șareta la grădiniţă. “Și acum le mai spun celor 
de aici (n.r. din București) când mai facem câte o glumă că noi nu am avut mașini, dar 
am avut șarete”, ne afirmă zâmbind Birtalan. Fiind un tip înalt de statură, Birtalan a prac-
ticat la început baschetul, însă, ambiţiile l-au determinat să treacă după scurt timp la 
handbal. “Am început cu baschetul, dar m-a deranjat că tot timpul echipa liceului nostru 
pierdea în faţa Zalăului și nu puteam accede în competiţiile superioare. Atunci ne-am 
decis să facem o echipă de handbal, fiindcă acolo concurenţa nu era atât de mare”, reme-
morează cel căruia i se spunea “Tunarul”. Un portar din Carei a refuzat că apere într-un 
meci, fiindu-i frică de șutul lui BirtalanCel care l-a descoperit pe Ștefan Birtalan în peri-
oada liceului a fost regretatul profesor de sport, Budu Virgil, care era și antrenor al echi-
pei de handbal, Rapid CFR București. Formaţia evolua în acele vremuri în campionatul 
regional (Regiunea Cluj), iar în deplasare, cu echipa mai obișnuia să plece și Ion Ivă-
nescu, cel care i-a fost lui Birtalan diriginte și profesor de istorie. Acesta își amintește 
cum, într-un  meci pe care echipa l-a susţinut la Carei, portarul formaţiei gazdă a refuzat 
să apere în acea partidă, fiindu-i frică de șutul foarte puternic pe care îl avea Birtalan. 
“Deși nu a avut o copilărie prea fericită, Birtalan a fost unul dintre cei mai buni elevi din 
clasă la învăţătură. A făcut parte din echipa liceului, iar când a terminat liceul a și fost 
<racolat> de cei de la Minaur Baia Mare. I se spunea <Tunarul> datorită șutului foarte 
puternic pe care îl avea. Chiar îmi amintesc cum ne întrebau toate echipele când mer-
geam în deplasare dacă l-am dus și pe Birtalan, fiindcă toţi portarii se speriau de șutul lui. 
La un meci de la Carei, portarul echipei gazdă chiar a refuzat să apare, deoarece îi era 
frică de șutul lui Birtalan. A fost mândria echipei. Aveam în sală peste 200 de spectatori 
la meciurile de handbal, mulţi dintrei ei venind doar pentru a-l vedea pe Birtalan”, poves-
tește fostul profesor de istorie, Ion Ivănescu.  “Sunt mândru că m-am născut în Sălaj”Deși 
de aproximativ 39 de ani locuiește în București, de fiecare dată când vine vorba de Sălaj, 
Birtalan nu ezită să le spună prietenilor sau celor cu care intră în discuţie că de aici a fă-
cut pasul spre marea performanţă. “Sunt mândru că m-am născut în Sălaj și mă bucur că 
de acolo am ajuns să fac performanţă”, a declarat Birtalan. A fost desemnat de trei ori cel 
mai bun jucător din lumePrima echipă la care a fost legitimat Ștefan Birtalan a fost Ra-
pid CFR Jibou, legitimaţie pe care o mai păstrează și acum. Însă, imediat după ce a ter-
minat liceul, “Tunarul” avea să se transfere la Minerul Baia Mare (actualul Minaur), 
unde a evoluat timp de doi ani, perioadă în care a cunoscut-o și pe Eva, actuala sa soţie. 
În sezonul 1970 - 1971 avea să evolueze deja pentru Steaua București, echipă la care a 
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jucat timp de 15 ani. În tot acest timp, Birtalan avea să câștige 12 titluri de campion cu 
Steaua, cinci Cupe ale României și Cupa Campionilor Europeni în 1977. Pentru prima 
reprezentativă a României a jucat 14 ani, timp în care a îmbrăcat de 231 de ori tricoul 
echipei naţionale. Cu reprezentativa ţării noastre a devenit dublu campion mondial 
(1970 la Paris și 1974 la Berlin), iar la Campionatul Mondial din 1974 a fost desemnat 
golgeterul campionatului, cu 43 de reușite. A participat la trei ediţii ale Jocurilor Olim-
pice de vară și de fiecare dată a fost medaliat: bronz în 1972 la Munchen și în 1980 la 
Moscova și argint în 1976 la Montreal. În total a marcat 933 de goluri pentru echipa 
României, ocupând locul trei în clasamentul all-time, după Vasile Stângă (1414 goluri) 
și Robert Licu (1054 goluri). De trei ori a fost desemnat cel mai bun jucător al lumii, în 
1974, 1976 și 1977. În 1974 a primit și titlul de cel mai bun sportiv al României, distinc-
ţie care i-a mai revenit și în 1976. Tot în 1974 a devenit maestru al sportului, iar în pre-
zent ocupă locul șapte în clasamentul celor mai buni jucători de handbal din secolul XX.  
Și-a găsit familia după două ore de căutări pe Aeroportul OtopeniDeși a avut parte de 
foarte multe premieri în cariera de jucător, Ștefan Birtalan ne-a mărturisit că unul dintre 
cele mai frumoase momente a fost atunci când a câștigat  pentru a doua oară titlul de 
campion mondial cu echipa naţională a României. “Toate momentele în care am câști-
gat ceva au fost frumoase. Însă, cel mai frumos a fost în 1974, când am câștigat a doua 
oară Campionatul Mondial. La întoarcerea în ţară, după ce am aterizat pe Aeroportul 
Otopeni mi-au trebuit două ore ca să-mi găsesc familia, deoarece ne aștepta foarte multă 
lume”. “Am fost Brazilia fotbalului”Fostul mare handbalist român ne-a spus câteva cu-
vinte și despre actuala generaţie din handbalul românesc, căreia este de părere că îi va fi 
foarte greu să repete rezultatele generaţiei din anii 1970 - 1985. “Este greu pentru gene-
raţia de azi să obţină acele rezultate. Pe vremema mea a fost o generaţie senzaţională a 
României. Meritul este al tuturor, nu numai al meu, pentru rezultatele pe care le-am 
obţinut. Noi am fost, practic, o Brazilie a fotbalului”, a declarat Birtalan. Nevoit să renun-
ţe la antrenorat din cauza boliiDupă ce și-a încheiat cariera de jucător la Steaua, Ștefan 
Birtalan a continuat să rămână în cadrul clubului, antrenând echipa între anii 1985 - 
1994. Între anii 1986 - 1992 s-a aflat și la cârma echipei naţionale de tineret, iar între anii 
1992 - 1993 a fost antrenor al reprezentativei de seniori. În 1994 a părăsit ţara pentru o 
perioadă de patru ani, timp în care a antrenat naţionala Qatarului. În 1999 a revenit pe 
banca “roș-albaștrilor”, echipă pe care a continuat să o antreneze până în 2002. Viaţa însă 
avea să i se schimbe total un an mai devreme, când magicianul de pe semirec a fost de-
pistat cu virusul hepatic C. “Chiar luasem campionatul în acel an cu Steaua”, își aduce 
aminte fostul mare handbalist al Stelei  și al României. La recomandarea medicilor, a fost 
nevoit să se lase de antrenorat, dându-i-se o altă funcţie în cadrul clubului. Vara trecută 
însă, Ștefan Birtalan a trecut prin clipe de coșmar, fiind nevoit să suporte un transplant 
de ficat pentru a supravieţui. Din fericire pentru el, pentru familia sa, dar și pentru cei 
care-l cunosc, operaţia efectuată de doctorul Irinel Popescu și echipa sa a decurs normal, 
iar acum, la mai bine de zece luni de la operaţie, “Tunarul” ne-a declarat că se simte ca un 
om normal. “Sunt ca un om normal. Încerc să merg cât mai mult pe jos. Abia aștept să 
vină și vremea bună să pot sta mai mult în aer liber”, a precizat fostul handbalist. Chiar 
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dacă transplantul s-a efectuat în cele mai bune condiţii, virusul hepatic C nu a dispărut 
din organismul său, Birtalan fiind nevoit să urmeze un tratament foarte strict. O dată pe 
săptămână trece și pe la Clinica Fundeni, unde a și fost operat, pentru a fi consultat de 
medicul chirurg Irinel Popescu.Fiul său evoluează la CSM Satu MareÎn vârstă de 61 de 
ani, Ștefan Birtalan are doi copii. O fiică de 30 de ani, Eva Diana Birtalan care lucrează în 
cadrul Comitetului Olimpic și Sportiv Român și un fiu de 27 de ani, Ștefan Birtalan, 
handbalist la CSM Satu Mare. Acesta și-a început cariera de jucător la Steaua, iar înainte 
de a ajunge la clubul sătmărean a mai evoluat la Handbal Club Odorhei. Echipa la care 
evoluează fiul marelui handbalist român se află pe primul loc în Seria C a Diviziei A, 
având șanse reale de a promova în Liga Naţională. Invitat la Zalău pentru partida cu 
Oltchim Râmnicu Vâlcea. Prieteni încă din tinereţe, Gheorghe Tadici și Ștefan Birtalan 
au continuat să ţină legătura prin telefon, deși drumurile celor doi în viaţă au fost total 
diferite, iar de câte ori au avut ocazia s-au și întâlnit pentru a “depăna” câteva amintiri. 
Birtalan a fost ultima dată în Sălaj în vara anului 2005, când a fost desemnat cetăţean de 
onoare al orașului Jibou, însă Consiliul Director al Handbal Club Zalău intenţionează 
să-i facă o invitaţie la partida de pe teren propriu, cu Oltchim Râmnicu Vâlcea, din data 
de 29 aprilie. “Vrem să-l invităm la Zalău la meciul cu Vâlcea, însă sper să poată veni cu 
câteva zile mai repede, pentru a merge și prin Jibou să-și revadă foștii profesori și prie-
teni, dar să se întâlnească și la Zalău cu iubitorii handbalului”, ne-a declarat managerul 
general al HC Zalău Gheorghe Tadici. Dornic fiind să revină pe meleagurile sălăjene, 
magicianul semicercului a spus că ar răspunde cu plăcere unei asemenea invitaţii, mai 
ales că are și rudenii în Zalău. “Aș reveni cu multă plăcere în Sălaj, mai ales că la Zalău am 
și două verișoare. Vreau să văd cum arată acum Zalăul”, a mai afirmat Birtalan.

- Magazin Sălăjean, 19 martie 2009 -   
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 Gheorghe Guşet: 

“Vroiam să-mi închei cariera după 
Jocurile Olimpice de la Londra, din 2012”

În urmă cu aproape un an, exact 
de ziua sa de naștere (28 mai 
2008) Gheorghe Gușet avea să 

primească o veste șoc: suferă de insu-
ficienţă renală și are nevoie urgentă de 
un transplant renal pentru a continua 
să trăiască, operaţie pe care avea să o 
facă la sfârșitul lunii octombrie. Pentru 
mulţi dintre noi, aniversarea unei zile 
de naștere este un prilej de bucurie. Nu 
la fel a fost însă și pentru fostul aruncă-
tor de greutate, Gheorghe Gușet, care, 
tocmai în ziua împlinirii vârstei de 40 
de ani (28 mai 2008) a primit o veste 
tragică, care avea să-i schimbe tot re-
stul vieţii. Rezultatul analizelor efectu-
ate a arătat că Gușet suferă de insufici-
enţă renală și are nevoie urgentă de un 
transplant de rinichi pentru a continua 
să traiască. Din momentul primirii ace-
lei vești, “greul” zălăuan a slăbit 26 de 
kilograme, în doar câteva luni. A fost 
chemat de patru ori la Institutul de Urologie și Transplant Renal din Cluj-Napoca, însă de 
fiecare dată rinichii donatorului nu au fost compatibili cu organismul său. Vestea cea mare 
avea să o primească la sfârșitul lunii octombrie, într-o zi de vineri, donatorul fiind un tânăr 
de numai 21 de ani. A fost transplantul cu numărul 1.000 pentru medicul Mihai Lunca-
nu, care este un fost sportiv de performanţă. Cu toate că Gușet a declarat după aproape 
șapte luni de la efectuarea transplantului că se simte bine, acesta este conștient că trăiește 
“cu sabia deasupra capului” și că rinichiul transplantat se poate opri în orice moment din 
funcţiune. Deși era de înteles că, odată cu efectuarea transplantului renal, Gheorghe Gușet 
nu își mai putea continua activitatea sportivă, retragerea oficială a “greului” zălăuan a avut 
loc la finalul anului trecut, odată cu premierea celor mai buni sportivi ai judeţului și ai Clu-
bului Sportiv Municipal “Armătura” Zalău. Având în vedere că, la acea vreme, “uriașul din 
Carpaţi” nu avea încă voie să aibă contact cu grupuri numeroase de oameni, la eveniment a 
fost prezentă doar antrenoarea și partenera lui de viaţă, Lorena Boberschi. Reporter: Cum 
te simţi după aproape șapte luni de la operaţie?Gheorghe Gușet: Mă simt ca și cum aș fi 
renăscut. Însă, în primele șase luni mergeam săptămânal sau chiar de două ori pe săptămâ-
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nă la control la Cluj. Va trebui să fac în continuare un tratament sever, cu regim alimentar. 
Sunt zile în care mă simt bine, dar sunt zile în care mă simt mai rău. Sunt conștient că toată 
viaţa voi trăi <cu sabia deasupra capului>, fiindcă rinichiul transplantat se poate opri în 
orice moment. Pentru mine nu există o perioadă critică, după care să pot spune că am 
scăpat. Sunt însă optimist și sper ca totul să decurgă cu bine în continuare. Medicii de la 
Cluj chiar mi-au spus că, foarte probabil, voi mai avea nevoie de un transplant renal, fiindcă 
sunt tânăr. Rep: Ce sprijin ai primit din partea Federaţiei Române de Atletism sau a Co-
mitetului Olimpic și Sportiv Român în acele momente grele ale vieţii?G.G.: Nici Federaţia 
Română de Atletism și nici Comitetul Olimpic și Sportiv Român nu m-au ajutat cu nimic.
Rep: Dar din partea autorităţilor locale și judeţene?G.G.: Consiliul Judeţean nu m-a ajutat 
cu nimic. Am primit o sumă de bani din partea Primăriei, iar doamna Dana Coţa a fost 
alături de noi de la începutul problemelor, căreia aș vrea să-i mulţumesc pe această cale 
pentru sprijinul acordat. Rep: Alţi oameni de afaceri din Zalău sau prieteni te-au sprijinit în 
acele momente?G.G.: Da. Au fost și alte persoane care m-au sprijinit, printre care și câţiva 
colegi de vânătoare și colegii de la club (n.r. Clubul Sportiv Municipal “Armătura” Zalău). 
Un sprijin mare am primit din partea domnului Dumitru Ardelean și a domnului Cozmin 
Gușă. Vreau să le mulţumesc tuturor, în special domnului dumitru Ardelean, dar și celor 
care au fost alături de noi doar cu o vorbă bună. În acea perioadă s-au făcut și foarte multe 
slujbe pentru mine în diferite biserici din ţară. Rep: Dacă nu apăreau problemele de sănă-
tate, cât crezi că mai puteai practica acest sport?G.G.: Dacă totul decurgea bine din punct 
de vedere al sănătăţii, aș fi vrut să-mi închei cariera după Jocurile Olimpice de la Londra, 
din 2012. Rep: Ce ai vrea să se schimbe în cariera ta dacă ar fi să dai timpul înapoi?G.G.: În 
primul rând, dacă ar fi să o iau de la început, aș dori să o am din primele zile ca antrenoare 
pe Lorena (n.r. Lorena Boberschi, care i-a fost antrenoare din 1991).  Cu siguranaţă aș avea 
performanţe mai mari. Au mai fost câteva medalii la competiţiile internaţionale impor-
tante pe care le-am pierdut la câţiva centimetri și chiar la un centimentru. Dacă aș începe 
din nou, aș face totul pentru a nu mai lăsa să-mi scape acele medalii. Rep: Ce planuri de 
viitor ai?G.G.: Planurile mele de viitor depind de starea mea de sănătate. Împreună cu Lorena 
am înfiinţat o grupă de aruncări în cadrul clubului, cu care ne dorim să facem performanţă. 
Căutăm în continuare copii care vor să calce pe urmele mele, dar va fi foarte greu având în 
vedere banii care s-au alocat pentru această secţie. Ţin minte că, atunci când am venit la club 
și am luat prima masă la cantina Armăturii, mi s-a pus atâta mâncare în faţă că ajungea la trei 
oameni ca mine, iar azi, nu le putem da copiilor nici măcar vitaminele sau medicamentaţia 
necesară. Rep: Crezi că va mai avea vreodată Zalăul un aruncător de greutate ca Gheorghe 
Gușet?G.G.: Cred că nu numai în Zalău, ci și în ţară va fi foarte greu să mai fie un aruncător de 
greutate ca mine. Este nevoie de muncă foarte multă și de multe scrificii.  Rep: Ce părere ai de 
schimbările care vor avea loc în conducerea Clubului Sportiv Municipal “Armătura” Zalău și 
a Direcţiei Judeţene pentru Sport?G.G.: Nu contează cine vine, ci important este ca cei care 
vor veni să aibă habar de sport și să sprijine sportul de performanţă. Să nu fie doar ocupanţii 
unor posturi.Cele mai importante rezultate obţinute de Gheorghe Gușet: campion naţional 
între anii 1990 - 2007; a participat la 30 de ediţii a Campionatelor Balcanice, devenind de 20 
de ori campion balcanic și recordman balcanic de sală, cu 20,76 de metri, de patru ori ocu-
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pant al poziţiei secunde, iar o dată s-a clasat pe locul trei; a fost prezent la 13 ediţii ale Cupei 
Europei, ocupând de cinci ori prima poziţie, de patru ori locul doi și tot de patru ori locul trei; 
a participat la opt ediţii ale Campionatelor Europene, cea mai bună clasare fiind în 2000, la 
Gent, când a ocupat locul patru cu o aruncare de 20,21 metri, la un centimetru de medalia de 
bronz; a fost prezent la cinci ediţii ale Campionatelor Mondiale, obţinând în 2006 locul cinci 
la Moscova (cea mai bună clasare a unui aruncător român de greutate din toate timpurile); a 
fost prezent la trei ediţii ale Jocurilor Olimpice, iar în 2008 a avut îndeplinit baremul B pentru 
Jocurile Olimpice de la Beijing. Este primul și singurul aruncător român de greutate care a 
aruncat 20 de metri, iar apoi 21,04 metri, care a și fost record mondial la vârsta de 38 de ani. 
Este multiplu câștigător al concursurilor naţionale și internaţionale de Grand-Prix.

- Magazin Sălăjean, 14 mai 2009 -

Handbalul de performanţă, 
de 30 de ani în Sălaj

În vara anului 1978, trioul Gheorghe Tadici - Ioan Bal Crișan - Simion Taloș, cu Tadici în 
prim-plan, înfiinţează în orașul de la poalele Meseșului o echipă feminină de handbal pe 
care o denumesc Didactica Zalău. În anul 1979, cu Tadici la timonă, Didactica Zalău 

avea să promoveze în Divizia B, evoluând astfel pentru prima dată într-o competiţie oficială 
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la nivel de senioare. 1978 a reprezentat anul de cumpănă pentru profesorul și antrenorul 
Gheorghe Tadici. Un an care, deși nu putea ști la acea vreme, avea să-i pecetluiască destinul 
de mare antrenor. Împreună cu profesorul Ioan Bal Crișan, inspectorul de sport din acea 
vreme, și cu inspectorul de personal Simion Taloș, care avea să și devină secretar al noii Aso-
ciaţii Sportive “Didactica”, Gheorghe Tadici se decide în anul 1978 să înfiinţeze o echipă de 
senioare, o echipă care să se bazeze practic pe talentul jucătoarelor aflate în ultimul an de ju-
niorat, care aveau astfel posibilitatea să se afirme tocmai la ele acasă, fără să-și mai încerce 
astfel norocul spre alte zări. Un an mai târziu, în 1979, cu Tadici la timonă, Didactica Zalău a 
promovat în Divizia B. În anul 1980, Didactica se transformă în Textila Zalău, Intreprinderea 
de textile fiind dispusă să investească în echipa de handbal. Chiar dacă nu dispunea de veni-
turi prea mari la echipă, Tadici a abordat un sistem perfect la echipa de atunci a Zalăului, iar 
rezulatul a venit patru ani mai târziu. Deși la acea vreme nivelul dintre Divizia B și Divizia A 
era foarte apropiat, Textila a reușit în 1984 să promoveze prima pe scena handbalului româ-
nesc. Mai exact, evenimentul s-a petrecut în data de 27 mai 1984, pe terenul Liceului de 
Matematică Fizică din Zalău (actualul Colegiul Naţional “Silvania” Zalău), când Textila  a 
câștigat cu scorul de 14 - 12 derby-ul cu CSM Sibiu. A urmat însă un moment mai delicat în 
cadrul echipei. Din cauza unor neînţelegeri cu anumiţi oameni din conducere, Tadici demi-
sionează, lăsând echipa pe locul trei. Însă, la scurt timp avea să se demonstreze că plecarea sa 
nu a fost alegerea cea bună, deoarece au urmat opt înfrângeri consecutive. Chiar dacă a demi-
sionat, Tadici a rămas pentru Textila “omul din umbră”, care la finalul sezonului 1984 - 1985 
a fost nevoit să se implice din nou în totalitate, pentru a salva echipa de la retrogradare. În se-
zonul 1985 - 1986 nu a mai făcut-o însă deloc, iar rezultatul s-a văzut: Textila a retrogradat din 
nou în Divizia B. Tot Tadici a fost cel care a readus Zalăul în “lumea bună” a handbalului ro-
mânesc. După un sezon perfect în care a zdrobit totul, Textila avea să termine sezonul 2006 
- 2007 pe primul loc în seria a doua, la o diferenţă de 13 puncte de echipa Clujului. A fost însă 
abia începutul, fiindcă de atunci, nu numai că nu a mai retrogradat în Divizia B, dar au urmat 
momente de glorie pentru handbalul feminin zălăuan. La Zalău, Tadici a început cu o echipă 
de băieţiSosit în Zalău în vara anului 1974, profesorul Gheorghe Tadici (născut la Piatra 
Neamţ în 27 martie1952) a preluat o echipă de băieţi (juniori II), însă după numai o săptă-
mână avea să preia și echipa de fete de la Asociaţia Sportivă “Sănătatea” Zalău, care până 
atunci fusese pregătită de Teodor Cheţa. La numai un an, în 1975, Tadici a promovat cu 
echipa de fete în divizia școlară. Au urmat rezultate din ce în ce mai bune, iar în anul 1979, s-a 
luat decizia ca Didactica Zalău să se înscrie în Divizia B. “Am plecat în primul rând de la ideea 
că jucătoarele pe care le pregăteam noi, la terminarea junioratului plecau spre Baia Mare, Cluj, 
Iași sau spre Târgu Mureș și, practic noi eram un <rezervor> care alimentam echipe aproape 
din toată ţara. Pentru că mai multe cluburi își puseseră ochii pe jucătoarele noastre, am zis la 
acea vreme ca în ultimul an de juniorat să sacrificăm un rezultat la junioare în favoarea promo-
vării în Divizia B. Eu lucram atunci și cu o echipă de băieţi foarte talentaţi cu care, dacă atunci 
mergeam în calificări care se disputau în paralel cu cele de fete, probabil că azi aveam și o 
echipă de băieţi”, își amintește Gheorghe Tadici, actualul manager general al HC Zalău. Fi-
nanciar mai bine, organizatoric mai greu. Chiar dacă rezultatele echipei nu au întârziat să 
apară, Textila Zalău clasându-se pe podium după numai trei ani de la revenirea în Divizia A, 
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Tadici ne-a declarat că, din punct de vedere organizatoric, condiţiile din acele vremuri nu 
erau la fel de bune ca cele de azi. “Am avut o evoluţie foarte bună deși, din punct de vedere 
organizatoric, condiţiile de atunci erau destul de grele. În jurul sportului erau oameni care nu 
se pricepeau la sport, oameni proveniţi din alte sectoare care erau în funcţii de răspundere la 
sindicate, dar și în organul de partid de atunci. Era însă și o parte bună pentru că aveai posibi-
litatea să asiguri locuinţe și să asiguri minimul pentru pregătire. Nu aveai dureri de cap în ceea 
ce privește banii care erau alocaţi de la sindicate pentru pregătire dar și pentru parcurgerea 
sezonului competiţional. Ţin minte că se deconta și un bilet de autobuz de 50 de bani din 
centru până la gară. Dacă cineva a pierdut mult, pentru că s-a trăit până în ultimii patru - cinci 
ani din <seva> de dinainte de ‘90, a avut în primul rând sportul de masă”. Emoţii după 21 de 
aniRevenită la finalul sezonului 1986 - 1987 pe prima scenă a handbalului românesc, echipa 
feminină de handbal a Zalăului a avut un parcurs de invidiat atât pe plan naţional, cât și pe 
plan internaţional. După două medalii de bronz în sezoanele 1998 - 1999 și 1990 - 1991, 
Textila Zalău avea să-și schimbe în anul 1992 denumirea în Silcotex. Sub această denumire, a 
devenit vicecampioană în sezonul 1993 - 1994, iar în același an (1994) avea să-și schimbe 
pentru a treia oară denumirea, devenind Silcotub Zalău. Devenită din nou vicecampioană 
naţională la finalul sezonului 1995 - 1996, Silcotub Zalău avea să câștige la finalul aceluiași 
sezon și Cupa Europeană a Orașelor sau City Cup, trofeu câștigat în premieră de o echipă 
românească. Tot în 1996 a terminat pe locul trei în Supercupa Europei. Primele rezultate pe 
plan european au început însă sub denumirea de Textila, aceasta ajungând în sezonul 1990 - 
1991 până în sferturile de finală a Cupei EHF. Un sezon mai târziu, Textila Zalău avea să 
joace chiar o semifinală de Cupă EHF. Cu denumirea de Silcotub a mai ajuns până în sfertu-
rile Cupei EHF în sezonul 1994 - 1995, pentru ca în sezoanele 2004 - 2005 și 2005 - 2006 să 
se califice până în optimile aceleiași competiţii. În Cupa Cupelor a avut șapte participări, 
ajungând de două ori până în semifinale (1997 - 1998, 2000 - 2001), de trei ori în sferturi 
(1994 - 1995, 1999 - 2000, 2002 - 2003) și de două ori în optimi (1998 - 1999, 2003 - 2004). 
În sezonul 2001 - 2002 s-a calificat pe locul 3 în grupa preliminară a Ligii Campionilor, fiind 
la un pas de a se califica în grupele principale, iar în sezoanele 2004 - 2005 și 2005 - 2006 a 
ajuns până în preliminariile aceleiași competiţii. Pe plan naţional, Silcotub Zalău a avut prima 
clasare pe podium în sezonul 1994 - 1995, câștigând medalia de bronz, după care au urmat 
șase sezoane la finalul cărora handbalistele zălăuance au devenit vicecampioane naţionale 
(1995 - 1996, 1996 - 1997, 1997 - 1998, 1998 - 1999, 1999 - 2000 și 2000 - 2001). Tot sub 
denumirea de Silcotub, echipa lui Tadici a devenit de trei ori campioană naţională (2000 - 
2001, 2003 - 2004 și 2004 - 2005), iar o dată câștigătoare a Cupei României (2002 - 2003). 
Sub noua denumire, HC Zalău, cel mai bun rezultat s-a înregistrat la finalul sezonului 2005 - 
2006, când zălăuancele au devenit vicecampioane naţionale. La finalul aceluiași sezon, Ghe-
orghe Tadici avea să plece la camioana Oltchim Râmnicu Vâlcea, la cârma căreia a și obţinut 
cele mai bune rezultate pe plan internaţional. Despărţirea de handbalul zălăuan avea să fie 
aproape fatală la finalul sezonului 2007 - 2008, când HC Zalău, sub comanda lui Ioan Gher-
hardt, a ajuns la turneul de baraj pentru menţinerea în Liga Naţională. În cupele europene 
după cinci aniUltima participare a echipei zălăuane în cupele europene a avut loc în sezonul 
2005 - 2006, însă, deși pune baza mai mult pe tineret și mai puţin pe jucătoarele cu experien-
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ţă, managerul HC Zalău, Gheorghe Tadici promite că echipa sa va reveni peste două sezoane 
în cupele europene. “Sper ca lucrurile să se îndrepte tot mai bine și mai consistent spre per-
formanţă. Nu depinde însă numai de mine, ci depinde și de modul în care este susţinută acti-
vitatea handbalistică de performanţă. Avem însă și în acest an o susţinere destul de consisten-
ţă și, aș vrea să și mulţumesc pe această cale atât Consiliului Judeţean Sălaj, cât și Primăriei 
Zalău, dar și sponsorilor mai mari sau mai mici care, sub o formă sau alta, susţin activitatea 
handbalistică. Dacă planul nostru strategic care ni l-am propus pentru cei patru ani se va în-
deplini, în sezonul 2010 - 2011 vom încerca să prindem o cupă europeană, ceea ce presupune 
o clasare în primele cinci echipe”, promite tehnicianul zălăuan, care a mai afirmat că obiecti-
vul stabilit pentru noul sezon care va debuta sâmbătă este o clasare pe locurile 6 - 8. “Nu am 
niciun fel de strategie cu jucătoarele care au plecat la Vâlcea”Chiar dacă mulţi dintre iubitorii 
handbalului sălăjean așteaptă o revenire cât mai rapidă a jucătoarelor transferate la Vâlcea, 
Tadici a declarat că nu se bazează pe handbalistele respective în strategia pe care o are. “Toată 
lumea se așteaptă ca o parte din jucătoarele care au plecat la Vâlcea sau care au plecat în anii 
trecuţi, să revină, însă nu am niciun fel de strategie în acest sens, cu fostele jucătoare, din mai 
multe considerente pe care nu îmi propun să le comentez cu această ocazie, dar dacă se va mai 
insista, probabil voi spune lucrurilor pe nume. Sigur, prima problemă se știe, salariile de 10 - 
12 ori mai mari pe care le iau la Vâlcea, dar atunci când omul își pune <sacii în căruţă>, ceea 
ce e și cazul celor care au plecat, cam uită să întoarcă capul de unde au pornit”. 

Ultima reconstrucţie a echipei? Revenit la HC Zalău, după doi ani de absenţă, Gheorghe 
Tadici a reînceput pentru a șaptea oară reconstrucţia echipei, declarând că ar putea fi chiar 
ultima în cariera sa de antrenor. “Chiar dacă avem și în acest sezon multe jucătoare tinere ne 
propunem o clasare mai bună ca anul trecut. Reconstruiesc echipa pentru a șaptea oară în cei 
30 de ani. Cred că va fi pentru ultima dată, întrucât vârsta își spune cuvântul. Pentru mine cei 
30 de ani au însemnat în fiecare an obiective, de cele mai multe ori de performanţă. Palmaresul 
echipei spune totul. Însă, în ziua de azi este foarte greu să reconstruiești o echipă, fiindcă 
mentalitatea jucătoarelor s-a schimbat. Vor foarte multe drepturi fără a-și asuma și obligaţii”. 3 
- 4 jucătoare la lotul naţional pentru următorul ciclu olimpic. Până în 2006, handbalul zălăuan 
a avut aproape de fiecare dată reprezentante la loturile naţionale, fie ele de junioare, tineret 
sau senioare. Ultimul rezultat de excepţie la care au pus umărul și handbaliste de la HC Zalău 
a fost cel din 2005, când nu mai puţin de patru jucătoare de la gruparea zălăuană, împreună 
cu antrenorul Gheorghe Tadici, selecţionerul de atunci al echipei naţionale, s-au întors cu 
argintul mondial din Rusia. Tadici promite că va reveni vremea în care Zalăul va avea din nou 
3 - 4 jucătoare la lotul naţional. “Sunt jucătoare care ar putea să ajungă la echipa naţională, 
probabil în ciclul olimpic următor. Eu văd 3 - 4 dintre ele. Coadălată poate să ajungă, Nichita 
nu are cum să nu ajungă în perioada următoare, Băbeanu, Holhoș, Ailincăi care poate să 
vină din urmă. Cred că într-un an sau doi, pe un progres evident poate să se gândească și 
Ţurcaș. Și celelalte au șanse, însă totul depinde de ele. Le doresc la cât mai multe dintre ele 
să promoveze la lotul naţional, fiindcă e singura recompensă pe care pot să le-o pretind”.

- Magazin Sălăjean, 3 septembrie 2009 -
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Maestru la diversiuni

România merge înainte! Acestea erau vorbele președintelui Băsescu după ieșirea 
de la guvernare a Partidului Social Democrat. Merge înainte cu frâna de mână 
trasă. Dar nu mai surprinde pe nimeni ţigănia din politica românească. Aș vrea 

să vă aduc aminte că în urmă cu două săptămâni, de la Palatul Cotroceni a fost lansată 
ideea dezincriminării consumului de droguri și legalizarea prostituţiei. Bineînţeles că 
lumea “a luat foc”, reacţiile fiind vehemente. Politicienii din opoziţie nu au scăpat ocazia 
să apostrofeze: “uite cu ce se ocupă președintele, ţara arde și baba se piaptănă”. Cel mai 
virulent a reacţionat, cum era de așteptat, Biserica. Patriarhia Română  a făcut public 
faptul că respinge categoric orice propunere cu privire la legalizarea prostituţiei, chiar 
dacă propunerea vine din partea Comisiei Prezidenţiale. De la Cotroceni s-a precizat 
că propunerile din raportul comisiei vor fi supuse dezbaterii publice până la sfârșitul 
anului, urmând ca după aceea să fie întocmite proiecte de legi, care vor intra în dezba-
terea Parlamentului. Aţi mai auzit ceva despre acest subiect? S-a stins repede, precum 
și repede s-a aprins. A urmat propunerea de referendum pentru Parlament unicameral, 
cazul Nica…, ieșirea social-democraţilor de la guvernare... Eu cred că este o simplă di-
versiune electorală ce va aduce voturi, după alegeri propunerile fiind abandonate. Însă 
la vot, sigur vor da buzna tineri ce îl vor vota pe actualul președinte, tocmai pentru că a 
lansat pe piaţă propunerile pentru dezincriminarea consumului de droguri și legalizarea 
prostituţiei. Cei care vor să mă contrazică, să-și amintească cum EBA a aruncat pe piaţă 
propunerea cu drogurile ușoare în Campania electorală pentru Parlamentul European și 
cum, după aceea, tinerii au votat-o fără rezerve.

- Magazin Sălăjean 5 octombrie 2009 -

Bruxelles – inima Europei

Cetăţean în UE! Rudă cu naţiile adiacente de la Bruxelles, încredere în rădăcinile 
ancestrale ce par a se înmuia în imagini cu steluţe galbene în cerc. Așa am perce-
put vizita mea de săptămâna trecută la Bruxelles, alături de alţi 20 de jurnaliști 

români, la invitaţia parlamentarilor europeni Theodor Stolojan și Marian-Jean Mari-
nescu, membri ai grupului parlamentar PPE-DE. Luni dimineaţa am aterizat pe mo-
dernul aeroport Zaventum, iar din autocarul ce ne ducea la hotel am admirat priveliștea 

Daniel Mureşan
Magazin Sălăjean
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misterioasă a capitalei belgiene. Din fericire, nu am nimerit o perioadă belgiană ploioa-
să, soarele strălucind în toate cele patru zile petrecute la Bruxelles, deși temperatura nu 
a depășit 10 grade celsius. În incinta Parlamentului European am constatat că lucrurile 
nu stau deloc cum erau prezentate prin media românească: oamenii nu erau îmbrăcaţi 
doar cu Armani sau Versace, dimpotrivă, mulţi preferau ţinute sport. În schimb, există 
printre parlamentarii, funcţionarii sau jurnaliștii de acolo, o atmosferă de lucru pe care 
nu o întâlnești la Parlamentul din București. Presa externă Parlamentului European era 
aproape inexistentă sau era foarte discretă, deoarece eu nu prea am sesizat-o. Era diferită 
de cea din București, care se agită pentru declaraţii fulminante, de multe ori până la mie-
zul nopţii.În exterior, clădirea Parlamentului fascina printr-o arhitectură futuristă, plină de 
cuburi de sticlă, unele foarte înalte. Înăuntru totul era elegant și modern, cel mai spectacu-
los părându-mi-se monumentul de 36 de metri din centrul clădirii, denumit “Confluenţe”, 
semănând cu un șarpe de oţel ce urca la infinit. Un fel de Coloană a Infinitului în variantă 
modernă. Monumentul nu se prea sprijinea pe nimic, dar, totuși, era stabil, simbolizând 
echilibrul perfect ce ar trebui să domine cele 27 de state ale Uniunii Europene. În jurul 
amiezii am asistat la vernisajul expoziţiei de fotografie “Oltenia de lângă cer”, organizată 
de Mitropolia Olteniei și Fundaţia “Cuvântul care zidește”. Au fost expuse fotografii re-
prezentând bisericile din lemn din judeţul Gorj, aparţinând vastului domeniu al creaţi-
ei populare, fiindu-le propriu tot ce implică acest concept, adică anonimatul meșterului 
popular și a zugravului bisericesc, cât și perpetuarea unei tradiţii milenare în spaţiul con-
strucţiilor tradiţionale. La vernisaj au fost prezenţi Joseph Daul – președintele grupului 
parlamentar al PPE-DE, Radu Berceanu – ministru al Infrastructurii și Transporturilor, 
Marian-Jean Marinescu – parlamentar european PD-L, Mihnea Motoc – reprezentan-
tul permanent al României în UE, toţi cei prezenţi reliefând comuniunea dintre om și 
Dumnezeu realizate prin intermediul mănăstirilor, loc unde se desoperă sursa autenti-
că și retrasă a sfinţeniei și mântuirii.După-amiază am coborât în centrul orașului, unde 
tronează o piaţă dreptunghiulară capitonată de clădiri aurite, construcţii în stil gotic, 
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dominate de Palatul Regal. Altă planetă. Călugări catolici, picturi de Jan Van Eyck, cultul 
pentru ciocolată și bere al belgienilor, gaufre-ul lor tradiţional (un fel de napolitană-go-
goașă pufoasă și dulce, servită cu ciocolată, îngheţată sau fructe), pieţe și catedrale im-
punătoare. Bruxelles, Brussel, Brussele sau cum vrei să îi spui, îţi urează bine ai venit în 
cea mai pixelată capitală europeană: metrou plin de tunisieni, baruri pline de marocani, 
pieţe cu chinezi, români cântând la ţambal sau acordeon în piaţă, americani prin maga-
zine, ţigănci și puradei cerșind într-o franceză caragieleană. Capitală a Belgiei Federale, 
a Regiunii autonome Bruxelles, sediu al Organizaţiei Tratatului Atlanticului de Nord, 
una dintre cele trei capitale ale Europei (alături de Luxemburg și Strasbourg), capitala 
instituţională a Uniunii Europene, Bruxelles-ul este un fel de artist la modă, căruia la în-
ceput nu îi remarci trăsăturile fine, ci spontaneitatea. Are viţă regală, dar comportament 
adolescentin, te atrage în Grand-Place să îţi arate cu mândrie solemnă simbolul său: 
Menneken Pis. Adică băieţelul-fântână care face pipi. Da, acesta este simbolul capitalei 
Uniunii Europene! A doua zi a vizitei noastre la Bruxelles a debutat cu un dialog “jurna-
list – politician”, din “tabăra” politicienilor făcând parte Joseph Daul, Theodor Stolojan, 
Marian-Jean Marinescu și Andreea Vass – consilier economic al premierului Emil Boc. 
Temele preferate au fost mecanismele Parlamentului European, strategia PPE-DE pentru 
viitoarele alegeri europene, absorţia fondurilor europene, ridicarea monitorizării la ca-
pitolul justiţie, intrarea în spaţiul Schengen și intrarea leului în zona euro. După-amiază, 
alături de Theodor Stolojan, Marian-Jean Marinescu și președintele Alianţei Liberalilor 
și Democraţilor pentru Europa (ALDE), Graham Watson, am participat la un interesant 
seminar, intitulat „Strategia comunicării”. S-a reliefat faptul că există o latură importantă a 
comunicării instituţionale – comunicarea externă – care, în acești ani s-a dezvoltat mult, în 
special ca urmare a valoroaselor proiecte oferite de Uniunea Europeană.Penultima zi a fost 
rezervată pentru un tur al orașului, însoţiţi de un ghid englez (!). Trecem mai întâi pe lângă 
Basilica Koekelberg, a cincea ca mărime din lume, ca în scurt timp să ajungem la celebrul 
monument al atomului din parcul Mini-Europa. Sentimente spaţiale în faţa atomului de 
fier mărit de 150 de miliarde de ori și construit pentru a fi prezentat în cadrul Expoziţiei 
Mondiale din 1958. Am ajuns în centru, unde am savurat un „Pita Gyros” (culmea, gre-
cesc!), am urcat spre Teatrul Monnaie care era pus oarecum brutal lângă o clădire de 
sticlă și metal dăruită orașului, bineînţeles, de Uniunea Europeană. Au urmat chocolate-
riile din Place du Grand Sablon, catedrala St. Michel și Piaţa Grote Markt. Dacă la toate 
acestea adăugăm drapelul naţional afișat la geamurile ori balcoanele unor clădiri private, 
întregim un tablou frumos, dar trist pentru privitorul care îl compară cu România. Mai 
întâi pentru că mai e mult de așteptat până când realitatea din capitala belgiană va fi 
apropiată de cea de acasă, iar mai apoi, lucru și mai trist, privitorul riscă să fie privat de 
un tratament normal european. Că tot veni vorba de tratamente. Când am revenit la 
Aeroportul Băneasa, identificarea noastră cu fotografiile din buletine și sosirea bagajelor 
a durat cât jumătate drumul Bruxelles – București. Afară, taximetriștii-piraţi mai că ne 
luau bagajele din mână, la gară am aflat că trenul spre casă a fost anulat... dar începem să 
ne (re)obișnuim cu realitatea mioritică.

- Magazin Sălăjean, 7 aprilie 2009 -
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Filatelie şi istorie poştală - contribuţii 
privind istoria Poştei sălăjene

Primele informaţii despre o poștă regulată le găsim în epoca romană. După răz-
boiul din 105/106, romanii au construit masiv reţele de drumuri, una din rutele 
principale fiind Apulum Saliconae – Potaisa – Napoca – Porolissum. Pe această 

rută circulă poșta romana “cursus publicus”, atât că poșta rapidă cât și că poșta pentru 
transporturi.

Mai apoi, abia în 1093 avem informaţii despre regimul poștal, când regele ungar 
Ladislau cel Sfânt (1077 – 1095) emite un decret prin care se asigură “circulaţia rapidă și 
nestânjenită a curierilor”. Astfel, la cerere (în afara nobilimii și a bisericii), fiecare trebuia 
să pună la dispoziţie calul, pâna la al treilea sat.

În timpul domniei lui Matei Corvin (1458 – 1490) s-a introdus primul poștalion, 
mijloc de transport ce permitea o circulaţie rapidă a poștei.

Casa Habsburg înfiinţează, în anul 1551, prima linie cu distanţe și staţii de schim-
bare a căilor precise: Pressburg (Bratislava) – Zalău – Cluj – Turda – Orăștie. Este prima 
oară când Zalăul intrase “în lumea bună”, prima consecinţă fiind dezvoltarea vertiginoa-
să a comerţului. Câţiva ani mai târziu, Ștefan Bathory dădea drept Zalăului să-și aleagă 
33 de senatori, care la rândul lor alegeau un primar. 

La sfârșitul secolului XVI, curierii ce purtau blazonul argintat al cancelariei bene-
ficiau de cazare și masă în Zalău. Mai mult, prin Hotarârea Dietei de la Karlsburg (Alba 
Iulia), semnată de principele Gabriel Bethlen, Zalăul era obligat să ţină, pe cheltuiala 
sa, un număr suficient de cai pentru desfășurarea activităţii poștale. În anul 1614 ia fi-
inţă linia de curieri Karlsburg – Zalău, linie ce-i va costa pe zălăuani aproape 15.000 de 
guldeni anual. La adăpostul legilor favorabile, curierii savârșau numeroase abuzuri, în 
special prin rechiziţionarea cailor. Primarul Zalăului, alături de primarii din Cluj, Haţeg, 
Mediaș și Bistriţa, înaintează din această cauză un protest lui Georg Racozi I, care pune 
capăt organizării de curierat în Transilvania (1660). 

După câţiva ani în care trimiterile poștale au avut de suferit în această zonă transil-
vană, Franz Racozi II înfiinţeaza Poșta Naţională Ungară, cu angajaţi în uniformă. Legea 
de funcţionare a Poștei era foarte aspră: întârzierea trimiterilor poștale aducea cu sine 
pierderea funcţiei de poștaș, iar pierderea sau deschiderea scrisorilor duceau la condam-
narea cu moartea!

 Naţionalizarea Poștei are loc în anul 1722, când Karl al VI-lea trece serviciile poș-
tale din mâinile familiei Paar în proprietatea statului. Tot atunci ia fiinţă Direcșia Poștală 
pentru Transilvania, care avea 6 linii principale de trăsuri poștale. Una dintre acestea era 
Klausenburg (Cluj) – Debrecen, cu staţii la Zilah (Zalău), Bered (Mirșid), Schamlye 
(Șimleu) și Kemar (Camar). Tot în Sălaj mai avem staţia Galjo (Gâlgău), ce se afla pe 
linia Klausenburg – Nagynabya (Baia Mare).

Poșta transilvană este subordonată din 1750 Directoratului Poștei Vieneze, care 
din 1755 s-a transformat în Comisia Poștală a Curţii. Abia sub domnia lui Joseph al 
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II-lea s-a înfiinţat o direcţie poștală pentru Transilvania, cu un oficiu principal la Sibiu. 
Localităţile cu secţii financiare erau locuri de strângere a scrisorilor, care de două ori pe 
săptămână erau expediate la următoarea staţie poștală.

La 1 ianuarie 1789 intră în vigoare noile taxe de însărcinare și recepţie, care la sta-
ţia poștală Zalău arătau astfel:

- scrisoare simplă = 4 creitari
- scrisoare dublă = 8 creitari
 - trimitere în străinătate = dublu taxă
- scrisorile recomandate se predau cu 2 ore înainte de plecarea poștei, iar cele simple cu 1 oră

     Aceste taxe sunt valabile până în 1829, când intră în vigoare un nou tarifar:
- 3 staţii = 2 creitari
- 6 staţii = 4 creitari
- 9 staţii = 6 creitari
- 12 staţii = 8 creitari
- 15 staţii = 10 creitari
- 18 staţii = 12 creitari
- peste 18 staţii = 14 creitari
  
   Maestrul poștal din Zalău (un fel de diriginte de poștă) purta haină roșie cu guler 

de catifea neagră brodat cu aur, vesta și pantaloni albi, pălărie roșie în trei colţuri cu co-
cardă neagră, nasturi galbeni cu margine aurită, cizme negre cu pinteni și spadă.

     Rândurile de mai sus reprezintă doar o scurtă trecere în revistă a unui domeniu 
foarte larg, cu multe posibilităţi de studiu.

- Caiete Silvane, ianuarie 2008 -
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Spitalul Judeţean - acuzat de încasări ilegale

Managerul Spitalului a fost demis pentru nerespectarea Ordinului referitor la re-
structurarea Centrului de hemodializă. Comisia ministerială nu este de acord nici 
cu avizul dat de Direcţia de Sănătate Publică noului centru privat de hemodializă 

și propune dializarea pacienţilor din Sălaj în alte judeţe.

Autorităţile sunt în ceaţă în lipsa unui act oficial, 
iar preşedintele CAS dă dreptate ministerului

Concluziile controlului efectuat de Ministerul Sănătăţii la centrul de hemodializă 
din Zalău în iulie sunt șocante prin constatările și dispoziţiile pe care le face. Încă ne-
confirmat oficial, raportul ministerului, remis presei, se referă la demiterea directorului 
spitalului judeţean, Ioan Mureșan, și la acuzaţii grave aduse DSP . Directorul spitalului 
susţine că încă nu a primit ordinul de demitere. Ioan Mureșan este acuzat că nu a  luat 
măsuri de ducere la îndeplinire a ordinului Ministerului Sănătăţii (OMS 641/2009) din 
luna mai, privitor la reducerea numărului de aparate de dializă și înfiinţarea Staţiei de 
Hemodializă”. Astfel, s-ar fi “încasat ilegal contravaloarea serviciilor medicale decontate 
de către CAS Sălaj, în valoare de 176.528 lei. Suma va fi recuperată în urma anulării con-
tractului încheiat cu CAS, odată cu intrarea în vigoare a ordinului respectiv, prin care s-a 
modificat structura spitalului, prin desfiinţarea centrului de dializă”

Potrivit reprezentanţilor Ministerului Sănătăţii noul centru de hemodializă privat ar 
fi primit, “în mod eronat” avizul de oportunitate pentru înfiinţare din partea Direcţiei de 
Sănătate Publică, în loc să-l fi primit de la Comisia de Nefrologie din cadrul ministerului. 

Subprefectul Claudiu Bîrsan nu a adorit să comenteze în vreun fel situaţia  creată 
la Spitalul din Zalău, deoarece “până în momentul de faţă nu ne-a fost comunicat nici 
un act oficial în urma controlului de la Ministerul Sănătăţii. Referitor la demiterea di-
rectorului spitalului vom avea o întâlnire cu reprezentanţii DSP și vom solicita totodată 
Ministerului Sănătăţii precizări în legătură cu această situaţie și cu asigurarea eventuală 
a interimatului până la organizarea unui concurs. Pe de altă parte, există posibilitatea în 
ceea ce privește banii, să se ajungă în instanţă”.

Andrei Barbu Todea, președinte-director general al Casei de Asigurări de Sănătate 
Sălaj, a fost de părere că ce s-a întâmplat era de așteptat.” Ceea ce a găsit MS era evident. 
Noi de la început am fost consecvenţi, am considerat că în România se respectă legea, 
iar ordinul de ministru nu e un act care se aplică discreţionar, doar când ne convine... 

Maria Adela Mureşan
Graiul Sălajului
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Chiar și în cadrul CAS au fost nereguli, în ceea ce privește centrul de hemodializă și a 
conduitei, am făcut o anchetă internă și vom lua măsurile care se impun”.

70 de suferinzi sunt puşi pe drumuri

Potrivit președintelui CAS, în Sălaj sunt în prezent 70 de bolnavi care fac dializă. 
Costurile pentru dializa lor, în valoare de 4 miliarde de lei vechi, sunt decontate de CAS. 
Minsierul Sănătăţii a dispus că bolnavii să fie preluaţi de către cea mai apropiată unitate 
medicală autorizată de dializă, până la clarificarea situaţiei centrului de dializă HemoVest.

- Graiul Sălajului, 26 august 2009 -

Episcopia şi-a eliminat concurenţa la 
Zilele Zalăului

Cu toate că au achitat taxele la Primăria Zalău, măicuţele venite din alte judeţe la Zilele Za-
lăului s-au întors la mănăstire cu marfa nevândută. Nici măcar nu au avut dreptul să-și 
așeze taraba pe Bulevard. Li s-a imputat că nu au acceptul, altfel spus, “binecuvântarea”, 

episcopului de Sălaj. Și asta, în timp ce toţi ceilalţi factori responsabili cu domeniul public le-au dat... 
binecuvântarea.

După ce câteva săptămâni  și-au pregătit produsele pe care le-au adus la Zalău, măicuţele 
de la Piatra-Fântânele s-au întors înapoi în Bistriţa cu toată marfa nescoasă din cutii. Au lucrat 
multe seri și nopţi pentru a avea din ce face bani, pentru că în timpul zilei erau ocupate cu mun-
cile gospodărești de pe lângă lăcașul monahal. Cu toate că au obţinut toate aprobările necesare 
de la Primărie, au aflat de la un reprezentant al Episcopiei Sălajului că nu au voie să stea în Zalău, 
neavând permisiunea ierarhului locului. Ba mai mult, la scurt timp au fost cercetate de lucrătorii 
de la poliţia comunitară și apoi de cei de la poliţie. Cum actele le erau în regulă, li s-a spus că pot 
să rămână, fără probleme. Dar, pentru a nu face zarvă și supărare, au plecat, cum au venit.

Cazul măicuţelor de la Piatra-Fântânele nu a fost singular, situaţii similare ne-au mai fost 
semnalate și de măicuţe din Timiș și Maramureș. Una dintre acestea, care a declarat că este de 
la o mănăstire  ortodoxă de rit vechi, a spus că nu consideră necesar să obţină acordul ierarhului 
locului: “nu pot să cer voie de la episcop, pentru că nu-l recunosc drept șef”. A stat o vreme cu 
lucrurile pe tarabă, pentru că avea nevoie de banii pentru motorină, ca să se întoarcă acasă. 

Ce să creadă omul de rând, că s-a dorit ca ele să nu facă concurenţă maicilor de la Zalău? 
Reprezentantul episcopiei, preotul Gabriel Gîrdan, purtătorul de cuvânt al instituţiei, a 

replicat că măicuţele trebuiau să știe de existenţa, pe teritoriul întregii Patriarhii, a legii mono-
polului bisericesc, care reglementează  producerea și comercializarea obiectelor de cult. Aceste 
activităţi se fac doar cu binecuvântarea arhiereului locului. Chiar și pentru cei care deschid ma-
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gazine de obiecte bisericești este nevoie de avizul special din partea cultului, deoarece comer-
cializează obiecte de cult ortodoxe. „Li  s-a cerut să plece pentru că nu au depus nici o solicitare 
privind aprobarea vânzării la Zalău de obiecte bisericești, pe perioada 31 iulie-2 august a.c, a 
explicat părintele Gîrdan. Dacă ar fi făcut, cu siguranţă ar fi primit aprobarea. Trebuia să îndepli-
nescă condiţiile impuse în astfel de situaţii ( aveau de plătit o taxă, care se stabilește în funcţie de 
marfă-n.r.). Noi am verificat la Episcopia Clujului și nu aveau nici măcar binecuvântarea să vină 
ca să vândă aici. Dacă ar fi fost de bună-credinţă, dacă ar fi avut toate documentele în regulă la 
plecarea de la mănăstire, nu văd ce motiv ar fi avut să nu vină și la noi să primească binecuvânta-
rea de la PS Petroniu. La noi, la episcopie, a fost program și vineri până la ora 15.00. Călugăriţele 
ar trebui să mulţumească și să se roage pentru cei de la poliţie și poliţia comunitară că nu le-au 
amendat și că nu le-au confiscat marfa. Ori dacă au fost ortodocși de rit vechi (așa cum se vehi-
culează la colţ de stradă), înţeleg de ce nu au venit la noi”. Din păcate, prin astfel de legi ajung să 
fie defavorizaţi cei care ar fi beneficiat de marfa făcută de mâinile trudite ale măicuţelor.  

- Graiul Sălajului, 4 august 2009 -

Prostituţia şi-a găsit umbrelă

Cine oare s-a găsit zilele trecute să pună lege și ordine în dezmăţ și păcătoșenie? 
Nimeni altcineva decât membrii Comisiei Prezidenţiale pentru analiza riscuri-
lor sociale, care au propus între altele, legalizarea sexului comercial. Spus mai 

pe șleau, a prostituţiei.  Poate ca o recunoaștere că lucrurile încep să scape de sub con-
trol, cei ce ţin în mâini frâiele puterii au decis că legalizarea prostituţiei, la propriu, ar 
aduce beneficii demne de luat în seamă pentru urmașii lui Traian și Decebal.  Astfel, 
spe-cialiștii consideră că va fi limitată răspândirea difer-itelor maladii, cum ar fi HIV, sau 
hepatite. Și în plus, ei cred că instituţia familiei ar fi astfel, mai protejată. 

Desigur că statele lumii nu au doar de ieri de azi case de toleranţă la toţi parametri 
legali și medicali impuși. E mai mare mirarea, însă, că nu ne-am aliniat la așa ceva mai 
demult, cum am făcut când am copiat multe alte rele de la străini. Mai greu de înţeles ar 
fi de ce tocmai acum, comisia prezi-denţială se extaziază cu astfel de gânduri, pe timp de 
criză, când ţara arde, baba se piaptănă. 

Și totuși, se pare că propunerea are jus-tificare pur financiară. Legalizarea prostitu-
ţiei nu face decât să mai aducă niște bani la bugetul naţiunii. Murdari. Statul va face de 
pe femeie, care cu sau fără lege își dregea jocul ei, un business cu faţă umană. Câștigul va 
ajunge, reîmpărţit, înapoi la naţiune, la centre sociale, la școli, la spitale, la drumuri. Și 
atunci, cu siguranţă vom fi mai bogaţi, mai fericiţi, mai sănătoși... Dar e de râsul lumii că 
aleșii noștri s-au limitat tocmai la așa o soluţie pentru a ieși din criză. Unde nu e cap...

- Graiul Sălajului, 24 septembrie 2009 -
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Cu băţul la copcă pe Vârşolţ

La pescuit, ca și la 
fotbal, se price-
pe toată lumea. 

Doar că, și într-un caz, 
și în altul, puţini sunt cei 
care reușesc să „marche-
ze”. Mergând mai depar-
te pe firul… comparaţiei, 
în ambele sporturi nu e 
nevoie de echipamente de 
ultima generaţie pentru 
a avea succes. Doar de 
pricepere și perseverenţă. 
Iar dacă vine vorba de 
pescuitul la copcă, probabil de ceva mai multă perseverenţă, dar și de multă pricepere. Cam 
asta am constatat într-o friguroasă dar însorită zi de ianuarie, în care temperatura se zbătea 
undeva în jurul valorii de 0 grade Celsius, pe gheaţa și pe lângă copcile tăiate de pescari, pe 
lacul Vârșolţ. 

Pescuitul în familie
 
Dacă privești de la depărtare barajul de acumulare de la Vârșolţ, alb orbitor al ză-

pezii strălucind sub soarele amiezii estompează puternic siluetele celor câteva zeci de 
pescari ce-și încearcă norocul la copcă. Apropiindu-ne însă, eu și colegul meu ne dăm 
seama ca nu am bătut cei 20 de kilometri din Zalău până aici degeaba. De fapt, odată 
ajunși la malul lacului, realizăm că pescarii sunt chiar mai mulţi decât ne-am fi așteptat. 
Pășim cu oarecare neîncredere pe zăpada ce acoperă apa îngheţată a lacului, dar șirurile 
neregulate de urme și pescarii pe care îi zărim împrăștiaţi peste tot, ca după explozia unei 
bombe, ne mai liniștesc. Nu e nici un pericol ca gheaţa (ce am aflat ulterior că are 20 de 
centimetri grosime) să se rupă sub greutatea noastră. Ne apropiem oarecum timid de 
un bărbat și o femeie, soţ și soţie, ce se învârt, aparent fără rost, pe lângă mai multe găuri 
tăiate în gheaţă, mușcând cu sete din doua sandvișuri. Nu au prins încă nici un pește, dar 
speranţa moare ultima, nu-i așa? Viorica și Nelu Luncan lucrează în Zalău și profită de 
puţinele zile rămase până la începerea lucrului în noul an, relaxându-se la o partidă de 

Sebastian Olaru
Magazin Sălăjean
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pescuit la copcă. „E prima data când vin la pescuit la copcă. De fapt, m-a prins microbul 
abia acum vreo doi ani. Dacă Nelu stătea atât la pescuit, am vrut să vad și eu ce face aici, 
pentru că mi se părea ciudat să pierzi atâta vreme doar uitându-te la beţe”, povestește, 
printre două îmbucături, Viorica. „Vara venim aproape în fiecare săptămână. Când mer-
gem acasă de la baltă, deja ne gândim: oare cum lucrăm pe schimburi și când mai putem 
veni?”, o aprobă și Nelu. 

Din secretele meseriei 

Îi lăsăm în urmă pe cei doi soţi amatori într-ale pescuitului, pentru a povesti, preţ 
de câteva clipe, cu un „profesionist”. Îl cheamă, simplu, Mircea, și e tot din Zalău. Are 
tăiate 10 copci în care au fost aruncare tot atâtea fire, garnisite cu plută, plumb și un câr-
lig pe care a fost înfiptă, fără milă, o râmă roșie. „Am râme pe care le-am conservat din 
toamnă”, ne dezvăluie Mircea primul din secretele succesului în pescuitul la copcă. „De 
fapt, marele secret e echilibratul plutei. Se lasă liber firul la adâncimea presupusa a apei 
în zona respectivă, pană când pluta stă culcată pe apă. Apoi trag de fir până când pluta stă 
în picioare, ceea ce înseamnă ca am ajuns la fundul apei. De acolo, mai trag în sus firul de 
un lat de palmă și aștept să vină peștele, nu înainte de a pune momeala, adică râma roșie”, 
ne spune Mircea, cu un zâmbet șugubăţ în colţul gurii. Tactica lui pare a fi una potrivită, 
de vreme ce, în zăpadă, se zbat deja vreo 10 cărășei. Nu putem trece cu vederea faptul că 
pescarul nu are nici măcar un băţ de pescuit, în sensul clasic al cuvântului. În cazul pes-
cuitului la copcă, un simplu băţ, de fapt mai multe, rupte din vegetaţia ce crește nestin-
gherită pe malul lacului Vârșolţ, pot concura cu succes undiţele unor renumite firme din 
domeniu. Dovada o aveam chiar în faţa noastră. Și, ca să dispară orice urmă de îndoială 
privind eficienţa metodei, la plecare am avut „onoarea” să scot chiar eu un pește din cop-
că, supravegheat de „ochiul” aparatului foto manevrat de colegul meu. Carasul atârnat la 
capătul firului m-a făcut să înţeleg, măcar parţial, motivul ce poate determina pe cineva 
să stea o zi întreagă, în frig, privind un ochi de apă în care stă neclintită o plută. 

Şi totuşi… 

Și totuși, nu toţi au același succes ca Mircea. Lângă el, doi bărbaţi își strângeau ner-
voși undiţele și sistemele sofisticate, după ce, vreme de mai multe ore, nu au prins nimic. 
Ce să-i faci, succesul unei partide de pescuit la copcă nu ţine numai de tehnologie, ci și 
de „tehnică”. În drumul nostru de întoarcere trecem din nou pe lângă familia din Zalău. 
Viorica ne arată, mandră, ca a prins și ea ceva. Un pește, nu mai mare de o palmă. E bine 
și așa. La urma urmei, important e să te simţi bine și să te relaxezi, uitând măcar câteva 
ore de grijile cotidiene. Restul e… tăcere!

- Magazin Sălăjean, 13 ianuarie 2009 -
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Zeci de vieţi aruncate 
la groapa de gunoi 

Dacă ar fi căutăm în Codul Ocupaţiilor din România cu siguranţă nu am găsi mese-
ria de sortator de flacoane. Sau, dacă vă place mai mult așa, sortatori de PET-uri. 
Și totuși, la doar câţiva kilometri de Zalău, pe rampa de gunoi din Crișeni, meseria e 

una ce asigură traiul de zi cu zi pentru mai multe familii de romi, dintre care nu lipsesc copiii, 
obligaţi să renunţe la școală pentru „școala” vieţii. Aici învaţă că dacă vrei să ai ce mânca 
trebuie să alegi, zi de zi, flacoanele goale de plastic din grămezile de gunoi.     

În jurul focului din pomi de iarnă

Stau cu toţii grupaţi în jurul unui foc făcut din resturi de lemne și pomi de Crăciun. 
Suntem la mijlocul lui ianuarie și foștii pomi de iarnă sunt numai buni să-i facă să mai uite 
de frigul aspru. Vreo 20 de femei, bărbaţi și copii. Sunt sceptici și puţin prietenoși la orice 
încercare de abordare. Nici nu e de mirare, în condiţiile în care majoritatea au avut proble-
me cu legea, chiar dacă acum muncesc cinstit pentru a-și câștiga pâinea de zi cu zi. Doar 
copii par să ignore problemele adulţilor, zâmbind sincer din hainele cu câteva măsuri mai 
mari. Micuţul Attila are un fâș bleumarin, ce îi depășește în lungime genunchii și îi ascunde 
în totalitate mâinile. Obrajii roșii par a fi doar a reflectare a căciuliţei trasă bine peste urechi. 
Deși are nouă ani, nu merge la școală, iar pentru el viaţa înseamnă, cel puţin deocamdată, 
groapa de gunoi de la Crișeni și munţii de gunoaie din care urmează a fi alese flacoanele de 
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plastic. Și-a păstrat, totuși, candoarea și inocenţa copilăriei, accentuate de liniile feminine 
ale feţei, ce m-au făcut să cred, iniţial, că e vorba de o fetiţă. Un alt băieţel, doar cu un an 
mai mare, pare a fi în largul lui, strâmbându-se amuzat în faţa camerei foto. Cei mai bătrâni 
dintre rromii de la groapa de gunoi din Crișeni nu au prea multe de spus, majoritatea întor-
când chiar spatele, pentru a nu fi fotografiaţi. Să fiu sincer, preţ de o clipă m-am simţit și eu 
intimidat de încercarea de a le „viola” intimitatea, fotografiindu-i la „locul de muncă”. 

Oficial 12, neoficial 40

„Într-un fel, sunt de apreciat. Nu fură și nu dau în cap la nimeni, iar pâinea pe care o 
câștigă e destul de trudită”, spune Cornel Vlaicu, directorul AVE Sălaj Ecoserv, firma ce are 
în administrare rampa de gunoi din Crișeni. „În evidenţele noastre sunt 12 persoane, șeful 
lor fiind unul supranumit «Maiorul». Îi acceptăm în zonă pentru că ne ajută cu adunatul 
PET-urilor, în scopul colectării selective a deșeurilor. Le plătim circa 180 de lei pentru 
umplerea unui container mare. Sincer să fiu, mi-e și milă de ei și le mai trimit uneori apă 
și pâine”, adaugă Vlaicu. Flaconele strânse de rromi în containere cu o capacitate de 38 de 
tone sunt preluate de firma de salubritate și duse la punctul de lucru din Zalău, unde sunt 
sortate și compactate în cuburi în greutate de peste 200 de kilograme fiecare, după care 
sunt vândute unor firme specializate în reciclarea PET-urilor. Rromii de la groapa de gunoi 
de la Crișeni strâng, în medie, două astfel de containere pe săptămână, numărul acestora 
putând crește, în perioada de vară, până la patru, ceea ce înseamnă, practic, un container la 
două zile. E adevărat că și numărul celor ce „lucrează” aici poate varia de la 40 la 20, ei fiind 
în principal rromi din localitatea Crișeni sau din satele apropiate. 

Sărbătoare când vine gunoiul de la Kaufland

Rampa pe care se depozitează în principal deșeurile strânse, în principal, de la popu-
laţia și de la firmele din Zalău are o suprafaţă totală de aproape patru hectare, din care doar 
jumătate se mai pretează acum la depozitarea gunoaielor. Nu cu mult timp în urmă, groapa 
de gunoi era locul unde sătenii își creșteau porcii, obicei la care s-a renunţat, pe de o parte 
datorită normelor sanitar veterinare mai aspre, iar pe de altă parte deoarece, de câţiva ani, 
gunoiul este acoperit cu un strat de pământ.  „Eu lucrez aici din 1990. La vremea aceea 
erau aici sute de porci ai sătenilor. Nu putea intra mașina cu gunoi că porcii îi stăteau în 
cale”, povestește Tamas Miklos, actualmente agent de pază în cadrul AVE Sălaj Ecoserv. 
„La vremea aceea erau mai mulţi rromi. Acum au mai renunţat, și-au mai găsit de lucru sau 
au făcut bani pe care îi dau cu camătă celor ce au rămas aici. Cu rromii care sunt acum nu 
am probleme deosebite. Cei mai mulţi se strâng atunci când vine gunoiul de la Kaufland. 
Găsesc printre resturi alimente expirate, cum ar fi rude întregi de salam sau lăzi cu porto-
cale și banane stricate. E bucuria lor”, spune paznicul.  O bucurie tristă pentru o mână de 
oameni ce trăiesc de pe urma  adunării de flacoane goale de suc din grămezile de gunoi.     

- Magazin Sălăjean, 21 ianuarie 2009 -
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Castelul din Treznea, aruncat la 
“coşul de gunoi” al istoriei

Bântuite încă de fantoma lui Bay Ferenc, autorităţile locale din comuna Treznea 
vor să radă pur și simplu de pe faţa pământului castelul ce i-a aparţinut grofului 
maghiar considerat a fi autorul moral al masacrului hortyst ce avut loc în satul cu 

același nume, în 1940, ignorând valoarea istorică a monumentului și evidenţa că o clădire 
nu se poate face vinovată de faptele proprietarului său. Primăria intenţionează să demole-
ze castelul pentru a dezvolta în perimetrul respectiv centrul civic la comunei, ce ar urma 
să includă, printre altele, sediul instituţiei amintite, un dispensar, locuinţe ANL și o bază 
sportivă modernă.

Castelul cu „puntea suspinelor”

Construit la mijlocul secolului XIX, castelul are în componenţă două corpuri 
principale, legate între ele de o reproducere a celebrei „punţi a suspinelor” din Vene-
ţia, unică în România. Zăbrele de fier, așezate în cruce, suplinesc ceea ce a fost odată 
ușa de la intrarea principală a castelului, în vreme ce pe treptele din faţa ei crește ne-
stingherit, dar parcă stingher, un scaiete de o dimensiune impresionantă. O parte din 
geamuri au fost bătute în scânduri, în vreme ce altele rânjesc hidoase asemeni unor 
dinţi lipsă dintr-o imensă gură de căpcăun. Același personaj de poveste pare a fi muș-
cat serios și din corpul de clădire din spatele castelului, pe jumătate ruinat și cu acope-
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rișul luat de vânt. În faţa ansamblului de clădiri, doi molizi gemeni sunt tot ce a rămas 
din grădina „ca din rai”, de care sătenii mai bătrâni își mai amintesc încă. A dispărut ca 
și când n-ar fi fost și eleșteul din apropiere, unde familia grofului maghiar se îmbăia în 
zilele toride de vară. În locul lui a „răsărit” terenul de fotbal al satului, împrejmuit de 
un gard de sârmă susţinut de stâlpi de fier vopsiţi în alb. Revenind la castel, acesta are, 
în opinia avocatului Călin Hârza, un pasionat al construcţiilor de acest gen din Sălaj, 
o structură și o formă legată strict de genealogia familiei ce a locuit în el. Deși atât bă-
trânul Bay cât și soţia acestuia proveneau din familii nobiliare, Ferenc era cu o treaptă 
mai sus în ierarhie, fapt pentru care corpul de clădire rezervat lui era mai mare, ea fiind 
a „adevăratului” nobil. Mai mult decât atât, cel rezervat soţie nu este doar mai mic ci 
a fost legat de cel al soţului printr-o „punte a suspinelor” ce simbolizează înnobilarea 
prin căsătorie a părţii feminine a familiei. 

„Bătrânul Bay era pontoş tare”

La cei 76 de ani ai săi, Florian Breban e unul din supravieţuitorii tragediei din 1940 
și probabil singurul în viaţă dintre sătenii din Treznea care l-au cunoscut personal pe Bay 
Ferenc, pe domeniul căruia a lucrat, preţ de câţiva ani, ca îngrijitor al oilor moșierului 
maghiar. Anii și nenorocirile care au trecut peste el nu i-au înfrânt spiritul de ţăran neaoș, 
iar copilăria petrecută pe câmp, cu oile grofului, și-o amintește ca și cum ar fi fost ieri. 
„Bunicul a fost purcarul grofului, tata a lucrat la el ca biriș, adică un fel de căruţaș, iar 
eu, deși eram doar de vreo 10-11, ca îngrijitor la oi, pentru că era o treabă mai ușoară. 
Chiar dacă eram un copil, pentru munca mea eram plătit corect de bătrânul Bay, ce era 
administratorul domeniului. Cei care lucrau pe moșia lui primeau, în fiecare lună, 100 
de kilograme de grâu, 25 de kilograme de mălai și câte un car cu lemne, vara cu crăci și 
iarna cu metri steri. Eu primeam jumătate din toate astea. Bătrânul Bay era pontoș tare 
și ne plătea partea ce ni se cuvenea. Altfel, era cam fricos, mai ales după cele întâmplate 
în 1940”, își amintește bătrânul. Deţinând mai mult de jumătate din „hotarul” satului, 
familia Bay creștea pe lângă castel turme impresionante de vaci, porci și miei și avea chiar 
o distilerie unde producea alcool.  

„Nu mai vreau să văd castelul acela răpănos”

Situat chiar în centrul satului Treznea, castelul este legat, ombilical am putea spu-
ne, de familia grofului Bay Ferenc, ce a locuit în el până în 1944, an în care, cu doar 
câteva săptămâni înainte ca frontul celui de-al doilea război mondial să ajungă în zonă, 
a fost părăsit. Groful, alături de fiul și soţia acestuia, de cei doi nepoţi dar și de o parte 
din animalele pe care le avea la momentul respectiv s-a retras din faţa armatei româ-
ne la Curtuișeni, în judeţul Bihor, aprope de graniţa cu Ungaria, în localitatea natală 
a nurorii sale. Sătenii spun astăzi că se pare că de acolo familia Bay a fugit în Elveţia, 
unde bătrânul grof ar fi avut o soră. După venirea comuniștilor la putere, castelul a fost 
sediul CAP-ului din localitate, perioadă în care a fost cât de cât întreţinut. După 1990 
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însă, locaţia a fost abandonată și lăsată în voia sorţii. Actualmente, deși inclus pe lista 
monumentelor istorice, ansamblu arhitectural este, în opinia administraţiei locale, doar 
un perimetru infect, ce stă în calea dezvoltării centrului civic al nou înfiinţate comune 
Treznea. „Castelul este în prezent o ruină, un pericol social și o infecţie în centru satului. 
Chiar zilele trecute un copil ce se juca pe lângă el a fost rănit, din fericire doar ușor, de o 
bucată de tencuială desprinsă din zidurile sale, iar bani la bugetul local pentru renovarea 
lui nu sunt. Existenţa în centul satului a ruinei unui conac ce a aparţinut grofului Bay 
Ferenc, declarat criminal de război pentru atrocităţile din 1940, nu este privită cu ochi 
buni de localnicii care au fost martorii acelor crunte momente și nici de urmașii lor. În 
plus, în Planul Urbanistic General am prevăzut construirea în acea zonă a centrului civic 
al comunei. Drept pentru care am cerut la Ministerul Culturii declasarea clădirii, pentru 
a putea fi scoasă din lista monumentelor istorice și pentru a putea apoi să o demolăm. 
În locul lui vrem să facem un sediu nou pentru primărie, un dispensar și locuinţe ANL, 
iar în apropiere o modernă bază sportivă. Nu mai vreau să văd castelul acela răpănos”, 
afirmă Ionel Stanciu, primarul comunei. Edilul nu spune însă de ce s-a ajuns la acest 
stadiu de degradare, de vreme ce imobilul este în proprietatea primăriei, iar legea spune 
că proprietarul este cel ce trebuie să asigure întreţinerea clădirilor. 

Declasarea castelului nu este justificată

Conștient de valoarea ei, avocatul Călin Hârza a vrut, în repetate rânduri, să cum-
pere sau să concesioneze castelul, însă s-a lovit de fiecare dată de refuzul autorităţilor. 
„Acum trei ani, acum doi ani și chiar anul trecut am avut discuţii cu conducerea primări-
ei pentru a cumpăra sau concesiona castelul. Ca reprezentant al Ordinului Templier, am 
vrut să fac acolo sediul acestei organizaţii dar și o școală și poate chiar o grădiniţă de tip 
Waldorf. Știu că pentru cei din zonă ce s-a întâmplat în 1940 e o rană greu vindecabilă 
însă eu consider că acea clădire ar trebui să rămână ceea ce a fost, mai exact reședinţa 
unui criminal de război, motiv pentru care aș fi dorit să fac acolo și un <Muzeu al atro-
cităţilor din Treznea>”, afirmă Hârza. De altfel, și în opinia Valeriei Lehene, referent de 
specialitate la Direcţia Judeţeană pentru Cultură, Culte și Patrimoniul Cultural Naţional 
(DJCCPCN) Sălaj, castelul din Treznea nu merită a fi dărâmat, ci mai degrabă restaurat 
și valorificat ca monument istoric. „S-ar putea face foarte multe acolo, însă important e 
să se vrea. Eu cred că autorităţile locale pun greșit problema în faţa locuitorilor comunei, 
pe care ar trebui să îi convingă de faptul că acest monument istoric ar putea aduce bani 
comunei. Mare avantaj e faptul că e aproape de Zalău. Ar putea fi acolo un centru de 
conferinţe, o tabără pentru copii sau chiar un muzeu”, afirmă Lehene. Pe de altă parte, 
reprezentantul DJCCPCN Sălaj spune că, în opinia sa, din punct de vedere legal, caste-
lul nu poate fi declasat la cererea autorităţilor locale și că, de altfel, nici nu se încadrează 
în vreuna din situaţiile ce ar impune scoaterea lui de pe lista monumentelor istorice. 
Decizia finală va aparţine, în cel din urmă, ministrului. 

- Magazin Sălăjean, 29 mai 2009 -
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           Comentariul etapei:

Zalăul poate învăţa de la Şimleu

Pare greu de crezut, dar cam așa stau lucrurile la ora actuală. Cel puţin pentru un 
sezon, FC Zalău - considerată echipa fanion a judeţului Sălaj - va fi în umbra Silva-
niei, fie și dacă privim nivelul valoric în care evoluează cele două grupări. Dacă 

Liga a II-a a fost considerată un obiectiv de neatins pentru zălăuani, iată că ambiţia unor 
oameni de afaceri din zona Șimleului a făcut posibil ca FC Silvania să evolueze în cel 
de-al doilea eșalon. Și, sincer să fiu, sâmbătă dimineaţa, când am intrat pe Stadion, am 
rămas plăcut surprins de strădaniile organizatorilor pentru ca totul să fie la... înălţime. 
Și nu mă refer doar la cabina comentatorilor, amplasată undeva în spatele băncilor de 
rezerve, ci la întreg ansamblul de factori, care au concurat la organizarea aproape irepro-
șabilă a unui meci de Liga a II-a. Prin grija SC Euro Glia, gazonul se află în condiţii foarte 
bune, chiar dacă acum patru-cinci luni arăta precum o orezărie. Pista a fost umplută cu 
criblură, după ce în urmă cu o săptămână resimţea din plin greutatea tonelor de pământ 
transportate din preajma terenului, în procesul de refacere a drenajului. Tribunele, cu 
peste 500 de scaune montate în culorile clubului, parcă freamătă în așteptarea golurilor 
Silvaniei, iar noua tabelă de marcaj pare pregătită să indice cât mai multe goluri ale ele-
vilor lui Dacian Nastai. La tribuna A, mulţimea sponsorilor și invitaţii lor privesc parti-
da cu pumnii strânși, în așteptarea primului impact cu “anticamera” fotbalului mare. “n 
partea opusă, o inimoasă galerie “alb-albastră” își încurajează echipa favorită. Nu se mai 
aud înjurături sau ameninţări, ci doar versurile noului imn al Silvaniei și vocea inconfun-
dabilului Leontin Moga, care prezintă formaţiile. La staţia de amplificare răsună numele 
jucătorilor de Liga a II-a, apoi programul etapei. UTA, Dacia Mioveni, FC Argeș, Jiul 
Petroșani... Sunt doar câteva dintre echipele care își anunţă încă de pe acum prezenţa 
într-un orășel de nici 20.000 de locuitori. La mai puţin de 30 km distanţă, Zalăul re-
prezintă deocamdată gazda primitoare a adversarelor Silvaniei, aflate în căutarea unor 
stabilimente de trei sau patru stele. Totodată, Zalăul reprezintă și speranţa a mii și mii 
de iubitori ai fotbalului, care așteaptă ca echipa lor să poată evolua într-un viitor cât mai 
apropiat la un nivel pe măsura pretenţiilor. Și nu lipsa unui lot competitiv împiedică re-
alizarea acestui vis, ci indolenţa celor care ar putea pune umărul pentru ridicarea acestui 
fenomen social. Doar implicarea lui Ioan Morar, Nicolae Vancea sau a Primăriei nu este 
suficientă. Iubitorii fotbalului din Zalău și din împrejurimi trebuie să înţeleagă că apor-
tul cât de mic al fiecăruia este absolut necesar pentru clădirea fundamentului pe care se 
poate forma marea echipă a Zalăului, care să reprezinte reședinţa de judeţ cu mândire 

Călin Onicaş
Sportul Sălăjean
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măcar în Liga a II-a. Până atunci, privim cu mult interes, cu mândrie și respect, evoluţia 
tinerei echipe a Șimleului în Liga a II-a, unde a demonstrat încă din prima etapă că nu va 
fi o victimă sigură, iar obiectivul de a se salva de la retrogradare este perfect realizabil.

- Sportul Sălăjean, 19 august 2009 - 
după partida FC Silvania Șimleu – Drobeta Turnu Severin 0 – 0

Mireasa de pe semicerc

După o relaţie de peste patru ani, Georgiana Coadălată și Marius Ciuciulete - ale-
sul inimii ei, și-au unit destinele acasă, la Băilești 

E vremea măritișului la HC Zalău! După ce, în urmă cu câteva săptămâni, Mihaela 
Ivan a spus “da” în faţa ofiţerului stării civile, o nouă handbalistă a lăsat semicercul pen-
tru rochia de mireasă. Este vorba despre Georgiana Coadălată, una dintre cele mai bune 
jucătoare ale Zalăului din ultimii ani. 

Dragoste de la distanţă

Georgiana Coadălată şi Marius Ciuciulete sunt originari din Băileşti. Se cunosc de 
multă vreme, însă relaţia lor s-a înfiripat în urmă cu câţiva ani. Din păcate, a fost vorba 
despre o relaţie la distanţă, deoarece Georgiana s-a transferat la Oltchim, iar Marius a 
devenit jandarm, fiind transferat la Bucureşti. Depărtarea nu i-a deranjat pe cei doi, ba 
chiar a consolidat relaţia lor, astfel că, la capătul unei idile ce durează de mai bine de 
patru ani, Georgiana a hotărât să-şi unească destinele cu alesul inimii. “La început a fost 
foarte greu, dar lucrurile au revenit la normal anul trecut, când Marius a fost transferat la 
Zalău. Tot atunci am hotărât să ne căsătorim”, ne-a declarat jucătoarea.

Adrian şi Mihaela Briscan au fost naşi de cununie

Sâmbătă dimineaţa, Georgiana și Marius au spus “da” în faţa ofiţerului stării civile 
de la Primăria din Băilești. Cununia religioasă a avut loc la Biserica “Adormirea Maicii 
Domnului” din localitate, iar masa și dansul a avut loc la Restaurantul “Masters”. Cel 
puţin pentru o noapte, handbalista venită de la Oltchim a fost vedeta micuţului oraș din 
judeţul Dolj, care l-a dat pe unul dintre cei mai mari actori români ai tuturor timpurilor, 
este vorba despre regretatul Amza Pellea. Peste 300 de invitaţi au ţinut să fie prezenţi 
alături de miri, la acest moment important din viaţa lor. Nașii de cununie au fost nimeni 
alţii decât Adrian și Mihaela Briscan! Bucatele oltenești au fost la ele acasă, la fel tradiţi-
ile și datinile, astfel că a doua zi a avut loc ritualul ulciorului și a ţuicii roșii. A lipsit, însă, 
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momentul în care mireasa este furată și apoi răscumpărată, Georgiana spunându-ne că 
în Oltenia nu mai există acest obicei.

Masă festivă la Zalău, dar după cantonament

Din păcate, nicio colegă de echipă nu a putut fi prezentă la fericitul eveniment, 
elevele lui Gheorghe Tadici și Sorin Rădulescu aflându-se într-un ciclu de pregătire pen-
tru noul sezon al Ligii Naţionale. Alături de Coadălată au fost, însă, prezente Mihaela 
Teodorescu și Andreea Smedescu, fostele colege de la HC Zalău, care între timp au re-
devenit jucătoarele Oltchimului. “Pentru colegele de la HC Zalău, voi organiza o masă 
festivă chiar la Zalău, însă după revenirea din cantonament”, a anunţat jucătoarea, care 
a stat alături de soţul ei doar două zile. Marţi, ea a făcut joncţiunea cu echipa, plecând 
într-un stagiu de pregătire centralizată la Constanţa. 

Luna de miere, doar la anul, iar copilul după aceea

În aceste condiţii, nu mai poate fi vorba nici despre luna de miere. “Nu mai avem 
timp pentru așa ceva. Abia în vara anului viitor vom pleca în luna de miere”, a adăugat 
Georgiana, care nu se gândește, cel puţin deocamdată, să devină mămică. “Încă nu e 
timpul pentru așa ceva. Dar o să vină și copilul”, a adăugat handbalista, care în luna 
aprilie a împlinit 22 de ani. Din planurile de viitor ale proaspetei doamne Ciuciulete 
nu lipsește handbalul. “Îmi doresc o căsnicie fericită, iar pe plan sportiv sper să urc cât 
mai mult în clasament cu HC Zalău. De ce nu, la finele campionatului, să obţinem și 
mult așteptata calificare în cupele europene”, a conchis handbalista venită la Zalău, de la 
Oltchim, în urmă cu trei sezoane. 

- Sportul Sălăjean, 15 iulie 2009 -

Bătut de finanţator, chiar în vestiar!?

Într-o perioadă în care lumea sportului este stupefiată, după uciderea cu sânge rece a 
handbalistului Marian Cozma, iată că un nou scandal în care este implicat un sportiv, 
face vâlvă în România. Cazul devine și mai interesant pentru sălăjeni, având în vedere că 

victima este un voleibalist de la CS Remat Zalău!

Andrei Stoian, căci despre el este vorba, a fost împrumutat în această iarnă de la 
CS Remat la CS TORPI Târgu Mureş, însă evoluţia sa le-a scos peri albi conducătorilor 
echipei mureşene, aflată în lupta pentru evitarea retrogradării. Scandalul a izbucnit după 
meciul cu Unirea Dej, de la Târgu Mureş, pe care CS TORPI l-a pierdut cu scorul de 
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3 - 1. Astfel, conform celor povestite de Stoian, la finalul meciului, finanţatorul echipei 
- Sorin Ţerbea - a venit la vestiare, cu o falcă-n cer şi cu una-n pământ, reproşându-le 
jucătorilor înfrângerea. Principalul vinovat a fost găsit chiar jucătorul venit de la Remat. 
“A spus că eu am cel mai mare salariu de la echipă, şi că ar fi trebuit să câştig şi singur 
acest meci. Eu eram cu faţa-n pământ, când m-am trezit cu un pumn în faţă. Mi-a dat 
apoi două sau mai multe palme, că nici nu mai ţin minte. Mi-a rupt şi lanţul de la gât. 
“mi curgea sânge din gură. Am rămas uluit, iar vreo 10 minute nu am mai putut scoate 
niciun cuvânt...”, rememorează Stoian clipele de coşmar petrecute tocmai în faţa coe-
chipierilor. “Toţi colegii au fost martori şi au fost alături de mine, dar să vedem câţi vor 
mai fi în continuare, deoarece Ţerbea e un influent om de afaceri”, a adăugat ridicătorul 
lui CS TORPI, care acum este decis să-l acţioneze în instanţă pe finanţatorul grupării 
mureşene. “Ţerbea m-a sunat să ne împăcăm. Şi-a cerut de la mine scuze de vreo 20 de 
ori, dar acum e prea târziu. E strigător la cer ce s-a întâmplat. Aveam şi o proteză dentară 
în gură şi mi-a îndoit toate sârmele. În plus, un dinte se mişca. În anul 2009, în România, 
trăim în junglă! Nu pot să-l iert şi sunt decis să-l acţionez în judecată. Voi merge până 
la capăt” a mai spus voleibalistul, care şi-a scos şi un certificat medico-legal, prin care 
atestă că a avut nevoie de 7 zile de îngrijiri medicale. De asemenea, el a depus o plânge-
re la Poliţia Târgu Mureş şi a făcut un memoriu la Comisia de Disciplină a Federaţiei. 
“Am solicitat să devin jucător liber. Oricum, nu mă mai pot transfera până în luna mai, 
aşa că am solicitat ca CS TORPI să-mi plătească contractul până la final”, a menţionat 
jucătorul, aflat acum acasă, la Craiova. 

Sorin Mureșan, președintele CS TORPI Târgu Mureșș:  “Stoian ne-a cerut 6.000 
de euro!”

De cealaltă parte, târg-mureșenii neagă că jucătorul ar fi fost lovit. “Cele spuse de 
Stoian sunt basme. Finanţatorul nostru are 120 de kg. Poate că l-a prins de tricoul pe 
Stoian și i-a rupt lanţul, dar dacă l-ar fi lovit cu pumnul, îl lichida. Adevărul este că el ne-a 
cerut 6.000 de euro ca să rămână la echipă. De la noi a primit deja 2.000 de euro, pentru 
două meciuri, în care a jucat execrabil. Din cauza lui am dat afară un sârb, pe care acum 
l-am readus la echipă”, ne-a declarat președintele Sorin Moldovan. Mai mult, acesta îl 
acuză pe Stoian că a încercat să înșele vigilenţa conducerii, la semnarea contractului. 
“Când a venit la Târgu Mureș, Stoian ne-a spus că e liber de contract. Ne-am înţeles la 
o sumă, după care a venit cu o hârtie, prin care noi trebuia să mai plătim 3.000 de euro 
Rematului, pentru a putea beneficia de serviciile lui. Sigur că n-am fost de acord, iar de 
aici a plecat totul”, povestește președintele lui CS TORPI, care a ţinut să mai precizeze 
că este legat de plaiurile sălăjene, datorită soţiei sale, originară din Horoatu Crasnei! 

Sorin Ţerbea, finanţatorul echipei CS TORPI Târgu Mureș: “Stoian a vândut 
meciul cu Unirea Dej, apoi a vrut să mă șantajeze!”

Un influent om de afaceri în urbea de pe Mureş, Sorin Ţerbea  neagă cu vehemenţă 
faptul că l-ar fi agresat pe jucător şi trece la contraatac. “Într-adevăr, am intrat în vestiar 
după meci, dar nu l-am lovit. Eu am crezut că e voleibalist, dar văd că e un nenorocit. 
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A vândut meciul cu Unirea Dej. E părerea tuturor. Inclusiv preşedintele Federaţiei, pre-
zent la meci, l-a întrebat când dă şi el o pasă bună!? Apoi, seara a venit la mine la hotel 
şi nu era lovit. Mi-a cerut 6.000 de euro. A vrut să mă şantajeze. Dacă îi dădeam banii, 
rămânea şi nu mai era lovit! Apropo, încă ceva. Nici nu venise bine la Târgu Mureş, când 
mi-a cerut 2.000 de euro, motivând că are ceva probleme personale acasă, la Craiova. Ce 
mai, e un om fără caracter”, ne-a declarat finanţatorul grupării mureşene. 

Finanţatorul lui TORPI a evoluat la Elcond!
Cu siguranţă că pentru mulţi dintre iubitorii voleiului de la noi, numele lui So-

rin Ţerbea nu reprezintă o necunoscută. În perioada 87 - 90 a evoluat la Elcond Zalău, 
unde a fost coleg cu Măcicășan, Ciontoș sau Tutovan. De altfel, el s-a căsătorit cu fiica 
regretatului Gheorghe Pora - șeful Securităţii din aces vreme, care era un împătimit sus-
ţinător al voleiului. Ulterior, Ţerbea a devenit un prosper și influent om de afaceri, de-
venind proprietarul Hotelului President, un stabiliment de patru stele în Târgu Mureș, 
și administrând mai multe firme, în domeniul serviciilor de salubrizare, de întreţinere și 
deszăpezire a drumurilor. Se spune că Ţerbea este chiar un apropiat al fostului ministru 
al Transporturilor - Miron Mitrea, dar și al președintelui Traian Băsescu, iar în 2008 a 
candidat pentru fotoliul de primar al municipiului Târgu Mureș. În această iarnă, el s-a 
aflat în cărţi chiar și pentru funcţia de prefect a judeţului Mureș.      

- Sportul Sălăjean, 18 februarie 2009 - 
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Radarele fixe din Sălaj umflă conturile 
unei societăţi private

Mai mult de jumătate din banii plăţiţi pentru amenzile de circulaţie, înregistrate de 
cele șase radare fixe amplasate în Sălaj pentru depășirea vitezei legale, ajung în 
conturile unei societăţi private din Cluj-Napoca. Este vorba de firma S.C. Codec 

SPAT S.R.L., și anume de societatea care a amplasat aparatele radar fixe în judeţul Sălaj. 

Intitulată pompos Sistemul de Prevenire a Accidentelor din Trafic (SPAT), so-
cietatea comercială clujeană Codec nu face altceva decât să-și umfle în conturi banii 
plătiţi de cetăţeni pentru amenzile de circulaţie “pozate” de radarele fixe. Asistăm astfel 
la un caz unic în România prin care banii din amenzile de circulaţie intră în buzuna-
rele unor privaţi. Societatea Codec SPAT a găsit o modalitate destul de eficace de a-și 
mări resursele financiare, prin amplasarea unor radare fixe în mai multe judeţe din ţară, 
printre care se numără și Sălajul. Și totul s-a realizat cu ajutorul Consiliilor Judeţene, al 
Inspectoratelor de Poliţie Judeţene și al consiliilor locale din comunele în care au fost 
amplasate radarele fixe. Oferindu-le un procent din veniturile afacerii, S.C. Codec SPAT 
a încheiat câte un contract cu șase primării comunale din Sălaj: Zimbor, Bobota, Bocșa, 
Ileanda, Gâlgău și Sânmihaiu Almașului. Potrivit contractului cu aceste primării, firma a 
obţinut aprobarea de a-și amplasa câte un radar fix în fiecare localitate. Tot prin contract 
a fost semnată și clauza prin care primăriile comunale se obligă să plătească societăţii 
private o cotă parte din încasările amenzilor de circulaţie, și culmea, mai mult de 50 la 
sută. Cum banii din amenzile de circulaţie, înregistrate de radarele fixe (potrivit noilor 
reglementări fiscale, indiferent de cine dă amenda) ajung în contul Primăriei din loca-
litate, ne putem doar imagina ce sume intră în conturile societăţii private, la un punct 
amendă de 60 de lei.

Primarii sălăjeni au semnat pentru comunitate

Primarii comunelor sălăjene în care au fost amplasate radarele fixe ne-au declarat 
că au semnat contractul cu S.C. Codec SPAT S.R.L. pentru a face un bine comunităţii, 
pentru a mări bugetul local. Primarul comunei Bobota, Aurel Sarca, ne-a comunicat că 
a fost ultimul dintre cei șase din Sălaj care a semnat contractul cu firma. “În schimbul 
amplasării acestui radar fix în comunitatea noastră, primăria comunei Bobota primește 
aproximativ 35-40 la sută din contravaloarea amenzilor de circulaţie și nu a trebuit să 
participăm financiar la montarea aparatului radar. Nu toţi consilierii au fost de acord, 
însă, pentru că în ultimul timp au avut loc foarte multe accidente rutiere în localitate, 

Mihaela Oprea
Magazin Sălăjean
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într-un final, am acceptat oferta. Astfel, printr-o hotărâre de consiliu local a fost semnat 
contractul cu societatea Codec SPAT”, ne-a precizat Sarca. Și primarul comunei Ileanda, 
Petru Satmari, ne-a comunicat că a semnat contractul pentru 40 la sută din încasări din 
amenzile de circulaţie date pentru depășirea vitezei legale. Codorean Eugen, primarul 
comunei Gâlgău a reușit să încheie unul dintre cele mai profitabile contracte. “Am ne-
gociat cu reprezentantul firmei respective pentru a primi 50 la sută din amenzi. Decizia 
a fost luată prin hotărâre de consiliu local”, a afirmat Codorean. În comuna Zimbor, 
primarul ne-a declarat că în momentul semnării contractului nu el era primar, dar știe 
că a fost încheiat pentru aproximativ 45 la sută din încasări. De altfel, primăriile comu-
nelor în care au fost amplasate radarele fixe au încheiat contractul cu firma Codec SPAT 
fără a organiza, în prealabil, o licitaţie. Legal ar fi fost ca autorităţile să scoată la licitaţie 
realizarea unui astfel de sistem. “Au venit și alte societăţi cu propuneri pentru încheie-
rea unui contract de colaborare, însă s-a semnat deja contractul cu societatea clujeană”, 
ne-a precizat Gabriel Mureșan, primarul comunei Zimbor. La nivel naţional, Agenţia 
Naţională de Reglementare a Achiziţiilor Publice (ANRAP) a amendat deja o serie de 
primării care au semnat contracte cu societatea Codec. 

Cum funcţionează sistemul de plăţi

Vă prezentăm un simplu caz pentru care societatea Codec SPAT încasează bani, fără 
a face nimic. Un conducător auto circulă printr-o localitate și depăşeşte viteza maximă 
legală admisă. Camera video montată la margine de șosea înregistrează numărul maşinii 
şi viteza. “Poliţiştii de la Dispeceratul din cadrul IPJ Sălaj examinează înregistrările şi 
trimit notificări pe adresa proprietarului maşinii pentru a primi informaţii în legătură 
cu autorul contravenţiei. După ce primesc numele şi datele contravenientului, poliţiştii 
îi trimit la domiciliu procesul verbal”, ne-a relatat Tincuţa Dumuţa, purtător de cuvânt 
al Inspectoratului de Poliţie Judeţean Sălaj. Și aici intervine contractul încheiat de soci-
etatea Codec SPAT cu consiliile comunale. Cel care s-a ales cu amenda va plăti contra-
valoarea în contul ce aparţine primăriei comunei în care s-a săvârșit contravenţia. Astfel, 
în urma încasărilor din amenzi de circulaţie, primăria transferă, în conturile firmei, pro-
centul cuvenit prin contract societăţii Codec SPAT. 

Codec SPAT a semnat un protocol şi cu Poliţia Rutieră 

Pin protocolul cu IPJ Sălaj, firma privată se folosește și de ajutorul poliţiei rutiere. 
Serverul şi alte echipamente de prelucrare a datelor înregistrate de radarele fixe au fost 
montate într-o locaţie a Inspectoratului de Poliţie Judeţean (IPJ) Sălaj. Astfel, poliţiştii 
monitorizează traficul și întocmesc procesele verbale pe numele celor care încalcă regu-
lile de circulaţie. “Am semnat un protocol cu societatea Codec SPAT pentru că imple-
mentarea unui astfel de sistem, și anume, a radarelor fixe, are rolul de a reduce numărul 
accidentelor rutiere. Și acestea sunt atribuţiile poliţiei rutiere”, ne-a comunicat Tincuţa 
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Dumuţa. Tot ea ne-a declarat că societatea Codec este cea care plătește costurile de ex-
pediere la domiciliu a proceselor verbale. 

Concluzii triste

Și, uite-așa, o societate privată ajunge să facă bani frumoși pe spatele șoferilor 
grăbiţi, din cauza unei portiţe legislative și a indiferenţei Statului Român care, pe de altă 
parte, are un buget mai mult decât auster. De ce să meargă banii din amenzi la bugetul de 
stat și să se mai cârpească cu ei câte o groapă, dacă se poate ca ei să ajungă la o companie 
privată? Trist, dar adevărat! 

- Magazin Sălăjean, 11 februarie 2009 -

Cerşetoria, o “afacere” profitabilă 
şi în plină criză

Te lovești de ei peste tot. În timp ce aștepţi să se schime culoare semaforului la inter-
secţii sau prin baruri, mereu cu mâna întinsă pentru a primi ceva, în schimbul unui 
buchet de flori de câmp, a unei perechi de șosete sau pur și simplu cu mâna goală. Po-

liţiștii comunitari nu pot decât să le împartă amenzi, care nu sunt achitate aproape niciodată, 
și să-i trimită pe la casele lor, aflate chiar și în alte judeţe. Însă, în scurtă vreme, cerșetorii, căci 
despre ei e vorba, sunt din nou “la muncă”. 

Stau la colţ de stradă, îţi întind o mână și te roagă să-i ajuţi, motivând că sunt “bă-
tuţi” de soartă. Poveștile lor sunt de-a dreptul “cutremurătoare”. Fie au copii bolnavi și 
trebuie operaţi, fie sunt singuri și întreţin zeci de micuţi. Uneori, pentru a fi mai con-
vingătoare, mamele își aduc copiii abia născuţi și-i alăptează în plină stradă. Și, pentru 
“truda” lor, rezultatele nu întârzie să apară. În urma orelor petrecute cu mâna întinsă, 
cerșetorii reușesc să adune sume frumușele, chiar și în perioada actuală de criză. “Într-o 
zi, i-am dat unui cerșetor un leu. Mi-a fost milă că era un copil și părea tare nenorocit, cu 
hainele rupte și murdare. Doar că, la câteva zile, l-am văzut înfundându-și în buzunare 
un teanc de bani, ceea ce m-a șocat. De obicei, eu nu am atâţia bani la mine. De atunci 
m-am hotărât să nu-i mai „cadorisesc” cu nici un leu. Lumea e prea naivă, cerșetorii nu 
ar trebui ajutaţi”, crede A.G. din Zalău. Un alt zălăuan, ce tocmai și-a dat din leafă unui 
cerșetor, ne-a spus că îi este milă să-i vadă atât de amărâţi. “Nu au unde să muncească, 
că nu-i angajează nimeni. Mai ales acum de când cu criza asta a locurilor de muncă”, a 
precizat cetăţeanul milos. Cu toate acestea, câștigurile cerșetorilor nu sunt chiar atât de 
mici pe cât lasă de imaginat îmbrăcămintea și atitudinea lor. 

Anuarul presei sălăjene 2009



- 104 -

Mihaela Oprea

Câştiguri lunare însemnate

Dacă ești șomer sau câștigi puţin, poţi oricând să te faci cerșetor. Profitul este une-
ori șocant de mare, comparativ cu munca prestată, deși mulţi din cei ce apelează la mila 
publică susţin contrariul. Pentru că nu le place concurenţa și pentru că vor să pară săraci 
lipiţi. Cel mai bine câștigă copiii, în medie 50 de lei pe zi. “Dar nu am voie să-i cheltui eu, 
căci trebuie să-i duc seara acasă la părinţi. Dacă nu, mă bate. În zilele mai proaste, câștig 
în jur de 30 de lei”, ne-a spus un băiat de nici 10 ani. Se pare că femeile cu nou-născuţi în 
braţe au un profit zilnic de circa 10 lei. “Eu nu ies la cerșit, pentru că am pensia copilului. 
Dar acum am fost nevoită să ies în stradă să cer, pentru că n-am avut bani să-i cumpăr 
sirop”, s-a scuzat o femeie, după care s-a îndepărtat să-și umple punga, alăptându-și copi-
lul. Unii cerșetori, care așteaptă la ieșirea dintr-un magazin sau din biserică strâng sume 
mici, dar care la finalul zilei se adună. Alţii, care bat la ușile apartamentelor și cer de 
mâncare, neuitând de bani, primesc mai puţin. Dar destul pentru cât de mult se spetesc 
ca să-i merite.   

Greu cu cerşetorii, greu şi cu cei care îi “subvenţionează”

Situaţia cerșetorilor este mai mult decât cunoscută la nivelul Poliţiei Comunitare 
(PC) Zalău. Responsabilii instituţiei spun însă că nu prea au ce le face, înafară de a le da 
amenzi, care nu sunt plătite aproape niciodată. Potrivit lui Gheorghe Bănuţ, purtătorul 
de cuvânt al PC Zalău, în decursul acestei luni au fost aplicate 12 sancţiuni contraven-
ţionale la Legea 61, privind apelarea în mod repetat la mila publică. Dintre acestea, 11 
s-au soldat cu amenzi în valoare totală de 1.300 de lei și una cu avertisment scris. Și pe 
întreaga lună mai s-au dat tot atâtea amenzi, la valoarea de 1.050 de lei, și cinci avertis-
mente. “Din păcate, nu putem să luăm alte măsuri decât să-i legitimăm, să-i amendăm și 
să-i trimitem în localităţile lor de domiciliu. Iar a doua zi se întorc la cerșit. Și își aleg lo-
curile pentru această activitate tocmai unde este aglomerat. În zona centrală, la intrarea 
în hipermarketuri și marile magazine, în zona Autogării și bineînţeles duminica, în apro-
pierea bisericilor. Cea mai nouă locaţie, tocmai bună pentru cerșit, este la Prefectură, 
lângă intrarea în sala de examinări pentru obţinerea permisului auto. Acolo îi încurajează 
pe oameni că, dacă le dau bani, vor avea noroc la examen. Vreau să menţionez faptul 
că în cea mai mare parte, cerșetorii care sunt depistaţi la Zalău sunt fie din localităţile 
învecinate, din Jibou, Gârbou, Românași, Chichișa, Derșida, Dragu și Mirșid, fie din 
alte judeţe, cum ar fi Maramureș. Facem un apel pe această cale către toţi locuitori mu-
nicipiului să nu mai încurajeze acest fenomen al cerșetoriei, prin oferirea unor sume de 
bani”, ne-a declarat Gheorghe Bănuţ. În consecinţă, nu doar cei care cerșesc, ci și cei care 
oferă au partea lor de vină. Atâta timp cât dacă nu curge măcar pică, cerșetorii nici nu se 
gândesc să-și schimbe “locul de muncă”, pe cât de lejer, pe atât de profitabil. Și când te 
gândești că majoritatea își pradă apoi agoniseala pe băutură și aurolac, numai bani nu-ţi 
vine să le dai. 

- Magazin Sălăjean, 18 iunie 2009 -  
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Servim muşte, mizerie 
şi ceva produse expirate!

Bucătării murdare și înţesate de muște, mâncare neacoperită în frigidere, produse ex-
pirate ori în ambalaje fără elemente de identificare, lipsă orar de funcţionare a resta-
urantului, precum și cântare neverificate metrologic - sunt doar câteva din neregulile 

constatate de comisarii de la Protecţia Consumatorilor Sălaj, în controalele efectuate ieri doar 
la câteva din restaurantele și pensiunile din Zalău. Sunt abateri care le-ar putea aduce patro-
nilor amenzi usturătoare, chiar și decizii de suspendare a activităţii, în cazul în care aceștia nu 
vor lua toate măsurile necesare pentru a intra în legalitate.   

Controalele efectuate ieri de către comisarii de la Protecţia Consumatorilor, în 
unele pensiuni și hoteluri din Zalău, au scos la iveală nenumărate nereguli. Încă de la 
intrarea în Recepţia unui hotel de trei stele, situat la ieșirea din Zalău, comisarii au con-
statat lipsa afișării licenţei și brevetului de turism și a Codului Unic de Înregistrare al 
unităţii, lipsa clasificării restauratelor (în funcţie de stele), lipsa orarului de funcţionare 
a restaurantului, precum și neafișarea corectă a numărului Telcons. În restaurantul hote-
lului, comisarii au constatat că patronul tocmai a mărit spaţiul destinat clienţilor, neres-
pectând însă spaţiul alocat pentru nefumători. În lista de meniuri, gramajul porţiilor era 
ţinut la secret (neafișat), astfel încât clientul să nu știe la ce să se aștepte când comandă 
fie un platou ţărănesc, fie frigărui ori aripioare. În bucătărie însă, problemele au fost 
cu mult mai grave: mizerie, plin de muște, mâncare neacoperită în frigidere și produse 
expirate. Comisarii au găsit 1,9 kilograme de aripi de pui congelat în valoare de 20,5 lei 
fără elemente de identificare a produsului și trei cutii de iaurt de 450 de grame fiecare cu 
termenul de valabilitate depășit de aproape o lună. Ba mai mult, într-un vas neacoperit 
din frigider, comisarii au găsit o muscă ce se zbătea să-și ia din nou zborul. În congela-
toare, produsele din carne erau neambalate corespunzător. Din fericire, toate produsele 
neconforme au fost distruse pe loc de comisarii de la Protecţia Consumatorilor.  

La o altă unitate de alimentaţie publică controlată, tot de trei stele, comisarii au 
constatat lipsa verificării metrologice anuale a cântarului de bucătărie, patroana scuzân-
du-se că i-a anunţat pe cei în măsură să le verifice doar că n-au venit. Totodată, produsele 
de tip fast-food nu aveau afișate gramajele pe lista de meniu, la fel și la vinuri, băuturi 
răcoritoare și cafea. Și aici, comisarii au găsit produse expirate, și anume 100 de grame 
de condimente cu termenul de valabilitate depășit, precum și o caserolă de carne de 
mici stricată și produse ambalate necorespunzător. În cadrul controlului, s-a constatat și 
faptul că unitatea nu era dotată cu aparat de ventilaţie, în local fiind permis fumatul.

La alte două restaurante, de curând deschise în Zalău, comisarii au constatat câteva 
nereguli pentru care patronii s-au ales doar cu sancţiuni cu avertismente și măsuri de 
intrare în legalitate. Este vorba de neafișarea preţului pe gramaj la unele produse din lista 
de meniuri și de abateri precum neafișarea în loc vizibil a Codului Unic de Înregistrare 
al unităţii. 

Anuarul presei sălăjene 2009



- 106 -

Mihaela Oprea

Patronii riscă amenzi piperate

Încercând să scape de amenzi, unii patroni au ţinut să-i facă pe comisari să “înţe-
leagă” faptul că unele produse expirate erau, culmea, pentru familie, iar mâncarea stătută 
de câteve zile în frigidere pentru personal. Dau vina și pe criza financiară, pe faptul că 
au clienţi puţini și că astfel nu le trece marfa. Alţii au recunoscut că nu pot ţine pasul cu 
atâtea legi. Scuzele însă nu sunt nu-i scutesc de sancţiunile însoţite de amenzi și măsuri 
de intrare în legalitate. 

Astfel că, pentru abaterile constatate în decursul zilei de ieri, patronii unităţilor 
respective au primit din partea comisarilor “Invitaţii” să se prezinte la sediul CJPC Sălaj 
pentru semnarea actelor de control și pentru stabilirea, de comun acord, a termenelor 
de remediere a deficienţelor. Patronii unităţilor la care s-au descoperit nereguli majore 
riscă însă amenzi usturătoare, cuprinse între 2.000 și 20.000 de lei, precum și decizii de 
suspendare a activităţii, dacă nu vor lua toate măsurile necesare pentru a intra în legali-
tate.

Potrivit directorului coordonator adjunct al Comisariatului Judeţean pentru Pro-
tecţia Consumatorilor (CJPC) Sălaj, Dorina Rednic, controalele vor continua și în ur-
mătoarea perioadă. Astfel de acţiuni fac parte dintr-o inspecţie tematică ce se desfășoară 
la nivel naţional, privind respectarea drepturilor consumatorilor în cadrul serviciilor 
furnizare la nivelul unităţilor de cazare și alimentaţie publică din judeţ. 

- Magazin Sălăjean, 21 august 2009 - 
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Fenomenul abandonului şcolar „bântuie” 
învăţământul sălăjean

Una dintre marile probleme cu care se confruntă sistemul de învăţământ reprezintă aban-
donul școlar, un adevărat fenomen care ia amploare de la an la an. Principala cauză ar fi 
sărăcia, însă așa cum fiecare autoritate în parte luptă pentru ameliorarea sărăciei, Minis-

terul Educaţiei ar trebui să ia măsuri urgente în vederea revenirii abandonului școlar timpuriu. 

Putem spune că unul dintre cei mai importanţi indicatori ai eficienţei unui sistem de 
învăţământ este rata abandonului școlar. Mai putem adăuga că abandonul școlar este o fina-
litate, fenomenul fiind susţinut de alţi indicatori precum: exmatriculările, corigenţele, lipsa 
nemotivată de la școală pe perioade lungi, promovabilitatea scăzută a examenelor etc.  Aces-
tea relevă puterea sistemului școlar de a cuprinde și menţine elevii în interiorul său, de a le 
asigura accesul și suportul pentru finalizarea cel puţin a nivelului școlar obligatoriu.

Situaţia statistică realizată la finele semestrului I, anul școlar 2008-2009, de către In-
spectoratul Școlar al Judeţului Sălaj arată că fenomenul abandonului școlar afectează deopo-
trivă și învăţământul Sălaj. Astfel, aflăm că în învăţământul preuniversitar, semestrul II al anu-
lui școlar în curs a început cu 140 de elevi în minus. Dintre aceștia, 44 au fost eliminaţi pentru 
numărul mare de absenţe acumulate, iar 9 din alte motive; 51 de elevi au fost exmatriculaţi, 
iar 76 de elevi s-au mutat în alte judeţe. Alţi 2 754 de elevi au avut nota scăzută la purtate, din-
tre care 376 au fost sancţionaţi în acest mod pentru absenţe nemotivate. Situaţia este la fel de 
dramatică în cazul elevilor cu situaţia neîncheiată pe semestrul I, la data întocmirii raportului: 
nu mai puţin de 1033 de elevi au rămas corigenţi la o diciplină, 415 elevi au rămas coringenţi 
la două discipline, 242 la trei discipline și 77 elevi nu au reușit să încheie semestrul cu o medie 
peste 5 la 4 discipline sau chiar mai multe. Desigur toate aceste cifre se împart între școlile din 
orașe și cele de la sate. 

În satele sălăjene ponderea elevilor aflaţi în situaţiile de risc menţionate este de două 
ori mai mare decât cea a elevilor de la oraș. De unde reiese inegalitatea de șanse pe care o au 
elevii “de la ţară” faţă de cei de la oraș. O altă categorie care îngroașă cifrele abandonului școlar 
sunt copiii romi. 

Dacă în cazul copiilor romi se insistă destul de mult pe integrarea lor în mediul școlar, 
copiii săraci de la sate sunt, putem spune, daţi uitării. În acest sens ar trebui să se ia măsuri în 
vederea atragerii elevilor către școală, prin organizarea cât mai plăcută a procesului didactic, 
prin programe educaţionale alternative, prin activităţi extrașcolare, non-formale de petrecere 
a timpului liber și chiar prin consilierea părinţilor în legătură cu importanţa școlarizării.  

- Sălajul European, 2009 - 

Mihaela Peştean
Sălajul European
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Adopţii îngreunate de o lege 
neomenească

Adopţiile din România se fac pe baza unei legi care apără “interesele superioare 
ale părinţilor care își abandonează copiii” și nu “în interesul superior al copilu-
lui”, așa cum se presupune. Copiii continuă să trăiască în centre de plasament, 

pe termen lung, pentru că Legea nr. 273/2004 privind regimul juridic al adopţiei dă 
părintelui natural drept de “viaţă și de moarte” asupra copilașului pe care îl abandonea-
ză. Astfel, birocraţia și justiţia nu fac decât să priveze copilul bătut de soartă (neglijat de 
părinţii naturali) de grija și căminul de care ar putea beneficia în cadrul unei familii ad-
optive. Cu “dreptul” în mână și cu prestaţiile de la stat, părinţii naturali preferă să-și ţină 
copiii pe numele lor, dar în grija instituţiilor de ocrotire până la vârsta de 18 ani -după 
ce sunt majori intră iar în sistemul de protecţie pentru că nu sunt capabili să se descurce 
ca oameni integri.

Autorităţile internaţionale au contestat îndelung legea adopţiilor din România -  cu 
rezultate care se află pe ultimul loc pe lista soluţiilor acceptabile - însă legiuitorii români 
parcă fac în ciudă și mai iau din libertatea de a alege a copilului și părinţilor adoptivi.

Cele menţionate întăresc situaţia îngrijorătoare care se prezintă astfel: serviciile de 
plasament nu mai contenesc să caute soluţii pentru copiii abandonaţi de părinţii natu-
rali, justiţia nu poate declara copilul liber spre a fi adoptat pentru că părintele natural de 
obicei nu este de găsit - paradoxal, legea îl protejează să nu i se poată lua copilul în lipsa 
lui - iar familiile care îndeplinesc criteriile morale și materiale ale unui părinte exemplar 
sunt puse pe liste lungi de așteptare. Asistenţii sociali care se ocupă de cazurile de adop-
ţii nu pot decât să se transforme în mediatori între legislaţia stufoasă și asigurarea unui 
mediu familial cât mai aprope de nevoile copilului, în interesul superior al acestuia. 

În judeţul Sălaj, anul trecut au fost finalizate 7 adopţii naţionale (copiii provin din 
familii cu domiciliul în Sălaj), au fost deschise 7 proceduri de adopţii și alte 4 se află 
în curs de desfășurare. Momentan 5 familii sălăjene adoptatoare așteaptă să li se încre-
dinţeze un copil. Situaţia din Sălaj nu e atât de gravă precum în alte judeţe vecine. Spre 
exemplu, în judeţul Cluj, 40 de familii așteaptă să li se dea un copil pentru a le întregi fa-
milia. Părinţii adoptivi pot lua copii și din alte judeţe. La Direcţia Generală de Asistenţă 
Socială și Protecţia Copilului (DGASPC) Sălaj sunt înregistrate 20 de cereri de adopţie 
din partea părinţilor din alte judeţe. Violeta Milaș, director executiv al DGASPC Sălaj a 
declarat că familiile din judeţul nostru au prioritate la adopţii.

“Majoritatea familiilor adoptatoare solicită copii mici, de 2-3 luni (n.r. mai puţin 
de etnie romă), care nu pot fi adoptaţi la vârstă așa mică, procedura de declarare în jus-
tiţie ca fiind adoptabili durează aproximativ un an, timp în care copilul crește și nu mai 
este dorit. De anul trecut procedura e și mai grea, pentru că se solicită acordul părintelui 
biologic, părinte care este foarte greu de găsit, mai ales pentru copiii abandonaţi în spi-
tale”, ne-a explicat Violeta Milaș. 
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 În condiţiile date, procedura de adopţie este mult și nefiresc îngreunată. Este nor-
mal ca părinţii adoptivi să solicite un copil micuţ, fără probleme de sănătate (fizică sau 
psihică) astfel încât să fie asigurată o mai bună adaptare la noua familie, iar legislaţia ar 
trebui să înţeleagă și să sprijine acest proces și nu să-l saboteze.

- Sălajul European, 2009 - 

Violenţă în şcoli... cine îşi asumă 
responsabilitatea?

Închiderea porţilor școlii nu este o soluţie, deoarece violenţa se manifestă în interi-
orul școlii! Paradoxal, fiecare școală, de la oraș în special, este “păzită” de jandarmi, 
de poliţiști comunitari sau de proximitate. Ei au grijă ca în școală să nu intre huligani 

din exterior și nu observă că elevii din curtea școlii se ceartă, înjură și chiar se lovesc unii 
pe alţii. Este o concluzie la care au ajuns profesorii care fac parte din administraţia unită-
ţilor de învăţământ, dar și cei care cercetează fenomenul. Un studiu realizat de UNICEF 
România arată că 70% dintre elevi declară că se tem să meargă la școală de teama agresi-
vităţi colegilor și 50% dintre profesori acuză huliganism la ore. Rezultatele studiului mai 
arată că în școlile românești predomină agresivitatea verbală atât în relaţia dintre elevi 
cât și în relaţia elev-profesor. O altă concluzie pertinentă la care au ajuns specialiștii în 
urma anchtei în școlile românești este că “Violenţa se învaţă acasă, este declanșată de 
televizor și se manifestă la școală!” Copiii din zilele noastre sunt bulversaţi de informa-
ţii, ne știri și evenimente negative greu de înţeles pentru ei (și chiar pentru cei mari), își 
ocupă timpul liber cu jocuri care promovează agresivitatea, în reţeaua de internet, dese-
nele animate sunt decupate din cărţi Science Fiction (SF) și nu din povești educatice cu 
final fericit, părinţii sunt foarte ocupaţi și când vin acasă nu-i întreabă “Ce faci?”, “Cum 
te simţi azi?”, ci mai degrabă “ Ce notă ai luat azi la școală?”, “Ţi-ai făcut temele?”. În plus, 
recompensele se dau acum copilului pe motiv că “așa au toţi colegii” sau “ca să-i ocupe 
timpul”, adică “să aibă ocupaţie în timp ce eu ... fac altceva” și nu pentru o notă bună luată 
la școală, pentru că a făcut o faptă bună. Toate aceste “scăpări” duc la un comportament 
deviant al copilului în grupul de egali, la școală.

Consilierul școlar este cel care intervine în ameliorarea fenomenului, în mediul școlar. 

„Şcoala nu poate face minuni”...

Anca Ardelean, director al Centrului Judeţean de Resurse și Asistenţă Educaţio-
nală (CJRAE) Sălaj, ne-a explicat care sunt cauzele (d.p.d.v psihologic) ale manifestă-
rilor violente ale copiilor în colectivitate. “Statisticile nu sunt semnificative. Violenţa în 
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școală a existat, există și o să existe întotdeauna. Ideea e să vedem  de ce există violenţă 
în școli și ce putem face? Psihologic vorbind, violenţa în rândul elevilor este consecinţa 
comportamentală a unui stil de gândire caracterizat printr-o rezistenţă scăzută la frustra-
re. În general, asta pornește din mediul familial. Copiii nu știu să-și manifeste feustrările 
în mod constructiv. Aici intervenim noi, consilierii școlari, învăţându-i să-și crească ca-
pacitatea de autocontrol și să transmită ceea ce simt fără să se manifeste violent”.

La întrebarea Cine sau Ce ar trebui să-și asume responsabilitatea pentru amelio-
rarea fenomenului violenţei în școli, directorul CJRAE a menţionat  că “la școală, ro-
lul profesorilor este să impună reguli urmate de recompense și penalităţi, iar consilierii 
școlari îi ajută pe copii prin consiliere individuală și de grup. Copiii sunt bulversaţi de 
modelele, unele, lipsite de moralitate promovate de mass-media. Dacă părintele nu e de 
partea lui să contrabalanseze aceste modele, școala nu poate face minuni”. Anca Arde-
lean a mai precizat că în școlile din judeţul nostru primează violenţa verbală, în special 
între elevi, iar numărul de cazuri este mult mai mare decât cel raportat. Tocmai din acest 
motiv nu sunt importante statisticile ci modul în care actorii implicaţi acţionează în re-
ducerea fenomenului. “Fiecare ar trebui să-și asume rolul pe care trebuie să-l aibă. Noi 
organizăm periodic activităţi de consiliere și u părinţii. Problema e că foarte puţini sunt 
prezenţi, și tocmai părinţii copiiilor cu probleme nu se prezintă”, a încheiat Ardelean. 

Din nefericire, la nivel de judeţ, doar în școlile din mediul urban se regăsesc ser-
vicii de consiliere școlară, logopedie și asistenţă socială. Majoritatea școlilor din sate și 
comune nu au astfel de servicii, rolul părinţilor fiind esenţial.

- Sălajul European, 2009 -
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Elly Berkovits Gross:
„Viaţa mea a fost schimbată de o poză”

La Editura Silvania a DJCCPCN 
Sălaj a apărut, în decembrie 2008, 
cartea doamnei Elly Berkovits Gross 

Furtună împotriva inocenţilor – amintiri-
le holocaustului și alte istorisiri, tradusă de 
un colectiv coordonat de dr. Iuliana Carmen 
Pușcaș, care, în 2006, a tradus, „în românește 
cu lacrimi”, cartea doamnei Elly Gross intitu-
lată Poeme -  Amintirile unei supravieţui-
toare a Holocaustului, apărută tot la editu-
ra noastră și despre care, la vremea respectivă, 
revista „Caiete Silvane” a scris (numărul din 
septembrie 2006). 

Aflată pentru câteva zile în Româ-
nia, în Sălaj, respectiv, în  Șimleu Silvaniei, 
doamna Elly Berkovits Gross a ţinut să dă-
ruiască „Copiilor în vârstă de peste 7 ani” – 
precizare  aflată pe pagina de titlu – cartea 
Copilărie la Poalele Măgurii. Elka și povestea ei într-o lume schimbătoare, (Editura AMM), 
traducere din limba engleză de Mihaela Gross (partea întâi) și Tatiana Contraș (partea 
a doua). 

„Dedic această carte tuturor copiilor ale căror vieţi au fost schimbate pentru tot-
deauna între anii 1930 și 1945” – precizează autoarea. 

Profitând de vizita sa în România, am solicitat doamnei Elly Gross să acorde un 
scurt interviu revistei „Caiete Silvane”.

– V-aţi născut în 14 februarie 1929 în orașul Șimleu Silvaniei, unde aţi și copilărit, până 
la 15 ani, când aţi fost deportată, împreună cu mama și fratele de 5 ani, în lagărele naziste, 
respectiv, în Auschwitz-2/Birkenau, unde, din păcate, i-aţi pierdut pe cei dragi. În 1966 aţi 
plecat în SUA, aţi scris cărţi, aţi vorbit lumii și, mai ales, copiilor și tinerilor viaţa D-voastră, 
pentru a arăta cât de rea, de ... urâtă și de distructivă este ura. Cum aţi regăsit orașul natal, pe 
uliţele căruia lansaţi, în vreme de ploaie, bărcuţe din hârtie cu ceilalţi copii?

Ileana Petrean-Păuşan
Caiete Silvane
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– Și acum știu să fac bărcuţe din hârtie (și, zâmbind, ne demnonstrează). Șimleu Sil-
vaniei este schimbat. Pe vremea copilăriei mele era o piaţă de fructe, lactate, legume; nu-mi 
amintesc dacă erau trotuare. Acum sunt multe flori. Orașul este frumos. Din ‘66 am mai fost 
o dată pe timpul lui Ceaușescu, iar din 1990 am venit mai des; din 2005 vin în fiecare an. Mă 
bucur că aici se află Muzeul Memorial al Holocaustului din Transilvania de Nord. Oamenii 
trebuie să știe, să cunoască adevărul, altfel istoria se repetă.  Pot spune că eu am pus Șimleu 
Silvaniei pe harta lumii. Am scris șase cărţi în limba engleză, din care trei au fost traduse. Când 
mă duc la școli – și mă duc des și în multe locuri – duc harta cu mine și le arăt copiilor: „Aici e 
România, aici e Șimleu Silvaniei”. Copiii cărora le vorbesc se arată foarte interesaţi, dovadă că 
primesc de la ei mii de scrisori prin poștă și pe mail și încerc să le răspund, chiar dacă la 50-60 
deodată. Eu ţin mult la educaţia tinerilor. În SUA au fost tipărite  sute de mii de exemplare din 
cărţile mele și vândute, la un preţ simbolic, pentru învăţătură. La școli și pretutindeni mă duc 
voluntar, primesc doar flori, care mă fac fericită. Tinerii mă ascultă. În luna aprilie a acestui an 
cred că m-am întâlnit cu peste 2000 de copii. Astăzi (10 iunie 2009, n.n.) m-am întâlnit cu 
elevi de la Școala „Mihai Eminescu” din Zalău (elevi mici, din păcate și a trebuit să-mi adaptez 
discursul puterii lor de înţelegere), iar acum două zile am prezentat cartea Copilărie la Poalele 
Măgurii. Elka și povestea ei într-o lume schimbătoare la Librăria Cartea de nsisp din Timișoara, 
unde am fost invitată și la televiziunea locală pentru un interviu. 

– Vă mulţumesc că mi-aţi dăruit și mie această carte. Mărtuisesc că m-a impresionat foarte 
mult dedicaţia pe care mi-aţi scris-o:”(...) noi, copiii evrei, bătrâneam timpuriu”... și m-a bucurat 
textul de pe verso ultimei coperte. Știu că aţi depus eforturi deosebite ca să realizaţi ce scrie în aceas-
tă pagină...

– Într-adevăr, am luptat mult să fac posibilă recunoașterea lui Alexandru Cherecheș din 
Șimleu Silvaniei ca „Drept între Popoare”. Alexandru Cherecheș, în 1944 un băieţel de 16 ani, 
a făcut în acea perioadă de prigoană un gest uman cu totul și cu totul deosebit. Fiind martor la 
deportarea evreilor din Sălaj în ghetoul de la Cehei, într-una din zile, plimbându-se alături de 
câinele lui prin pădurea de la Bic, a descoperit în desișul pădurii trei evrei fugari (Lax, Adler 
și Katz), care s-au ascuns pentru a nu fi deportaţi. Nu numai că nu i-a trădat, dar zile în șir le-a 
dus apă și mâncare împreună cu mama lui, în cele din urmă, într-o noapte, reușind să-i treacă 
graniţa în România. Gestul lui Alexandru Cherecheș a fost recunoscut de către Institutul Yad 
Vashem din Ierusalim, acordându-i titlul „Drept între Popoare” pe data de 16 aprilie 2009. 
Unul din obiectivele institutului este omagierea celor „drepţi între popoare”, ne-evrei care, în 
condiţii vitrege, și-au riscat viaţa, familia și averea pentru a-și păstra omenia, iubirea aproape-
lui, ajutându-i și salvându-i pe evreii prigoniţi. Noi toţi îi suntem recunoscători pentru gestul 
unic pe care l-a făcut și reprezintă pentru noi și urmașii noștri o mărturie a bunăvoinţei și a 
unui suflet nobil. 

– Poemele D-voastră din amândouă cărţile apărute la Editura Silvania sunt adevărate po-
vești de viaţă. Este o poezie născută din trăiri și amintiri, din păcate triste, dintr-o luptă a unui om 
cu destin de supravieţuitor, cum vă numește nepotul D-voastră, „Bunica mea, supravieţuitorul”... 
Când aţi început, ca să zic așa, campania pentru cunoașterea adevărului?

– Eu întotdeauna am fost o luptătoare. În ghetoul de la Cehei, înainte de 27 mai 1944, 
eu curăţam cartofi pentru toată lumea (nimeni n-a adus cozonac, cum se spune...); în lagăr, în 
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blocul 18, eu eram „fata blondă” care căra apă la mii de persoane. La o vârstă venerabilă, am 
făcut facultatea... Viaţa mea a fost schimbată de o poză. Când am văzut „Albumul de la Aus-
chwitz”, în secţiunea intitulată „Sosirea transportului”, într-un grup de oameni i-am indentifi-
cat pe mama și pe fratele meu. Și la Muzeul Holocaustului sunt poze cu mama și fratele meu. 
Am fost la Berlin. Părinţii mei sunt onoraţi de guvernul german numărându-se printre cele 15 
familii din 6 milioane alese să umple, cu poze, pentru aducere-aminte, un perete întreg. Și eu 
am adus la Muzeul Memorial al Holocaustului din Transilvania de Nord, din Șimleu Silvani-
ei, o expoziţie istorică pe pânză. Un muzeu din New-York l-a trimis muzeului din Șimleu. Este 
o istorie  în fotografii pe pânză cu explicaţii în limba română și limba engleză. 

– Aveţi o experienţă de viaţă unică, pe care o împărtășiţi tuturor celor care vă ascultă și vă 
citesc cărţile. Ce sfat daţi tinerilor, oamenilor în general?

– Să nu urască. Ura împotriva altora nu este bună. Neînţelegerile trebuie rezolvate cu pace. 
Ura și prejudecăţile aduc numai înfrângere, nimeni nu iese învingător, în ultimă instanţă. 

- Caiete Silvane, nr. 54-55, iulie – august 2009  -

Cercuri pe apă
„Bucuria” începerii şcolii

Fără îndoială, evenimentul cel mai important din prima lună de toamnă este „înce-
perea școlii”. Dascăli, elevi, părinţi, autorităţi ș.a. sunt direct interesaţi de debutul 
„cu dreptul” al noului an școlar. Din păcate, „polemicile” - ca să le spunem blând 

și elegant – care au acaparat șourile politice pe toate canalele de televiziune în prima 
jumătate a lunii septembrie bulversează nu numai pe cei implicaţi direct în procesul edu-
caţional, ci și pe simplii privitori... Codul Educaţiei al Ecaterinei Andronescu, ministrul 
Învăţământului, Pachetul Miclea, al președintelui comisiei prezidenţiale, ba chiar Noul 
pachet de legi ale Educaţiei (rămas nou) de pe vremea lui Adomniţei (fostul ministru) 
sunt disputate ca legi ideale și, implicit, necesare pentru bunul mers al procesului edu-
caţional. Va fi asumat, va fi votat, va fi supus dezbaterii publice pachetul de legi pentru 
acest important și vital segment al vieţii sociale? Se va realiza, cu adevărat, depolitizarea 
în învăţământ, așa cum se prevede în Pactul Naţional pentru Educaţie? (Ce sintagmă! 
Parcă cineva ar fi împotrivă și ar pune piedici educaţiei...)

Cu astfel de frământări începe noul an școlar. La care se adaugă, evident, cele ge-
nerale, „la zi”, generate de criză și cele speciale, generate de hotărârea de a face economii 
prin trimiterea în concediu fără salariu, 10 zile, a bugetarilor, implicit a celor din învă-
ţământ. 

Și ce simplu ar putea fi totul! Cred că toată filosofia, toată politica și toată teoria 
despre școală sunt cuprinse în cuvintele lui Nicolae Iorga: „Școala trebuie să te înveţe a 
fi propriul tău dascăl, cel mai bun și cel mai aspru”. 

- Caiete Silvane, nr. 56/sept. 2009 -
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Compromis maghiar pentru un loc 
în Parlamentul European

* Tőkes László a recunoscut că înţelegerea sa cu UDMR este 
până în prezent una de compromis

Cu prilejul inaugurării la Zalău al celui de-al XII-lea birou europarlamentar din ţară 
al europarlamentarului Laszlo Tokes, au fost prezenţi în urbea nostră marţi, 12 
mai, lideri ai Consiliului Naţional al Maghiarilor din Transilvania (CNMT) dar și 

câţiva lideri locali ai Uniunii Democrate a Maghiarilor din România. Printre cei prezenţi la 
sediul Protopiatului Reformat din Zalău de pe strada Kossuth, unde se află nou înfiinţatul 
sediu, s-au aflat Laszlo Tokes - președinte CNMT, Szilagyi Zsolt - vicepreședinte CNMT 
și candidat pe listele UDMR la alegerile europarlamentare, Csoka Tiberiu -vicepreședinte 
al Consiliului Judeţean și Sojka Attila - viceprimar al municipiului Zalău ambii membri 
(UDMR), Fekete Carol - președinte al organizaţiei municipale Zalău a Partidului Civic 
Maghiar (PCM), Deutsch Tamas - reprezentant al organizaţiei FIDES din Ungaria, nume-
roși reprezentanţi UDMR și simpatizanţi ai episcopului Laszlo Tokes dar și reprezentanţi 
ai presei locale.

De buna organizare a evenimentului s-a ocupat prototopul reformat de Zalău Bog-
dan Zsolt care a adresat celor prezenţi câteva cuvinte în limba maternă, iar mai apoi au luat 
cuvântul episcopul Laszlo Tokes și fostul parlamentar Szilaghyi Zsolt care au declarat că 
noul biroul europarlamentar se dorește a fi un mai bun culoar de transmisie între Bruxelles 
și Zalău, dar și invers.

După câteva cuvinte adresate celor prezenţi a fost tăiată pangliga de inaugurare a bi-
roului europarlamentar.

Odată încheiată inaugurarea, invitaţii, simpatizanţii și mass media s-au deplasat la 
Casa Municipală de Cultură unde a avut loc o expoziţie în care a fost prezentată activitatea 
europarlamentară de 1 an și trei luni a lui Tokes după care a urmat un forum public organi-
zat în vederea susţinerii celor doi reprezentanţi CNMT la alegerile europarlamentare.

Liderul CNMT a avut amabilitatea de a răspunde pentru cititorii cotidianului Sălajul 
European la câteva întrebări. Astfel, Tokes a lăsat să se înţeleagă faptul că, deși a acceptat 
să candideze pe listele UDMR pentru europarlamentare, nu este convins de varianta unei 
colaborări de lungă durată cu organizaţia condusă de Marko Bela. Inclinăm și noi să dăm 
crezare declaraţiei, mai ales că, se pare, cele două organizaţii care au semnat recent proto-
colul unificării maghiarilor își organizează separat activităţile de promovare a intereselor. 
Numai în urmă cu câteva zile, mai precis vineri, 8 mai, a fost organizată activitatea de la 

Monel Sabou
Sălajul European
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Cehu Silvaniei unde au fost prezenţi liderii UDMR Marko Bela și Kelement Hunor dar 
nu și liderii CNMT, iar marţi a fost invers. Pe de altă parte, Laszlo Tokes a afirmat că se 
consideră mai degrabă candidat CNMT decât membru UDMR la alegerile ce vor avea loc 
pe 7 iunie. De asemenea, Tokes a lăsat între altele să se înţeleagă faptul că protocolul dintre 
CNMT și UDMR este unul de compromis, pentru a putea accede în forul legislativ euro-
pean, convins fiind de faptul că dacă ar fi optat să candideze din partea PCM nu ar fi avut 
nicio șansă să ocupe un fotoliu în Parlamentul European. După părerea lui Tokes, UDMR 
s-a îndepărtat treptat din, ‘90 încoace, de la obiectivele iniţiale, absorbiţi de setea de putere, 
situaţie care, în opinia sa, persistă încă. Legat de acest aspect, Tokes a mai afirmat că o cola-
borare pe termen lung între el și Marko Bela nu ar fi posibilă decât în cazul în care UDMR 
ar reveni la principiile declarate la infiinţarea organizaţiei.

- Sălajul European, 14 mai 2009 -

Învins de campion

* La Campionatul European Studenţesc de Box, pugilistul Adrian 
Popuţea a fost eliminat de cel ce avea să devină campion

 Prima ediţie a Campionatului European Studenţesc de Box s-a desfășurat săptă-
mâna trecută în localitatea Elista - Rusia. Competiţia s-a desfășurat în campusul Uni-
versităţii Kalmykiya într-o zonă dominată de populaţie de origine asiatică. La startul 
competiţiei s-au aliniat sportivi de valoare, printre ei aflânduse campionul Olimpic de 
la Beijing - Vasyl Lomachenko, proaspătul câștigător al campionatelor Mondiale de Box 
de la Milano - Val Barker dar și alţi pugiliști de certă valoare. Spre satisfacţia iubitorilor 
de box din Sălaj, printre sportivii participanţi la europenele studenţești s-a aflat și Adrian 
Popuţea, pugilist descoperit de maestrul Ioan Popa, actualmente pregătit de Ioan Dra-
goș și Adolf Ivanovic. Sportiv cu dublă legitimare CSM Zalău - Box Club Universitatea 
de Vest “Vasile Goldiș” Arad, Adrian Popuţea a fost singurul reprezentant al delegaţiei 
României la prima ediţie a europenelor studenţești iar debutul său la o competiţie ma-
joră a fost încununat de succes. Boxând în limitele categoriei de greutate 91 kg, Adri-
an Popuţea a obţinut medalia de bronz fiind eliminat din competiţie de turcul Bafram 
Muzaffer care avea să devină în cele din urmă campion european în urma victorie din 
finală cu ucrainianul Sergei Radchenko. Performanţa obţinută de boxerul zălăuan este 
cea mai valoroasă din istoria pugilismului sălăjean masculin. Adrian Popuţea este după 
Virgil Meleg următorul boxer sălăjean care a participat la un campionat european de 
box. Pentru medalia obţinută la ediţia de debut a Campionatului European Studenţesc 
de Box redacţia cotidianului Sălajul European adresează felicitări sportivului și celor doi 
antrenori care l-au pregătit în drumul său spre acest rezultat.  

- Sălajul European, nr. 202/ 2009 -
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Sălajul a avut doi reprezentanţi la 
Maratonul de la Chicago

Cu o lună înainte de maraton, alergătorii amatori din Sălaj au 
participat la semimaraton

După ce în urmă cu o lună, la semimaratonul de la Chicago s-au aliniat la start peste 
15.000 mii de alergători dintre care 13.573 au terminat cursa, la distanţă de o lună, 
Chicago - capitala statului Ilinois -  a organizat Maratonul Internaţional, la startul 

căruia s-au aliniat peste 40.000 de participanţi.
La concursul din luna septembrie, printre participanţi s-au aflat și câţiva sălăjeni, spor-

tivi amatori, dornici de mișcare. Cel mai bine clasat sălăjean la această competiţie a fost Dan 
Popescu, 28 de ani, născut la Jibou, care a parcurs cei 21.1 km în 1 oră, 24 de minute și 15 se-
cunde. Al doilea sălăjean care a terminat semimaratonul de la Chicago a fost Ionuţ Gușet, 32 
de ani, sosit pe poziţia 744, cu un rezultat de 1h39’18’’. Vasile Taloș, în vârstă de 30 de ani, s-a 
clasat în primii 30% dintre alergătorii care au încheiat cursa, sosind pe locul 3610 cu timpul 
de 1h58’47’’. De asemenea, printre alergători s-a aflat și o domnișoară, Simona Ardelean, care 
în urmă cu 15 ani practica atletismul la ACS Constelaţia Zalău, sub îndrumarea antrenorului 
Petre Seutea. Ea a terminat semimaratonul în prima jumătate a clasamentului.

Chiar dacă au început să se pregătească pentru această competiţie doar cu 4 luni îna-
inte, remarcăm dorinţa de a face mișcare a unor oameni care ar putea fi un exemplu pentru 
fiecare dintre noi.

Rezultate onorante pentru Dan Popescu şi Ionuţ Guşet

La o lună după acest semimaraton, doi dintre sălăjeni au încercat să alerge și maratonul, 
cursă ce s-a desfășurat chiar duminica trecută. Dintre cei 12 români aliniaţi la starul marato-
nului, cea mai bună clasare a avut-o Adriana Pârtea, alergătoarea de performanţă legitimată 
la clubul Steaua București, sportivă care locuiește de ani buni în statul Colorado. Următoa-
rea clasare românească a fost cea a jibouanului Dan Popescu, care s-a situat pe un onorant 
loc 424, iar cel de-al treilea „tricolor” sosit a fost Gheorghe Lungu. Cel de-al doilea sălăjean 
participant la maratonul de la Chicago, zălăuanul Ionuţ Gușet, a parcurs cei 42 de km și 195 
de metri în 3 ore, 30 de minute și 7 secunde, un rezultat excelent pentru un amator care a 
început să alerge în luna mai a acestui an. Contactat telefonic, zălăuanul nostru nu a dorit să 
facă comentarii legate de realizarea sa, apreciind, pe bună dreptate, că în România sunt încă 
puţini cei ce știu ce înseamnă să alergi un maraton.

Fiind un cunăscător al fenomenului, am dorit să aduc în atenţia cititorilor rezultatele 
acestor alergători amatori în speranţa că și alţi sălăjeni, și nu numai, vor începe să facă mișcare, 
și poate, cine știe - vor ajunge într-o bună zi să participe la un maraton. Dacă nu la Maratonul 
Internaţional București din această duminică, în cadrul căruia este programată și cursa de 
semimaraton dar și o cursă populară de 4 km poate la ediţia de anul viitor.

- Sălajul European, 16 octombrie 2009 -
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Editorial
Despre intelectuali

Mi-am adus aminte că, ehei, pe vremuri, un amic mai „diversionist” mi-a cerut 
să scriu editoriale și pentru intelectuali (de parcă cititorii de editoriale nu ar 
fi intelectuali). M-a pus pe gânduri amicul meu. Și mă pune și acum.  Oare ce 

mai înseamnă intelectual? Și apoi, câţi intelectuali există în Sălaj? Și câţi dintre ei citesc 
ziare? Primul gând m-a dus la poante „cinice”, de genul asemănarea dintre un câine și un 
inginer: „amândoi au privirea inteligentă, dar nu se pot exprima”. Și la clasificările „neofi-
ciale” din timpul comunismului, intelectuali fiind profesorii, inginerii, medicii ș.a., adică 
toţi cei cu studii superioare. Clasificarea asta nu cred că are nimic de-a face cu realitatea, 
destui pretinși intelectuali (după mine intelectualii sunt oameni care se deosebesc de 
ceilalţi pentru că au intelect peste medie și preocupări culturale), vorba unui alt amic, 
mai hâtru, având mai degrabă grijă să nu le cadă bibelourile de pe rafturile bibliotecii, 
decât de lectura cărţilor din respectiva bibliotecă. Desigur, nimeni nu trebuie să se simtă 
jignit sau ofensat. Eu cred numai în intelectualul cu afinităţi culturale autentice (afinităţi 
care nu au nicio treabă cu patalamaua). Asta nu înseamnă că nu sunt și alţi „intelectuali”, 
dar haideţi să le spunem altfel: ingineri adevăraţi, economiști profesioniști, avocaţi buni, 
profesori educatori, preoţi deschiși ș.a. Rămâne, dacă e să continuăm în aceeași „logică”, 
în Sălaj, o foarte mică „pătură” de intelectuali adevăraţi, în sensul „definiţiei” de mai sus, 
mai artiști. Dar, dacă la unul îi place dreapta sau un personaj politic de dreapta, trebuie 
să te conformezi. Dacă altul urăște dreapta, te acuză că nu înţelegi stânga. Dacă nu ești 
de acord cu un autor sau o carte, prima replică e că nu ai înţeles nimic. Așa că, fiind și 
puţini, nu prea are rost să scrii editoriale pentru acest tip de intelectuali. Și, totuși, oare 
cu cine vor vota intelectualii (să le spunem, de dragul articolului, toţi cei cu studii supe-
rioare) din Sălaj la alegerile prezidenţiale din această toamnă – iarnă? Greu de spus, nu-i 
așa? Oricum, va fi un test interesant despre condiţia și implicarea civică a intelectualului 
român în anul de graţie 2009.

- Magazin Sălăjean, 14 octombrie 2009 - 

Daniel Săuca
Magazin Sălăjean, Caiete Silvane
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„Rotisorul politic”. Ca să nu uităm!

De vineri începe campania electorală pentru alegerile europarlamentare care vor avea 
loc în 7 iunie. Emisiunea „Rotisorul politic” de la Radio Transilvania Zalău ia o scurtă 
vacanţă, pe perioada acestei campanii electorale. Până la repornirea acestei emisiuni, 

după 7 iunie, vă ofer un grupaj cu declaraţii făcute de oameni politici sălăjeni și de un lider sindi-
cal la „Rotisorul politic” în „sezonul” ianuarie – aprilie a.c. Și pentru a nu uita...

Iuliu Nosa: „Ne-am asumat responsabilitatea guvernării”

Rep.: Cum e la putere?...
Iuliu Nosa, prim-vicepreședintele PSD Sălaj: Încă nu am toate elementele pen-

tru a formula un răspuns cât mai concret și mai concis. Un lucru este cert: ne-am asumat 
responsabilitatea guvernării, pentru că am vrut și ne-am dorit să respectăm votul dat de 
români în alegeri. Sigur, nu este un moment foarte fericit pentru noi, având în vedere 
situaţia economică prin care trece ţara în această perioadă. Dar am fost, suntem și vom fi 
în continuare un partid și oameni responsabili. Ne-am asumat această responsabilitate a 
guvernării și sunt convins că vom reuși să o ducem la bun sfârșit. 

Lucian Bode: „Nu îmi place formularea, că am împărţit funcţiile de directori”

Rep.: V-aţi împărţit cu PSD funcţiile de directori la instituţiile deconcentra-
te. Am înţeles că 15 la 15...

Lucian Bode, președintele PD-L Sălaj: Nu îmi place formularea, că am împărţit 
funcţiile de directori. Noi am avut două discuţii cu PSD, cu partenerii noștri din PSD. 
La prima întâlnire am stabilit principiile după care vom funcţiona. Pe termen scurt și pe 
termen mediu, pentru că acest parteneriat, sper, să dureze patru ani. Așa și scrie în pro-
tocolul l-am semnat și la nivel local. Bineînţeles că obiectivul nr. 1 a fost cel pe termen 
scurt, și anume nu stabilirea funcţiilor de directori, ci stabilirea instituţiilor deconcen-
trate unde unul sau celălalt dintre parteneri își asumă responsabilitatea implementării 
programului de guvernare. Și când spun acest lucru nu înseamnă că acolo PSD sau PD-L 
vor schimba tot, de la director în jos și își vor impune oameni. Asta înseamnă că va avea 
loc o analiză pe fiecare din cele 15 instituţii deconcentrate și în condiţiile în care in-
stituţia respectivă funcţionează, iar conducerea instituţiei a asigurat o stabilitate și este 
competentă va rămâne pe funcţie. 

Rep.: Vreţi să ne spuneţi că nu vor fi schimbaţi directori?...
L.B.: Vreau să vă spun că vor fi și instituţii în care nu vor fi schimbaţi.
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Tiberiu Marc: „Dacă există resurse suficiente, atunci se poate face și descen-
tralizare”

Rep.: În condiţiile alocărilor bugetare, destul de probabil, mai mici decât anul 
trecut, mai este posibilă descentralizarea? Sau pentru a se demara acest proces?

Tiberiu Marc, președintele PSD Sălaj: Întotdeauna când s-a pus problema des-
centralizării s-a pus și problema transferului de resurse, dincolo de transferul de compe-
tenţe. Dacă există resurse suficiente, atunci se poate face și descentralizare. Dacă există 
doar tentaţia de a transfera doar competenţe și mai puţin resurse, atunci sunt șanse mari 
ca ea să eșueze. 

Rep.: Asta înseamnă că nu ne putem aștepta la mare lucru din acest punct de 
vedere?

T.M.: Cred că unele decizii pot fi luate și sunt decizii care nu implică neapărat un 
transfer de resurse importante. Dar, nu mă aștept la o descentralizare foarte profundă.

Adrian Săbăceag: „Orice este posibil în PNL”

Rep.: Este posibil ca dl. Tăriceanu să piardă funcţia de președinte al PNL?
Adrian Săbăceag, membru în BPJ PNL Sălaj: Orice este posibil în PNL. Și asta 

o știţi din experienţa pe care aţi avut-o și o aveţi ca jurnalist politic. În PNL lucrurile se 
spun pe faţă. PNL cred că a fost cel mai „frământat” partid în istoria postdecembristă 
din România. (...)

Rep.: Să vă întreb altfel. În opinia dvs., Ludovic Orban sau Crin Antonescu 
reprezintă o variantă de schimbare a d-lui Tăriceanu?

A.S.: E o întrebare capcană. Eu nu vă ascund, colegii mei mai vechi din PNL știu, 
că atunci când am participat la congresul din 2001, când au candidat Valeriu Stoica, Crin 
Antonescu și Călin Popescu – Tăriceanu, eu am fost un susţinător al lui Crin Antonescu. 
Eu personal. Dacă Crin Antonescu și-ar anunţa candidatura și va veni cu un program 
extraordinar de bun cred că va avea susţinere. Cel puţin pe susţinerea mea, dacă voi fi 
delegat la acel congres, va avea un vot. (...)

Septimiu Ţurcaș: „O reașezare a sistemului administrativ ar duce la o mare 
bulibășeală”

Rep.: Președintele Băsescu spunea deunăzi că este necesară reorganizarea 
administrativ-teritorială a ţării, „să renunţăm la sistemul administrativ de acum 
40 de ani” și că trebuie să avem „9-12 judeţe sau regiuni”...

Septimiu Ţurcaș, prim-vicepreședinte PD-L Sălaj: Este un subiect sensibil. Nu 
știu dacă suntem, în acest moment, pregătiţi pentru acest sistem de reorganizare ad-
ministrativă. Cred că am putea discuta despre o asemenea reorganizare în momentul 
în care sistemul administrativ funcţionează brici. Ca să fiu mult mai explicit: cred că 
ar fi destul de greu dacă mâine s-ar hotărî că jumătate din judeţul Sălaj este arondat la 
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Oradea, iar cealaltă jumătate la Cluj. Oamenii cred că în acest moment nu sunt pregătiţi 
de așa ceva. Sigur, și aici se poate discuta. Sunt păreri pro și contra, sunt oameni care 
gândesc strict din punct de vedere economic, că ar fi probabil o chestiune pozitivă, s-ar 
face o economie, dar gândiţi-vă că sunt foarte mulţi oameni care trebuie să se deplaseze 
la centrul de judeţ în acest moment și să-i trimiţi să mai facă încă o sută de kilometri, 
nu știu dacă suntem pregătiţi. Eu cred că ar trebui o descentralizare prin înfiinţarea de 
puncte cu impact social chiar și în alte orașe. AJOFM are, de exemplu, în Șimleu. S-ar 
putea ca în alte zone ale judeţului să nu aibă puncte. Sau Casa Judeţeană de Pensii ș.a. 
Personal, nu agreez sistemul de reorganizare. Cât de cât, este un sistem care, în acest 
moment, este stabil și cred că o reașezare a sistemului administrativ ar duce la o mare 
bulibășeală. 

Radu Căpîlnașiu: „Se vede că acest guvern a pornit cu stângul”

Rep.: Cum apreciaţi acest guvern, această cumetrie PD-L - PSD?
Radu Căpîlnașiu, președintele PNL Sălaj: Pot să-mi spun un punct de vedere, 

dar cred că el converge cu punctul de vedere al multor oameni. Se vede că acest guvern a 
pornit cu stângul. Cu toate că, sincer să fiu, în prima fază nu aș fi crezut. Însă sunt foarte 
multe șovăieli, ce arată că acest guvern nu a reușit să se așeze încă într-o matcă, să spun 
așa. Pornind de la numirea unor miniștri. La Interne este al treilea ministru în decurs de 
nici două luni. Disputele care există la numirea unor secretari de stat. Anumite bâlbâieli 
care apar inclusiv în politica transmisă către teritoriu. Nu mai vorbesc de promisiunile 
din campania electorală și care nu se regăsesc la ora actuală decât într-o foarte mică mă-
sură în programul de guvernare. Sunt foarte multe lucruri care pot să spun că dau o notă 
proastă actualului guvern sau cel puţin, cum am mai citit în presă, are cea mai proastă 
campanie de început din 90 încoace. 

Csóka Tiberiu: „Nimănui nu-i convine să fie în opoziţie”

Rep.: UDMR în opoziţie. O situaţie care nu prea cred că vă convine...
Csóka Tiberiu, vicepreședinte UDMR Sălaj: Nimănui nu-i convine să fie în 

opoziţie. În primul rând, un partid există, dorește să aibă puterea de a realiza programul 
său politic. Pentru aceasta, fiecare partid are nevoie de putere, de participarea la guver-
nare, care-i dă puterea necesară punerii în practică a programului său de guvernare. Da, 
astăzi, în urma votului din 30 noiembrie și în urma consultărilor și a constituirii Gu-
vernului, suntem în opoziţie. În anumite dăţi, opoziţia poate fi avantajoasă, dar pentru 
realizarea programului probabil că nu este formula cea mai ideală.

Rep.: Cine a fost de vină pentru ieșirea UDMR de la guvernare?
C.T.: Nu știu dacă trebuie să căutăm vinovaţi pentru faptul că nu mai suntem la 

guvernare. Rezultatele alegerilor din 30 noiembrie știm că au lansat două partide puter-
nice, cu un procent de peste 30 la sută, care printr-o alianţă a asigurat o majoritate con-

Anuarul presei sălăjene 2009



- 121 -

Daniel Săuca

fortabilă și se pare că nu mai era nevoie și de un alt partid sau organizaţie a minorităţilor. 
Nu mai era nevoie de ajutorul nostru în acest moment, în această coaliţie.

Mirel Taloș: „Îl antipatizez pe dl. Patriciu”

Rep.: Am observat în mass-media naţională două mari speculaţii în privinţa 
congresului PNL. Prima dintre ele, aceea că dl. Crin Antonescu ar fi susţinut de dl. 
Dinu Patriciu...

Mirel Taloș, deputat PNL de Zalău: Cred că aţi folosit cuvântul corect, specula-
ţii. Presei întotdeauna i-a plăcut să speculeze în legătură cu Dinu Patriciu, care, desigur, 
este un personaj interesant din punct de vedere mediatic, fiind foarte bogat și având o 
influenţă destul de puternică. Eu nu am constatat că există vreun mesaj al d-lui Patriciu 
în legătură cu congresul PNL, în sensul susţinerii vreunui candidat, și ca atare nici nu pot 
să confirm, nici să infirm ceea ce aţi spus. Nu știu pe cine susţine Dinu Patriciu și de fapt 
nici nu știu dacă Dinu Patriciu susţine pe cineva și are vreun interes ca cineva să câștige. 
Nici nu știu dacă îl mai interesează PNL, ca să fiu sincer. În ceea ce mă privește, vă spun 
cu siguranţă, și la fel de sincer, că îl antipatizez pe dl. Patriciu.

Pompiliu Ceaca: „Sălajul are influenţă doar acolo unde funcţionează pălinca”

Rep.: S-au stabilit listele pentru Parlamentul European ale principalelor par-
tide. Nu avem nici un sălăjean pe un loc eligibil...

Pompiliu Ceaca, președintele Cartel Alfa Sălaj: Sălăjenii nu au mușchi. Nu au 
relaţii cu conducerile partidelor ca să-și impună și un om din Sălaj pe un loc eligibil la 
europarlamentare. Și cred că nici la următoarele europarlamentare un partid din Sălaj 
nu o să aibă posibilitatea să-și desemneze un candidat care să fie parlamentar european. 
Sălajul e un judeţ mic. Chiar dacă multe probleme se rezolvă în Zalău, chiar probleme 
legate de București, Sălajul are influenţă doar acolo unde funcţionează pălinca, cu care 
se rezolvă probleme mărunte, punctuale. Să mai punem un director, să-l mai susţinem 
pe un secretar de stat, să mai promovăm nevasta nu știu cui, chestii din astea specifice 
Sălajului. Noi nu avem pretenţii de a face lucruri mari. Noi avem pretenţii de a exista 
într-un sistem care, de multe ori, politicianului sălăjean îi convine, pentru că își rezolvă 
mai ușor problemele. 

- Magazin Sălăjean, 7 mai 2009 -
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Poetul Claudiu Komartin la „Transilvania culturală”:

„Sunt un poet mai cunoscut într-un 
context mizerabil pentru poezie”

Cu ocazia Festivalului Artelor de la Zalău am stat de vorbă cu poetul Claudiu Ko-
martin, în cadrul emisiunii „Transilvania culturală” de la Radio Transilvania Zalău. 
Redau aici o bună  parte din acest dialog.

„Nu sunt un poet la modă”

Claudiu Komartin: 
Sunt un tânăr poet, din ceea 
ce a fost numit „noul val 
de după 2000”. Nu sunt un 
poet la modă. Sunt un poet 
care își urmează instinctul 
și calea. Dacă veţi întreba o 
sumedenie de alţi poeţi de 
vârsta mea, evident că între 
noi există niște raporturi de 
complicitate, dar și de ri-
valitate, vor spune că eu nu 
sunt tocmai la modă. Nu fac 
parte din categoria mizera-
biliștilor și a autenticiștilor 
și a biografiștilor contempo-
rani. Cele trei cărţi ale mele 
au fost cărţi ale unui poet 
precoce, poate prea preco-
ce, care au avut noroc. Am 
scris și am publicat niște 
cărţi norocoase. Știţi cum 
e, norocul până la urmă ţi-l 
faci și singur. Ultima mea 
carte, sper să nu fie ultima, 
cea mai recentă carte a mea 
a apărut acum câteva luni la Editura Cartier din Chișinău, în zilele, în săptămânile care 
au surprins mișcările și protestele de stradă de acolo, și ce a urmat, închiderea graniţelor 
pentru cetăţenii români. Așadar, e o carte care stă sub semnul și în zodia unui moment 
istoric important. Sper să se ridice la înălţime și să aibă parte de o posteritate care să se 
ridice la înălţimea acestei conjucţii istorice.
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Rep.: Este această „Generaţie 2000” la modă? Sau acel curent căruia i-am pu-
tea spune „douămiism”?

C.K.: În măsura în care mai sunt câteva mii, poate zeci de mii de oameni, dar s-ar 
putea să fiu foarte optimist când zic zeci de mii, în România care citesc poezie și proză, 
hai să mă refer și la proză, da, generaţia mea, generaţia zis douămiism e o generaţie la 
modă. Și e normal să fie așa. Și optzeciștii au fost acum 25 - 30 de ani la modă. Stă, 
până la urmă, în firescul lucrurilor și în natura desfășurării istorice a evenimentelor și în 
succesiunea generaţiilor ca o generaţie ai cărei membri au 20 – 30 de ani și sunt încă în 
puteri, chiar la apogeul carierei lor literare, să fie la modă, să fie cei care sunt mai atenţi 
la imaginea lor publică, mai pregătiţi să pună în joc oricâte energii ca să-și promoveze 
literatura. Dar, sigur literatura nu mai este la modă. Generaţia 2000 poate să fie cumva 
la modă într-un mediu care este ultraprofesionist și datorită faptului că, nu-i așa?, în ul-
timii ani tirajele cărţilor au scăzut dramatic, revistele literare apar în tiraje ridicole și nu 
ajung decât în câte un sfert din ţară, și atunci nu se poate spune nici despre mine că sunt 
cunoscut. Sunt un poet mai cunoscut într-un context mizerabil pentru poezie. Și nu se 
poate spune nici despre generaţia mea că ar muta munţii din loc sau că ar face o ruptură 
teribilă cu trecutul, fiindcă ar fi o naivitate să pretindem asta.

„Ca întotdeauna există bisericuţe, există găşti”

Rep.: Această generaţie sau cei care compun această generaţie se manifestă și 
sub formă de gașcă, găști?

C.K.: Ca întotdeauna se întâmplă asta. Da, există bisericuţe, există găști, există re-
compense și genul acesta de relaţii sociale, fiindcă și scrisul are partea lui de sociabilitate, 
care nu au neapărat legătură cu valoarea sau cu adevărul unei literaturi ci cu diverse afinităţi 
și relaţii de schimb. E normal, în orice domeniu se întâmplă asta, pentru că suntem, în 
definitiv numai niște fiinţe sociale și foarte egoiste. Așa a fost întotdeauna. Și în Generaţia 
80, care e deja o generaţie intrată în istorie. Au existat găști. A existat o gașcă, dacă vreţi să 
o numim așa, deși poate e un cuvânt trivial, a celor care au ajuns să fie în prim plan, cei care 
au compus grupul din cenaclul condus de Nicolae Manolescu și care au publicat „Aer cu 
diamante” (Mircea Cărtărescu, Traian T. Coșovei, Nino Stratan și Florin Iaru), și care erau 
o gașcă foarte elitistă și care nu permitea aproape nimănui din afară să pătrundă, deși în 
afară erau câţiva poeţi pe care noi astăzi, după 29 – 31 de ani, îi socotim marii poeţi ai epo-
cii. Și mă gândesc la Mariana Marin, o poetă care, din păcate, e aproape într-un anonimat, 
nu se studiază în școli, nu se găsesc cărţile ei în librării. Mariana Marin e o mare poetă a 
ultimilor 30 de ani. Deci lucrurile nu stau pe loc. Chiar dacă noi la școală suntem învăţaţi că 
Nichita Stănescu e piatra tombală a literaturii române, și de la Nichita Stănescă încoace nu 
s-a mai întâmplat nimic, eu vă spun că dacă cineva are timpul, curiozitatea și abnegaţia să 
caute și să sape după cărţile apărute după Revoluţie, și mă gândesc la Ioan Es. Pop, Daniel 
Bănulescu, Cristian Popescu, poeţi extraordinar de buni, și chiar la poeţii din generaţia 
mea, la un Dan Coman, Ștefan Manasia, oameni pe care îi stimez, pe care nu precupeţesc 
niciun efort să-i promovez și să le recomand cărţile atunci când ajung pe undeva. 
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„Nu ar trebui să existe liste de lectură, 
nu ar trebui să existe niciun imperativ”

Rep.: Cum te rapor-
tezi la canon?

C.K.: La noi povestea 
asta cu canonul a fost în-
ţeleasă în diferite feluri, de 
cele mai multe ori greșit în 
ultimii 20 de ani. Există, dacă 
ne referim la Harold Bloom, 
celebrul critic care a impus 
canonul în cartea sa celebră 
„Canonul occidental”, exis-
tă un fel de listă făcută de 
Bloom care cuprinde toată 
marea moștenire, toată ma-
rea tradiţie a literaturii oc-
cidentale. Când spun litera-
tură occidentală, mă refer în 
general la literaturile care au 
beneficiat de prestigiul unor 
limbi de circulaţie, franceză, 
engleză, italiană, spaniolă, 
rusă (doar de un secol și ju-
mătate, fiindcă literatura rusă 
nu a dat valori foarte mari, nu 
a impus în circuitul universal 
valori decât din a doua jumă-
tate a secolului al XIX-lea). Din păcate, noi suntem în afara circuitului, în afara canonului 
impus de Bloom și trebuie să ne forjăm, spun unii, propriul canon. Eu cred că trăim 
într-o epocă foarte deschisă și că nu ar trebui să existe liste de lectură, nu ar trebui să 
existe niciun imperativ. Nimeni nu ar trebui să fie obligat să facă absolut nimic. Nici să 
citească anumiţi scriitori doar fiindcă niște oameni morţi din trecut spun că sunt foarte 
mari. Fiecare trebuie să se descurce pe cont propriu și să descâlcească iţele în lumea asta 
atât de complicată, de rapidă, de nebună și să-și dea seama ce-l prinde mai bine, ce i se 
potrivește mai bine. Dacă i se potrivește un poet minor dintr-o epocă (vă reamintesc că 
George Bacovia a fost considerat până foarte târziu un poet minor al epocii lui, iar noi 
astăzi îl socotim, cred, cu toţii, un mare poet), e treaba lui. Dacă alegi să fii un adulator al 
lui Nichita Stănescu, iarăși e numai treaba ta, dar ar fi bine să știi că în epoca lui Stănescu 
mai erau trei – patru poeţi excelenţi și că lucrurile nu sunt niciodată univalente. Lucru-
rile pot fi întotdeauna privite din cel puţin două perspective. 
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„Nu mai există autoritate, nu mai există critici care să impună”

Rep.: Și cum ne raportăm atunci la autoritate, la autoritatea literară? Ce mai 
înseamnă autoritate în lumea literară?

C.K.: În lumea postmodernă, în general, autoritatea s-a pulverizat. Asta a adus 
postmodernitatea, asta au adus ultimii 40 de ani. Centrul nu mai este centru, centrul e 
nicăieri sau centrul e pretutindeni. Nu mai există autoritate, nu mai există critici care să 
impună, nu mai există critică de întâmpinare, nu mai există poeţi mari, deși există poeţi 
mari, dar în conștiinţa publicului mai larg nu există poeţi mari. Să dau doar două nume 
de poeţi din această parte a ţării pe care sunt sigur că îi cunosc câteva sute, poate, de 
oameni, și pentru că volumele lor nu au parte de o circulaţie uimitoare: Ioan Es. Pop și 
Ion Mureșan, doi poeţi minunaţi de astăzi, aflaţi la deplină maturitate, pe care nu-i știu 
decât câţiva oameni. Putem să ducem discuţia și în alte părţi. Există artiști plastici extra-
ordinari care sunt cunoscuţi în câteva orașe. Există muzicieni minunaţi, care fac carieră 
cu mari orchestre simfonice din lumea asta și care în România, ţara în care s-au născut 
și s-au format, nu spun aproape nimănui nimic, decât poate un public foarte avizat care 
merge la Ateneu și la Operă și ascultă. Asta e lumea în care trăim și nu cred că e cazul să 
facem o tragedie din faptul că literatura nu mai are un public foarte larg. Eu prefer, fiind-
că umblu și sunt la Zalău și pentru asta, ca atunci când am o lectură să am parte de un 
public restrâns care să fie acolo, cu mine, în acel timp, și să comunicăm, să simt că există 
o comuniune între noi, decât să am tot felul de elevi aduși cu arcanul de profesorii lor, 
decât să am tot felul de oameni care vin doar ca să facă scandal.

Rep.: Nu e cumva teribilistă această afirmaţie, că nu mai există autoritate în 
lumea literară? Totuși sunt o grămadă de nume care impun.

C.K.: Cred că e un fapt că nu mai există. Nicoale Manolescu, cel mai faimos critic 
al ultimilor 40 de ani, nu mai scrie de vreo zece ani critică literară, iar Istoria literară pe 
care a publicat-o de curând e, din ce spune toată lumea care se pricepe, un dezastru. 
Eugen Simion, o altă glorie a epocii sale, nu mai e citit, iertat îmi fie, decât, eventual, de 
oameni, care, în fine, i-au mâncat din palme distinsului critic cât timp a fost președinte al 
Academiei ș.a. Câţi oameni au auzit de Al. Cistelecan? Probabil cel mai important critic 
de poezie din România postdecembristă. (...) Câţi oameni au auzit în toată ţara de Ion 
Pop, marele critic clujean? Trebuie să recunoaștem și să spunem că este un fapt, nu e 
niciun teribilism în a recunoaște  faptul că autoritatea s-a pulverizat. Așa cum în ţara asta 
s-a pulverizat și autoritatea politică. Și autoritatea morală. Și social suntem pulverizaţi.

Rep.: Și ce-i de făcut atunci?
C.K.: Să continuăm să scriem și să credem în ceea ce facem. Eu altă soluţie nu am. 

(...)

- Caiete Silvane, nr. 57/oct. 2009 -
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Szilágysági dekameron

J elen kötet szerzője Magyar Zoltán, a Magyar Tudományos Akadémia Néprajzkuta-
tó Intézetének munkatársa főként mondagyűjtései révén vált ismerté a Szilágyság-
ban. A Szilágyság mondahagyománya című monográfia a Magyar Népköltészet 
Tára sorozatban jelent meg, míg a jelen kötet, Szilágysági dekameron. Szi-

lágysámsoni tréfás népi elbeszélések címmel különálló kötetként látott napvilágot, a 
Marosvásárhelyi Mentor Kiadó gondozásában.

 A gyűjtemény több tekintetben is hiánypótló munka: olyan tájegység településének 
elbeszélési hagyományát tárja fel, mely a néprajztudomány számára az utóbbi évtizedig „terra 
incognita”- ként volt számon tartva, s jelenleg is számos felfedezésre váró anyagot rejt. E 
gyűjteményben a Szilágyság hagyományőrző településeként számon tartott Szilágysámson 
tréfás népi elbeszélés-repertoárja, elbeszélői hagyománya tárul az érdeklődők elé.

A munka különlegessége másodsorban az, hogy olyan népköltészeti műfajt, és elbe-
szélői hagyományt ismer fel helyi specifikumként, és gyűjt egy kötetbe, mely a magyar folk-
lórkutatásban kevés gyűjtőre talált. A tréfás népi elbeszélések - lett légyen az adoma, anek-
dota, igaz történet, trufa, vagy rátótiáda –, ahogy azt a szerző is megjegyzi, sokáig a „szakma” 
és maguk a folklórgyűjtők tudatában is pusztán forgácsokként lettek számon tartva a rangos, 
nagy folklórműfajok mellett (lásd mese, ballada, stb.). (i.m. 20). A magyar folklórkutatás-
ban éppen ezért igen kevés számban jelentek meg a tárgyalt munkához hasonló jellegű kiad-
ványok. Maga a szerző is több éves sámsoni gyűjtés után tudatosítja a tréfás népi elbeszélé-
sek e település közösségi alkalmain tapasztalható domináns jelenlétét és jelentőségét. 

A tudatos címválasztás – Szilágysági dekameron” – utal a beszédeseményre, mely 
keretében hallhatóak a lejegyzett szövegek, történetek, valamint a műfaji jegyekre, sajá-
tosságokra.  Boccaccio Dekameron című műve a firenzei pestisjárvány idején egy vidéki 
kastélyba húzódó társaság az időtöltés és a szórakozás végett mesélt történeteit, novelláit 
tartalmazza kerettörténetbe szervezve. E középkori szépirodalmi alkotás vált ihletforrásává 
a számos tekintetben úttörő erdélyi folklórgyűjtőként méltatott Nagy Olgának széki gyűjté-
se kiadásának címválasztásában (lásd. Paraszt dekameron, Újabb paraszt dekameron). Jelen 
kötet a fent megnevezett munkákra, műfaji rokonságra utal címválasztásában. 

A 380 szöveget tartalmazó gyűjtemény a szerző által 2001-től végzett szilágysági mon-
dagyűjtés, és a 2006-tól már céltudatosan sámsoni igaztörténetekre összpontosító néprajzi 
gyűjtés eredménye.  

A kötet tagolása – Bevezetés, Szilágysámsoni tréfás népi elbeszélések, Függelék, 
és Képmelléklet – négy alapvető egységre ossztja e munkát. A négyes szerkezeti egység a 

Szilágyi Brigitta
Hepehupa
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szöveganyag táji, tudománytörténeti körülhatárolását végzi el, biztosítja a visszakereshető-
séget, valamint kontextualizálja a szövegrepertoárt. 

A Bevezetés öt alfejezetében mintegy 36 oldalon igyekszik keretet teremteni az azt kö-
vető szöveggyűjtésnek. A bevezetés első egységében a szerző szilágysági gyűjtőútjairól vall, 
valamint a gyűjtő utak visszatérő színhelyévé váló Szilágysámson helyi szokáseseményéről 
(pincézésről), a tréfás népi elbeszélések jelentőségének felismeréséről és gyűjtői tapasztala-
tairól beszél.

 A következő egységben a szerző által helyi sajátosságként felfedezett adomakincs át-
tekintő, és kielégítő jellegű műfaji behatárolása, és tudománytörténeti áttekintése olvasható. 
A tárgyalt műfajtípus forrását általános jelleggel a mesélők saját, illetve lokális közösségi él-
ményforrása jelenti. E műfaj, bár esztétikai értelemben és terjedelemben a nagyobb népköl-
tészeti alkotásoktól megkülönböztetett, hasonló funkciókat tölt be: szórakoztatás, didak-
tikai szándék, társadalombírálat, presztízst érintő célzat.   Sajátos jegye lokális jellegében 
ismerhető fel, valamint átmenetiségében a népi fantasztikum felől a reális szférába, a humor, 
mint összekötő kapocs által. 

A hasonló jellegű gyűjtések és kiadványok közül e munka Újváy Zoltán gömöri gyűj-
tésével mutat rokonságot, főként abban, hogy tréfás történetekre koncentráló átfogó igényű 
táji gyűjtés. E kötet egyedisége azonban abban mutatkozik meg – jegyzi meg a szerző -, 
hogy egyetlen település folklórrepertoárjának mélyfúrásszerű rögzítése, s a szövegek jelen-
tős része „olyan fabulatszerű igaz történetek, melyek az utóbbi száz esztendőben e faluban, e 
falu lakóival történt meg”, vagy megtörténhetett volna. (i.m. 38, 47)

A bevezetés harmadik alfejezetében az a szokásesemény (adomázási alkalom) kerül 
bemutatásra, mely a szerző feltételezése szerint kitermelte/termeli és éltette/élteti a tárgyalt 
elbeszéléstípust, ami nem más, mint a helyi sajátosságként értelmezett közösségi alkalom, a 
vasárnapdélutáni pincézés, vagyis a pincetársaságok. E társas összejövetel dramaturgiájának 
egyik központi epizódja (a nótázás, politikai, kulturális kérdések megtárgyalása, borozgatás 
mellett) e tréfás, humoros történetek mesélése. A kötet szerzője ökológiai környezet (szőlő-
gazdálkodás, borkultúra) által meghatározott autentikus jegyként értelmezi e szokásvilágot 
a sámsoni népi kultúrában, valamint a vidám, humoros karakterek szülte tréfás népi elbeszé-
lés-kultúra kialakulását. E szövegek sikerének főbb feltételeit a jó mesélők jelenléte, a közös 
ismeret, a közös kulturális emlékezet, a történet aktualitása, funkcionális jellege, valamint a 
borfogyasztás biztosítja.

A gyűjtő adatközlői maguk a pincetársaságok tagjai, különböző életkorú férfiak, köz-
tük kitűnő elbeszélői készséggel, és repertoárral bíró személyek. Egyetlen nő jelenik meg 
az adatközlők között, a gyűjtő háziasszonya személyében. A negyedik szerkezeti egységben 
tehát a kiemelkedő adatközlők karaktere, repertoárjuk, elbeszélői stílusuk kerülnek bemu-
tatásra, míg az utolsó fejezetben maguk a rendszerbe szedett történettípusok magyarázatait, 
rövid jellemzését olvashatjuk. 

A történetek csoportosításakor a szerző Újváry Zoltánhoz hasonló rendszerezési elvet 
követ: élethelyzeteket, jellemeket, nevesített szereplőket, csoportokat, területeket vesz figye-
lembe, mely szempontokat szükségszerűen még kiegészít a szövegrepertoár narratíváinak 
igénye szerint. A majdnem 400 szöveget tartalmazó repertoárt 16 csoportba rendezi a szer-
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ző, a fent említett elv szerint. Így a sort mindegy 22 szövegével a hazugságmesék nyitják. Ez 
a szövegtípus legtöbb átfedést mutat a népi elbeszélés-repertoár egyik legrangosabb darab-
jaival, a tündérmesékkel. A sámsoni szövegrepertoár különlegessége a történetek egyedisé-
gére, és lokális jellegére utal, mivel – a szerző elmondása szerint – számos, a műfaji katalógus 
által ismeretlen mesetípust tartalmaz. 

A történetek második tematikus egységét a rátótiádák, vagyis a szomszédos település-
ről, Szérről Sámsonban forgó falucsúfolók alkotják. A falucsúfoló jellegű történetek, esemé-
nyek elmondásának célja egy bizonyos személy környezetének, falujának, mesterségének 
nevetségessé tétele, melyek lehetnek valós események, de akár felnagyítások, koholmányok 
is. E tematikus blokk alá sorolt szövegek jelentős része nem vándortípust adaptál, hanem va-
lóság-közeli, vagy ténylegesen megtörtént eseményeket mesél el, melyek a szájhagyomány 
körfogásában csiszolódtak, és „széri adomákká”, történetekké formálódtak. 

A falucsúfolókkal megegyező (18) szöveget számláló egységet egy Kövér Sándor né-
ven ismert bolondos, és kacifántos sámsoni földesúr komikus kijelentéseiről és találmá-
nyairól szóban forgó anekdotakincs képez, aki nem átallta ugratni úgy a település és a me-
gye elöljáróit, mint a helyi parasztságot. 

E szövegeket követik a történelmi tematikájú igaztörténetek, adomák melyek nagy-
részt a 20.század háborúktól, politikai rendszerektől hányattatott egyéni tapasztalatokat me-
sélik el, valamint mára az egykori zsarnok államvezetőről (Ceausescu) szólnak a kigúnyoló 
történetek.  E történetekhez témájukban leginkább közel álló csendőrökről és fináncokról  
szóló történetek a falut sanyargató önkényes hivatalnokok iránti ellenszenvet és felháboro-
dást igyekeznek a megszövegezés által kifejezni.

 A bakatörténetek a katonaélet szabadosságáról és nehézségeiről mesélnek tréfás, hu-
moros hangnemben, olyan intézmény által generált történeteket tartva életben, melyek a 
sorkatonaság megszűntével már csak az emlékekben, s az adomákban élnek tovább. 

Népes adomát termelt ki a papokról szóló sámsoni történetek. A pap közkedvelt sze-
replője a tréfás elbeszéléseknek, aki hivatásánál fogva a közösségek központi figyelemköré-
be került. Így gyengeségét, hiányosságait, valamint jellemhibáit örömmel tették köznevet-
ség tárgyává, sok esetben karakterszemélyként tűntetve fel. 

A cigány a paphoz hasonlóan szintén karakterszemélyként jelenik meg a folklórha-
gyományban, tipikus genre-alak.. Tér és idő nélküli mesebeli figura, aki mindent megtehet, 
akivel minden megtörténhet. Ezerarcú hős, akit az adoma teremtett, éltet és örök életet biz-
tosít neki. A helyi anekdoták nagy részében azonban saját ismereten és tapasztalaton alapu-
ló történetek jelennek meg, hol e karakter negatív hősként szerepel.

A székely személytelen hőssé transzformálódott genre-alak a Sámsonban is ismert 
univerzális jellegű történetekben, míg a zsidókról szóló történetek saját tapasztalatokon 
alapuló igaztörténetek. Sámsoni zsidó személyek furfangját, jellemhibáit vagy a másságból 
adódó személyiségjegyeket pellengérezik ki ezek a történetek. 

Nem meglepő, hogy a leggazdagabb adomakincs a bor tematikájához kapcsolódik. 
A mintegy 52 szöveget tartalmazó fejezet a gyűjtemény „legszimpatikusabb fejezeteként” 
nevezi meg maga a szerző, amit azzal indokol, hogy ezekből a szövegekből „a szőlőhegyi 
mikrotársadalom őszinte humánuma, az élet élvezni tudásának a hangulata és öröme árad, a 
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szilágysági élet vonzó, „napos oldal”-a”. (i.m. 44) Történetek szólnak a szőlőhegyi ugratások-
ról, csalafintaságokról, borlopásokról, a részeg állapot szülte komikus vagy példás esetekről, 
és értékítéletről a bort nem ismerők, s kellőképpen nem értékelők felett. A szerző megálla-
pítása szerint „ a magyar adoma- és anekdotakincs különlegesnek mondható tájspecifikus 
rétegét alkotják e Szilágyságban feljegyzett szövegek”, ám  megjegyzi, hogy nem kizárt, hogy 
„hasonló hagyománykörökre más bortermő vidéken is rálelne a folklórgyűjtő”. (i.m. 44)

A gyűjtemény tizenkettedik fejezetében azokról a csalafinta és leleményes történetekről 
olvasunk, melyek a közösség tréfás, bolondozásra és agyafúrt gondolkodására kész lelkületét 
mintázza. Ezek a történetek sok esetben a humoros kigúnyolás által ellenpéldaként vagy jel-
lembírálatként szolgáltak. Nem különben a pajzán, erotikus, obszcén adomákat tartalmazó 
szövegegység esetében E gyűjtés kapcsán is beigazolódni látszik a korábbi tapasztalat, mi sze-
rint az igaztörténetek körében az obszcén történetek a legkedveltebbek és leghangsúlyosab-
bak. A kutatás helyszínén is, a bor körül forgó adomák mellett ezek a szövegtípusok képezik 
a legnagyobb egységet. A mintegy 36 adomát tartalmazó tömb jelzi a pincézés hangulatának 
szabados, „demokratikus voltát”. A Sámsoni esendőségek témamegjelölő cím alatt felsora-
koztatott történetek fizikai és értelmi hiányosságokat, jellemhibákat és erkölcsi hiányosságo-
kat figuráznak ki, másokat pedig didaktikai célzattal hangzanak el. A gyűjtemény utolsó két 
fejezete olyan történeteket tartalmaz, melyeket a kijelölt kategóriákból némileg kiszorultak.  
Az emlékezetes mondások gyűjtőcím alá sorolt szövegek olyan történeteket tartalmaznak, 
melyek valamilyen jól csengő, vagy mély tanulságot hordozó kijelentést tartalmaznak, és ezek 
közkedveltségük folytán a teljes közösségben ismertekké váltak.

A kötet harmadik szerkezeti egységében közzétett Függelékben a gyűjtemény szö-
vegeinek nyomon követet jegyzéke, mutatója nyújt eligazítást a további kutatásokra vállal-
kozóknak. A gyűjteményben történettel szereplő vagy történet nélkül szereplő adatközlők 
mutatója, , tájszavak, és helynevek jegyzéke filológia pontossággal teremt keretet, és ad le-
hetőséget további kutatásra. A témára vonatkozó kielégítő irodalom hitelesíti e munka szer-
zőjének szakmai jártaságát. 

A Képmellékletben felsorakoztatott 43 színes képanyag a szemléltetésen túl funkci-
onális jelleggel bír. Érzékletesen vall arról a környezetről, közösségről, beszédeseményekről, 
hangulatról, melyek a feljegyzett történetek melegágyaként, bölcsőjeként értelmeződnek. 

A kötet mindamellett, hogy egy település tréfás elbeszélés-repertoárját tárja fel, és 
ez elbeszélés-hagyományhoz fűződő sajtos szokásvilágot mutatja be, alkalmas olvasmány 
mindazok számára, kik életszemléletről, történelmi korokról és életutakról, egyéni sorsok-
ról kívánnak képet szerezni.  

Autoarea trece în revistă activitatea etnografului Magyar Zoltán, care a publicat și o 
monografie despre proza populară în limba maghiară din judeţul Sălaj. Ultima carte întitu-
lată Szilágysági dekameron – Decameron Sălăjean – conţine rezultatul culegerii începute în 
anul 2001, cu 380 de texte numite anecdote populare. Având un singur informator, etnogra-
ful Magyar Zoltán, a cules din satul Șamșud 400 de texte cu diferită tematică. 

- Hepehupa nr. 3/2009 -
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2009 trebuia declarat la noi oficial 
„ANUL CONSTANTIN NOICA” !

                   

       

Desigur, opinia de mai sus, ţinând loc de titlu, stă sub semnul unui subiectivism 
ușor hilar pentru unii dintre acei care s-au înveșmântat reciproc în titluri valo-
rice purtând în filigran epitete măgulitoare ce ţintesc poziţii și calităţi social-

culturale. Suntem unanim de acord că domnul Constantin NOICA (acest „benedictin 
al culturii”, apud Bedros Horansangian) este unul dintre foarte puţin numeroșii filosofi 
români importanţi care „au văzut idei”, le-au slujit cu abnegaţie până la desprinderea 

Viorel Tăutan 
Caiete Silvane
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marelui său spirit de înfăţișarea-i aparentă. Este parcă prea puţin să declari cvasi-oficial 
„Anul Centenarului Constantin Noica”.

Dar ceea ce mă contrariază acum este norul de ceaţă în care se simt aspiraţi toţi 
care doresc  să fie informaţi în legătură cu biografia ilustrului ctitor al succesivelor 
școli particulare de filosofie, tocmai de către unii dintre autorii unor dicţionare care 
s-ar cuveni autentificaţi prin scrupulozitate știinţifică. Iată, de pildă, Dicţionarul 
Enciclopedic, volumul IV, L-N, pagina 625, consemnează eronat la articolul NOICA, 
Constantin (1907-1987). Dicţionarul General al Literaturii Române, literele L-O, 
pagina 642, consemnează 24.VII.1909 ca dată a nașterii filosofului, autorul articolului, 
Marin Diaconu, adaptându-se, cu o eroare „neglijabilă” de o zi, schimbării produse prin 
adoptarea de către Statul Român a calendarului gregorian (1919), iar de către Biserica 
Ortodoxă Română abia din 1924; diferenţa fiind de 13 zile în plus faţă de calendarul 
iulian, data respectivă trebuia să fie 25.VII. În recentul Dicţionar Enciclopedic Britanica, 
produs la Editura De AGOSTINI SRL, în curs de apariţie (în scop mai mult comercial; 
ce pretenţii să mai emiţi !?), fascicola 35, NEY – OKA, pagina 2004, consemnează data 
nașterii la 12.06.1909. Ce să mai zici de consultarea Paginilor de pe Google.com !? 
Sunt pline de confuzii, cacofonii și agramatisme! În ceea ce mă privește, m-am încurcat 
însumi de vreo două-trei ori și sunt lecuit. Iar în cazul de faţă, data nașterii eminentului 
filosof este acea trecută în actele de stare civilă: 12. 07.1909 . Dacă ar fi să mă „aliniez” 
criteriului scrupulos știinţific, aș trece 12/ 25.07.1909.

Știu, mi se va reproșa insistenţa demnă de un chiţibușar căutător de nod în papură, de 
un filolog cârcotaș mereu nemulţumit asumându-și poziţia în faţa întrebării șablon: Ce, parcă 
amănuntul acesta biografic e cel mai important? Nu existenţa întru săvârșire și desăvârșire a 
omului – creaţie dumnezeiască? Păi, tocmai asta e! Înspre desăvârșire ... cârcoteam!

Despre Constantin Noica  am auzit pentru întâia oară la Radio Europa Liberă 
prin deceniul al șaptelea din secolul trecut. Când începusem și eu să pricep ce e cu acea 
orânduire utopică, dar diabolică, socialisto-comunistă. Apoi, la una dintre întâlnirile 
Cenaclului „Silvania”, prin 1984, latinistul și poetul Vasile Sav, originar din Jibou (unde 
a terminat etapa liceală a formării sale), m-a „speriat”, după ce îmi exprimasem dorinţa 
de a-l cunoaște pe filosoful de la Păltiniș, spunându-mi că acesta nu primește să discute 
decât cu aceia care cunosc limbile greacă, latină și germană, precum și teoriile filosofilor 
aparţinând respectivelor culturi.

Reţinerea, inspirată din acest gen de conversaţii, mi-a fost parţial atenuată după 
1990, în urma unor mărturisiri ale celor care îl cunoscuseră. Marele Noica învăţase, în 
urma detenţiei și a domiciliului forţat, să-i identifice, mai presus de reflexele intuiţiei, pe 
impostori și pe turnători. Prefera conversaţia cu oameni sinceri în simplitatea lor, mai cu 
seamă dintre localnici, acceptării unor necunoscuţi suficienţi, preopinenţi agresivi cu 
morgă intelectuală.  

Eram în ultimul an de studii universitate când a început să-i apară scrierile la edi-
turi românești (1969). „Douăzeci și șapte trepte ale realului” și „Eseu despre înţelesul grec  
al dragostei de oameni”. A urmat apoi un tumult de opere dificil de urmărit într-o librărie 
dintr-un  orășel de provincie unde nu erau trimise cărţile sale, scoase în tiraje mici, 
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bănuiesc. Mă rezumam la citirea cronicilor de întâmpinare din puţinele săptămânale de 
cultură, semnate de către personalităţi mai mult decât respectabile ale culturii române 
contemporane, precum Nicolae Manolescu, Dimitrie Macrea, Ion Ianoși, Cezar Baltag, 
Adrian Marino, Nicolae Steinhardt, Eugen Simion, Andrei Pleșu, Gabriel Liiceanu ș.a.  

1988. Trecuse aproape un an de la mutarea în Univers (și universal) a filosofului. 
Unul dintre amicii care-mi căuta casa și, prin urmare, compania, întru bucurie reci-

procă, mă „prinse” într-o zi citind o astfel de cronică. Nu aveam timpul necesar lecturilor 
esenţiale datorate filosofilor contemporani. Aflat într-o situaţie dictată în mod fatal de 
precaritatea existenţei, ceasurile dedicate lecturilor esenţiale își diminuaseră consistenţa 
în favoarea sarcinilor familiale (și familiare unui număr din ce în ce mai mare de români, 
adică, așa cum se exprimă înţeleptul, așezate sub semnul cununiei omului cu lucrurile). 
Astfel încât, bucuria întâlnirii a fost dublată de reacţia amicului meu care mă părăsi 
brusc, dădu fuga până acasă la el – nu locuia departe – și se întoarse ţinând în mână o car-
te. Era  Scrisori despre logica lui Hermes, de Constantin Noica, apărută în 1986 la Editura 
Cartea Românească. Mi-o dărui cu o dedicaţie, neluând în seamă protestul meu, ce-i 
drept, cam anemic. Pentru că a știut să perceapă satisfacţia acceptării acestui gest, peste 
alte vreo două săptămâni mă căută și-mi dărui o a doua carte semnată de celebrul filosof, 
Cuvânt împreună despre rostirea românească, apărută la Editura Eminescu, în 1987. 
Cu toată jena sunt nevoit să recunosc: substanţa conţinutului primei cărţi cerea un mai 
profund stoc de cunoaștere filosofică, deci un efort pe care nu aveam timp să-l accept. A 
doua, însă, m-a prins de la primele rânduri, zgândărind acut substratul filologic (și sen-
timental) al pregătirii mele profesionale. Era acel ceva de care aveam nevoie, ca în cazul 
în care auzi nu odată pe câte cineva rostind disperat:  „aș mânca ceva deosebit și nu știu 
ce anume!”. Pentru că, o spune autorul însuși, „Din experienţa românească veche, una 
în natură și abia în marginea cetăţii, s-a desprins totuși o înzestrare pentru conceptele 
deschise ale gândului, care sunt și cele ale culturii înainte-mergătoare…” (Vieţuire lină 
și cumplită, op.cit., p. 117). Stilul este colocvial, emanând prin expresii temperatura dia-
logurilor firești pigmentate cu exclamaţii și interogaţii frizând naivitatea, menite să stâr-
nească zâmbetul, seninătatea acceptării comprehensibilului. Răzbate de peste tot din 
cuprins mândria autorului de-a aparţine unei limbi de mare cultură, dar și amărăciunea 
neglijării acestui aspect tocmai de către foruri internaţionale menite să cumpănească 
drept, deci nepărtinitor, cum este UNESCO.

Abordând lectura, mi-am pregătit creionul pentru sublinieri. După câteva pagini, 
am realizat că ar fi trebuit să subliniez aproape toate rândurile. Și atunci am notat doar 
conceptele și numerele paginilor unde sunt puse în discuţie. Bunăoară, decantând expre-
sia-cuvânt răs-bunare , autorul spune: „Când încerci să știi ce înseamnă cuvintele, de unde 
au plecat ele și cu ce armură de gând, atunci ele se îmblânzesc.” Apoi conchide: „Cultura este, 
într-o largă măsură, o îmblânzire și mlădiere a cuvintelor.” Mie mi-a părut atunci magnific. 
Și am rămas cu această părere. Drept pentru care, și numai pentru asta, pledoaria-mi din 
titlu nu mi se pare neavenită prin naivitate.

- Caiete Silvane, nr. 54-55/iulie / august 2009 -
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     Cheuduţ

Locul unde Dumnezeu 
nu se supără pe oameni

E aproape ora 10.00 și soarele nu reușește să împrăștie ceaţa de pe Valea Some-
șului. Mic, galben, zemos, seamănă mai degrabă cu o lămâie spălăcită. Dacă aș 
întinde mâna dreaptă spre deal, spre Vârful Prisnel, aș putea să zdrobesc în pumn 

lămâia. În stânga, Someșul cu sălciile lui tăcute care dorm  sub oblăduirea răsăritului. Nu 
e nici o mișcare de o parte și de alta a drumului judeţean 108 E, cu toate că știuleţii din 
tarlale își așteaptă culegătorii. Doar gropile din asfalt ne trezesc din...amorţeala generală, 
care ne-a cuprins și care a cuprins întreg ţinutul. Intrăm în satul Cheud. Curţile,unele 
dintre ele din păcate bântuite de furia bălăriilor, fără urmă de legume sau flori, aleargă 
în goana mașinii. Adesea aici se zăresc utilaje agricole, multe mâncate de rugină, dovadă 
că din varii motive, de multă vreme n-au mai avut contact cu ogorul. Scopul nostru este 
de a ajunge în Cheuduţ, sau altfel zis Cheud II, acolo unde peste 700 de ţigani urmăresc 
cum soarele crește și descrește în fiecare zi de când e lumea lume și pământul pământ. 
O uliţă de vreo doi kilometri este străjuită de casele bruneţilor. Ba și pe dealurile din ve-
cinătate câte o cocioabă răzleaţă destramă pustietatea. Lămâia spălăcită s-a făcut un pic 
mai mare, ca injectată cu silicon. Soarele ăsta parcă nu vrea și nu vrea să se încaiere cu...
lumea și se lasă greu ademenit ca o fată de măritat. Raze șăgalnice mângâie ferestrele și-i 
pregătește pe localnici să le părăsească. Grădinarii și școlarii au plecat prin ceaţa lăptoasă 
spre lăcașurile de învăţământ. Cum spaţiile sunt insuficiente, activitatea se desfășoară în 
ture de dimineaţă și de după amiază. Educatoarea Maria Bârsan are 20 de preșcolari în 
cele două grupe, grupa mare și pregătitoare. “Toţi copiii sunt de etnie romă, zice edu-
catoarea, dar sunt curaţi, cuminţi și interesaţi de program”. În altă încăpere, învăţătorul 
Adrian Petruţ se străduiește să-i introducă în tainele slovelor pe cei 11 copii din clasele a 
doua și a treia. Și în mare parte reușește. Cum soarele, iată s-a făcut cât un pepene, copiii 
ies din clasă (pauză fiind) și se zbenguiesc prin curte. Într-o curte, o femeie nici tânără 
nici bătrână se lipește moale de peretele casei, așteptând să iasă și nepoţii afară. Maria 
Șenţ are în grijă patru nepoţi, pentru că mama lor e dusă la lucru în Spania. Mai lucrează 
și ceva pământ în arendă, în hotarul Benesatului și vremea culesului fiind, nu știe ce va 
face cu nepoţii. Printre altele mă întreabă despre mărirea pensiilor, despre scumpirea 
alimentelor și mai ales dacă a găsit-o Diaconescu pe Elodia, că ei i-a fost tăiat cablul de 
la DIGI și n-a mai urmărit de vreo lună programele de la televizor. În Cheuduţ a nu avea 
antenă DIGI, e un fenomen care te postează în coada ierarhiei locale. Mai bine tragi de 
la gură decât să nu ai cablu tv. La abc-ul lui Marcel Parna nu găsești o licoare de-a d-lui 

Viorel Varga
Graiul Sălajului
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Bachus. Nici măcar bere. El e de confesiune religioasă care nu permite folosirea alcoolu-
lui. În schimb, te îndrumă la abc-ul fratelui său, Mihai  Rezmiveș, situat perete în perete 
cu cel al lui Marcel. Marcel, după căsătorie și-a luat numele soţiei, Parna, care de fapt ar 
însemna pernă. Altfel zis, numele ar veni de la ţiganii care adună fulgi și îi comercializea-
ză. Rezmiveș ar  veni de la muncitorul care se ocupă cu arama (arămar). Cel puţin așa 
susţine Pintea Rezmiveș de 79 de ani, cel care a fost primul clopotar al Cheuduţului. A 
făcut, zice el, clopoţei și zurgalăii pentru vaci, pentru cai, pentru împodobitul stelelor de 
Crăciun. Chiar și cărbunii pentru topitul metalelor și-i pregătea singur din lemn de prun 
și ceva mesteacăn. Acum puterile l -au lăsat “și nici vremurile nu mai sunt ca altădată”, 
oftează bătrânul. Soarele s-a pus pe hlizit. Un grup de pirande ia uliţa sub tălpi pentru a 
ajunge în tarlalele de porumb. Lucrează cu ziua. Într-o curte, Porumbel Cuţitar își pregă-
tește caii și căruţa   pentru un lung drum cu covoare în judeţul Maramureș. Le aduce de 
la Cisnădie și le vinde unde și cum poate. La abc-ul fostului primar Bârsan, câteva femei 
se înghesuie să cumpere ulei ieftin (5,50 lei/kg) și pe... caiet “, că s-a scumpit mai mult 
ca orice în ultima vreme”. Dincolo, peste șosea, pe malul Someșului văzduhul nu mai 
hohotește buimac în ceaţă. Soarele a fost injectat cu alte cantităţi de silicon. E un semn 
că Dumnezeu nu   s-a supărat  pe oamenii acestor locuri. Miroase a sălcii bătrâne, a mâl 
și a...sărăcie.

- Graiul Sălajului, 15 aprilie 2009 - 

     Buciumi

Mica ţiganiadă

S-au cheltuit până acum și încă se vor mai cheltui miliarde de lei pentru acţiunea 
cu nuanţe de utopie care se definește “integrarea romilor în societate”. Numai că 
este o vorbă din bătrâni care spune că pe ţigan și de l-ai scălda în lapte dulce tot 

ţigan rămâne. N-aș vrea să se interpreteze că materialul de faţă are tentă de discriminare 
rasială, dar discutând cu primarul de Buciumi, dl. Ioan Holhoș, am aflat că ţiganii din 
comunitatea pe care o păstorește, îi fac multe zile fripte. Ce-i drept, mulţi dintre ei i-au 
dat votul în cursa pentru prim edil, dar alegerile au trecut, iar năravul tuciuriilor a rămas 
același. Știu Silvio Berlusconi și Franco Fratini, ce știu. Revenind pe meleaguri sălăjene, 
mai precis în comuna Buciumi, aflăm că aici habitează în jur de 600 de suflete de ţigan, 
dintre care vreo 450 vieţuiesc în “cartierul” Drumul Mare din partea vestică a centrului 
de comună. Cifrele de mai sus sunt relative, pentru că în perioada de vară neamuri de 
bruneţi din mai multe așezări ale judeţului și nu numai vin în vizită sau în...vacanţă  la 
rudele lor din Buciumi și uită să plece până când dă neaua. Zona e prielnică. Locuitorii 
satului au grădini și livezi în apropierea cartierului ţigănesc. Livezile sunt încărcate de 
fructe, grădinile, de legume și cartofi. Ţiganii se aprovizionează fără jenă, dar pe ascuns, 
din belșugul dat de Domnul în apropierea lor. De obicei își trimit puradeii minori la... 
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ciordit. Chiar dacă sunt prinși se strecoară mai ușor prin  portiţele legii. Un buciuman a 
cărui livadă se află în apropiere de Drumul Mare și al cărui nume am fost rugat să-l păs-
trez în anonimat, îmi povestea că anul trecut într-o noapte, ţiganii i-au scuturat prunele 
direct în ștraf, le-au pus la fermentat și peste câteva luni i le-au vândut proprietarului 
livezii ca materie primă pentru pălincă. Prin 1993, când americanii le-au construit un 
lăcaș de cult neoprotestant și i-a... iniţiat în tainele fricii faţă de Dumnezeu, spiritul ţiga-
nilor din Buciumi de a lua din truda nemuncită s-a mai domolit. Dar când s-au terminat 
ajutoarele s-a reactivat și spiritul de ciordeală. Nu toţi bruneţii din Drumul Mare fură. 
Unii dintre ei au plecat în Italia. Și chiar lucrează în construcţii. Cu banii agonisiţi își 
ridică o locuinţă în vestul Buciumilor. Ce-i drept, locuinţa este din pământ bătut între 
bârne de lemn, dar nu te plouă și nu te bate vântul. Dl. primar Holhoș afirmă că prezenţa 
la cursuri a copiilor de ţigani este bună. Domnia sa a găsit și explicaţia: dacă nu vin la 
școală, nu primesc alocaţia. Coerciţia e o metodă care se aplică și celor mai tinere vlăs-
tare tuciurii. Dosare pentru ajutor social, conform Legii nr. 416/2001, sunt peste o sută 
la Primăria din Buciumi. Dar și de lucru este pentru cei ce beneficiază de respectivul 
ajutor. Și aici metodele coercitive se aplică zi de zi. În rest, liniște și pace...

- Graiul Sălajului, 28 iunie 2009 - 

Decembrie - lună tristă pentru bătrâni

Bătrânii nimănui - o realitate care nu se mai termină. O realitate tristă a unei Ro-
mânii pe care o vrem înfloritoare și civilizată. Este trist să vezi bătrâni cu feţe 
brăzdate de ani, cu pălmile crăpate, cu ochii în lacrimi, ducând o luptă asiduă cu 

supravieţuirea. Vin sărbătorile și pentru ei, dar bucuria le este searbădă. Încep fiecare 
nouă zi cu gândul să-și mai poată amăgi existenţa. Necazul mare este că valul de scum-
piri care deja  începe să se transforme într-un...tsunami, îi îneacă pe mulţi bătrâni. Pentru 
ei luna decembrie este mai tristă decât toate celelalte din an. Nu neapărat   pentru că 
toate produsele sunt scumpe, ci pentru faptul că toate amintirile dor, și dor, și dor. Aveau 
cândva și ei o casă. Tăiau un porc de Crăciun, colindau cu rudele și vecinii, își împărtă-
șeau bucuriile, uitau necazurile. Dar “lumea s-a schimbat”. Sunt lăsaţi de copii ori nepoţi 
în voia soartei. Parcă le e rușine să cerșească. Dar dacă totuși o fac, orizontul lor se rezu-
mă la o bucată de pâine, un corn, ori o monedă cu valoare nesemnificativă. Trist este că 
sărăcia și-a întins tentaculele cel mai mult și mai mult în spaţiul rural.  Nici lelea Mărie, 
nici badea Ion nu va ieși pe bulevard să...cerșească. Dacă vecinii le oferă o “mângâiere” 
pentru stomac, o primesc. Cu multă sfială  și cu mulţamurile de rigoare. Sloganul “Să 
trăiţi bine!” pentru acești oameni este un fel de îmbătare cu apă chioară.

- Graiul Sălajului, 18 decembrie 2008 -
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Arestat la Ploieşti ca fiind suspect în cazul jafului armat de la Braşov,

Umbra lui Serghei Gribenco încă mai 
bântuie Zalăul

Unul dintre suspecţii în jaful armat de la Brașov, Serghei Gribenco, a fost prins, 
marţi, la Ploiești. Arestarea lui Gribenco a provocat reacţii la cel mai înalt nivel, astfel 
încât ministrul de Interne, Dan Nica, a declarat în cadrul unei conferinţe de presă că in-
fractorul este specializat în crimă organizată și, mai mult de atât, are un mod de operare 
profesionist, dar și pregătire contrainformativă. Același Dan Nica a mai spus că Serghei 
Gribenco este “un personaj extrem de periculos”, care a fost identificat ca suspect în 
cazul jafului armat de la casa de schimb valutar din Brașov, la prinderea lui participând 
efective importante din cadrul structurilor SRI, DGIPI și Poliţiei. De asemenea, minis-
trul de Interne a mai spus că acest caz a fost unul “extrem de complex” și că, în ultimii 20 
de ani, specialiștii crimininaliști nu s-au mai întâlnit cu un asemenea “dosar”.

La intervenţia din Ploiești au participat chiar și lucrători ai Detașamentului de 
Intervenţie Rapidă a Poliţiei, pentru că Gribenco este extrem de violent. Acesta a fost 
prins după o acţiune a Poliţiei Române, SRI și DGIPI, marţi, la ora 18, în urma unei 
descinderi în orașul amintit.

Marius Şandru, cu pistolul la tâmplă

Istoria faptelor penale ale lui Serghei Gribenco începe în anul 2000, la Zalău. În 
acest context, de reţinut că societatea Wolf Oil Corporation a vândut, în primăvara anu-
lui 1999, altei firme din Zalău, 12 camioane de oţel beton luate de la Silcotub. Marius 
Șandru, patronul societăţii Nord Vest Transilvania, a achitat cash 10 la sută din marfă în 
avans, iar pentru restul a eliberat un bilet la ordin ce s-a dovedit ulterior a fi fără acoperi-
re. Conducerea de la Wolf Oil Corporation a intrat la bănuieli și a început să facă presi-
uni pentru a primi banii pe marfă. Un an mai târziu, Marius Șandru a ajuns în birourile 
celor de la Wolf Oil Corporation, însoţit de un cetăţean din Republica Moldova, spu-
nând că acesta din urmă este noul patron care a preluat Nord Vest Transilvania. Cu tot 
cu datorii. Cetăţeanul moldovean era Serghei Gribenco. Acesta s-a folosit însă de acte 
false la preluarea firmei Nord Vest Transilvania și, fiind vorba de un buletin de identitate 
fals, practic nici nu apare numele lui în registre. “Într-adevăr, Serghei Gribenco a preluat 
firma de la mine. Mai multe nu vă pot spune, decât că omul exista la acea dată, în carne și 
oase, <<plantat>> de cineva la Zalău, astfel că nu l-am inventat eu. Cu certitudine, el nu 

Olivian Vădan
Magazin Sălăjean
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a ajuns întâmplător în orașul nostru. Și eu, ca mulţi alţii, am fost o victimă a lui Serghei 
Gribenco”, susţine Marius Șandru. Mai departe, aceeași sursă dezvăluie că relaţia sa cu 
Serghei Gribenco nu era una tocmai plină de afecţiune, ci dimpotrivă. “La acea vreme, 
am fost ameninţat de acel individ cu pistolul, însă am reușit să scap datorită intervenţiei 
rapide a serviciilor speciale ale poliţiei”, precizează Șandru.

Șeful Serviciului de Combatere a Criminalităţii Organizate Sălaj, comisarul Cris-
tian Laţcău, confirmă spusele lui Marius Șandru, dataliind însă informaţia. “În acea sea-
ră, am fost informaţi cu privire la problema amintită de Marius Șandru. Pot să vă spun 
că totul s-a petrecut extrem de rapid, la Popasul Romanilor. Până am ajuns noi acolo, 
Gribenco a dispărut fără urmă. L-am găsit pe Marius Șandru fugind spre releul de pe 
Meseș, însă Gribenco nu era nicăieri. L-am căutat peste tot, însă nu a mai fost de găsit”, 
își amintește comisarul Cristian Laţcău.

Cecuri fără acoperire

După ce s-a prezentat ca fiind noul administrator a firmei Nord Vest Transilvania, 
Serghei Gribenco a emis în favoarea Wolf Oil Corporation câteva cecuri, în valoare de 
aproape 640 de milioane de lei vechi. Ambele cecuri au fost semnate cu numele fals pe 
care și-l atribuise cetăţeanul moldovean. Gribenco nu a ezitat deloc în a semna și un act 
adiţional la contractul pentru oţel-beton, prin care recunoștea datoria către Wolf Oil 
Corporation. Moldoveanul a anunţat conducerea respectivei firme că se duce să recupe-
reze camioanele cu oţel-beton de la un clan din Popești-Leordeni, judeţul Ilfov. Se pare 
că, ulterior, a reușit să recupereze conţinutul unui singur camion, însă a preferat să vândă 
oţel-betonul și să păstreze banii fără a achita nimic din datorie. Dat în judecată și anche-
tat de poliţie, Serghei Gribenco a trebuit să își recunoască adevărata identitate. 

Istorie infracţională vastă

Serghei Gribenco apare în istoria poliţiei, cu primul mandat de executare a pedep-
sei emis în 16 decembrie 2002, în urma unei sentinţe date la Judecătoria Oradea. Prin 
aceasta, Gribenco era condamnat la 4 ani și 6 luni de închisoare pentru furt și înșelăciu-
ne, fals în înscrisuri și fals privind identitatea. Cel de-al doilea mandat de executare a fost 
emis trei ani mai târziu, în 2005, în urma unei sentinţe date în 2004 de Tribunalul Sălaj, 
prin care Gribenco era condamnat la 10 ani și sase luni de închisoare, desigur, pentru 
aceleași infracţiuni: furt și înșelăciune. Purtătorul de cuvânt al Tribunalului Sălaj, Brân-
dușa Georgescu, ne informează că, printr-o sentinţă a Tribunalului, Serghei Gribenco a 
fost condamnat, în 2004, la 10 ani de închisoare pentru săvârșirea, în anul 1999, a mai 
multor infracţiuni de înșelăciune. Însă, printr-o decizie din același an 2004, Curtea de 
Apel Cluj a admis apelul făcut de procurorii Parchetului de pe lângă Tribunalul Sălaj, 
astfel că a desfiinţat atât senţinta cu privire la încadrarea juridică a faptei, cât și a pedep-
sei primite de Serghei Gribenco în judeţul nostru. Mai precis, admiţând apelul făcut de 
către procurorii sălăjeni și, totodată, prin schimbarea încadrării juridice a faptei inculpa-
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tului, Curtea de Apel Cluj a anulat decizia dată de Tribunalul Sălaj, reducând pedeapsa 
lui Gribenco la o condamnare de doar 4 ani si 6 luni de închisoare. 

În ambele cazuri, atat la Zalău, cât și la Oradea, Serghei Gribenco a fost judecat și 
condamnat în lipsă. “De reţinut este faptul că inculpatul s-a sustras atât de la urmărirea 
penală, cât și de la judecată, acesta fiind judecat în lipsă. Serghei Gribenco nu s-a prezen-
tat la nici unul dintre termenele de judecată. Ca urmare, sustrăgându-se de la executarea 
pedepsei, Serghei Bribenco a fost dat în urmărire generală”, ne-a mai spus purtătorul de 
cuvânt al Tribunalului Sălaj.

Gribenco, un zălăuan româno-moldovean

Serghei Gribenco a fost prins, marţi, într-un imobil din cartierul de vest al Ploieș-
tiului și era singur în locuinţă în momentul capturării, el neopunând rezistenţă, au făcut 
cunoscut surse din cadrul Inspectoratului de Poliţie al Judeţului Prahova. La acţiunea de 
capturare a lui Gribenco a participat un număr important de poliţiști, iar în imobilul în 
care a fost depistat se face și la această oră percheziţie.

Serghei Gribenco este unul dintre cei opt suspecţi în cazul jafului armat de la Bra-
șov, alături de Serghei Gorbunov. Gribenco are 37 de ani și, în 1998, a obţinut domici-
liul în municipiul Zalău. Conform lui Ioan Pușcaș, șeful Serviciului Public Comunitar 
de Evidenţă a Persoanelor Zalău, în 1997, cu sprijinul Ministerului de Interne, Serghei 
Gribenco a primit cetăţenia română, ca apoi, în ianuarie 1998, “româno-moldoveanul” 
să-și stabilească domiciliul în municipiul nostru. 

- Magazin Sălăjean, 25 februarie 2009 -

Fotoliul de vicepreşedinte al 
Consiliului Judeţean Sălaj inflamează 

relaţiile dintre PDL şi PSD

Unul dintre subiectele care fac obiectul unei adevărate polemici în mass media 
locală - dispută mai mult sau mai puţin diplomatică dusă de PDL și PSD Sălaj - este legat 
de funcţia de vicepreședinte al Consiliului Judeţean, râvnită de democrat-liberali.

Nu-i momentul

În urmă cu câteva zile, prim-vicepreședintele PSD Sălaj, Iuliu Nosa, afirma că nu 
este momentul ca social-democraţii să se ralieze intenţiei PDL de a-și instala un vicepre-
ședinte în cadrul executivului Consiliului Judeţean Sălaj, chiar dacă acest subiect a fost 
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dezbătut, în mai multe rânduri, în cadrul întâlnirilor pe care liderii celor două partide 
le-au avut. “Nu cred că este momentul să încercăm acest lucru. Am mai spus-o și o repet: 
punctul meu de vedere este că trebuie să rămânem în formula decisă în urma alegerilor 
locale”, afirma liderul PSD Sălaj. 

Reacţie la reacţie

Ulterior publicării acestei declaraţii în presa locală, PDL Sălaj a reacţionat vehe-
ment, printr-un comunicat de presă remis redacţiei: “Referitor la funcţia de vicepreșe-
dinte a Consiliului Judeţean Sălaj, solicitată de PDL în vederea promovării și asumării 
împreună a intereselor judeţului, le reamintim partenerilor noștri de la guvernare că, 
în cadrul ședinţei de coaliţie, la care a participat din partea PSD Sălaj domnii Tiberiu 
Marc - președinte și Gheorghe Pop - senator, iar din partea PDL Sălaj domnii Lucian 
Bode - președinte, Septimiu Ţurcaș și Ioan Abrudan - vicepreședinţi, s-a convenit ca 
acest parteneriat trebuie extins și la nivelul administraţiei judeţene. PDL așteaptă să se 
rezolve această problemă, iar PSD să nu mai promoveze puncte de vedere personale, ca 
cel al domnului deputat Iuliu Nosa, absent la acea întâlnire”. 

Complexitatea problemei

Contactat, ieri, liderul PSD Sălaj, președintele Consiliului Judeţean, Tiberiu Marc, 
ne-a mărturisit că, în cadrul majorităţii întâlnirilor pe care le-a avut cu reprezentanţii 
PDL Sălaj, democrat-liberalii au solicitat funcţia de vicepreședinte al Consiliului Jue-
ţean. Însă, din nefericire pentru PDL, problema pare a fi destul de complicată... “Dole-
anţa celor de la PDL am auzit-o încă de la primele noastre întâlniri din cadrul Coaliţiei, 
ea fiind reluată la fiecare discuţie. Trebuie să subliniez că problema nu se poate rezolva 
sub forma <<noi vrem, iar voi ne-o daţi!>>. Nu poţi schimba un președinte de Consiliu 
Judeţean doar pentru a forma o altă majoritate. În opinia mea, și nu numai, problema 
este destul de complexă și trebuie tratată ca atare”, este de părere Tiberiu Marc. În același 
context, liderul social-democrat susţine că PSD nu se va implica în acest demers, atâta 
timp cât situaţia este destul de confuză: “Pentru a demite un vicepreședinte de Consiliu 
Judeţean și a instala un altul în locul lui, trebuie să ai motive temeinice. Or, în cazul nos-
tru, această cerinţă legală ar complica și mai mult lucrurile”.

Ne daţi, ori nu ne daţi?

“La prima întâlnire a liderilor PDL și PSD, am fost mandataţi de partid să discu-
tăm, în afara unei serii de alte probleme, și subiectul privind schimbarea majorităţii în 
Consiliului Judeţean”, a afirmat, ieri, președintele PDL Sălaj, Lucian Bode. Însă, nefiind 
o chestiune prioritară, susţine democrat-liberalul, timpul a trecut, astfel că, în situaţia 
actuală, când judeţul se confruntă cu o serie de probleme, care necesită rezolvări urgen-
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te, PDL a reiterat ideea schimbării unuia dintre vicepreședinţii Consiliului Judeţean, mai 
precis modificarea majorităţii în această instituţie. “În cadrul ultimei întâlniri avute cu 
partenerii noștri de la PSD, am luat în discuţie, de această dată la modul cel mai serios cu 
putinţă, problema schimbării vicepreședintelui la Consiliul Judeţean. La cererea noas-
tră, în principiu, liderii PSD au fost de acord. Însă, aceștia au invocat legalitatea demer-
sului, dar nu și-au exprimat doleanţele în cazul în care ar da curs acestui demers”, face 
cunoscut Lucian Bode. În opinia sa, problema legalităţii schimbării unui vicepreședinte 
de Consiliu Judeţean nu este o chestiune atât de dificilă, după cum susţin reprezentanţii 
PSD, “atâta timp cât și alte judeţe au rezolvat problema destul de ușor, nefiind nevoie să 
reinventeze roata...”. “În ceea ce privește doleanţele PSD, noi nu le-am aflat încă. Până la 
urmă, noi așteptăm un răspuns clar la această problemă”, mai spune liderul PDL Sălaj. 
Acesta a încheiat prin a atrage atenţia asupra faptului că PDL Sălaj nu se cramponează 
în funcţia de vicepreședinte al Consiliului Judeţean, însă, în opinia sa, împreună cu PSD, 
s-ar putea rezolva foarte multe probleme ale sălăjenilor. “Nu văd de ce două puteri care 
se respectă, la nivel judeţean, și nu numai, nu pot pune în practică acest lucru”, a încheiat 
Lucian Bode.

- Magazin Sălăjean, 23 septembrie 2009 -

Imaginea din oglindă

Mulţi dintre noi, poate majoritatea, consideră că alegerile din noiembrie nu mai 
contează. Desigur, ne putem întreba până la epuizare, dacă schimbarea președintelui ar 
aduce o nouă majoritate guvernamentală, ori dacă realegerea acestuia înseamnă o altă 
alianţă parlamentară și, implicit, guvernamantală. Ei bine, la modul cel mai real cu putin-
ţă, așa cum arată clasa politică azi, orice aranjament între PDL, PSD sau PNL, combina-
ţie de trei luate câte două, nu duce decât la un singur răspuns: zero barat. 

La 20 de ani de democraţie post-decembristă, cea mai mare parte a electoratului 
a ajuns într-un mare impas. În noiembrie, va trebui să alegem. Ușor de spus, greu de 
făcut. Să vorbim despre “continuitate” ori “alternativă” în cazul lui Traian Băsescu, 
Mircea Geoană, Crin Antonescu sau altcineva, sincer, în momentul de faţă, pare o glumă 
proastă. Nici unul dintre cei trei candidaţi importanţi nu este o alternativă la mizeria 
morală și socială în care ne-am adâncit. Toţi cei enumeraţi mai sus au crescut și, totodată, 
s-au dezvoltat ca și caractere, alături de personajele sinistre care au ţinut dezvoltarea 
societăţii românești în frâu. Din nefericire pentru noi, trebuie să recunoaștem că aceștia 
nu sunt altceva decât imaginea noastră, a pălmașilor, în oglindă. Ei sunt, de altfel, ceea 
ce am semănat în acești 20 de ani, însă începem să conștientizăm că terenul pe care 
l-am însămânţat era sterp. Este târziu, ori tardiv să dăm curs unei noi tentative de 
împrospătare a societăţii românești, doar Dumnezeu mai știe. Cert este că dezamăgirea 
de pe feţele oamenilor, azi, începe să capete alte trăsături. Spaima faţă de ceea ce le-ar 
putea aduce ziua de mâine este iminentă pe chipurile majorităţii celor care, până ieri, 
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mai credeau în sloganul: “Să trăiţi bine!”. Dacă în 2004, când în naivitatea noastră mai 
credeam într-o schimbare, în 2009, se pare că totul a început să se năruie în jur. Dacă 
la unele întrebări nu găsim un răspuns, o explicaţie logică există totuși: suntem siguri 
că lâncezeala românească și stilul mioritic în care abordăm lucrurile ne-au adus cu un 
picior în prăpastie. 

Devine tot mai evident că actuala clasă politică nu mai poate face nimic în ceea 
ce privește funcţionarea instituţiilor, dreptatea justiţiei ori calitatea vieţii. În condiţiile 
în care politicul este depășit de situaţie, constatăm (în fiecare an, lună, zi, minut sau 
clipă) că acesta este interesat doar de îngroșarea propriilor conturi. E crunt să încerci să 
înţelegi fenomenul potrivit căruia, de fiecare dată când cineva îţi cere votul pentru a-l 
mai susţine pe “buza” borcanului cu miere, ţie nu-ţi mai rămâne decât să te hrănești cu 
firimiturile care-i scapă greu printre degete. Atunci cu cine sau ce ne confruntăm? Cu 
propria noastră neputinţă?

- Magazin Sălăjean, 25 septembrie 2009 -
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Mátyás király kolozsvári gyökerei

Hazafiság és lokálpatriotizmus, ezek olyan érzések, melyekről ritkán szólnak a fenn-
maradt középkori források. Legfeljebb egy-egy elejtett és feljegyzett szó vagy kifejezás utal 
régmúlt korok szereplőinek kötődéseire. Ritka eset, hogy ilyen típusú érzemeket tudjon 
adatolni a történész. Egy ilyen vonatkozásról, Kolozsvár és Mátyás király viszonyáról kí-
vánunk szólni elsősorban a király által kibocsátott oklevelek alapján. Tesszűk ezt annál 
is inkább mert Mátyás király emberi tulajdonságairól, főleg pozitív tulajdonságairól elég 
sokan írtak azok közül, akik megfordultak udvarában. Ám ezeknek jelentős részét fenn-
tartásokkal kell kezelni, hiszen udvaroncok, ajándékra/adományokra áhítozó külföldiek, 
udvari történetírók írták ezeket (ld. Galeotto Marcio, Bonfini stb.).

Kolozsváron, az Óvárban egymás szomszédságában, alig 20-25 méterre egymás-
tól, két jelentős magyar uralkodó szülőháza áll, és ez Kolozsvár jelentőségét bizonyítja, 
már hatodfél évszázaddal ezelőtt. A két ház egyikében a majdani Mátyás király, a másik-
ban Bocskai István született. Amint azt Heltai Gáspár írja Chrónikájában: „Ez várasban 
Kolosvárban jött a felséges Mátyás király ez világra az Óvárban, egy régi nagy házban, mely 
a déli kapunak szinte ellenébe vagyon.” Mátyás-évforduló során, nemzeti huzakodás he-
lyett, hogy „kié” (!) is Mátyás kiráy, legalábbis származás szempontjából, szót kell ejteni a 
család gyökereiről is. 

Férfiágon a Hunyadi család származása teljesen ma sem tisztázott. Tényként fogad-
ható el, hogy a család havaselvi származású és mint ilyen Hunyadi apja, Serb fia Vajk, a 
magyar király szolgálatában volt már a XIV. század végefelé. Kulcsár Péter újabb kutatásai 
szerint kerülhetett Havasalföldről Vajk Keve várába vagy annak élére és vett részt ekként 
nagyon eredményesen elsősorban Zsigmond törökellenes csatáiban. Vajk odaadó szolgá-
latait Zsigmond király Hunyadvár birtokával honorálta. A Zsigmond királytól származta-
tás inkább meseszerűségével, pontosabban folklórjellegével hívja fel magára a figyelmet, 
amit az is bizonyít, hogy erről még Hunyadi katonái is beszéltek. Valójában Mátyás király-
nak érdekében állt volna, legalábbis fia kiházasítása tekintetében, hogy minél jeletősebb 
eredetet mutathasson fel. Bonfini és Ransanus is sokat tettek e vonatkozásban, főleg az 
ősi Corvinus eredet bizonygatásával. Ha mégsem ez a Zsigmond törvénytelen gyereke-
eredet maradt meg tételesen Bonfini művében (miként Thuróczi művében), az csak jelent 
valamit, hiszen Bonfini művét Mátyás maga is ismerte és ha akarta volna, úgy az szerepelt 
volna a Decasokban, hogy az ő nagyapja ténylegesen Zsigmond király. Bonfini azonnal 
hozzáfűzi, hogy ez a Cilleiek érdekében állt és ők terjesztették ezt az elméletet. Ugyanak-
kor az is tény, hogy mindkét elmélet, legalábbis apai ágon, havasalföldi származásról szól. 
Az is tisztázatlan, hogy ki is volt és milyen származású Hunyadi János édesanyja. Egy tény, 

Vekov Károly
Hepehupa
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hogy Vajk, majd az eredetileg Oláh, később Hunyadinak nevezett János birtokosként be-
került a magyar nemesek közé és valószínű ekkor, ha nem már korábban katolizált. Hunya-
di János Klára nevű lánytestvérének neve is erre utal, akárcsak Vajk Radul nevű testvérének 
másik neve László. A család tényleges meghonosodását és meggyökerezését támasztja alá 
Hunyadi János katolikus identitása, hogy katonai és politikai ténykedéséről ne is szóljunk. 
Hunyadi Jánost látványos pályafutása nem volt rendkívüli a korban, de kétségtelen hogy 
ő nem csupán kitünő katonai adottságainak, hanem egyben szervezői és pénzügyi – mai 
szóval élve – menedzseri adottságainak köszönhette valóban látványos életpályályát.

Miközben a család erdélyi, de Erdélyen kívüli birtokai is tovább gyarapodtak, nem 
szabad elfelejtenünk, hogy a család előnevét is biztosító legjelentősebb birtoka az Erdély-
ben levő Hunyad volt és ezért több mint valószínű, hogy családja is főleg itt tartózkodott. 
Annál is inkább feltételezhető ez, mivel Hunyadi János felfele ívelő katonai és politikai pá-
lyája mind gyakrabban és mind hosszabb időre szólította őt el Erdélyből. Újabban, egyes 
történészek szerint, Szilágyi Erzsébet nem véletlenül szülte meg Kolozsváron második fiát, 
Mátyást, hanem nagyon is tudatosan választotta ezt a várost tartózkodási helyéül. Egyesek 
szerint a Hunyadon folyó építkezések jelentősen hozzájárultak e döntés meghozatalához. 
1443. febr. 23. után talán ezért is maradt Szilágyi Erzsébet és Mátyás továbbra is Kolozs-
váron, ahol Mátyás első tanulmányait folytatja. Valószínű, hogy Kolozsvár Hunyadnál 
biztonságosabb volta és az itteni életkörülmények is támogatták ezt a döntést. Nem hiá-
ba írta Heltai „ott vitték előszor iskolába is”. Hiszen a kolozsvári iskoláztatási feltételek is 
jobbak voltak Hunyadénál. Ezért töltötte Mátyás nem csak gyermekkorát, de végezte első 
tanulmányait is Kolozsváron. Meglehet, hogy Bonfini, az „oral history” egyik első hazai 
alkalmazója feltehetőleg éppen Mátyás környezetéből szerezhetett tudomást a kolozsvá-
ri oktatás minőségéről, s ennek következtében mondhatta, hogya a város latin nevének 
– Claudiopolis – jelentése nem más mint „iskolaváros”. 

Szilágyi Erzsébet és fia, Mátyás kolozsvári huzamos tartózkodása jó viszonyt alakít-
hatott ki a város és új lakói között. Ez odáig terjedt, hogy V. László 1457. november 23-i 
halála után kialakult zavaros politikai helyzetben, amikor Hunyadi János egykori hívei, de 
elsősorban Szilágyi Erzsébet és testvére, Szilágyi Mihály megkísérlik a lehetetlent, és az 
orság trónjára Mátyást kívánják ültetni, Kolozsvár e törekvés mellé áll. Mátyás király több 
későbbi oklevelében megemlékezik arról, hogy Kolozsvár a szülővárosa és külön is utal 
arra a – feltehetőleg – anyagi támogatásra és nem csak, amellyel a város mellé állt. Ezekben 
az oklevelekben arról is szól, hogy a város éppen ezen támogatás miatt túlkapásoknak volt 
kitéve és súlyos károkat kellett elszenvedjen. 

A Kolozsváron eltöltött gyermekkor és ez az 1457-1458 fordulóján nyújtott támo-
gatás egy életre meghatározta Mátyás kapcsolatát a várossal egész uralkodása alatt, mint 
ahogy az sem kétséges, hogy jóindulattal viseltetett általában az erdélyiekhez, illetve a 
szász városokhoz.

Mátyás Kolozsvár iránti hálája királlyá választása után egy sor oklevélben megmu-
tatkozott. 1458-1459-ben több kiváltsággal is honorálta szülővárosának iránta mutatott 
hűségét és ragaszkodását. Ezek közül több oklevélben is utalt arra, hogy Kolozsvár az ő 
szülővárosa. 1458. június 8-án tételesen kijelenti, hogy a király biztosítja a várost, annak 
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vezetőit és lakosait, hogy meg fogja őrizni Kolozsvárt minden szabadságában, előjogaiban, 
kiváltságaiban és szokásaiban. De nemcsak ez világlik ki az oklevélből, hanem az is, hogy 
város és vezetői támogatták „amikor elődünk, László király jogtalanul és ok nélkül magánál 
tartott”, amikor édesanyja és Szilágyi Mihály az ő kiszabadításán munkálkodott és amikor 
Kolozsvár „pártomat fogta”. 

1459. június 3-i oklevelében, miután szinte szabadkozva taglalja, hogy „némelyek ba-
lul értesítették s ennek kárával és hátrányára maguknak olyan levelet eszközöltek, melyek-
nél fogva kolozsvári polgárok mások bírósága elébe lőnek állítva, szabadságaikban meggá-
tolva s még igazságellenes dolgokra kényszerítve”, a király kijelenti, hogy Kolozsvár a város 
szabadságaival ellentétes, akár ő általa kibocsátott oklevelek teljesítését is megtagadhatja, 
s egyben „országa és az összes alávetett részek bíróságainak és egyházi rendű bármely em-
bereknek szigorúan megparancsolta, hogy a kolozsváriakat idegen bírói törvényszék elébe 
ne állítsák, szabadságaikkal ellenkezőkre ne kötelezzék, ne terheljék, ne háborgassák és 
meg ne károsítsák”. 1464-ben, amikor megkoronázása előtt újra megerősíti Kolozsvár ki-
váltságait, Mátyás megígéri, hogy azokon a koronázási eskű kitételei sem módosíthatnak. 
Amikor 1465-ben a király újból megerősíti ezeket a kiváltságokat, az oklevélben foglaltakat 
jelentőségét azzal nyomatékosítja a király, hogy kijelenti, hogy ennek érvényességét nem 
csorbíthatja a koronázáskor kibocsátott országos végzés sem. 

Közvetlen megválasztása után Mátyás király egyrészt a Kolozsvár által elszenvedett 
károk miatt, másrészt Kolozsvár iránta tanusítot hűségéért elengedte a város három évi 
adóját. Ugyancsak 1458-ban, dec. 6-án Mátyás elrendelte, hogy senki idegen bort be ne 
vihessen Kolozsvárra eladás végett. Kolozsvár érdekében születhetett meg Mátyás király-
nak azon döntése is, hogy – nyilván a város érdekeit veszélyeztető – erősséget, melyet a 
kolozsmonostori konvent emelt, az köteles lebontatni.

Amikor 1469. február 3-i oklevelében, véget vetendő a gyulafehérvári püspök dézs-
maszedői nagy károkat okozó túlkapásainak, szabályozza a gyulafehérvári püspök dézs-
maszedési eljárását Kolozsvár határában, az oklevél bevezető részében a király nemcsak a 
város hűséges szolgálataira, hanem külön is utal arra, hogy ezt azért teszi, mivel ő a város 
szülötte  Egy másik oklevelében 1478. október 27-én kijelenti, hogy Felek és Fejérd fal-
vak adója a kolozsváriakéba beszámítódik, s utóbbi, azaz Fejérd vonatkozásában aláhúzza, 
hogy azt annak emlékére engedi át Kolozsvárnak, mivel ott született.

Nagy jelentőségűnek tarthatjuk azt a tényt, hogy alig egy héttel (!) Mátyás királlyá 
választása után, azaz 1458. január 31-én, az akkor még kiskorúnak számító király mellett 
kormányzói tiszttel megbízott Szilágyi Mihály, a király nevében eljárva, valamint a királyi 
tanács jóváhagyásával rendezi Kolozsvár egyik legfőbb gondját, a magyar-szász közösség 
közötti egyenetlenséget, azaz konfliktust. A feszült helyzetet és okait jól ismerhették nem 
csak a Szilágyiak, hanem Mátyás is. A gyors közbelépés egyaránt szólhatott a városnak 
egyetemlegesen, de főleg a város – a feltehetőleg Mátyás és Szilágyi Erzsébet mellett egy-
értelműen kiálló – magyar közösségének.

A királyi kiváltságok – már Zsigmond korától – folyamatosan hozzájárultak a város 
folyamatos fejlődéséhez. Ennek eredményeként, amikor mind többen költöztek be a vá-
rosba a környező magyar falvakból, egy idő után mind nyomasztóbbá vált számukra az, 
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hogy a város vezetése a szász patríciusok kezében van. Ennek folyományaként erősödött 
fel az a mozgalom, amelynek a célja az volt, hogy a magyar közösség is részesülhessen a vá-
ros vezetésében. Az 1458-as szabályozás, amelyet a város írásbelisége unió néven emlege-
tett, meghatározta, hogy évenként váltogatva, hol szász, hol magyar bíró álljon a város élén. 
Mind a tizekét tagú szűkebb városi tanácsot, mind a bírót egy száztagú tanács – 50 magyar 
és 50 szász –kellett megválassza. Utóbb, 1468. január 17-én Mátyás király újra megerősí-
tette az 1458-as Szilágyi Mihály-féle szász-magyar egyezséget. Mivel a későbbiek során ez 
csak nem nyugtatta meg teljesen a kedélyeket és a városi tisztségviselők megválasztásakor 
fokozódtak az összetűzések – „...közöttük a bíró-, esküdt polgár és más tisztviselő-válasz-
táskor minden évben különböző balhírek, lárma, egyenetlenség és szinte polgárháború 
támad, miből soha veszélynél egyéb nem szokott származni: mert valahányszor választás 
közeledik s ők tanácsházukban általános népgyűlést tartanak, mindannyiszor a különbö-
ző nézetűek közül egyik vagy másik más véleményen van, s mindig meghasonlanak azért, 
hogy egyik a magyart, másik a szászt vagy németet kívánja előléptetni vagy visszavettetni, 
miközben a nép közt gyakran oly zaj támad, hogy nagyobb veszélytől méltán lehet és kell 
tartani”. Mátyás király 1488-ban végülis a Budán szintén német-magyar konfliktust kezelő 
választási módózatot javasolta Kolozsvárnak elfogadásra. A város két közössége – a szász 
és a magyar – el is fogadta ezt és eszerint választották meg a város polgárai évszázadokon 
keresztül a város vezető tisztségviselőit.

Hogy tényleges kormányzati pragmatizmusról van szó a szász-magyar kérdés keze-
lésekor az átsüt ezeken a rendelkezéseken. A fiatal király tisztában volt azzal, hogy a vá-
ros nyugodt fejlődésének elemi feltétele a belső nyugalom. Az 1459. január 31-i Szilágyi 
Mihály-féle oklevél, amely utal Mátyásra is, a nézeteltérések és konfliktusok végleges eltá-
voztatásáról szól. Másfél évvel később, egy Szilveszter nevű kolozsvári polgár peres ügye 
kapcsán, a perhalsztás kimondása után, a király határozott elvi álláspontját tükrözve, egy 
másik oklevél meghagyja, hogy a per bevégeztéig „a szokásos és szabados dolgokban” min-
denki vesse alá magát a Kolozsvár közönségének, bírájának és esküdt polgárainak, tehát 
legyen rend. 

Mátyás király Kolozsvár-politikájának lényegét, kormányzati szemléletét szószerint 
is megfogalmazza egyik korai, 1458. június 8-i oklevélében: „Kolozsvár a szabadáság ere-
jével vétetvén körül és díszesítvén fel, népek sokaságával napról napra mindinkább gyara-
podjék s a benne lakók a király szolgálatára készebbek legyenek.” 

Miközben szinte majd minden évben Mátyás király legalább egy-egy oklevél erejéig, 
de valamilyen kedvezmény révén újabb meg újabb támogatást biztosított Kolozsvárnak, 
mégis volt egy nagyon rövid időszak, amikor megromlott a város és Mátyás király viszo-
nya. Eddigi tudomásunk szerint harminckét éves uralkodása alatt csupán kétszer (!) járt 
Mátyás király Erdélyben: 1462- és 1467-68-ban. És második, elég hosszúra sikerült útja 
éppen e rossz viszonnyal volt összefüggésben. Mindez akkor történt, amikor a fiatal ural-
kodó keménykezű politikájának nyomán az egész ország elkezdett forrongani, s az erdé-
lyiek pedig szervezkedni kezdtek Mátyás király ellen. Folytatva az 1437-es, majd 1438-as 
uniós szövegeket, amelyek a három erdélyi rendi nemzet – a nemesség, a szászok és a szé-
kelyek – közös érdekeit, illetve rendi jogait volt hivatott e szövetkezésekkel megvédeni, az 
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elégedtelenkedő erdélyiek képviselői, s velük együtt Kolozsvár és Brassó képviselői újabb 
szövetséget kötöttek a kolozsmonostori konvent előtt az 1459. dec. 3-i medgyesi gyűlé-
sükön. Ez utóbbi egyezség szövegében olyan követelések mellett, mint a három „natio” 
szabadságjogainak tiszteletben tartása és a szászok azon kötelezettsége, hogy veszély ese-
tén (ld. törökök vagy bárki más támadása) városaikban kötelesek menedéket nyújtani a 
nemeseknek és a székelyeknek, olyan jogtalan követelések ellen emelték fel szavukat, mint 
kíséret biztosítása, elszállásolás, ellátás stb. a király küldötteinek vagy tisztségviselőinek. 
Egy kövekező szakaszban az erdélyi nemesek, szászok és székelyek képviselői már tényle-
ges szervezkedésbe kezdtek. Erről szerzünk tudomást újabb egyezséglevelükből, amelyet 
1467. augusztus 18-án foglalt írásba a kolozsmonostori konvent. Ugyan ebben az okle-
vélben Kolozsvárról nem esik szó, de a későbbi eseményekből kiderül, hogy valamilyen 
módon a város is részt vett a szervezkedésben. Az említett oklevél az okokra is rámuta-
tott,: „meglátván és felfogván a maguk és az egész magyar királyság elnyomatásait, terhe-
it és nyavalyáit – amelyekkel (a magyar királyság isteni királyai, következésképp ugyane 
magyar királyság Isten kegyelméből legfenségesebb királya által megengedett privilégiu-
mok lerombolása és elvétele folytán) maga Mátyás király úr által szinte elnyomottaknak 
bizonyulnak, és végső elhagyatottságba jutottak ...” stb. Az elégedetlenség már ismert okai 
mellett kétségtelen, hogy a helyzet kiéleződéséhez hozzájárult az 1467. ápr. elsejei királyi 
dekrétum, amely megszüntette az addigi kamara haszna néven ismert legfontosabb adót, 
és – annak helyébe – bevezette a királyi fiskus adóját. Mindez azért háborított fel sokakat, 
mert az új adónemre nem vonatkoztak az addigi mentesítések (exemptiók).

A felkelés hírére a király hadaival – mintegy 8ooo lovassal és 4ooo gyaloggal –Erdély-
ben termett. Különben már augusztus 23-án tudott az erdélyi eseményekről és még Kecs-
kemétről hűségre intette Nagyszeben városát. Mátyás akkori erdélyi itineráriuma – Várad, 
Szeben, Kolozsvár, Torda, Enyed, Gyulafehérvár, Szeben, Medgyes, Segesvár, Szászkézd, 
Földvár Brassó, Moldva, Brassó, majd 1468-ban Kolozsvár, Várad – jelzi mennyire komo-
lyan vette a király ezt a zendülést, amit gyors fellépésével sikerült elfojtania. Ezekhez az 
eseményekhez kapcsolódott a moldvai István vajda elleni hadjárat is.

1467. szeptember közepén Mátyás bevonult Kolozsvárra és tíz napos ultimátumot 
adott a felkelőknek arra, hogy megadják magukat vagy javaikkal örökre távozzanak az or-
szágból. Az október 3-i tordai gyűlésen megnótáztatta a fő kolomposokat. Mátyás az elébe 
járuló és kegyelemért könyörgő nemesek közül többeknek megbocsátott, a fő szervezőket 
azonban örökre száműzte az országból, többeket pedig, Kolozsvárt, különböző halálne-
mekkel, kivégeztetett, illetve vagyonelkobzással sújtott. Voltak, akiket, állítólag, nemesi 
jogállásusktól is megfosztott. Az elkobzott birtokokat szétosztotta hűséges hívei között. 
Ugyancsak ekkor leszállította az erdélyi nemesek vérdíját 200-ról 66 forintra. A felkelésben 
résztvevő városok, így Kolozsvár is, nemkülonben valamennyi erdélyi vármegye nemesei 
– Hunyad megye kivételével – elvesztették nemesi kiváltságaikat.

A király haragja azonban nem tartott soká. Az 1468. jan. 10-i Kolozsvárt kibocsátott 
oklevelében megbocsátott a városnak és visszaadta jogait ( Jakab I, 520), amiként ezt tette 
január 30-i, Váradon kibocsátott oklevelében a megyékkel, illetve az ottlakó nemesekkel. 
1470. márc. 26-án Mátyás király már Kolozsvárnak adományozza egyrészt a sóbányát mű-
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ködtető Kolozs mezővárost, illetve a Fejérd birtok felét, amely a megnótáztatott Fejérdi 
István nemes birtoka volt, biztosítva ezek lakóinak a kolozsvári polgárok jogait

Tovább fejlesztve és gyarapítva a hagyományos középkori városi kiváltságokat Má-
tyás király az általa Kolozsvárnak adományozott szabadságok-, jogok- és kiváltságokkal kí-
vánt segíteni Kolozsváron. Így megpróbálta védeni a város polgárait idegen bíróságok túl-
kapásoktól, mindpedig a hosszú utaktól, amikor Mátyás biztosította Kolozsvár valamennyi 
lakosának azt a jogot, hogy bármilyen polgári vagy büntetőjogi kérdésben – a nemesek 
kivételével – a város lakói felett, kellő bizonyítás mellett, csakis Kolozsvár szokása szerint 
mondhassanak ki ítéletet. Ugyancsak ezért is mondja ki a király 1459. június 3-i oklevele, 
hogy mindenki köteles tiszteletben tartani a város azidáig elnyert kiváltságait és hogy má-
sok nem ítélkezhetnek a város lakói felett. 1465. augusztus 20-án, nyilván nyomatékosítás 
végett ezt az oklevelet újból kiadja, méghozzá kettős pecsétje alatt. 1467. aug. 17-én egy 
újabb parancslevélben Mátyás király újra meghagyta, hogy a kolozsváriakat csakis saját 
bíróságukon foghatják perbe, akár a világiak, akár az egyháziak egyben azt is elrendelte, 
hogy a kolozsvári polgárok áruit ne foglalhassa le senki és csakis a város bírósága előtt ke-
reshesse igazát. Utalva azokra a szolgálatokra, amelyeket Kolozsvár tett apjának, majd neki 
és a magyar koronának, 1473. szept. 9-én a király kivette a kolozsváriakat az ország zász-
lósurai (nádor, országbíró, a vajda, illetve az alvajda), a megyék ispánjai vagy szolgabírái 
bíráskodása alól és meghagyja, hogy csakis a királyi személyes jelenlét bírósága ítélkezhet 
a kolozsváriakat illető ügyekben. Ugyanaznap utasította a vajdát, hogy szerezzen érvényt a 
kolozsváriak azon jogának, hogy csakis saját bírójuk ítélkezhessen felettük

Szintén a bírósági kedvezmények vonatkozásában, királyi kegy gyakorlása eredmé-
nyeként, Mátyás megszüntette a besztercei bíróság addigi jogát, hogy a kolozsváriak fel-
lebbviteli fóruma legyen és őket egyenesen a szebeni, illetve a hét szász szék fellebviteli 
fóruma elé utalja. (1481. aug. 24.). Ugyancsak a kolozsváriak ismételt panaszára, miszerint 
egyes nemesek hitelre vásárolnak Kolozsvárt, de utóbb adósságukat nem törlesztik és ve-
lük szemben a város nem tud eljárni, 1486. május 18-án Visegrádon kibocsátott oklevelé-
ben Mátyás elrendelte, hogy az ilyen esetekben ne a nemesek bíróságán, hanem Báthori 
István vajda legyen köteles gyorseljárásban igazságot szolgáltatni.

Kolozsvár anyagi gyarapodását különböző módon próbálta Mátyás elősegíteni. (Vi-
szont Kolozsvár is befizette azt a rendkívüli adót, amelyet a király kivetett, hogy kiválthassa 
Frigyes császártól a magyar koronát.) A király a város pártját fogta a nemesekkel szemben, 
kijelentve, hogy mindazok, akik a városban ingatlannal bírnak („ott házat és főldeket bír-
nak, s a város hasznát élvezik”), kötelesek legyenek részt venni az adó vagy bármilyen más 
taxa terhének felvállalására.

A város bevételeinek növelését, de felvirágzását azzal is megpróbálta elősegíteni az 
uralkodó, hogy 1464. ápr. 23-án meghagyta egyrészt a főpapoknak, országbáróknak, ispá-
noknak, várnagyoknak, nemesek és azok tiszteinek, úgyszintén a városok, mezővárosok és 
szabad községek igazgatóinak, bíráinak és városnagyjainak, hogy engedjék vissza Kolozs-
várra azokat a jobbágyokat vagy hasonló sorúakat, akik onnan hozzájuk szöktek, különben 
a vajda fogja őket erre kényszeríteni. 1478. május 7-i, illetve 1485 Szt. István király napján 
kibocsátott oklevelében, az ország, Erdély és a város régi jogára, nemkülönben a jobbágyok 
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szabad költözködési jogára hivatkozva, Mátyás király megtiltotta, hogy a Kolozsvárra lete-
lepedőket visszakényszerítsék egykori gazdájukhoz, azután hogy földesuruknak megfizet-
ték a földbért és minden más tartozásukat.

Kolozsvár polgárainak fontos kiváltsága volt a vámmentesség. Ezt a jogát azonban 
sorozatosan megszegték, így Mátyás többrendben is megerősítette a város lakóinak azon 
jogát hogy Erdélyben, „szárazon vagy vizen vámot bíró minden egyháznagyoknak, ország-
zászlósoknak, nemeseknek és minden más állapotú és rangú embereknek” se kapu- se vá-
sárvámot sehol, senkinek se fizessenek, áruikban ne károsíttassanak (1468. jan. 18.), s ezt 
az oklevelét ugyanazon év szeptember 27-én újra kibocsátotta. Január 19-i oklevelében azt 
is meghagyta, hogy akik megszegik parancsát, azokat a kolozsváriak idézhessék a vajdák 
elé. 1481. aug. 24-én a király nemcsak ezek alól a vámok alól, hanem bármilyen más ilyen 
jellegű fizetési kötelezettség alól felmenti. A kolozsvári kereskedők és kézművesek érde-
kében Mátyás többrendben is fel kellett szólítsa a Losonci Bánfi család egyes tagjait, majd 
az erdélyi püspökhelyetteseket, illetve ezek gyalui alvárnagyait, hogy ne szedjenek vámot 
tőlük, illetve szolgáltassák vissza a kolozsváriak elkobzott javait. Ugyancsak ő hagyta meg, 
hogy aki ezt az intézkedését nem tartaná be, annak foglalják le azt a birtokát, ahol jogtala-
nul hajtotta be a vámot. Hosszas és nem csupán a kolozsváriakat, hanem az erdélyi szász 
városok, de Buda, Pest, Székesfehérvár és Kassa jogait is sértette a váradi káptalan által 
szedett vám, s ezt a bonyolult ügyet, külön a király által kiküldött bizottság, illetve a királyi 
tanács kellett rendezze. 1488. április 30-án Mátyás meghagyta országa minden lakójának 
„minden nemeseknek és más állapotú embereknek, úgyszintén a királyi mezővárosoknak, 
szabad községeknek és azok bíráinak, előljáróinak és városgazdáinak”, hogy a kolozsváriak 
kereskedelmi tevékenységét semmilyen módon ne akadályozzák. 

A gyarapodó jövedelmek tették lehetővé, hogy Mátyás uralkodása alatt a városfal két 
tornyát is megújították, azaz a monostori, illetve a hídkapu tornyot. 

Kolozsvár nemcsak újabb és újabb szabadságjogokban és kiváltságokban részesült, 
hanem birtokadományokban is. A kolozsmonostori konventtel szemben a régen húzódó 
határvitát – Kajántó és Tiborcfalva között, a Tölgyes patakánál – a király a város javára 
döntötte el. 1470. március 26-i oklevelével a király Kolozsvárnak adta a hűtlenség miatt 
elkobzott Fejérd birtokot, illetve a sóbányászatáért jelentős Kolozs mezővárost. Ez utób-
bit, később, visszaállította régi szabadságjogaiba, s így ennek jövedelmeit Kolozsvár tovább 
nem élvezhette.

Számtalan konfliktus robbant ki a város és szomszédai között. Így megemlíthetjük 
a kolozsmonostori konventtel szinte hagyományszerű vitákat. Ennek eredményeként, 
amint az kiderül egy 1463. okt. 29-i oklevélből, a kolozsmonostori apátság kormányzója, 
Dengelegi Pongrác László nemcsak sorozatos túlkapásokra ragadtatta magát, hanem az 
embereivel rátámadt saját házában több kolozsvári polgárra, mire a felháborodott kolozs-
váriak őt és három cselédjét, sejthető milyen hangulatban, helyben megölték. Az eset to-
vábbi kimeneteléről nincs tudomásunk, de talán ennek az összetűzésnek a folyományaként 
rendelte el a király a kolozsmonostori apátság által emelt erődítmény lebontását 1466-ban, 
amit ha nem tennének meg, úgy azt a vajda rontassa le földig. Az egyes vámszedők mel-
lett megemlíthetjük az egykori Losonci István bán fiainak sorozatos túlkapásait (1465. 
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aug. 26.). 1481. augusztus 24-én a király utasította a kolozsvári sókamara ispánjait, hogy a 
kolozsváriakat ne akadályozzák sem a só vásárlásában, sem annak eladásában. Amint arról 
Kolozsvár képvislői beszámoltak a királynak, a szamosfalvi nemesek őket „súlyos és szo-
katlan kifejezésekkel, bosszúsággal, bántalmazással és károkkal illetik, némelyiket közülük 
saját szántóföldjén megverik, a másikat kifosztják, meg másikat halálosan megsebesítik, 
elannyira, hogy többnyire kevesen merik közülük házukat és városukat miattuk elhagyni”. 
Mindezekre Mátyás nemcsak arra intette a szamosfalviakat, hogy hagyjanak fel a kolozsvá-
riak zargatásával, hanem felhívta figyelmüket, hogy ne csodálkozzanak azon, ha felhagyva 
a béketűréssel, megelégelve mindezt, maguk a kolozsváriak is hasonló eszközökhöz nyúl-
nak. (1476. júl. 31.). 

Ezeknek a konfliktusoknak csúcspontja lehetett az a tűzvész, melynek során leégett 
Kolozsvár legnagyobb része, beleértve a Szent Mihály templomot is, feltehetőleg 1489-
ben, s amelynek kivizsgálásával Mátyás király külön királyi biztosokat bízott meg 1489-
ben, azt kiderítendő, hogy ennek okozója nem éppen szamosfalvi Mikola Ferenc volt. 
(1489. nov.2.).

Mátyás király nem feledkezett meg az egyházról sem. 1462-ben királlyá megválasztá-
sa utáni első erdélyi útja során külön oklevélben erősítette meg Schleinig Gergely plébános 
kérésére a kolozsvári plébánia jogait , beleértve a malomhasználatot és azt a jogát, hogy 
taligán szabadon szállíthat fát a maga szükségletére.

A király Kolozsvár-politikájának betetőzése 1487-i kezdeményezése volt, neveze-
tesen a Farkas utcai ferencrendi templom és kolostor felépítése. A király egyrészt elérte, 
hogy a város telket biztosítson a rend számára. Majd kérte azt, hogy a város képviseletében 
ketten segédkezzenek e terv kivitelezésében, majd pedig ferencrendi építőket és mester-
embereket küldött, hogy fogjanak hozzá az építkezéshez.

Mátyás utolsó Kolzsvárral kapcsolatos oklevele is a ferencrendi templom és zárda 
építésével kapcsolatos. 1490. jan. 18-i oklevelében a király meghagyta Tarcsai Márton 
erdélyi főkamaraispánnak, hogy támogassa a felépülő templomot, hogy az folyamatosan 
épülhessen, gondoskodjék kőfaragókról, akik a király költségén végezzék munkájukat, il-
letve mészről; a templomot építő János barátnak és társainak deszkából elkészíttetett „ka-
marákat” és mindezeket fizesse is meg, mivel mindez a király költségén épül. Erre Mátyás, 
majd utódja megadott mennyiségű kősót utalt ki az építkezések befejzéséig. Mátyás király 
nem érhette meg a kolozsvári templom és kolostor felépülését, mert három hónap múlva, 
1490. április 23-án meghalt. ennek ellenére a –Farkas utcai, ma református – templom ma 
is az ő dicsőségét és ragaszkodását hirdeti.

Összefoglalva megállapíthatjuk, hogy Mátyás király Kolozsvár-politikája szerves 
része volt nemcsak Mátyás általános politikájának, hanem az általa folytatott várospoliti-
kának is. A szász városok és általában Magyarország városaival szemben a király egyértel-
műen egy kedvezményező, városokat támogató politikát folytatott. Nyilván ő is tudatában 
volt, akárcsak az Anjou királyaink vagy Zsigmond, hogy a pozitiv várospolitika növeli a 
kincstár bevételeit. Ez is magyarázza azt a sok kedvezményt, amelyben folyamatosan ré-
szesítette a városokat. Viszont Mátyás pragmatikus látásmódja és politikája Kolozsvár vo-
natkozásában azzal a többlet érzékenységgel és odafigyeléssel bírt, amely megmagyarázza 
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a király viszonyulását, s főleg azt, hogy szülővárosának felvirágoztatása érdekében majd 
mindig a pártján állt és teljesítette kéréseit. Talán innen is Mátyás király neve mellett az 
„igazságos” jelző, igaz, halála után röviddel A változó idők első bizonyítéka Báthori István, 
Mátyás országbírója és erdélyi vajdája megnyilvánulása volt, aki közvetlenül Mátyás halála 
után kijelentette: „Nem kell több Mátyás király; olyat választunk, kinek üstökét mindig 
markunkban tarthassuk.”

De ettől még a város nem feledkezett meg nagy szülöttjéről. A hagyomány szerint 
Mátyás külön kiváltságlevél kibocsátásával gondoskodott szülőháza tulajdonosáról és 
annak leszármazottairól. Az oklevél ugyan nem maradt fenn, de még a XVIII. században 
is élt annak a hagyománya, hogy a szülőház mentes volt a városi adótól, amit Kolozsvár 
akkor még nem felejtett el. Az erdélyi fejedelmek többrendben is megújították a házra és 
tartozékaira vonatkozó kiváltságokat, de később a város tulajdonába ment át a szülőház. 
Heltai 1574 táján megjegyzi, „mostan is az vas ajtókon és az vas táblákon rajta vagyon az 
Mátyás király címere, az arany gyűrűs holló.” 1870-ben pedig századeleji szóhagyományra 
hivatkozva Jakab Elek lejegyzi, hogy „az érintett ház keletre néző legszebb szobájában, az 
emeletre bémenőleg, elöl balra, a nagy király itt születése emlékére – a háztulajdonos-e 
vagy a város [?] a hagyomány nem mondja meg – faragott kőből kőtalapzatra díszes rengő 
bölcsőt állíttatott, melyen szintén rajta volt Mátyás király holló-címere.” 

Miután a XIX. században a katonaság kezében eléggé szomorú sorsa lett a háznak, a 
millenneumi ünnepségek, majd a Mátyás - szobor felállítása változtatott gyökeresen ezen a 
helyzeten. Az első világháború után sok hányattatás után az Erdélyi Kárpát Egyesület nép-
rajzi múzeuma működött Mátyás szülőházában, a második világháború után kollégium, 
majd pedig a Képzőművészeti Főiskola napjainkig.

Ma a ház falán a millenneumi emléktábla mellett ott „díszlik” egy tartalmában pon-
tatlan, kivitelezésében is méltatlan második emléktábla a közelmúltból. A város előző, 
magyarelleneségéről elhiresült polgármestere által kitétetett „ellentábla” egyszerre kegye-
let- és nemzeti önérzetet sértő, hamis, illetve téves állítások gyűjteménye, amely jelzi, hogy 
a megváltozott politikai és demográfiai körülmények egy gyökeresen más viszonyulást 
eredményeznek még a városi vezetés részéről is. Valóban meghalt Mátyás király és oda az 
igazság már elég régen. De hát a nagy uralkodóhoz méltón kell a feladat napjaink kolozs-
vári polgárai számára is.

Istoricul Vekov Károly, cercetător știinţific, abordează în lucrarea sa rădăcinile cluje-
ne ale regelui Matei Corvin. Prezintă originea familiei care provine din Muntenia după tată 
conform cercetărilor mai noi.

Conform autorului, imediat după întronare, regele intermediază conflictele ale sași-
lor și ungurilor clujeni. În politica regelui faţă de Cluj se constată că a acordat mai multe 
privilegii pentru Cluj, orașul natal. Aceste privilegii au fost făcute publice prin documente 
regale. De fapt au fost acordate privilegii și pentru alte orașe din Ardeal cu scopul dezvol-
tării economice și creșterea venitului bugetar în urma facilităţilor.

- Hepehupa, nr. 1/2009 -
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Virágzó üzlet gazdasági válságban, 
hatósági segédlettel...

Nem áprilisi tréfa: városatyáink eldöntötték, hogy a Bolondok Napjától (ápr.1.) 
kezdődően megtriplázódjék a szabálytalanul parkoló gépkocsik felemelésére 
és elszállítására kiszabott tarifa. Az új határozat megfogalmazott célja a figyel-

metlenül parkoló és/vagy fegyelmezetlen gépkocsivezetők elrettentése, mivel – a sza-
bálytalan parkoláson kapott gépkocsik felemélésével és elszállításával megbízott Doralex 
KFT kérelmezése szerint – a jelenleg érvényben lévő tarifák túl alacsonyak ahhoz, hogy 
az autótulajdonosokat elriasszák a szabálysértéstől. Az önkormányzati képviselőink pe-
dig helyet adtak a kérelemnek, s mindössze két tartózkodás mellett megszavazták az új 
határozatot. 

E szerint, ezentúl a szabálytalan parkoláson kapott gépkocsik felemelése után az 
eddigi 30 lej helyett 100 lejt kell fizessen annak tulajdonosa, ha pedig nem volt résen, s 
az autót már el is szállították, akkor az eddigi 70 lej helyett immár 200 lejért „válthatja” 
azt vissza. Ha pedig nem volt eléggé gyors, óránként 10 lejes „tárolási” díjat kell fizessen 
az eddigi 6 lej helyett (mindez ÁFA nélkül). 

Az új díjszabások tehát most már eléggé „riasztóak” lettek, még a jómódú mese-
autó tulajdonosok számára is, DE ... csak elméletileg. Gyakorlatilag, a városban uralko-
dó parkolókrízis miatt méregbiztosra vehető, hogy kényszerűségből továbbra is lesznek 
olyanok, akik vállalni fogják a reszkírt, s ugyanúgy hagyják majd autóikat hosszabb-rö-
videbb időre a leglehetetlenebb vagy legkellemetlenebb helyeken mint eddig. Annál is 
inkább, mert e szabálytalanul parkoló autók „összeszedésével” foglalkozó EGYETLEN 
cég eddigi – közel két éves – ténykedésétől egyenesen vérszemet kaphattak a szabály-
sértés elkövetéséhez. Ugyanis a tapasztalat azt mutatja, hogy az inkriminált cég jóval 
nagyobb előszeretettel „fogta, s vitte” a könnyen hozzáférhető, kevésbé zsúfolt helyeken 
hagyott autókat, mint a ténylegesen zűrzavaros, központi övezetben szabálytalankodó-
kat, amelyek összehasonlíthatatlanul nagyobb galibát okoznak. Ha mindezekhez hoz-
záadunk még egy kis – az „ismerős” rendszámú gépkocsikkal szemben – feltételezett 
(ám megalapozott) „jóindulatot”, máris megkérdőjelezhető a határozat értelme. De ez 
még nem minden. A polgármesteri hivatalhoz eljuttatott kérelmében a Doralex cég tu-
lajdonosa büszkén hivatkozik a tavalyi évben elért „eredményekre”, amelyekből kitűnik, 
hogy havonta átlagosan 160 személygépkocsit „találtak” tilosban, s szállítottak el. Ezek 
szerint, nyolcórás munkanapokon kb. minden órában egyet. Ami a tények szomorú ál-
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lása szerint bizony édeskevés. Ám mi szükség „hajtani”, ha így is lehet nagyot markolni 
az „üzletből”. 

Mert, Hölgyeim és Uraim, most következik a „hab a tortán”: ezen, a köz javára tör-
ténő „áldásos” tevékenység bevételeiből a polgármesteri hivatalnak egy lélekzetelállító 
12% jut, a „maradékot” pedig a „szolgáltató” teszi zsebre. Kis matematika segítségével 
kiszámolható, hogy már a tavalyi, nem túl megerőltető „munka” is átlag 98 és félmillió 
régi lejt hozott havonta a Doralex konyhájára. Április 1-től azonban akár „félgőzzel” is 
dolgozva bő 140 milliót lehet majd kaszálni – úgy, hogy közben még versenytárs sem 
liheg a nyakába.

Túl azon, hogy az utóbbi években látványosan elszaporodó gépkocsipark már jócs-
kán kinőtte a várost – s ezért életbevágó szükség van a rendteremtésre, talán helyesebb 
lett volna versenytárgyalást kiírni egy ilyen „kényes” szolgáltatás odaítélésére, szigorú 
feltételek, teljes átláthatóság és ellenőrzési lehetőség megkövetelésével... 

Tudván, hogy a legfrissebb statisztika szerint Zilahon csak minden tízedik autó-
nak jut szabályszerű parkolóhely, városatyáink inkább e közös gond megoldásán kelle-
ne törjék a fejüket, nem pedig zsíros bevételhez juttatniuk egyetlen élelmes vállalkozót. 
Ha fordított arányban történne az elszállítási díjak elosztása, a vállalkozó még mindig 
elég tisztességes jövedelemhez jutna azáltal, hogy serkentve érezné magát egy nagyobb 
mennyiségű munka elvégzésére. Az önkormányzat kasszájába viszont az eddigi összeg 
hétszerese is befolyhatna, amiből aztán lehetne új parkolóhelyek létesítésén fáradozni...

Afacere înfloritoare pe timp de criză, cu ajutorul Primăriei

Nu este banc de 1 aprilie, Consiliul Local a decis ca începând de Ziua Proștilor să tri-
pleze tarifele  pentru ridicarea autoturismelor parcate ilegal, dând curs astfel cererii înaintate 
în acest sens de către firma Doralex – singura firmă autorizată din municipiu pentru astfel 
de operaţiuni. Conform celor de la Doralex, tarifele practicate până în prezent sunt prea mici 
pentru a-i descuraja pe șoferii indisciplinaţi să-și lase mașinile parcate aiurea prin locuri ne-
permise de lege.

Astfel, tariful  pentru ridicarea autoturismelor parcate ilegal va crește de la 30 lei la 100 
lei, transportarea lor va costa 200 lei în loc de 70, iar taxa de „păstrare” va fi de 10 lei/oră în 
loc de 6 lei. Prin urmare, tarifele nou stabilite part destul de „consistente” pentru a-i intimida 
pe șoferii indisciplinaţi, dar... numai teoretic. Practic însă, din cauza crizei locurilor de parcare 
din municipiu, vor fi destui șoferi care vor continua să-și asume acest risc, lăsându-și mașinile 
prin cele mai deranjante locuri. Mai ales, că din experienţa celor aproape doi ani de activitate 
a societăţii Doralex reiese, că firma respectivă „preferă” mașinile parcate în locuri periferice,  
izolate –  de unde le  putea sălta în doar câteca secunde – în favoarea acelora care erau lăsate 
în locuri aglomerate, centrale, unde chiar deranjau circulaţia rutieră sau pietonală, dar ridica-
rea lor necesita ceva mai multă muncă și îndemănare. Dacă la toate acestea mai adăugăm și 
„bunăvoinţa” firmei practicată faţă de unele numere de înmatriculare „cunoscute”, ne putem 
întreba pe drept dacă avea ceva rost această hotărâre. Căci, din raportul de activitate a  firmei 
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înaintate Primăriei reiese că în decursul anului trecut, în medie lunară au ridicat și transpor-
tat în jur de 160 autoturisme parcate ilegal. Adică, cam 7 bucăţi pe zi. Ceea ce înseamnă cam 
puţin dacă ne gândim la situaţia de pe stăzile orașului. 

Dar „cireașa de pe tort” o constituie faptul, că din toate încasările rezultate din această 
activitate, doar un procent de 12 % ajunge în conturile Primăriei – restul rămâne în buzuna-
rul prestatorului. După un simplu calcul matematic reiese, că după o „muncă” nu prea isto-
vitoare, Doralex a încasat cam 98 de milioane de lei vechi lunar. Iar după 1 aprilie – lucrând 
chiar „la jumătate din capacitate”, va încasa peste 140 milioane – fără să fie „deranjată” de 
vreo firmă concurentă. 

Stim cu toţii că datorită creșterii continue a numărului de mașni, locurile de parcare 
au devenit o problemă vitală pentru locuitorii municipiului – deci este mare nevoie de ceva 
ordine în acest sens. Poate era mai indicat, ca pentru o asemenea activitate să se fi organizat 
o licitaţie, cu stabilirea unor condiţii ferme de transparenţă și verificabilitate a modului de 
lucru. În condiţiile în care – conform statisticilor – numai fiecare a zecea mașină beneficiază 
de un loc de parcare, consilierii noștri au găsit de cuviinţă să rotunjească veniturile unui singur 
intreprinzător descurcăreţ, în loc să-și bată capul cu rezolvarea locurilor de parcare. Și dacă 
încasările după acest tip de activitate s-ar împărţi în proporţie inversă, prestatorul ar avea 
șansa unui câștig frumușel prin faptul că ar fi obligat la depunerea unui efort suplimentar – 
adică mai multă muncă. 

Iar Primăria ar încasa o sumă de șapte ori mai mare – bani cu care s-ar putea amenaja 
noi locuri de parcare...

- Árkád, 26 februarie 2009 -

Rabok legyünk, vagy szabadok?

Lassan hozzáedződtünk már, hogy semmiféle fonákságon ne lepődjünk meg – le-
gyen az bármennyire is hajmeresztő, hiszen egy hihetetlenül varázslatos ország-
ban élünk, amelynek vezető politikusai (és a nekik alárendelt közintézmények) 

leleményessége nem ismer határt, ha közpénzek elherdálásáról, netán „átirányításáról” 
van szó.

Emlékezzünk csak vissza, néhány évvel ezelőtt olvashattunk az új erdész egyenru-
hák körül kirobbant botrányról, amelyeknek „beszerzési” ára mellett egy eredeti Armani 
öltöny is csak kínai bóvlinak tűnhetett. Vagy 70.000 eurós rendőrségi Loganokra. Vagy 
éppen az Árkádban is lehozott hírre, miszerint az önkormányzatnak napi 18 lejbe kerül 
egy-egy sintérek által befogott kutya „eltartása”, vagyis éppen egyhavi minimálbérnek 
megfelelő összegbe úgy, hogy a szerencsétlen jószág sem adót, sem közköltségeket nem 
kell ebből „fizessen”. Ha összehasonlítjuk ezt az összeget például egy HIV-vírussal fer-
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tőzött beteg embernek kiutalt napi 13 lejes juttatással, egyértelmű, hogy Romániában 
érdemesebb kóbor kutyának születni, mint esendő embernek...

Hosszú időre és még több oldalszámra lenne szükségünk, ha minden hasonló, 
már-már kuriózumszámba menő esetet össze akarnánk gyűjteni. 

A legfrissebb, s az ésszerűséget leginkább nélkülöző aberrációra azonban éppen a 
húszmilliárd eurós kölcsön feltételeit egyeztető Nemzetközi Valutaalap küldöttei hívták 
fel a sajtó figyelmét. 

Az illető szakemberek finoman szólva nemtetszésüknek adtak hangot annak kap-
csán, hogy Románia börtöneiben egyáltalán nem érzékelhető a gazdasági világválság 
minden máshelyt fújdogáló szele. Szerintük megengedhetetlen, hogy a román állam kis 
híjján 1.800 lejt költ havonta egy köztörvényes bűntény(ek) elkövetése miatt elítélt sze-
mély eltartására. De ez még nem minden! Az is kiderült, hogy a börtönbüntetésüket 
töltő nyugdíjas korú elítéltek ráadásul még a nyugdíjaikat is kézhez kapják, sőt, azok a 
rabok, akik „tanulmányaik folytatásával” vagy „szakmai átképzéssel” ütik agyon idejüket, 
jogosultak a 600 lejre rugó minimálbérre anélkül, hogy ennek fejében valami hasznos 
munkára köteleznék őket. Az pedig már csak sovány kozmetizálási próbálkozás volt a 
román illetékesek részéről, ahogyan siettek kijelenteni, hogy az országos szinten létező 
mintegy 30.000 elítéltből mindössze kétezer, tehát alig 7 % - nyi rab él ezzel a törvényadta 
lehetőséggel. Egyszerű szorzással megállapítható tehát, hogy nagylelkű államunk még 
így is havi 12 milliárd régi lejjel támogatja a bűnözők „szakképesítő körét”. Erről jut újra 
eszünkbe ama vicc, amelyben a börtönigazgató büszkén mutatja be „legszorgalmasabb” 
rabját a munkalátogatáson lévő miniszter úrnak: „Amikor ezelőtt húsz évvel először keült 
hozzánk rablás miatt, még teljesen analfabéta volt. Ma már okirathamisításért ül....”

Ne csodálkozzunk tehát, ha oly virágzó korszakát éli manapság a bűnözés. „Állam 
bácsi” tesz róla, hogy szinte vonzóvá tegye a szabadságvesztésre ítélt bűnözők számára 
azt a helyet, amelyet egykor igen találóan siralomháznak is neveztek 

Mai bine încarcerat, decât liber?

Ne-am obișnuit încet-încet, ca să nu ne mai  surprindă nici cea mai incredibilă întâm-
plare din ţara noastră... la fel de incredibilă. Vezi scandalurile mediatice pe marginea  uni-
formelor de la Romsilva (al căror preţ de achiziţie concura cu cel al unui costum Armani), al 
Loganurilor de poliţie (70.000 euro), sau informaţia dintr-un număr anterior al săptămâ-
nalului nostru, conform căreia întreţinerea unui câine vagabond prins de către serviciul de 
ecarisaj ușurează cu 18 lei/zi vistieria Primăriei – adică, cam echivalentul unui salar minim 
pe economie. Dacă raportăm această sumă la alocaţia de 13 lei/zi primită de către un bolnav 
SIDA, ne paște gândul că-i mai bine să fii câine vagabond, decât om lovit de soartă în Româ-
nia. Și am putea continua cu exemplele...

Cea mai recentă și aberantă curiozitate însă vine din partea specialiștilor de la FMI, 
care cu ocazia negocierilor privind o nouă tranșă de împrumut către ţara noastră, au reclamat 
faptul că în închisorile românești nu se simte deloc criza economică. Dimpotrivă, statul chel-
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tuiește cam 1800 lei lunar ptr. întreţinerea unui infractor de drept comun – ceea ce este cam 
exagerat după părerea lor. Mai mult, deţinuţii ajunși la vârsta de pensionare își primesc pensi-
ile, ca și nimic nu s-ar fi întâmplat, iar aceia care „își omoară timpul” cu completarea studiilor 
(gen reprofilare profesională), sunt îndreptăţiţi la primirea salariului minim  de 600 lei – fără 
să muncească ceva ptr. acesta. Deși conform unui raport, din cei aprox. 30.000 de deţinuţi pe 
plan naţional „abia” 7%  se folosesc de această oportunitate, statul scoate lunar cam 12 mi-
liarde de lei vechi din buzunar pentru „reprofilarea” infractorilor. Ne aducem aminte de acel 
banc, în care directorul unui penitenciar își laudă cel mai „talentat” deţinut în faţa ministrului 
venit în vizită: „În urmă cu 20 de ani, când a ajuns prima oară la noi, era complet analfabet. 
Acuma este condamnat pentru falsificare de documente oficiale...”

Să nu ne mirăm deci, dacă infracţionalitatea a ajuns la cote așa de ridicate în zilele 
noastre. Statul „face totul”, ca închisorile să devină chiar atractive și nu sperietoare pentru cei 
certaţi cu legea.

- Árkád, 2 aprilie 2009 -

Itt a piac, hol a piac…

A legforróbb téma, amely az utóbbi hetekben a közvéleményt foglalkoztatja, az 
minden bizonnyal a város központjában évtizedek óta üzemelő piac sorsa. Meg 
a vele kapcsolatos, úgynevezett „halaszthatatlan koszerűsítési munkálatok” 

ürügyén meghozott önkormányzati határozat amolyan diktatórikus módon történő 
ráerőszakolása a családjuk megélhetéséért télen-nyáron ott posztoló többszáz kiske-
reskedőre. És végső soron magára, a város – de talán az egész megye –  lakosságára is...

A sajtóban (többek között az Árkádban is), valamint a különféle politikai nyilat-
kozatokban napvilágot látott közlemények és vélemények alapján nehéz eldöntenie a 
kívűlállónak, hogy melyik „oldalon” is keresse az igazságot. 

A „hivatalos változat” – a polgármesteri hivatal körültekintő alapossággal megfo-
galmazott nyilatkozata – szerint a város központjában működő piac már régen túlnőtte 
önmagát, és zsúfoltsága, rendezetlensége miatt már nem felel meg semmiféle kereske-
delmi s egészségügyi szabványnak. Ezért elkészült egy, az érintett területre vonatkozó 
városrendezési terv, amely magában foglalja egy új, korszerű vásárcsarnok építését, va-
lamint egy, a Porolissum szálloda és a Kraszna utca közötti – a befedésre kerülő patak 
fölött haladó –  új közlekedési út kivitelezését, amely tehermentesítené és helyettesítené 
majd a sétáló utcának szánt 1918. December 1. utcát. A határozatról már tavaly júniusban 
értesítették először az érintett kisvállalkozókat, megígérve, hogy az elkövetkező mun-
kálatok idejére majd megfelelő új helyszínt fognak biztosítani számukra. Ma már min-
denki tudja, hogy ez a helyszín az Észak - Liget negyedben álló, egykor jobb sorsra szánt 
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„zonális” piac, amely érdeklődés és látogatottség hiányában hosszú évek óta árván és 
elhagyottan várja szebb jövőjét. 

A „nem hivatalos változat” – a központi piacról kitiltott kiskereskedők véleménye 
– szerint ez az egész korszerűsítési herce-hurca nem egyéb, mint néhány – komoly poli-
tikai befolyással rendelkező – nagybefektető üzletember magánérdekeinek érvényesíté-
sére kitalált álca, s ujjaikkal vádlón mutogatnak a piac tőszomszédságában nemrégiben 
megépült bevásárló központ tulajdonosa, valamint a polgármester személye felé... Sze-
rintük itt kemény üzleti érdekek ütköznek a köz – vagyis a lakosság ígényeit mindeddig 
megfelelően kiszolgáló piacosok – érdekeivel, s ennek megfelelően a tiltakozás minden 
formájával megpróbáltak változtatást, vagy legalább odázást kicsikarni a polgármesteri 
hivatal részéről. 

A számukra végzetes határidőnek kiszabott szeptember 10. reggelén a munka-
helyükre igyekvő piacosokat a karhatalom egyenruhásai fogadták: a kapukat elálló 
csendőrök, közösségi és „igazi” rendőrök csak azokat engedték be a piac területére, akik 
beletörődve sorsukba, árukészleteik átköltöztetésére és butikjaik lebontására szánták 
magukat. A tiltakozó többség megfékezésére pedig bizony egykettőre „munkába len-
dült” a gumibot is, a különféle sütődék és lacikonyhák még tétovázó tulajdonosait pedig 
az áram levágásával kényszerítették „jobb belátásra”, nem törődvén a hűtőszekrényekben 
felhalmozott élelmiszerek további sorsával. Az emberek kétségbeesetten követeltek még 
egy utolsó „párbeszédet” az önkormányzat illetékeseivel – a déli órákban a látszat ked-
véért kiküldött Daniela Coţa alpolgármester csak a vállait tudta vonogatni a „védelmére” 
kirendelt egyenruhások gyűrűjében...

Azóta lassan elcsendesült a vihar: a mezőgazdasági termékeket árúsító termelők 
hétfő óta beköltözhettek a múzeum hátánál kijelölt új helyükre, ahol azóta kevesebb, 
de drágább lett a felhozatal. A butikusok pedig választhatnak a Ligeti piacon számukra 
kijelölt mintegy 90-100 – egyenként 6 négyzetméternyi – stand vagy a végleges bezárás 
között.

A megígért, majdan elkészülő vásárcsarnokba, vagy a már álló új bevásárlóközpont-
ba való beköltözés számukra teljesen elképzelhetetlen: a kiszabott bérleti díjak miatt jó-
val drágábban kellene árúsítsák portékáikat, ami a vásárlóik elveszítéséhez vezetne.

Véget ért tehát egy „korszak”, a régi értelemben vett „piac” ( bazár, vagy akár zsib-
vásár is) végérvényesen eltűnt Zilahról. Hogy mit jelentett ez a városlakók (és nem csak 
ők) számára, azt egy kispénzű háziasszony fogalmazta meg hétfőn, amikor „újraindult” 
a kofás szektor. „Ha eljöttem vinettét venni, ugyanitt vásárolhattam olcsó olajat is, vagy 
akár egy fakanalat, ha szükségem volt rá. Most vegyek drágább olajat valamelyik ABC-
ből, vagy buszozzak ki a Ligetbe érte?” Úgy bizony, mert a sűrűn egymás mellett álló 
vásárosok változatos és főleg olcsó kínálata amolyan láncreakciót indított el a vásárló-
ban. Mindig szembe szökött még „valami”, ami nem szerepelt a bevásárlói listán, s az egy 
helyen tömörülő kiskereskedők bevételei is nagyban függtek a „szomszéd” kínálatától 
és áraitól.

Hogy jobb lesz-e a majdan felépülő piaci vásárcsarnok, az nem vitás. De OLYAN 
árak, mint szeptember 10. előtt voltak, már biztosan nem lesznek. És ez biztosan nem 
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szolgálja a vásárló lakosság érdekeit. Mert a piac akkor is tudott működni a régi „felál-
lásában”, amíg felépült az új Mall, minden bizonnyal lehetett volna áthidaló megoldást 
találni az új vásárcsarnok felépítéséig is. 

Aici e piaţa, unde-i piaţa....

Articolul este dedicat celei mai „fierbinţi” probleme care preocupă opinia publică din 
ultima perioadă – cea legată de scandalul iscat în jurul pieţei agro-alimentare din centrul 
oraşului. 

Sunt prezentate „variantele” care au stat la baza hotărârii Primăriei – atât cea oficială, 
căt şi cea „neoficială”, a vânzătorilor.

Vănzâtorii au apelat deja  la toate formele de protest legale. Degeaba. 
Articolul descrie întocmai ultima „ieşire” a autorităţilori, având în spate un grup de 

poliţişti şi jandarmii înarmaţi cu bastoane... sau  procedeul de forţare prin a tăia curentul de 
la frigiderul plăcintăriilor...  Delegarea d-nei Coţa Daniela- viceprimar, nu aduce rezultate de 
„împăcare”.

Astfel s-a terminat un episod din viaţa pieţii din Zalău, epoca „din centru”, unde puteai 
să cumperi la un loc vinetele, o lingură din lemn sau un litru de ulei mai ieftin.

Noua piaţă va fi cu siguranţă mai bună şi civilizată, dar nu va fi mai ieftină decât cea 
dinaintea ei. Lucru care nu tocmai serveşte interesele locuitorilor...

- Árkád, 14 septembrie 2009 -
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Most a menyőieknek üzent a múlt

Az ember, az emberi közösségek mindig kíváncsiak múltjukra, őseikre. Sajnos a 
kommunista időszak feldúlta levéltárainkat, s igyekezett eltűntetni a még fenn-
maradt dokumentumokat – múltunk töredékeit, és még nagyobb igyekezettel 

hordta fel kegytárgyainkat, mozdítható műkincseinket a fővárosba.
Mégis maradtak még olyan helyek, ahová nem ért el a megsemmisítő irányelv, az 

egy tollvonásra működő pártgépezet. Ez a hely a temető.
Egy ilyen templomkörüli temetőre bukkantak a minap, kötelező ásatásokat végez-

vén Menyőn is. Mivel a templom tatarozásra szorult, pályázati támogatás révén lehető-
séget kaptak a zsindelytető kicserélésére, a templom körüli terepmunkálatok elvégzésé-
re. Minden ilyen munkálatot a műemlék templom (jelen esetben a menyői református 
templom) javára archeológiai szempontból ásatásokkal kezdenek.

Az eredmény káprázatos, sok tanulmányt és következetést von maga után. Kik is 
éltek itt, milyen társadalmi rétegből valók, hogyan éltek? Culic Dan, a fiatal archeológus, 
akit a Megyei Történelmi Múzeum bízott meg a munkálatok elvégzésére, készséggel tu-
dósította olvasóinkat a feltárásokról. Az egy hetes ásatásokért Băcueţ Dan felelt.

Culic Dan elmondása szerint a XVIII. századig Erdélyben a temetők a helyi templom 
körül, azaz a települések központjában létesültek. Ez után jött egy Habsburgok által meg-

Veres Piroska
Árkád
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szabott törvény, miszerint a temetőket távolabb, a falu határában jelöljék ki, 2 méter mély-
ségű sírokban temetkezve. Ezzel elkerülhetőek lettek az akkori számottevő járványok.

A menyői templomkörüli sírok a XV.-XVIII. századból valók. A gödrök többségé-
ben nem találtak tárgyakat, pénzérméket, ami arra utal, hogy az itt élt és itt eltemetett 
személyek reformátusok lehettek. 67 ilyen sírt tártak fel, egyesek dupla sírok voltak, me-
lyekben együtt feküdt férj-feleség, vagy anya és gyermeke. A 70 darab emberi csontvá-
zon nemsokára elvégzik a megfelelő elemzéseket, tanulmányokat. 

- Vannak sírok, melyekben jó állapotban lévő fakoporsókat találtunk, textilanyag-
gal kibélelve. Még az apró, rézből készült s rajszegre hasonló, dekorációval ellátott szege-
cseket is megleltük – meséli nem kis örömmel a fiatal archeológus. 

- Sok gyűrűt fedeztünk fel, néha négyet is egy-egy csontváznál, és ami csodálato-
san szép és részekben megmaradt a nők fején lévő fejkendő. A kendőket aranyozott ezüst 
szálak szövik át, s hímzések vannak rajtuk és fejdísszel (pártákkal, diadémokkal) voltak 
rögzítve a fejhez. Finom, ezüstszálakkal bevont gombokra is találtunk. 

- Akkor elég jó állapotban „tartósította” őket az anyaföld? – szőttem én is tovább a 
múlt meséjét... Mert számunkra ez a történet is olyan, mint a régmúlt üzenete.

- Igen. A talaj - habár volt, amikor csupán 70 cm réteg alatt találtunk sírokra -, igen 
jól konzerválta a fát, a ruházatot, de kevésbé a csontokat. Lehet, hogy a savas közeg mi-
att. Például, nagyon érdekes lelet, egy kislány ruházata, amely apró, mindenféle színű és 
formájú üveggyöngyökkel volt kihímezve. Fején, valószínűleg egy párta lehetett – ha-
sonlatos a magyar népviselthez -, ugyancsak gyöngyökkel ékesítve, melyeket réz vagy 
bronz szálak fűztek össze.

- Ezek szerint ruházatuk rangjukra, társadalmi helyzetükre és gazdagságukra is utal-
hat?

- Így van. Azokban a sírokban, melyekben ékszereket is találtunk a temető egyik 
részében voltak, egy csoportban, a temető déli részén és ugyanolyan mélységben. Ők 
lehettek a rangosabbak.

- Milyen érdekes dolgot tudna még mondani a leletekkel kapcsolatosan?
- Érdekes, hogy nagyon sok gyermekcsontvázra bukkantunk. A halottak többsége 

alig érte el a 10 éves kort. Magas lehetett a gyermekhalandóság akkor.
- Lehettek-e valamilyen járványok, fertőzések? Vagy más esetben nem természetes halál-

ra utaló jelek: gondolok itt, például gyilkosságokra, támadásokra.
- Nem hiszem. A gyermekek biztosan különböző megfázásban és az ezt követő szö-

vődményekben - például tüdőbajban – hunytak el. Általában a csontokon, koponyákon 
nincsenek sérülési nyomok; kizárt tehát, hogy harcban, támadásban estek volna el. 

- De, hogyan is szól a törvény, és hogyan fogtak ezek után hozzá az ásatásokhoz?
- A törvény azt írja elő, hogy a műemléktől 50 méteres körzetben el kell végezni a 

szakszerű feltárásokat. Ellenkező esetben, a földet felforgatva, feldúlva nagyon sok in-
formáció elvesződhet.

Először is el kell mondjam, hogy a templom külső és belső fala, sőt a padló is már 
penészes a felszívódott nedvességtől, ugyanis a külső falak, az alapok köré valamikor 
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feltöltötték a földet – van ahol 20-40 cm magasságban. Ezzel csak rontottak a műemlék 
állapotán, mivel a falak nem szellőztek. Most leszedtük a földet az eredeti szintig. 

Három helyen végeztünk metszetet a földben, hogy feltárjuk a föld rétegződéseit 
– így kezdődnek tulajdonképpen a szakszerű ásatások. Minden feltárást, leletet regiszt-
ráltunk, a csontokat megtisztítottuk, a ruhadarabokat, fadarabokat, szögeket, gyűrűket 
– mindet összegyűjtöttük. Ezután kezdődik a tanulmányozás és a vizsgálatok. 

- Mi lesz aztán a csontvázak sorsa?
- Ezt a helybéli tiszteletes úr mondja most el.
- Igen – kezdi a magyarázatot Kovács Péter, az a fiatal lelkész, aki tavaly november 

került a menyői gyülekezethez -, szépen eltemetjük őket ismét, egy közös sírba, harang-
szó és temetési liturgia mellett.

- Akkor, ha már „szót adtunk” a tiszteletes úrnak is, meséljen, kérem erről a szép mű-
emlék-templomról!

- A templom 25 éve volt utoljára javítás alatt. Most, hogy támogatáshoz jutottunk 
(nem tudom sok, nem sok az a 200 millió régi lej?!) fel szeretnénk használni a pénzt. A 
tetőn lévő zsindely nagyon régi már és rossz állapotban van. Részlegesen fogjuk kicse-
rélni Székelyföldről hozott kezelt zsindellyel. Elvégeztük immár a terepmunkálatokat, 
leszedvén a földet az alapról.

A templom 1435-ben épült Menyői Désházy István támogatásával, aki Közép-Szol-
nok vármegye kapitánya volt. Miután a Dózsa György-féle felkelésben életét vesztette, 
fia Mihály vette át az építkezés gondjait. Az építőmester Firenzei János volt. A templom 
bejáratánál egy piros márványból készült kapu áll az 1514-es évből, melyen latin felirattal 
olvasható a templom építőjének neve néhány családi címer díszítésében. A harangláb az 
1700-as évek elején készült. 1772-ben már renoválták szilágysági mesterek segítségével. 
Érdekességnek számít, hogy a fagerendák rögzítésénél nem használtak egyetlen szeget 
sem. A legelső parókusi lelkész 1343-ból való adat szerint Menyői Szilágyi János volt…

Közben beértünk a templom belsejébe, ahol tényleg dohos, penészszag fogadott. 
Az északkeleti falon is jól látható már a penész. Pedig az épület szép és barátságos.

- Látszik – kezdte ismét magyarázatát a lelkes és tudós archeológus, hogy az északi 
rész többször volt átalakítva, mivel gondok lehettek a fallal. Erre utal a teljesen elütő két 
újabb eredetű egyszerű ablak, mely egy-egy körívet zár be, a másik oldalon lévő gótikus 
ablakokkal szemben. Sőt a boltívek is meg lehettek bontva, és új padlózat került az épü-
letbe. 

- Lehet-e számítani újabb titkokra, újabb üzenetekre a múltból?
- Igen. Szerintem biztos, hogy vannak. Lehetnek a vakolat alatt, a padló alatt…

És valóban így üzen nekünk a múlt. Hogy mit rejteget még a templom s környéke 
– egyelőre még titok. De annyit legalább tudnak a helybéliek, hogy elődeik egy része 
rangban élt, volt hagyományuk, magas kultúrájuk és – ami fontos -, hogy keresztyén 
közösségben éltek. Szerették a szépet, a gyermekeket, kifinomult ízlésük volt és jóravaló 
dolgos emberek lehettek, akárcsak a mai leszármazottak – a mostani menyőiek.  
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Acum celor din Mineu li se adresează trecutul

După săpăturile arheologice executate în jurul bisericii-monument din Mineu, se 
scot la iveală numeroase oseminte umane.

Aceste întămplări duc la dezbinarea şi răscolirea satului. Sătenii nu privesc cu ochi 
buni aşa-zisa profanare a acestor morminte, care datează între sec. XV-XVIII. Totuşi, 
trebuie să înţeleagă că prin ele, prin aceste urme străvechi trecutul li se adresează. Trecutul 
le povesteşte că acolo au trăit oameni înstăriţi – dovada fiind bijuteriile, podoabele, 
ţesăturile găsite, oamenii harnici, care îşi iubeau copiii şi viaţa.

Tănărul arheolog Dan Culic şi preotul de vârsta lui Kovács Péter îmi relatează 
amânunţit şi cu entuziasm cele întâmplate.

- Árkád, 23 iulie 2009 -        

„Nem szült engem anyám 
palatetős házba”

Már régóta 
k é s z ü l ö k 
Kovács Ti-

bivel, a mi szilágysági 
cigányprímásunkkal 
egy interjút készíte-
ni. Hogy miért éppen 
vele és miért nem egy 
sokat tanult, konzer-
vatóriumot végzett 
zenésszel? Azért mert 
a magyar nótán nőttek 
fel őseink és – egyelő-
re – még a mi nemze-
dékünk lelkében is sokszor megszólal ez a bús-keserves zene. Sokan titokban, magukban 
énekelnek, mert a felgyűlt érzés úgy kikívánkozik az emberből! De a közös nótázás, a közös 
éneklés összekovácsolja az embereket, éppen úgy, amint azt kedvenc hegedűsünk, Kovács 
Tibi muzsikája teszi.
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Tibor olyan muzsikus családból származik, melyben maguktól lettek zenészek az 
utódok is. Felmenő ágból, akire Tibi még emlékszik, az a mostohanagyapa volt, a híres 
Csillag-prímás. Édesapja pedig a nem kevésbé ismert és elismert hegedűs, a „mocsolyai 
Gyula”, akiről valaki külön nótát is komponált. Sarmaságon Imrét, a nagybácsit hívták meg 
minden lakodalomba és vígasságra. Nélküle – még én is emlékszem – nem volt igazi mulat-
ság szülőfalumban, szüleim idejében. Édesanyjuk, Jolán néni dobolt, Vilmos, a testvérbáty 
ma is gitáron és orgonán játszik. A szülők már a mocsolyai temető egyik árnyékos sarkában 
nyugszanak.

- Mikor és hogyan tanultál meg hegedülni? – kezdtem el kérdezgetni riportalanyomat, 
egy rövid „bemelegítés” azaz ráhangolás után.

- Hát még most is pontosan emlékszem arra az időre. Négyéves koromban Kará-
csony másodnapján hazajöttek az „öregek” a zenélésből és pont ebédeltünk. A hegedű, az 
apámé, le volt téve az ágyra. Felvettem és elhúztam rajta a Csendes éj első sorát: Csendes 
éj, szentséges éj. Addig sosem volt hegedű a kezemben, de attól a perctől fogva sosem vál-
tam meg tőle. Az első saját hangszerem egy feles-hegedű volt. 

- Mostanáig hány hegedűd volt már?
- Lássuk csak: egy, kettő… Tizenegy az elektromoson kívül. Ez az a mostani fehér 

hangszer, amin játszom. 
- És mióta muzsikálsz lakodalmakban, és tudod-e életed folyamán hány helyen jártál szó-

rakoztatni az embereket?
- Kilencéves koromban voltam először muzsikálni, Mocsolyán: előadásokon, lako-

dalmakban. Szilágy megyében nincs olyan település, ahol ne zenéltünk volna: cigány, ro-
mán és magyar lakodalmakban, falunapokon, rendezvényeken… De külföldön is nagyon 
sok helyen megfordultunk: Debrecenben, Budapesten, sőt Ausztriában, Olaszországban 
is… Csak Párizsban tizenegyszer voltam. 

- Milyen hírességeknek muzsikáltál, mert tudom, hogy sok ilyen embert szórakoztattál 
már?

- Játszottam Párizsban és Hollandiában a nagykövetségen, személyesen a nagyköve-
tek meghívottai voltam.

- Nekik mit játszottál: klasszikusokat, nótákat?
- Főleg klasszikus zenét; nagyon szeretik mindenhol a magyar operett-dalokat. Főleg 

a Csárdáskirálynőt, de a Pacsirtát is sokszor el kellett játszanom nekik. Emlékszem egyszer 
Olaszországban jártam egy fesztiválon, éppen a Santa Lucia-t játszottam, amikor az egyik 
mellettünk lévő teremből előjött Pavarotti és megtapsolt. 

- Milyen együttesekben játszottál eddig?
- 1978-ban megalakult az Atlas, de előtte a Metro együttesben…
- Emlékszem rá volt írva a nagydobra, hogy METRO…
- Igen. De az elején, a 80-as években a zilahi csőgyár alkalmazottai voltunk (Vili, 

Jancsi, én), ők patronálták zenekarunkat. Népzenét és könnyűzenét játszottunk akkor. De 
tartoztunk a városi kultúrház zenekarához is és a népművészeti iskolánál is zenéltem. A 
Porolissum együttes révén, a 90-es évek elején jutottam el külföldre. Velük utaztam be Eu-
rópát, Kanadát.

Anuarul presei sălăjene 2009



- 163 -

Veres Piroska

- És mit játszottál külföldön? Magyar zenét?
- Nem, csak román népzenét, no meg az említett klasszikusokat, melyeket külön 

kértek.
- Voltak-e tanítványaid? Kért fel valaki például, hogy foglalkozz gyermekével?
- Ó, hogyne. Sokan hozták gyermeküket hozzám, segítettem útbaigazítani őket, de 

nem volt időm, hogy tanítsak.
- És mit szeret Kovács Tibi a legjobban muzsikálni?
- Magyar hallgatókat, amit szívből átérzek.
- Saját szerzeményed van-e?
- Vagy öt-hat cigány-mulatós.
- Hogy lehet az, hogy annyi ember nótáját ismered? Vagy honnan találod ki az asztalnál 

ülők nótáját, például a lakodalmakban?
- Rengeteg embert ismertem meg, így megtudtam kedvenc nótájukat és észbetar-

tottam őket. De külön érzés az, amikor belenézek az ember szemébe, mintha a szívébe, a 
lelkébe látnék -megérzem, hogy mit zenéljek neki.

- Akkor hát ez az életcélod is?
- Igen. Másnak zenélni, másokat szórakoztatni és vidámmá tenni a bús embert is.
- Van, amikor épp az ellenkezője sikerül.
- Hát persze. Van, amikor mégis könny gyűl össze az ember szemébe, és könny hull 

a vonóra. A magyar ember sírva énekel.
- Mi a véleményed a mostani „divatról”, hogy átírják, modernizálják a régi nótákat?
- Mit mondjak? Halok meg, mikor az Akácos utat tangóban játszák.
- Beszélj egy keveset származásodról, családodról, szüleidről, gyermekkorodról!
- Én büszke vagyok származásomra. Nem hiába a kedvenc nótám, hogy: „Nem 

szült engem anyám palatetős házba”. De sosem voltam félretéve, nem voltam cigánynak 
nézve. A családban becsületre voltunk nevelve és tiszteletre, ezt próbáljuk tovább vinni 
és adni gyerekeinknek is. Mocsolyán a cigánysoron születtem. Emlékszem, hogy kisis-
kolás korunkban, reggel mindig bebokszoltuk cipőnket és, hogy ne sározzuk össze, szü-
leink a hátukon vittek be a faluba, a járdáig. Én voltam anyu hátán, Vili pedig az apuén. 
Aputól nagyon sokat tanultam, nagyon sok prímás-titkot, amit másoknak el kellett lesni 
vagy lopni. Még az sem volt mindegy, hogy prímásként hogyan állok meg a színpadon. 
Emlékszem, amikor egyszer Keresztúron voltunk lakodalomban –9-10 éves lehettem–, 
az öregek lefektettek a színpad mögött egy nagykabátra, hogy pihenjek egy kicsit. Négy 
óra múlva felkeltettek, hogy én is muzsikáljak. Feltettek egy asztalra, mivel nagyon kicsi 
voltam. És akkor kaptam egy papír háromlejest a vonómba… Először. Nagyon jó érzés 
volt, mivel kiérdemeltem.

- Tehát negyven éve muzsikálsz.
- Igen. Mindgyár negyvenegy.
- Te és Vili. Mindig többes számban beszélsz. Miért?
- Úgy érzem, hogy így kell beszéljek. Mi gyerekkorunk óta együtt vagyunk. De ezt 

láttuk a családban is. Mi összetartunk a cigányok között… és nemcsak. Még eszembe 
jutott gyerekkorunkból valami. Mikor nekem meglett az első hegedűm, Vilinek már volt 
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harmonikája. De olyan nagy volt hozzá mérten, hogy apu hátul a hangszer szíját odakö-
tötte a szék karjához, hogy Vilit a harmonika le ne húzza.

- Tovább tudod adni a muzsikus-örökséget, a tehetséget?
- Igen. A fiam is tehetséges: szépen hegedül. De most még nincs rákényszerítve, 

hogy játszon. Úgy érzem, itt a baj…
- Meghívott benneteket Bangó Margit muzsikálni.
- Igen. Egy prímás-fesztiválra év végére.
- A sok turné, fellépés közül melyik hatott rád a legjobban?
- Találkozásom Szili Katalinnal a Magyar Parlamentben, ahol a krasznai gyerekek-

kel együtt meghívottként jártam és ott hegedülhettem.
- Jó. És van-e olyan hely, ahová mindig visszavágysz?
- Mocsolya… Mindig van egy különleges érzés bennem: ott születtem, ismerős 

minden arc.
- Tibi, nézz rám és küldj most nekem hegedűdön képletesen egy dalt. Kitalálod, mi lehet 

az én nótám?
- Vándorfelhők fenn az égen, ha majd egyszer kisfalumhoz értek, mondta a cigány-

prímás, és könny futotta el mindkettőnk szemét.

„Nu m-a născut mama sub acoperiş de ţiglă”

Un violonist rom, ajuns renumit și peste graniţe povestește despre dragostea lui 
faţă de muzică, faţă de vioară.

Kovács Tibi, primul lăutar al nunţilor sălăjene și nu numai, violonist talentat care 
a cântat deja și pe la ambasadele din străinătate și cunoscător al nenumăratelor roman-
ţe, cântece populare maghiare, ţigănești și românești nu-și neagă trecutul. Dimpotrivă, 
cu drag își aduce aminte de casa de pe „șirul ţigănesc” unde s-a născut, de părinţi, care 
amândoi erau muzicanţi și cântau la nunţi.

Tot neamul lor, pornind de la bunic – renumitul prim-lăutar Csillag -, cu unchi și 
fraţi lucrau cinstiţi și din greu pentru pâinea cea de toate zilele.

Tibi mi-a povestit cum și când iau descoperit talentul: la vârsta de trei anișori și-a 
luat în mână vioara lui taică-său, cântănd singur primele versuri dintr-o colindă. Mi-a 
dezvăluit modul lor de viaţă de pe atunci și felul cum au fost crescuţi și educaţi de către 
părinţi, el și fratele lui, Vilmos în acel sat micuţ sălăjan, Mocirla, unde părinţii lui dorm 
deja în pace. Încolo îl trage și pe el veșnic inima.

Tibi cântă de patruzeci de ani, având încă un talent, un har deosebit: poate să ghi-
cească cântecul preferat al nuntașilor, al petrecăreţilor.

„Dacă mă uit în ochii oamenilor, parcă le văd sufletul, îi văd inima – presimt ce 
trebuie să le cânt”.

- Árkád, 25 iulie 2009 -
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Húsz év az idő rostájában

Az idő rostája megszűri az ember gondolatait és emlékeit, az évek pedig bölcsességet 
hoznak magukkal.
A tavalyi és az idei nyár is egy érdekes házaspárral hozott össze a Szilágyság egyik 

aprócska falujában. Ők ketten – sokan talán még emlékeznek rá – részt vettek ezelőtt húsz 
évvel a kolozsvári forradalom egyik utcai tüntetésén. László, az akkori egyetemista golyót is 
kapott a vállába. 

Kíváncsi voltam húsz év távlatában miként vélekednek az akkori eseményekről és mi-
ként szűrte meg bennük az a bizonyos idő az élményeket, az emlékeket.

Akkor még barátok voltak – Gyöngyi és Laci, és pontosan a mai napig sem tudják, mi 
vitte le őket akkor a térre. Úgy fűzik egymásba gondolataikat most is, elbeszélve és felidézve a 
decemberi történteket, mint akkor, mikor egymás karjába kapaszkodtak az életért.

- Olyan helyzetek nem ismétlődhetnek meg. Az ember lement akkor az utcára, mert 
már mindegy volt: bármi történik, csak vége legyen, kezdte beszéde fonalát Laci. A forradal-
mi helyzet nehezen jön létre. A demokráciában ilyen nem lehetséges, olyan fajta kisebbségi 
uralom már nem. Az emberek, az embercsoportok most mást akarnak, akkor mindenki egy 
irányba húzott.

- Húsz év tükrében, Gyöngyi és Laci, hogyan emlékeztek vissza arra a napra?
- December 21-én délután 4 órakor a Kossuth rádióban bemondták, hogy többek kö-

zött Kolozsváron is tüntetések lesznek.
- És akkor természetes volt, hogy lemenjünk a főtérre. Most abszolút naívságnak tűnik 

– mondta ki nyíltan Gyöngyi.
- Mikor odaértünk, kb. 100 ember lehetett ott, vegyesen: fiatalok, öregek. Még egy 70 

éves bácsi is odavetődött unokájával együtt. Volt egy kis kiabálás. Nemeş Călin volt az egyik 
szószóló, a többnyire fiatal hangoskodók csoportjában. Még telefonáltunk egy-két barátunk-
nak, hogy jöjjenek le ők is, de hál’ Istennek nem jöttek. Aztán mi is elmentünk onnan, valamit 
elintézni. Mikor visszatértünk, már 200-300 ember volt a téren és katonák is voltak. Nem is 
kiabált a tömeg, csak annyit mondtak, hogy ne lőjenek.

- Igen, volt egy kapitány – azt hiszem, ez volt a rangja -, aki nem is figyelmeztetett ben-
nünket, hanem szó nélkül lőttek. 

- Igen. Egyszeriből lőttek. Ez volt a szomorú, hogy két perc alatt a főtéren lezajlott min-
den. 12 halott volt, de 30-nál több is lehetett a sebesültek száma.

- Köztük te is... És a katonák ott álltak veletek szemben?
- Úgy 10-15 méterre. Még az arcukat is láttuk: sápadt, sárga arcú katonák voltak. Való-

színűleg ők is féltek. Két parancsnokuk volt csupán. A katonák egy sorban álltak. Temesváron 
és Bukarestben is figyelmeztették a tömeget, de itt egyből lőttek.

- Ennyit mondtam hirtelen: Na, most hasra! –, emlékszik vissza Gyöngyi. A falhoz fe-
küdtünk le hirtelen, Laci felkönyökölt, hogy a fejemet ne érje a golyó. Ha ő akkor nem könyö-
köl fel, engem talál el vagy az ő tarkóját. Hátulról pattantak fel a kövezetről, miközben pergett 
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ránk a vakolat a golyózáportól. Emlékszem, érdekes és borzasztó látvány volt, hogyan pattog 
a golyó a földről és felénk tart.

- Ez nem hőstett volt, hanem reflexből tettem - magyarázkodik Laci. A földről pattant 
fel a golyó. Bement a lapockám alá és onnan fel a vállamig… Az egyik évfolyamtársunk meg-
állított egy arra haladó autót, azzal elvittek a kórházba (az Onkológiára), ahol édesanyám is 
nővérként dolgozott.

- Beszaladtam az egyik közeli lépcsőházba, a könyvtár melletti kisutcába és becsenget-
tem több lakás ajtaján. Az egyik kinyílt. Kértem egy törölközőt Laci sebére. Úgy emlékszem, 
hogy ők is és a sofőr is magyarok voltak. A kórháznál Lacit az orvosok jól ismerték. Egy órán 
keresztül készítették elő a műtétre.

- Röntgenezésre nem volt idő, sem lehetőség. Azt hiszem, nem is voltak felkészülve 
lőtt sebre, golyó kioperálására. Nem is ott keresték, ahol megállt, hanem a lapockám alatt, 
ahol bement, ezért van ilyen hosszú vágás a hátamon. Valaki mégis kitapintotta a dudort... 
Emlékszem, amíg műtöttek, közben végig lövöldöztek, lehet, hogy a Sörgyár irányából, a 
Monostoron.

- Meddig maradtál a kórházban és nem lett baj belőle?
- Ők nem jelentették be a szekunak, aztán műtét után elrejtettek a kórházban. De szil-

veszterre otthon voltam.
- Miközben Lacit műtötték, kereste egy szekus, aki a kórház személyzetéhez tartozott. 

Hozzám jött, azt bizonygatva, hogy nem is lőnek. Lacinak nem is lehet lőtt sebe... Közben 
állandóan ott ólálkodott körülöttem. „De hát most is lőnek” – mondtam neki. „Nem, ez nem 
lövés” – bizonygatta.

- Aztán, hogyan kerültél ki Magyarországra?
- A forradalom után Pécs és Kolozsvár testvérváros lett. Pécs felajánlotta segítségét. 

Utókezelésre vittek, amit már elkezdtem Kolozsváron. Januárban megkaptam az útlevelet és 
elmentem Pécsre Gyöngyivel együtt.

- Volt még más magyar sebesült is köztetek?
- Nem, sajnos, nem. Ők halottak voltak. Többnyire azok haltak meg, akik elől voltak. 

Mi valahol a tömeg közepében álltunk. Meghalt az idős bácsi és a kilencéves unokája is. Ő 
volt a legfiatalabb. 

- Laci, hány centire volt tőled a halál?
- A tarkómtól mérve három centire.
- Te hős vagy? Tagja vagy valamilyen egyesületnek?
- Tagja vagyok az Asociaţia Luptătorilor Revoluţionari egyesületnek. 17 év után ad-

ták meg a sebesülteknek a havonkénti pénzbeli jutalékot. Nekem is. ’90 vagy ’91-ben Iliescu 
elnök aláírásával érkezett egy levél, egy papír, hogy hős vagyok. Többször, nagyon sokszor 
idéztek tanúként az ügyészségre, az akkori történtek miatt.

- Mégis, húsz év után, most már „mint Montblanc csúcsán a jég” – úgy éreztek?
- Hát másképp érzünk, azt biztos. Akkor, az nem hősies gondolat volt, de nem számítot-

tunk arra, hogy az életünket kockáztatjuk.
- Laci óva intett, hogy ne menjünk közelebb, mikor a térre visszamentünk, mert már 

ott voltak a katonák.
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- Igen. Már látszott a baj… Utána mégis jó érzés volt a kórház ablakából látni, hogyan 
vonul Kolozsvár utcáin a nép. Jó volt tudni, hogy Ceauşescu nincs többé, de aztán mikor 
Iliescu egyik este megjelent a TV-ben, tudtam, hogy ez nem igazán jó.

- Jelenleg Pécsett éltek, mint pszichológus, mint közgazdász. Két gyermeketek van: éspedig 
két fiú. Nekik mennyit meséltetek a történtekről? Mire tanítjátok őket?

- Kétszer beszéltünk összesen erről, mivel megkérdezték: mi apának a hátán az a heg? 
Annyit tudnak ők is, hogy hősködni nem érdemes.

- Én a gyermekeimnek azt mondom – szólal meg az anya -, hogy azért vigyázzanak, ne 
menjenek bele mindenbe. De így utólag érzem, hogy megvolt ennek is az értelme az életem-
ben. Általában később jövünk rá, hogy minek mi az értelme… És jó, hogy mégsem értelmet-
len, mégsem hiábavaló, amit cselekszünk.

(A kolozsvári Mátyás-téren megtartott decemberi tüntetésen 12-en haltak meg és 35-en meg-
sebesültek. A városban összesen 26 halottja és 53 sebesültje volt a forradalomnak. Nemeş Călin, aki 
maga is megsebesült, 1993-ban öngyilkos lett, megelégelve az igazságtalanságot s a meghurcolta-
tást. A 6 bűnös közül, akik kiadták a tüzelési parancsot, csupán 4-et ítéltek el. Közülük egyetlen egy 
kapott öt év börtönbüntetést.)

Douzeci de ani în ciurul timpului

Doi tineri, foști studenţi de la Cluj - acum deja soţ și soţie - își deapănă amintirile 
petrecute în timpul luptelor de stradă din decembrie 1989. El, Suciu Vasile și ea, Boda 
Gyöngyi cu cei doi copii trăiesc momentan în orașul Pécs din Ungaria, unde s-au stabilit 
în urma revoluţiei.

I-am întrebat cum văd ei acum, după douzeci de ani acele fapte eroice, mai ales ace-
le clipe îndrăzneţe, ce i-a determinat să iasă atunci pe stradă. Cum își povestesc copiilor 
cele întâmplate atunci, mai ales că tatăl lor a fost împușcat în spate, la doar trei centimetri 
de ceafă, ferind-o cu braţele pe mama lor, pe atunci prietenă.

„- Eu îmi spun copiilor – zice mama -, să aibă grijă, să nu se avânteze în orice. Dar 
acum totuși, după ani simt că și aceste fapte își au rostul lor, locul lor în viaţă. De obicei 
mai târziu ne dăm seama de importanţa lor... Și e bine că, ce-am înfăptuit nu este fără 
rost, nu este de prisos.” 

- Árkád, 13 august 2009 -
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A boltív vagy árkád két egymásnak támaszkodó gyengeség, ami végtelen erõvé változik! A boltív vagy árkád két egymásnak támaszkodó gyengeség, ami végtelen erõvé változik! A boltív vagy árkád két egymásnak támaszkodó gyengeség, ami végtelen erõvé változik! A boltív vagy árkád két egymásnak támaszkodó gyengeség, ami végtelen erõvé változik! A boltív vagy árkád két egymásnak támaszkodó gyengeség, ami végtelen erõvé változik! (Leonardo da Vinci)
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30 RON

Divat mostanában a kisebbségek nyelvhasználatával
foglalkozni. Tiltakozunk nagy összefogásban, ha azt
valamelyik – történelmi viszonylatokban – újsütetû náció
korlátozni akarja, és alig vesszük észre, hogy a korlátok
bennünk vannak. Mi vagyunk azok – véleményünk
szerint jobb és szebb jövõre érdemes nép – akik hagyjuk,
sõt felkínáljuk, szinte kiköveteljük a lehetõségét
mindenféle megalázásnak.

Mintha hallottunk volna, olvastunk volna olyasmirõl,
hogy a kampánybeli nagyotmondások, hazudozások
törvényellenesek. Magyarán tilos olyasmit ígérni az
istenadta népnek, ami teljesíthetetlen annak reményében,
hogy ezektõl a mézesmadzagoktól kábultan rohanunk
majd pecsételni mindenféle Münchausenekre,
Nagyotmondó Jánosokra és Pacalakra.

Igen ám, de mi a helyzet a román államelnökjelöltek
magyar nyelvû plakátaival? Mi a rossznyavalya lehet ez
az éppen készülõ Basescu&Orbán plakátmerénylet,
amellyel a nyakas székelyek szekértáborába igyekeznek
most, a start elõtti visszaszámlálásnál?

Ja, hogy ez nem igazán politikai nagyotmondás, mert
ez csak afféle mutogatás. Nem szöveg, hanem kép. És
ebben nincs is semmiféle átverés, mert tényleg nekik is
állampolgári joguk, hogy megértsék mi is a tétje a
november 22-i csörtének.

Hát én úgy vagyok vele, hogy hiszem, ha látom. És
látni bizony jó sokat láthattunk ebben a gazdasági
nyomorúságoktól sújtott háromnegyed évben. Mert
2009-ben nekünk, erdélyi magyaroknak tényleg nem
hazudtak. Semmi szükségük nem volt – eddig – az
álszenteskedésre. Olyan õszintén rúgtak belénk,
söpörtek félre ilyen-olyan indokokkal, vettek semmibe,
hogy attól koldultunk.

Ha majd az unokám kérdez, mitHa majd az unokám kérdez, mitHa majd az unokám kérdez, mitHa majd az unokám kérdez, mitHa majd az unokám kérdez, mit
válaszoljak?válaszoljak?válaszoljak?válaszoljak?válaszoljak?

Igen ám, de eljött a birkák ideje. Most kell majd
mindünket, jó hazai módszer szerint az urnák elé terelni,
hadd nyomjunk pecsétet a legszimpatikusabb
magyargyûlölõre. Mert nekünk a demokrácia már lassan
húsz éve csakis ezt jelenti: választani a nagyon rossz
és a kevésbé rossz között.

Nekem ettõl sírhatnékom támad.
Sírok, mert embert nem hallottam azon

felháborodni, hogy az RMDSZ jelöltjét a román
sajtóorgánumok csak úgy emlegetik, hogy Hunor, és
annyi fáradságot sem vesznek, hogy teljes nevén
illessék, mint bármely rosszemlékû forradalmárukat.
Sírok, mert nekünk itt a Partiumban még hazudni sem
akarnak. Minket már úgy leírtak erdélyi magyarként,
hogy szavazataink már nem is számottevõek. Minket
nem is akarnak átverni még egy aljasul összevágott
plakáttal sem.

És miközben sírok, eszembe jut egy másik
magyarázat is: minket már úgy eladtak, hogy tiszta
felesleges dolog az efféle beruházás. Mi úgyis
elmegyünk és oda, meg arra voksolunk, ahova, és akire
mondják. Nem kérdezünk. Sohasem tesszük fel a
kérdést, hogy ugyan melyek is lennének a mi érdekeink?
Efféléket már jó ideje nem kérdezünk, mert
megmondják nekünk. Elõre.

Csak azt nem mondják meg soha, hogy mit
válaszoljak majd unokámnak, ha megkérdezi pár év
múlva: Bunicã, de ce ar trebui sã ºtiu ºi ungureºte?

Beksy IdaBeksy IdaBeksy IdaBeksy IdaBeksy Ida
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Muzici, arte, poezii

Apari[ii editoriale,
istorii, traduceri
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A 'nceput campania;
oponen[ii au deschis focul

B]sescu vrea accize
pentru p]linca de S]laj

ACTUALITATEACTUALITATEACTUALITATEACTUALITATEACTUALITATE pagina 2 EVENIMENTEVENIMENTEVENIMENTEVENIMENTEVENIMENT pagina 12pagina 4

4,2923 lei4,2923 lei4,2923 lei4,2923 lei4,2923 lei

2,8672 lei2,8672 lei2,8672 lei2,8672 lei2,8672 lei

97,3163 lei97,3163 lei97,3163 lei97,3163 lei97,3163 lei

 CENTRU PRIVAT DE
 ÎNGRIJIRE PERSOANE

VÂRSTNICE

Intern]ri pe o perioad] determinat]
sau nedeterminat]

Adres]: ZAL}U, Str. Sf`nta Vineri, nr.10/A.Adres]: ZAL}U, Str. Sf`nta Vineri, nr.10/A.Adres]: ZAL}U, Str. Sf`nta Vineri, nr.10/A.Adres]: ZAL}U, Str. Sf`nta Vineri, nr.10/A.Adres]: ZAL}U, Str. Sf`nta Vineri, nr.10/A.
Informa[ii \i program]ri: 0744-607475, 0744-607476.

^Sf`nta Vineri^^Sf`nta Vineri^^Sf`nta Vineri^^Sf`nta Vineri^^Sf`nta Vineri^

VINERI, 23 OCTOMBRIE 2009; S~MB}T}, 24 OCTOMBRIE 2009ANUL XXI, Nr.  4451

Dasc]lii ^distin\i^,
sabota[i de fostul ministru

Fa[a nev]zut]
a banilor europeni

EDUCA{IEEDUCA{IEEDUCA{IEEDUCA{IEEDUCA{IE

12 pagini  1 leu

Ziarul cu cel mai mare tiraj din jude[
S.C. SILVANIA CENTER

Ofer] spa[ii comerciale spre 'nchiriere
'n Centrul Comercial Silvania

PROGRAM DE
FUNC{IONARE:

• luni - vineri: 09,00-20,00
• s`mb]t]: 09,00-18,00

• duminic] 'nchis

Pia[a Iuliu Maniu nr. 25
450016 Zal]u, S]laj

Telefon:  0260/661340
Telefon/Fax: 0260/661341

E-mail: office@silvaniacenter.roSf. Ap. Iacob

Ei v] cer voturile pentru a ajunge la Cotroceni

(Continuare 'n pag.2)

Trecem la ora de iarn]

Liderii Partidului Na[ional
Liberal S]laj 'l acuz] pe
Traian B]sescu de abuz
\i consider] c] pre\edintele
^violeaz] democra[ia^.
Ca alternativ] la rezolvarea
situa[iei tensionate de pe plan
intern, liberalii propun
o ^Rom`nie a bunului sim[^
promovat] de Crin Antonescu.
"n replic], pedeli\tii consider]
c] atacurile oponen[ilor
politici sunt r]ut]cioase
\i netemeinice.

B]sescu 'n turneu electoral
la Zal]u \i |imleu

Pre\edintele Traian B]sescu va fi
prezent duminic], 25 noiembrie, 'n
jude[ul S]laj, \eful statului urm`nd s]
aib] 'nt`lniri cu membrii \i simpatizan[ii
Partidului Democrat Liberal, dar \i cu
reprezentan[i ai dasc]lilor, precum \i cu
oameni de afaceri, agricultori \i
directori ai institu[iilor deconcentrate.

Prima parte a vizitei preziden[iale va
avea loc 'n municipiul Zal]u, dup] care
pre\edintele va merge 'n |imleu
Silvaniei, unde va inaugura Parcul Cen-
tral, recent reabilitat, \i, cel mai
probabil, va face \i tradi[ionala ̂ baie de
mul[ime^. (Paul Maghiu)

MESAJUL PREFECTULUI JUDE{ULUI S}LAJ
CU OCAZIA ZILEI ARMATEI ROM~NE, 25 OCTOMBRIE

25 octombrie 1944 reprezint] ziua în
care Armata Român] a eliberat p]mântul
str]mo\esc de sub ocupa[ia str]in], un
moment solemn de cinstire a celor care
au luptat pentru independen[] \i na[iune.

LA MUL{I ANILA MUL{I ANILA MUL{I ANILA MUL{I ANILA MUL{I ANI
Armatei Române!Armatei Române!Armatei Române!Armatei Române!Armatei Române!

Dr. Andrei Barbu Todea
Prefectul jude[ului S]laj

Debutul campaniei electorale este
pres]rat, ba chiar inundat s-ar putea spune,
de acuze reciproce 'ntre preziden[iabili \i
atacuri politice ̂ prestate^ cu mult av`nt patri-
otic de reprezentan[ii partidelor politice care
sus[in candida[ii 'n alegeri.

Scandalurile de pe D`mbovi[a '\i g]sesc
ecou \i pe Valea Zal]ului, iar liderii politici

locali au 'nceput deja s] foloseasc] cuvinte
grele din arsenalul de campanie.

"n opinia deputatului liberal Mirel Talo\,
pe l`ng] disputa cu majoritatea creat] 'n
Parlament, pre\edintele Traian B]sescu
murd]re\te 'n aceste zile \i imaginea B]ncii
Na[ionale a Rom`niei, compromi[`nd
imaginea func[ionarilor  care lucreaz] 'n

aceast] institu[ie prin nominalizarea lui
Lucian Croitoru. P]rerea liberalului este
'mp]rt]\it] \i de parlamentarul PSD, Iuliu
Nosa, care apreciaz] CV - ul profesional al
lui Croitoru, dar are semne de 'ntrebare cu
privire la simpatiile politice ale premierului
desemnat de B]sescu.

"n noaptea de s`mb]t] spre
duminic] Rom`nia trece, odat]
cu toate statele Comunit][ii
Europene, la ora de iarn]. Trecerea
se face la ora 4,00, care va deveni
ora 3,00, ziua de duminic], 25
octombrie fiind cea mai lung] din
an, cu 25 de ore.

Momentul trecerii la ora de iarn]/
var] a fost ales la propunerea
Comisiei Economice Europene a
ONU \i este reprezentat de ultima
duminic] din octombrie - pentru
trecerea de la ora de var] la cea de
iarn], respectiv ultima duminic] din
martie pentru trecerea de la ora de
iarn] la cea de var].

 Olimpia Man
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Cotidian de informaţie, opinie şi publicitate
Nr. 228 (3.128) Miercuri, 25 noiembrie 2009 www.magazinsalajean.ro 12 pagini - 1,5 lei

Telefon:
0260 611364
0260 616807

Tombolă - Porcul Gică de Crăciun

Nume................................................................................ Prenume .....................................................................................................
Adresa................................................................................................................................................. Telefon.......................................

Magazin Sălăjean vă oferă posibilitatea de a câştiga

Un porc dolofan
În perioada 12 noiembrie - 21 decembrie vor apărea taloanele de concurs.
Aceste taloane vor fi decupate, completate citeţ, apoi trimise sau depuse (minim două taloane)

la sediul redacţiei “Magazin Sălăjean”, str. N. Titulescu nr. 1.
Data limită de primire a taloanelor: luni, 21 decembrie 2009.

Tragerea la sorţi a câştigătorilor tombolei “Porcul Gică de Crăciun”
va avea loc în data de 22 decembrie 2009.

pagina 12

Zilele libere neplătite impuse de Guvern cadrelor didactice au efecte majore şi asupra elevilor, care se văd obligaţi să
intre în acest an într-o vacanţă prelungită. Aceste zile libere suplimentare vor fi acordate însă în funcţie de decizia
conducerii fiecărei unităţi de învăţământ în parte. Concret, elevii a 11 unităţi şcolare din Sălaj vor pleca, chiar de astăzi,
într-o minivacanţă ce precede vacanţa de iarnă. Pentru majoritatea elevilor, însă, zilele libere vor însemna o vacanţă de
iarnă ce va începe cu o săptămână mai devreme, respectiv în data de 14 decembrie.

Zilele libere ale profesorilor
impun elevilor vacanţă forţată

pagina 3

Prefectura consideră
că alegerile au fost
organizate „fără cusur”
Principala reuşită organizatorică este, în opinia
prefectului Anrei Todea, infracţionalitatea scăzută,
ceea ce denotă organizarea unor alegeri corecte în
Sălaj. “În alte judeţe au fost zeci de astfel de incidente,
deci putem spune că în Sălaj alegerile s-au desfăşurat
într-un cadru corect”, a apreciat Todea.

pagina 2

Termen limită pentru
“Casa Verde”
Programul „Casa Verde“ a intrat pe ultima sută de
metri în ceea ce priveşte termenul de depunere a
proiectului, ultima zi în care pot fi înintate dosarele,
fiind 27 noiembrie.

Un cuptor celtic de ars ceramică, descoperit anul trecut
de arheologii Muzeului Judeţean de Istorie şi Artă
Zalău, cu ocazia descărcărilor de sarcină arheologică
de pe traseul viitoarei şosele de centură a municipiului,
va fi expus, în aer liber, în curtea instituţiei amintite.
El a fost adus şi amplasat deja pe locul unde va fi
expus, „coletul” în care a fost împachetat pentru a
putea fi transportat cântărind circa 8,5 tone.

pagina 5
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Cuptor celtic de ars
ceramica, expus la
Muzeul Judeţean

Se pregătesc "Zilele
Învăţământului sălăjean"
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am bucurat foarte tare c`nd a fostam bucurat foarte tare c`nd a fostam bucurat foarte tare c`nd a fostam bucurat foarte tare c`nd a fostam bucurat foarte tare c`nd a fost
aprobat] legea prin care a fostaprobat] legea prin care a fostaprobat] legea prin care a fostaprobat] legea prin care a fostaprobat] legea prin care a fost
interzis] 'n \coli comercializareainterzis] 'n \coli comercializareainterzis] 'n \coli comercializareainterzis] 'n \coli comercializareainterzis] 'n \coli comercializarea
produselor de tip fast-food. Esteproduselor de tip fast-food. Esteproduselor de tip fast-food. Esteproduselor de tip fast-food. Esteproduselor de tip fast-food. Este
foarte important ca, 'ncep`nd dinfoarte important ca, 'ncep`nd dinfoarte important ca, 'ncep`nd dinfoarte important ca, 'ncep`nd dinfoarte important ca, 'ncep`nd din
familie \i continu`nd 'n \coal],familie \i continu`nd 'n \coal],familie \i continu`nd 'n \coal],familie \i continu`nd 'n \coal],familie \i continu`nd 'n \coal],
copilul s] primeasc] o educa[iecopilul s] primeasc] o educa[iecopilul s] primeasc] o educa[iecopilul s] primeasc] o educa[iecopilul s] primeasc] o educa[ie
adecvat] privind alimenta[iaadecvat] privind alimenta[iaadecvat] privind alimenta[iaadecvat] privind alimenta[iaadecvat] privind alimenta[ia
s]n]toas]. Cred c], al]turi des]n]toas]. Cred c], al]turi des]n]toas]. Cred c], al]turi des]n]toas]. Cred c], al]turi des]n]toas]. Cred c], al]turi de
p]rin[i, \coala \i dasc]lii trebuiep]rin[i, \coala \i dasc]lii trebuiep]rin[i, \coala \i dasc]lii trebuiep]rin[i, \coala \i dasc]lii trebuiep]rin[i, \coala \i dasc]lii trebuie
s] contribuie la aceast]s] contribuie la aceast]s] contribuie la aceast]s] contribuie la aceast]s] contribuie la aceast]
educa[ie^.educa[ie^.educa[ie^.educa[ie^.educa[ie^.

- interviu cu prof. dr.- interviu cu prof. dr.- interviu cu prof. dr.- interviu cu prof. dr.- interviu cu prof. dr.
Nicolae H`ncu -Nicolae H`ncu -Nicolae H`ncu -Nicolae H`ncu -Nicolae H`ncu -

pre\edintele Federa[ieipre\edintele Federa[ieipre\edintele Federa[ieipre\edintele Federa[ieipre\edintele Federa[iei
Rom`ne de DiabetRom`ne de DiabetRom`ne de DiabetRom`ne de DiabetRom`ne de Diabet
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PUBLICITATE

25 octombrie 1944
reprezintã ziua în

care Armata
Românã a eliberat

pãmântul strãmoşesc
de sub ocupaþia

strãinã, un moment
solemn de cinstire a
celor care au luptat

pentru independenþã
şi naþiune.

LA MULÞI ANI
Armatei Române!

Dr. Andrei Barbu TODEA
Prefectul judeþului Sãlaj

PUBLICITATE

Cu prilejul
aniversãrii 

Zilei Armatei
Române, 

transmit tuturor
celor care slujesc

þara sub arme
sãnãtate şi succes

în îndeplinirea
nobilelor misiuni ce

le revin.

LA MULÞI ANI!

Radu CÃPÎLNAŞIU
Primarul municipiului Zalãu

PUBLICITATE PUBLICITATE

DOAR
0,90bani

Investeşte 
în acţiunea
Antonescu!
sms la 2746 sau 2741
DETALII ÎN PAGINA... 5

POLITICÃ

Traian Băsescu vine
în Sălaj

... pagina 2

ACTUALITATE

Trecem la ora de iarnă

... pagina 3

SPORT

Nume sonore sub
Măgură 

.. pagina 5

Sãlajul, în concediu medical
Prefectul Andrei Todea a
prezentat ieri, în cadrul
şedinţei Comisiei Judeţene
de Dialog Social între
Administraţia Publică,
Sindicate şi Patronate,
situaţia concediilor
medicale şi a pensiilor din
Sălaj. La întâlnire au
participat reprezentanţii
UJS „Cartel Alfa” Sălaj,
Sindicatul Sanitas,
Sindicatul Armătura,
Sindicatul Michelin,
Uniunea Judeţeană CSDR
Sălaj, Liga Sindicatelor din
Învăţământ, precum şi
reprezentanţi ai
patronatelor.

... pagina 6
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PRIMUL ZIAR DE SPORT DIN S}LAJ  ANUL IV  Nr. 199  25 noiembrie - 1 decembrie  Apare miercurea  20 pagini  Pre[: 1.5 lei

Am]nunte 'n

pagina 10

Servicii de cea mai

bun] calitate

CTG&CO SRL

unic produc]tor de mobilier

serie \i comand]

GLC

certified

ISO 9001

Prinde

oferta lunii

noiembrie!

luni - vineri:

9.00 - 19.00

s`mb]t]:

9.00 - 14.00

|imleu Silvaniei,

str. 1 decembrie 1918 nr. 46

(vizavi de Colegiul ^Simion B]rnu[iu )̂

Mobil:  0740 - 622.686;

0743.785.005; Tel./fax: 0260 - 677.066;

www.ctg-mobilier.ro

O
R
A
R

Transport \i

montaj gratuit

    Nou!

�Jaluzele ondulate, semiondulate,

valuri, eclips

�Rolete din p`nz] (diferite culori \i design)

FC Silvania desemneaz] liderul!

Miercuri, ora 14.00, Stadionul ^M]gura^ din |imleu Silvaniei:

 FC Silvania |imleu Silvaniei - FCM T`rgu-Mure\

FC Silvania desemneaz] liderul!FC Silvania desemneaz] liderul!FC Silvania desemneaz] liderul!FC Silvania desemneaz] liderul!
FC Silvania desemneaz] liderul!FC Silvania desemneaz] liderul!FC Silvania desemneaz] liderul!

Partid] de interes capital sub M]gur],

acolo unde elevii lui Dacian Nastai

stabilesc liderul 'n Seria a II-a a ligii

secunde. Dac] nu vor pierde,

\imleuanii vor urca cel pu[in dou]

pozi[ii 'n clasament, iar FC Arge\ va

r]m`ne lider. "n cazul unui insucces,

adversara Silvaniei va urca 'n fotoliul

de lider, cu dou] etape 'nainte de

finalul turului

Partid] de interes capital sub M]gur],

acolo unde elevii lui Dacian Nastai

stabilesc liderul 'n Seria a II-a a ligii

secunde. Dac] nu vor pierde,

\imleuanii vor urca cel pu[in dou]

pozi[ii 'n clasament, iar FC Arge\ va

r]m`ne lider. "n cazul unui insucces,

adversara Silvaniei va urca 'n fotoliul

de lider, cu dou] etape 'nainte de

finalul turului

�

Am]nunte 'n pagina 7

Revan\a

medaliilor

CS Remat s-a r]zbunat cu v`rf \i 'ndesat

pe moldovenii de la VCM Piatra Neam[, cei

care le-au ̂ r]pit de sub ochi^ medaliile de

bronz 'n sezonul trecut.

S`mb]t], Marius Ciortea \i compania

primesc vizita liderului Dinamo
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